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 خسارت های مالی و جانی 
آلودگی هوا در تهران 

چقدر است؟

آمار وزارت بهداشت از قربانیان آلودگی هوا

خسارت های مالی آلودگی  هوا بر سلامت شهروندان )گزارش بانک جهانی( 

آلودگی و امید به زندگی

گرافیک:علیکاظمی

 کاهش
  6.8 ماه امید 
به زندگی به 
دلیل غلظت 

 سالیانه 
ذرات معلق 
کوچکتر از  
2.5 میکرون

بیش از نیمی 
از جمعیت 
کل کشور با 

احتساب تأثیر 
پدیده ریزگردها 

در معرض 
آلودگی هوا قرار 

دارند.

افزایش امید به 
 زندگی 

 به مدت 20 ماه 
در صورت 
 کاهش 

غلظت ذرات 
معلق

لزوم اجرایی 
شدن بودجه 

206 هزار 
میلیارد تومانی 

برای حل 
مسئله آلودگی 

هوا در کل 
کشور 

فوت سالانه
3 هزار و 751 نفر 
در تهران به دلیل 

آلودگی هوا 

2.600.000.000 دلار
در تهران

100.000.000.000 تومان
 خسارت روزانه تعطیلی تهران 

به دلیل آلودگی هوا

35.000.000 تومان
خسارت سالانه آلودگی هوا برای 

خانواده 4 نفره تهرانی

7.000.000.000 دلار
در کل کشور

مرگ و میر سالانه 
11 هزار و 159 نفر 

در کل کشور 

برابری  آمار فوتی های 
آلودگی  هوا 

 با تلفات جاده ای
در کل کشور

 قرار گرفتن در 
معرض آلودگی هوا، 
به خصوص آلودگی 

ذرات معلق می تواند 
آثار سوء بر سلامت 

قلب و عروق و دستگاه 
تنفسی داشته باشد 
و حتی آثار سوء این 
معضل در افزایش 
خطر مرگ ومیر و 

تغییرات متوسط امید 
به زندگی نیز نمایان 

شده است.
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همیناســتکهماباتکیهبرظرفیتهایفرهنگیبهانواعمشکلاتغلبهکردهو
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درخشش 

ناتمام
اگر قرار باشد از نظر فردی به حضور بازیکنان 
تیم ملی ایران در جام جهانی 2022قطر نگاه 
کنیم، شــاید این تورنمنت برای هیچ کس 
به انــدازه مهدی طارمی مهم نبود؛ ســتاره 
30ســاله پورتو که در 3سال گذشته دوران 
درخشــانی را پشت سر گذاشــته و هر روز 
شایعات فراوانی در مورد احتمال ترانسفرش 
به یک لیگ بزرگ اروپایی وجود داشته است. 
او به این جام جهانی آمده بود تا چشــم ها را 
بیشــتر از قبل به خودش خیره کند و برای 
تقویت یکی از آخرین فرصت هایش به منظور 
حضور در یک تیم و لیــگ بزرگ تر بجنگد؛ 
اما آیــا چنین هدفی محقق شــد؟ البته که 
طارمی یکی از بازیکنان درخشــان تیم ملی 
در قطر بود اما شاید خیز تاریخی او به نقطه 

اوج نرسید.
تیم ملی ایــران جام جهانی قطــر را خیلی 
ضعیف شروع کرد؛ با شکستی دور از انتظار 
و 6بر 2در برابر انگلستان. با وجود این همین 
بازی فرصت خوبی برای تاریخ سازی طارمی 
بود. او با به ثمر رســاندن هر 2 گل ایران به 
نخستین بازیکن تاریخ فوتبال کشور تبدیل 
شد که در جام جهانی بیش از یک گل به ثمر 
می رساند. به علاوه طارمی نخستین بازیکن 
آسیایی دبل کننده در جام جهانی لقب گرفت 
که این دومی رکورد مهم تــری بود. مهاجم 
بوشــهری در بازی دوم در برابر ولز هم یک 
پاس گل بــه رامین رضاییــان داد تا دوران 
موفقــش در جام جهانی را ادامــه بدهد، اما 
بازی سوم حکایتی دیگر داشت. در شبی که 
اغلب بازیکنان ایران نمایش کم فروغی مقابل 
آمریکا داشتند، طارمی هم ضعیف عمل کرد. 
بد بودن در یک بازی در تورنمنت ســنگین 
جام جهانی به تنهایی دلیلی برای زیر سؤال 
رفتن شایستگی های یک فوتبالیست نیست 
اما از بدشانســی طارمی، این بازی منجر به 
حذف تیم ملی شــد و دیگــر فرصتی برای 

جبران مافات باقی نماند.
بســیاری بر این باور بودند که درخشــش 
طارمی در جام جهانی می تواند زمینه انتقال 
او به یک باشگاه بزرگ را فراهم کند؛ اتفاقی 
که باید در تابستان آینده و در فاصله یک سال 
تا پایان قرارداد این بازیکن با پورتو رخ بدهد. 
آیا با شــرحی که رفــت، جام جهانی قطر به 
ترانسفر طارمی کمک کرد؟ هنوز نمی دانیم، 
اما اگر او به آن توپ لحظه آخر در برابر آمریکا 
می رسید و گل صعود را می زد، شاید خیلی 

چیزها عوض می شد.

یک سال، 3گل
اوضاع برای سردار آزمون خوب پیش نمی رود. 
مهاجم بااستعداد تیم ملی کشورمان در حالی 
زمستان گذشته بالاخره از لیگ روسیه دل کند 
و راهی بوندس لیگای آلمان شد که حضورش 
در لورکوزن چندان موفقیت آمیز نبوده است. 
او همزمان در تیم ملی هم رو به افول گذاشت 
و البته با مصدومیت نیز دست و پنجه نرم کرد. 
مجموعه این شرایط، وضعیتی را به وجود آورده 
که در آن آزمون طی یک ســال گذشته تنها 
موفق به زدن 3گل شــده است که تازه یکی از 
آنها هم در مسابقه دوستانه به ثمر رسیده است.
ســردار که یکی از بهترین گلزنان تاریخ لیگ 
روســیه به شــمار می آید، انگار با دل کندن از 
ســرزمین تزارها دچار طلسم شده است. او در 
مســابقات مختلف جمعا 22بار برای لورکوزن 
به میدان رفته اما فقط یک بار موفق به گلزنی 
شده که به نیم فصل دوم فصل گذشته مربوط 
می شود. او این گل را در مسابقات بوندس لیگا 
و در برابر تیم قعرنشــین گروتر فورت به ثمر 
رســاند. پس از آن دیگر خبری از درخشــش 
آزمون نشد و او مخصوصا فصل جدید را خیلی 
بد شروع کرد. بعد هم که داستان مصدومیت 
آزمون پیش آمد و این بازیکن هنوز نتوانســته 
زیرنظر ژابی آلونسو، سرمربی جدید لورکوزن 

به میدان برود.
در مســابقات ملی هم طی یک ســال گذشته 
تنها شــاهد به ثمر رســیدن 2گل از ســوی 
ســردار بوده ایم. او که البته در مرحله انتخابی 
جام جهانی 2022درخشــش زیادی داشت و 
نقش مهمی در صعود تیم ملی ایفا کرد، آخرین 
بار در فروردین موفق شد در یک مسابقه رسمی 
گل بزند. او در بازی پرحاشــیه با لبنان که در 
مشهد برگزار شــد، یکی از 2گل تیم ملی را به 
ثمر رســاند. آزمون همچنین پس از پشت سر 
گذاشــتن دوران مصدومیت، در آستانه آغاز 
مسابقات جام جهانی به اردوی اتریش رسید و 
تنها گل تیم ملی را در دیدار دوستانه با سنگال 
به ثمر رســاند. به این ترتیب این بازیکن که از 
ابتدای بهمن سال گذشته به لورکوزن پیوسته، 
در حدود یک ســال اخیر فقط 3گل نه چندان 
مهم به ثمر رســانده که نمی توانــد عملکرد 

جالبی باشد.

سقوط از ویترینمهدي طارمي در جام جهاني 2گل زد، اما صعود ايران مي توانست به او براي يک ترانسفر بزرگ کمک کند

آزمون دوران موفقی را پشت 
سر نمی گذارد؛ او در یک سال 
اخیر فقط 3گل زده است

سرازیری
سردار

Sardar Azmoun

Mehdi Taremi

شورای عالی
کم کاری

بررسیکارنامهشورایعالیانقلابفرهنگیدرگفتوگوباکارشناسان

لطفاآمارمصوباتومیزاننظارتبراجرایآنهارامنتشرکنید

امیر حسین بانکی پور، عضو شورای انقلاب فرهنگی:
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محمد صادق کوشکی، استاد حقوق و علوم سیاسی:
 کم کاری شورای عالی انقلاب فرهنگی در اغتشاشات اخیر سهم دارد

محمد رضا سرشار، نویسنده و فعال فرهنگی:
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عباس سلیمی نمین، پژوهشگر و فعال سیاسی:
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روســای قوه مجریه، مقننه و 

گزارش
قضاییه روز گذشته در نخستین 
همایش ملی ارتقای شفافیت 
که با حضور مقامات ارشد کشور برگزار شد، 
به طور مشخص از 10دستور کار ضروری ایجاد 
شفافیت و اصلاحات در اداره کشور صحبت 
کردند. انتشار قراردادهای اقتصادی، تکمیل 
دولت الکترونیک، راه اندازی سامانه تجارت، 
علنی شدن مذاکرات شورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، نهایی شدن قانون 
شفافیت، ابهام زدایی از قوانین، انتشار علنی 
گزارش دستگاه های نظارتی، ورود دوربین ها 
بــه زندان هــا و محاکــم، اعــلام دلایل 
ردصلاحیت هــا و شفاف ســازی فراینــد 
پرونده های قضایی، محور مطالبات روســای 

3قوه در این همایش بود.

به گزارش همشهری، رئیس جمهور روز یکشنبه 
در همایش ملی ارتقای شفافیت که با حضور سران 
قوا و به میزبانی قوه قضاییه در سالن اجلاس سران 
برگزار شد، اصلاح بسترهای فســادزا را موجب 
اطمینان بخشی به مردم دانست و گفت: به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب با دزد دزد گفتن، اعتماد مردم 
جلب نمی شــود، بلکه اصلاح بسترهای فسادزا و 
اطلاع رسانی دقیق به مردم در این رابطه است که 
باعث جلب اعتماد آنها و نیز خنثی شــدن تلاش 

دشمن می شود.
ســیدابراهیم رئیسی با اشــاره به اینکه در نظام 
جمهوری اسلامی، اســاس بر آن است که مردم 
در جریان گردش اطلاعات قــرار گیرند، افزود: 
در قانون اساســی و قوانین موضوعه مقرر شده 
که مردم باید در جریان قراردادها، پیمان ها و نیز 
فعالیت های اقتصادی و اجتماعی قرار گیرند؛ مگر 
آن مواردی که به تعبیــر امیرالمومنین علی)ع( 

احتمال سوءاستفاده دشمن از آنها وجود دارد.

مجلس با شفافیت متولد شد
رئیســی با تأکید بر محترم شمرده شدن حریم 
شخصی و خصوصی در جمهوری اسلامی گفت: 
قانون اساســی حریم شــخصی افراد را محترم 
شــمرده، اما غیراز آن، آنچــه در فضای عمومی 
جامعه می گذرد و ازجمله تصمیم گیری ها برای 
کشــور و مردم کاملا شفاف اســت ومجلس در 
جمهوری اسلامی ایران اساسا با شفافیت متولد 

شده است.
رئیس جمهور با بیان اینکه در قوه قضاییه استنطاق 
از متهم غیرعلنی اســت، اما زمانــی که حکم به 
قطعیت برسد، قانون حکم به شفافیت داده است، 
ادامه داد: براساس قانون زمانی که حکم به قطعیت 
برسد باید شفاف اعلام شود. همچنین دادگاه هایی 
که قاضی صلاح بداند نیز می توانند علنی برگزار 

شوند.
رئیسی با اشــاره به اینکه در دستگاه اجرایی هم 
روند امور باید به صورت شــفاف باشــد تا عموم 
مردم از شــیوه جذب، گزینش، انتصــاب، ارتقا، 
به کارگیری، برنامه و پیشرفت کار، شاخص های 
کیفی و شاخص های کمی مطلع شوند، گفت: چرا 
قراردادهای اقتصادی علنی نباشد؟ چرا بهره برداری 
از حوزه های مختلف اقتصادی، شکل شفاف نداشته 
باشــد؟ چرا در وضعیتی که همه بایــد بتوانند با 
رقابت، ظرفیت های خودشان را عرضه کنند، این 
زمینه برای همه به صورت مســاوی ایجاد نشود؟ 
اینها همان زمینه هایی اســت که کاملًا می تواند 

فساد را ریشه کن کند.
او با بیــان اینکــه در ابتــدای دولــت به دلیل 
عدم پیشرفت مناسب دولت الکترونیک، تصمیم 
بر ادامه مسیر بر قالب دولت هوشمند گرفته شده، 
افزود: برای تحقق دولت هوشــمند هم نیاز است 

که همه بخش ها و دستگاه ها مساعدت کنند که 
خوشبختانه گام های خوبی برای شکل گیری دولت 

هوشمند برداشته شده است.

پیشرفت90درصدی سامانه تجارت
رئیسی با اشاره به اینکه ســامانه جامع تجارت از 
بخش هایی اســت که حتماً می تواند از فسادهای 
احتمالی در فرایند کار تجــاری، از تأمین و تولید 
تا مصرف جلوگیری کند، گفت: این ســامانه نیز 
با پیشــرفت ۹۰ درصدی در حال تکمیل است و 
می تواند هم برای دستگاه های نظارتی و هم برای 
دستگاه های اجرایی کار را سهل و آسان کند؛ به 
این ترتیب که محل دقیق کالاها و همچنین محل 

تخصیص اعتبارات قابل رصد باشد.

سامانه مجوزها و صدور نسخه الکترونیک
رئیس جمهور همچنین به فعال ســازی سامانه 
مجوزهای کسب وکار پس از ۱۳سال وقفه اشاره 
کرد و گفت: مصمم به تقویت این سامانه در جهت 
شفاف سازی، نظارت و اجرای دقیق و بدون حاشیه 
آن هستیم. رئیســی صدور نسخه الکترونیک در 
حوزه سلامت را از دیگر اقدامات دولت سیزدهم در 
مسیر شفاف سازی عنوان کرد و افزود: قطعاً ادامه 
این مسیر می تواند دستگاه های نظارتی و اجرایی 
را در جلوگیری از فساد و لغزش در امور یاری کند.

افزایش 2میلیونی مؤدیان مالیاتی
او همچنین افزایش ۲میلیــون مودی مالیاتی در 
یک سال و چند ماه گذشــته را از اثرات نگاه ویژه 
دولت به موضوع شفاف سازی دانست و گفت: فرار 
مالیاتی یکی از مشکلات بزرگ کشور است و در 
برخی گزارش ها، رقم فرار مالیاتی برابر با مالیاتی 
عنوان می شود که هم اکنون اخذ می شود. عمده 
این افراد نیز کسانی هستند که درآمدهای کلان 

دارند و از پرداخت مالیات فرار می کنند.

انتشار صورت های مالی 400شرکت بورسی
رئیس جمهور انتشــار فهرســت افراد بدحساب 
یا ابربدهکاران بانکی را از اقدامات شفافیت ســاز 
دانســت که در این دوره انجام شده است و گفت: 
نمی خواهم بگویــم این تمام کار اســت، ولی در 
معرفی افراد بدحساب، آن هم افرادی که بالاترین 
رقم های تســهیلات را دریافــت کرده اند، تأثیر 
دارد. این شــفافیت ها در این دوره اتفاق افتاده و 
مسبوق به سابقه هم نیست. رئیسی افزود: اینکه 
صورت های مالی ۴۰۰شرکت بورسی و غیربورسی 
منتشر شود، برای برخی ها قابل باور نبود؛ چراکه 
چنین کاری تا به حال انجام نشده بود و معلوم هم 
شــد که این کار در جهت انضباط مالی در کشور 

مؤثر است.

هاضمه نظام، فساد را نمی پذیرد
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه بارها تأکید کرده  
هاضمه نظام جمهوری اسلامی فساد را نمی پذیرد 
و فسادناپذیر است، گفت: ممکن است در گوشه و 
کنار فسادی پیدا شود که با آن برخورد می شود، اما 
اینکه کسی تصور کند، چند گزارش فساد، فساد را 
فراگیر کرده، این امر نادرستی است؛ اصلا اینطور 

نیست. امروز در نظام اســلامی، روحیه مبارزه با 
فساد در سازمان ها و ادارات و بسیاری از مدیران 
وجود دارد. اگر هم موردی پیدا شود، هم دستگاه 
اجرایی خود را موظف می داند با فساد برخورد کند 
و هم دستگاه قضایی در این رابطه بهترین کمک 

برای برخورد با فساد است.
او با اشــاره به اینکه از ابتــدای کار دولت مردمی 
شــرط همکاری با همه مدیران را داشتن روحیه 
فسادســتیزی اعلام کردیم، ادامــه داد: اصلاح 
نظــام اداری و حکمرانی در گرو داشــتن روحیه 
فسادســتیزی از ســوی مدیران اســت؛ چراکه 
حساســیت مدیران ولــو در حد یــک گزارش 
نادرســت می تواند بهترین عامل بازدارنده فساد 
در همه اجزای ســازمان ها باشــد. رئیسی قانون 
ارتقای ســلامت اداری را ازجمله قوانین بســیار 
خوب و کارآمد در زمینه مبارزه با فســاد دانست 
و دستگاه های اداری و اجرایی کشور را به اجرای 

کامل آن مکلف کرد.

مذاکرات شورای نگهبان و مجمع، علنی شود
رئیــس مجلس نیــز در این همایــش از مجمع 
تشخیص مصلحت نظام خواست بررسی طرح اعاده 
شده شفافیت از سوی شورای نگهبان را در دستور 
کار قرار دهد. محمدباقر قالیباف گفت: این سؤال 
برای من نیز وجود دارد زمانــی که اختلاف نظر 
میان دولت و مجلس وجود داشته باشد و مجلس 
بعد از بررسی شورای نگهبان که قانونی و محترم 
بوده و ممکن است از جهت شرع یا قانون اساسی 
اشکالی داشته باشد، بر نظر خود اصرار می کند و 
تشخیص بر عهده مجمع گذاشــته می شود، چرا 
نباید مذاکرات، صحبت هــا و دلایلی را که نهایتا 
باعث تأیید یا رد نظر مجلس می شود مردم بدانند؟

او در ادامــه با بیــان این موضوع کــه هم اکنون 
شفاف ترین نهاد، مجلس است، گفت: هر قانونی 
تصویب می شــود در صحن علنی اســت و همه 
مذاکرات، محتوا، مخالف و موافق در دسترس است 
و اینکه چه کسانی رأی موافق و مخالف می دهند با 
قانون جدید مشخص می شود. حتی ممکن است 
۱۵نماینده طرحی را امضا کنند و مردم هم بگویند 
این طرح مجلس اســت که البتــه طرح مجلس 
نیســت، بلکه طرح چند نماینده است، اما با این 

حال همه از آن مطلع می شوند.

85درصد اقتصاد، دولتی است
قالیباف در ادامه بــا بیان اینکــه موضوعی که 
هوشمندســازی شــده و شفاف ســازی  شود، 
مردمی سازی هم می شــود و اگر این سه در هر 
مجموعه ای صورت گیــرد، آن مجموعه کارآمد 
می شود، گفت: متأســفانه الان این مسیر را طی 
نمی کنیم. حداقل ۳۰سال است هزینه می کنیم 
تا هوشمندسازی را اجرا کنیم، اما موفق نبوده ایم؛ 
لذا باید به موضوعات عملیاتی نگاه شود. نظارت 
مردمی، بســتر فنی هم می خواهد و اگر بســتر 
فنی نباشد، مردمی ســازی  رخ نمی دهد. رئیس 
مجلس شورای اســلامی در ادامه با بیان اینکه 
مردمی سازی باید در اقتصاد باشد و اقتصاد باید 
شفاف سازی ، مردمی ســازی  و هوشمندسازی 
شود تا با فســاد مبارزه شــود، گفت: هم اکنون 

۸۵درصد اقتصــاد، دولتی اســت؛ درحالی که 
اقتصاد دولتی ذاتا فسادزاست. اقتصاد، فرهنگ، 
سیاست، مســائل اجتماعی و محیط زیست باید 

مردمی سازی  شود.

وعده های غیرعملی ندهیم 
رئیس قوه قضاییه هم در این همایش یکی از مسائل 
اولویت دار در مقوله شفافیت را صداقت و شفافیت 
در گفتار دانست و گفت: بیان حرف های دوپهلو و 
وعده هایی که نمی توان به آنها عمل کرد، شفافیت 
را دچار خدشه می کند. غلامحسین محسنی اژه ای 
با اشاره به اصل شفافیت در تقنین و قانونگذاری 
گفت: در قانونگذاری باید نهایت دقت اعمال شود 
که قانون نوشته و تصویب شده، بدون ابهام و بدون 
اجمال و عاری از تفسیرهای متعدد و متکثر باشد 
تا از این طریق به اصل شفافیت خلل و خدشه وارد 
نشود؛ وقتی یک قانون تفســیرپذیر شد، مجری 
قانون ممکن است در مواجهه با دستگاه نظارتی، 
از تفســیر خود به عنوان ادله اجرا سخن بگوید و 
دســتگاه نظارتی نتواند مجری احیاناً متخلف را 

مواخذه کند.
رئیس عدلیه گفت: کافی نیست که مردم صرفاً از 
محصول کار مطلع شوند، بلکه آنها باید از فرایند 
امور نیز اطلاع یابند. در فرایند رســیدگی به یک 
پرونده حقوقی یا قضایی اگر اجازه ندهیم که مردم 
از فرایند رسیدگی مطلع شــوند و صرفاً به اعلام 
تبرئه یا محکومیت یک متهم بسنده کنیم، این امر 

واجد اصل  شفافیت نیست.

فرایند پرونده ها شفاف سازی شود
محســنی اژه ای با بیان اینکه همــه موارد لازم 
نیســت محرمانه باشــد، گفت: طبــق قانون، 
تحقیقات مقدماتی در امور کیفــری، محرمانه 
است؛ حال سؤال این اســت که آیا باید همه این 
موارد، محرمانه باشد؟ طبق قانون فعلی، تا قبل 
از قطعیت حکم، نمی توان فرایند رســیدگی به 
پرونده را به اطلاع مردم رساند، آیا چنین چیزی 
با شفافیت در تضاد نیست؟ آیا ضرورت دارد در 
همه موارد، مردم و نخبگان بی اطلاع باشند؟ آیا 
بدون حکمت، قانون اساسی مقرر داشته که اصل 
بر علنی بودن محاکم است به جز در موارد خاص؟ 
آیا تاکنون ما این حکمت را رعایت کرده ایم؟ آیا با 
وضع قوانینی، همین مورد مقرر در قانون اساسی 

را محدود نکرده ایم؟

دلایل ردصلاحیت ها اعلام شود
رئیس دســتگاه قضا گفت: آیا فراینــدی که در 
راســتای انتخابات انجــام می گیــرد، در کمال 
شفافیت اســت؟ آیا باید به همین ترتیب باشد؟ 
از لحاظ قانونی، چنانچه داوطلبی بخواهد دلایل 
ردصلاحیتش را بداند و این دلایل به اطلاع مردم 
نیز برسد، این موضوع محل اشکال است، اما آیا این 

امر قابل تجدیدنظر نیست؟ 

مهر محرمانه از نظارت ها برداشته شود
محسنی اژه ای گفت: چرا باید همه گزارش های 
دســتگاه های نظارتــی محرمانه باشــد؟ چرا 
ســازمان بازرســی باید همه گزارش های خود 
را با مُهر محرمانه ارســال کند؟ البته در برخی 
موارد گزارش های ارســالی حتماً باید محرمانه 
باشد، اما حقیقتاً در بســیاری از موارد نیز نیازی 
به قید محرمانه نیست. اگر همه مردم در جریان 
گزارش ها و فرایندهای امور بازرسی و  نظارتی قرار 
گیرند، چه بســا آن حمایت اجتماعی لازم برای 
پیشــبرد امور  نظارتی محقق شود و آن دستگاه 
مورد نظارت و بازرســی قرار گرفته نیز بیش از 
پیش خود را به رعایت و لحاظ همه جوانب قانونی 

مقید بداند.

10 الزام فوری شفافیت در کشور
رؤسای ۳قوه در سالن اجلاس سران مطرح کردند

واکنش مجلس به همراهی چین
با ادعاهای ضدایرانی

واکنش ها در تهــران به اقدام جنجال برانگیز چیــن در همراهی با 
ادعاهای ضدایرانی برخی دولت های عربی همچنــان ادامه دارد و 
پس از حضور سفیر چین در وزارت امورخارجه و اعلام مواضع رسمی 
ایران در این زمینه از سوی سخنگوی دستگاه دیپلماسی، نمایندگان 
مجلس نیز در نشست علنی روز گذشته، به اقدام های شائبه برانگیز 

پکن در روزهای اخیر واکنش نشان دادند.
به گزارش همشهری، تعداد قابل توجهی از نمایندگان مردم در نشست 
علنی دیروز بهارستان، ضمن انتقاد از موضع اخیر چین در جریان سفر 
رئیس جمهور این کشور به عربستان، طرح ادعاهایی علیه تمامیت 
ارضی ایران در نشست سران شورای همکاری خلیج فارس را محکوم 
کردند. عضو هیأت رئیسه مجلس در سخنانی دراین باره گفت: جزایر 
سه گانه خلیج فارس، ایرانی بوده، هست و خواهد بود و هرکس بخواهد 
نســبت به این موضوع ورود کند با برخورد قاطع جمهوری اسلامی 

مواجه خواهد شد.
علیرضا ســلیمی به مســئولان و رئیس جمهور چین هشدار داد 
فریب عکس های کوکی کشورهای حاشیه خلیج فارس را نخورند؛ 
»رئیس جمهور چین در این ســفر نشــان داد بیش  از آنچه تصور 
می شد، ساده است. دولت چین به پیمان شانگهای پایبند باشد؛ در 
بند ۲پیمان شانگهای به تمامیت ارضی ایران اشاره شده است.  ای کاش 
رئیس جمهور چین با مشاوران خود مشورت می کرد و متوجه می شد 

در اساسنامه پیمان شانگهای چه مواردی گنجانده شده است.«

اقدامی خلاف حسن همکاری های بین المللی
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز در گفت وگویی دخالت 
چین در امور داخلی ایران را خلاف حسن همکاری های بین المللی 
دانست؛ اقدام هایی که می تواند زمینه ساز ایجاد نگرانی برای انجام 
کارهای مفید به نفع منطقه باشــد. عباس مقتدایــی دولتمردان 
چینی را به این نکته توجه داد که ایران به عنوان یک قدرت نوظهور 
در منطقه آســیا، توانمندی های زیادی دارد و جایگاه و اثرگذاری 
جمهوری اسلامی در صلح و ثبات و امنیت منطقه قابل توجه است. 
وی با هشدار نسبت به راهبردهای مدنظر آمریکا برای ایجاد تفرقه 
میان ملت های منطقــه و همچنین بی ثبات ســازی، این موضوع 
را به ضرر چین، ایران و بســیاری از کشــورهای منطقه دانســت؛ 
»چینی ها باید از این قبیل اقدام ها که می تواند شکنندگی ایجاد کند، 
بپرهیزند و متوجه این نکته باشند که قدرت های مهم منطقه ای نباید 
یکدیگر را تضعیف کنند. بنابراین اقدام اخیر چینی ها کاملًا خلاف 
حسن همکاری های منطقه ای است و آنها باید در کوتاه ترین زمان 
ممکن این روند را خاتمه دهند.« یک عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلس نیز به مســئولان چین تذکر داد خود را در مسیر کجی که 
صهیونیست ها و محور عبری - عربی طراحی کرده اند، قرار ندهند و 

به مسیر درست بازگردند.

سیاست  شکست خورده »ایران هراسی« 
این واکنش ها درحالی بود که سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان 
نیز با محکوم کردن اتهام های بی اساس بیانیه پایانی چهل وسومین 
نشست سران شورای همکاری خلیج فارس، صدور اینگونه بیانیه ها 
را تکرار سیاست شکست خورده »ایران هراسی« دانست و از این شورا 
خواست در رویکردهای خود در قبال مسائل منطقه ای تجدیدنظر 
کنند و مسیر سازنده را برگزینند. ناصر کنعانی با اشاره به گفت وگوی 
سفیر چین با دستیار آسیا و اقیانوسیه وزیر امورخارجه کشورمان 
اظهارکرد: در این ملاقات نســبت به ورود بیانیه مذکور به موضوع 
تمامیت ارضی ایران ابراز ناخرسندی شدید و تأکید شد جزایر سه گانه 
ایرانی خلیج فارس جزو لاینفک تمامیت ارضی جمهوری اسلامی 
است که مانند هر بخش دیگر از سرزمین ایران، هرگز موضوع مذاکره 
با هیچ کشوری نبوده و نخواهد بود. وی عنوان کرد که سفیر چین 
در این دیدار با تأکید بر احترام کشورش به تمامیت ارضی ایران، در 
توضیحات اهداف سفر رئیس جمهور کشورش به ریاض، این سفر را 
در راستای کمک به صلح و ثبات در منطقه و بهره گیری از گفت وگو 

به عنوان ابزاری برای حل مشکلات دانست.
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نگهداری 20 بازداشتی 
حوادث اخیر در کانون اصلاح 

و تربیت تهران 
کاظــم غریب آبادی، معاون امــور بین الملل قوه 
قضاییه و دبیر ســتاد حقوق بشر از کانون اصلاح 
و تربیت استان تهران بازدید کرد. در نتیجه این 
بازدیدهــا و در ادامه تدابیر رئیــس قوه قضاییه، 
تعدادی از بازداشت  شدگان دارای شرایط، با صدور 
قرارهای لازم آزاد شدند. براساس گزارش ستاد 
حقوق بشر قوه قضاییه، کاظم غریب آبادی، معاون 
امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر 
جمهوری اسلامی ایران، در ادامه بررسی وضعیت 
بازداشت شدگان اغتشاشــات اخیر در تهران، از 
کانون اصلاح و تربیت تهــران بازدید و با تمامی 
۲۰ نفر بازداشتی زیر ۱۸ سال )عمدتا ۱۷ و تا ۱۸ 
سال( استان تهران از نزدیک گفت وگو کرد و در 
جریان وضعیت آنان قرار گرفت. دبیر ستاد حقوق 
بشــر که پیش از این و در طول هفته گذشته از 
زندان تهران بزرگ، زندان زنان و بازداشتگاه های 
امنیتی نیــز بازدید کرده بود، در نشســت هایی 
جداگانه با مقامات زندان ها، دادســتان عمومی 
و انقلاب تهران، سرپرســت و قضات دادســرای 
امنیت تهران، رئیس و قضات دادگاه انقلاب نتایج 
بازدیدها و گفت وگوهای خــود را با آنان در میان 
گذاشت و تصمیمات لازم در برخی حوزه ها اتخاذ 
شد. در نتیجه این بازدیدها و در ادامه تدابیر رئیس 
قوه قضاییه، تعدادی از بازداشت  شــدگان دارای 

شرایط، با صدور قرارهای لازم آزاد شدند.

نقل قول خبر

خبر های کوتاه

قضایی

دریچه

دوربین ها وارد محاکم شوند 
رئیس دستگاه قضا با اشــاره به بازدیدهای خود از انبارهای سازمان اموال تملیکی، گمرکات 
و بنادر گفت: در بازدیدهایی که ما از انبارهــای اموال تملیکی، بنادر و گمرکات ترتیب دادیم، 
پوشش رسانه ای و دوربین هم همراه بود و مردم به صورت عیان و آشکار، معضلات و نواقص را 
مشاهده کردند و همه مشکلات این حوزه در معرض دید مردم قرار گرفت و  به همین واسطه، امور 
پیش رفت و بسیاری از مشکلات مرتفع شد و این امر شاید چند برابر گزارش بازرسی، مؤثر بود. 
محسنی اژه ای ادامه داد: در موضوع مقابله با تجاوزها و تعدی ها به منابع و اراضی طبیعی و حریم 
رودخانه ها و سواحل نیز، امر فوق الذکر صادق است. ما بعضاً خودمان با برخی ضوابط و مقررات، 
کار خود و مردم را مشکل می کنیم؛ چنانچه دوربین ها در محاکم و دادسراها و زندان های ما اجازه 

ورود داشته باشند، مطمئناً وضع ما بهتر خواهد بود.

مکث

مجلس

وداع با الگوی خدمتگزاری

مراسم تشییع و وداع با پیکر مرحوم رستم قاسمی، وزیر سابق راه 
و شهرسازی در مسجد سلمان نهاد ریاست جمهوری برگزار شد.

به گــزارش همشــهری، علاوه  بــر این مراســم که بــا حضور 
رئیس جمهور، تعدادی از اعضای کابینــه و جمعی از مدیران و 
کارکنان نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، مراسم تشییع پیکر 
سردار رستم قاســمی، پس از طواف شنبه شــب در حرم مطهر 
رضوی، صبح دیروز از مقابل مســجد پیامبراعظم)ص( واقع در 
شهرک شــهید محلاتی تهران به ســمت مقبره الشهدای این 

شهرک برگزار شد.
در این مراســم جمعی از مردم و مســئولان کشوری و لشکری 
ازجمله سردار سلامی، سردار فدوی، سردار قاآنی، سردار صفوی، 
سردار پاکپور، سردار اشتری، محسن رضایی و سردار علایی حاضر 
بودند و قرار است امروز )دوشنبه( مراسم گرامیداشت وزیر سابق 
راه  و شهرسازی با حضور مقام ها و مسئولان عالی رتبه لشکری و 
کشوری، در مســجد پیامبر اعظم)ص( شهرک شهید محلاتی 

برگزار شود.
جانشــین فرمانده کل سپاه پاسداران در مراســم  تشییع پیکر 
مرحوم رستم قاسمی با بیان اینکه شیوه فعالیت او یک الگو برای 
خدمت رسانی اســت، گفت: وی درحالی غیرت کاری داشت که 
همه بدن او را بیماری گرفته بود و تــا لحظه فوت هم حتی یک 
جلسه یا کار را تعطیل نکرد. سردار علی فدوی با بیان اینکه رستم 
قاسمی در ۱6سالگی در جزیره خارک پاسدار انقلاب اسلامی شد، 
افزود: زمان پاسداری مرحوم قاسمی کمی بعد از سن تکلیف او 
بود. او غیرت خاصی داشت که ما این غیرت را پس از سال ها  یعنی 

بعد از ۴۰ سال در لحظات مرگ هم شاهد بودیم.

  قدردانی رئیس ائتلاف الفتح عراق از ایران
رئیس ائتلاف الفتح عــراق از حمایت های ایران و حزب الله 
لبنان از عراق در جنگ با داعــش قدردانی کرد. به گزارش 
ایســنا، هادی العامری در بیانیه ای به مناســبت پنجمین 
سالگرد شکست داعش، عنوان کرد که حمایت های ایران و 
حزب الله تنها محدود به سلاح، تجهیزات و انتقال تجربه ها 
نبود، بلکه خون پاک فرماندهان و مستشارانی را نیز شامل 
می شود که در این راه ریخته و با خون برادران عراقی آنان 

آمیخته شد. 

  انهدام باند وابسته به شبکه های معاند در گیلان
ســازمان اطلاعات ســپاه قدس گیــلان در اطلاعیه ای از 
شناســایی و انهدام یک باند حرفه ای وابسته به شبکه های 
معاند در اســتان گیلان خبرداد. به گزارش فارس، دراین 
اطلاعیه آمده اســت: این باند حرفه ای ۵نفره وابســته به 
شــبکه های معاند که با هــدف ایجاد نارضایتــی درمیان 
شــهروندان و در پوشــش مأموران انتظامــی، اصناف را 
غیرقانونی پلمب و تصاویر پلمب را برای رســانه های معاند 

ارسال می کردند، شناسایی و دستگیر شدند.
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 چند روزی اســت که میزان ذرات 

گزارش
آلاینده هوای تهــران حتی با وجود 
بارش های پراکنده فراتر از حد مجاز 
رفته و به مرز هشدار رسیده است. گویا این وضعیت تا 
پایان هفته ادامه خواهد داشت و به همین دلیل استاندار 
تهران تا فردا مدارس ابتدایی و متوسطه استان تهران 
)به جز شهرستان های فیروزکوه، دماوند و رودهن( را 

تعطیل اعلام کرده و آموزش ها آنلاین شده است. 
در این میان، نشــانه اتهام در وهله نخست به سمت 
خودروهای فرسوده و موتورسیکلت  های دودزاست. 
طبق آخرین آمار ســتاد معاینه فنی، شرکت کنترل 
کیفیت هوا و شــورای شــهر، در تهران روزانه حدود 
400هزار خودروی فرسوده و بیش از 3میلیون دستگاه 
موتورسیکلت کاربراتوری تردد می کنند. البته در کنار 
اینها نقش کامیون های گازوئیلی و ناوگان حمل ونقل 
عمومی فرســوده را هم نباید از یاد برد. معضل چنان 
جدی است که اعضای پارلمان شهری دیروز به وضعیت 
نامناسب هوای تهران واکنش نشان دادند و خواستار 

هم افزایی ملی دستگاه های متولی برای حل این معضل 
شدند. پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران که 
دیروز ریاست صدوسیزدهمین جلسه را بر عهده داشت 
در جمع خبرنگاران گفت: »وقتی ۸00 هزار خودرو وارد 
شهر می کنیم و خروجی ندارد )اجرانشدن طرح اسقاط 
خودروهای فرسوده(، حتماً شاهد این حجم از آلودگی 
خواهیم بود و باید برای رفع این مشکل هم افزایی ملی 
صورت بگیرد.« او در ادامه با بیان اینکه به دلیل وضعیت 
نامطلوب ناوگان حمل ونقل عمومی )مترو و اتوبوس( 
مردم ناچارند از وسایل شخصی استفاده کنند، تأکید 
کرد: »می توانیم از دوبرابر ظرفیت موجود مترو استفاده 
کنیم، اما به دلیل عدم به روزرســانی در دوره گذشته، 
امروز شاهد کمبودهایی در ناوگان ریلی تهران هستیم 
و یکی از دلایل اســتفاده از واگن اســتیجاری بهبود 
وضعیت ناوگان متروســت.«  به گزارش همشهری، 
رئیس کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک هم 
دیروز در نطق پیش از دستور خود به موضوع آلودگی 
هوا و راهکارهــای مقابله بــا آن پرداخت و گفت که 

کشورمان از میان 117کشور، رتبه 24 را دارد و تهران 
هم از بین 107کلانشهر دنیا رتبه 21را از آن خود کرده 
است. به گفته سیدجعفر تشکری هاشمی، هزینه ناشی 
از تبعات آلودگی هوا در کشور معادل 30میلیارد دلار 
)سالانه( برآورد شده است. او به سهم آلودگی منابع هم 
اشاره و عنوان کرد: »۶0 درصد از آلاینده ها در بخش 
ذرات معلق ناشی از منابع متحرک است و خودروهای 
فرســوده 2۵ برابر خودروهای یورو 2 آلودگی ایجاد 
می کنند.  حتی  اگر تمام خودروها و موتورسیکلت ها را 
برقی کنیم، مشکل رفع نخواهد شد؛ چراکه کربن سیاه 
)یکی از عوامل آلایندگی( بر اثر فرسایش لاستیک روی 
آسفالت ایجاد می شود )به ازای هر کیلومتر پیمایش، 
تولید آلودگی ذرات معلق ناشی از لاستیک و خیابان 
حدود 3و نیم تا ۸برابر آلودگی ناشی از اگزوز است.( اما 
از طریق راهکارهای زودبازده مانند تعویض کاتالیست 
و نصب فیلتر جاذب و... می توان حداقل 27.۸درصد 
انتشــار ذرات معلق و 19.۶درصد از آلایندگی گازی 

را کاهش داد.«

 برخورد قوه قضاییه با مقصران
در ادامه جلسه، حبیب کاشانی، خزانه دار شورای شهر 
تهران هم با انتقاد از عملکرد نهادها و ســازمان های 
متولی در راستای حل معضل آلودگی هوا، از قوه قضاییه 
خواست به موضوع ورود کرده و با نهادهایی که در این 
حوزه ترک فعل کرده یا مسئولیت خود را به درستی 
انجام نداده و نمی دهند، برخــورد کند. او تأکید کرد: 
»هرکسی از قوه قضاییه که امروز گزارش )آلودگی هوا( 
ارائه شده در صحن شورا را دیده یا شنیده و مسئولیتی 
بر عهده دارد، بدون تعارف اقدام کند؛ چراکه جان مردم 
مطرح است و هرکسی به هر دلیلی با جان مردم بازی 
می کند، باید جوابگو باشد.« مهدی پیرهادی، رئیس 
کمیسیون سلامت، خدمات و محیط زیست شورای 
شهر تهران هم با بیان اینکه شــهرداری یازدهمین 
دســتگاه متولی در حوزه آلودگی هواســت، گفت: 
»دستگاه هایی که متولی اصلی این موضوع هستند 
باید گزارش عملکرد خود را به مردم اعلام کنند تا آنها 

بدانند چرا آلودگی هوا حل نمی شود؟«

متهمان و قربانیان آلودگی هوا
400 هزار خودروی فرسوده ؛متهمان اصلی آسمان دودی هستند

اعضای پارلمان شهری خواستار هم افزایی دستگاه های متولی برای حل آلایندگی هوای تهران شدند

پل حافظ جمع آوری می شود؟
معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران: 200میلیارد 

تومان به مقاوم سازی پل های پایتخت اختصاص یافت

پل های بتنی تهران، هم هنگام ســاخت هزینه زیادی داشتند و 
هم هنگام بهره برداری باید با صرف هزینه نگهداری شــوند، در 
غیراین صورت به تدریج فرسوده و خطرساز می شوند. مقاوم سازی 
آنها در سال های گذشته به صورت منظم انجام نشده بود اما اکنون 
شــهرداری تهران با اختصاص بودجه برنامه ای برای مرمت این 
سازه های ترافیکی دارد. از سوی دیگر برخی از پل ها بسیار فرسوده 
هستند و مثل پل حافظ باید جمع آوری شوند. به گزارش همشهری، 
معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران در این باره گفت: بودجه 
سنوات قبل مقاوم سازی پل ها 20 تا 30میلیارد تومان بود اما در 
سال جاری 200میلیارد تومان اعتبار اختصاص یافت. این اقدام 
حرکت سینوسی عجیبی داشته به طوری که دولت در سال 90 و 
91 به نگهداشت پل های تهران کمک می کرده اما از سال 91 به 
بعد این اتفاق نیفتاده است. عباس شعبانی در یکصد و سیزدهمین 
جلسه شورای اسلامی شهر تهران گفت: مقاوم سازی  برای ما اولویت 
دارد. ۶۶ پل از 7۵3 پل نیاز به مقاوم سازی  لحظه ای دارند چراکه 
براساس استانداردهای پیش از سال 13۸1 است.  20 تا 30میلیارد 
تومان بودجه از سنوات قبل پیش بینی شده بود که در سال 1401 
به 200میلیارد تومان رسیده و اگر می خواستیم 7۵3پل را بسازیم 

باید 300هزار میلیارد تومان برای این زیرساخت ها هزینه کنیم.
او افزود: بقیه ارکان شــهرداری نیز باید پای کار بیایند. براساس 
بازدید با همکاری سازمان بوستان ها مشاهده کردیم که آبیاری 
فضای سبز مجاور یک پل به آن آسیب می زد که قرار شد در مواردی 
از این قبیل اقدامات اصلاحی صورت بگیرد. در ســال های قبل 
سازمان زیباسازی نیز بعضا در بتن های پل روکش انجام می داد، اما 
هرگونه روکش کار اشتباهی است، چرا که نمی توانیم تخریب ها را 
ببینیم. همچنین استفاده از نمک و شن در زمان یخبندان برای بتن 

اشتباه است و باید حداقل از شن به تنهایی استفاده شود.
او  با اشــاره به ابلاغ ماتریس وظایف در ابتدای دوره جدید گفت: 
آخرین اطلاعات ما درخصوص پل ها مربوط به سال 139۵ بود و تا 
شهریور ماه 1400 هیچ اطلاعاتی از پلی وارد نشده بود. همچنین 

پل قدیمی حافظ باید برداشته  و به زیرگذر تبدیل شود.

شمشیری با طعم ترش و شیرین
 پس از تجربه موفق 2 جشنواره انار و خرمالو، شهرداری های مناطق 
22گانه برخی مراسم مشــابه را در مناطق خود برگزار کردند.  به 
گزارش همشهری،  روز گذشــته گذر پاییزی بوستان شمشیری 
در منطقه9میزبان »جشنواره ترش و شــیرین« بود که نام آن با 
مربا و ترشــی های خانگی بانوان این منطقه تناسب پیدا می کرد. 
سیدمحمدرحیم مرتضوی در این باره گفت: برای نخستین بار در 
شهر تهران، جشنواره ترش و شیرین توسط اداره روابط عمومی و 
معاونت امور اجتماعی و فرهنگی از ساعت 9 صبح لغایت 17با حضور 
شهروندان و مدیران شهری برگزار شد که با استقبال شهروندان 
غرب پایتخت همراه بود. عرضه محصولات ارگانیک، بازی های بومی 
و محلی و گذر پاییزی از برنامه های آن بود. یازدهمین جشــنواره 
انار که هر سال در فرهنگسرای اشراق برگزار می شد، امسال در 4 
فرهنگسرای جداگانه به اجرا در آمد و پنجمین جشنواره خرمالوی 

کن نیز مانند سال های گذشته در منطقه ۵ برگزار شد.

ناصر امانی
رئیس کمیته تشکیلات و منابع 

انسانی شورای شهر تهران  
در   بودجــه امســال تصویــب کردیم که 
شهرداری تهران موظف اســت با توجه 
به بودجه کشــور برای تبدیــل وضعیت 
ایثارگــران شــهرداری و حوز  هــای تابعه، 
اقــدام کنــد. بخشــی  از ایــن کار انجــام 

نشده و باید در دستور کار قرار گیرد.

محمد سراب نشین 
معاون بهره برداری و بهداشت 

سازمان میادین میوه و تره بار
به دلیل اســتقبال شــهروندان ساعت 
فعالیــت میادیــن و بــازار میوه وتره بــار 
یلــدا  شــب  در  تهــران  شــهرداری 
افزایــش می یابــد و تمامــی میادیــن تــا 
ســاعت۲۰ بــاز و آماده خدمات رســانی 
بــه شــهروندان هســتند و شــهروندان 
می توانند محصولات ویژه شب یلدا را 
با کیفیت مطلوب و قیمت مناســب از 

این مراکز تهیه کنند.

فاطمــه تنهایــی، شــهردار منطقــه۸ با 
اشــاره به صدور ۲۰۰۴ رأی تمهید برای 
واحدهــای صنفــی فعــال در منطقــه 
گفــت: »در ۶ماه نخســت ســال نیز از 
۳۵۰واحــد صنفــی بازدیــد دوره ای بــه 
عمل آمده اســت کــه  ۱۴واحد صنفی 
مزاحم و آلاینده به علت رعایت نکردن 
مقــررات پلمــب شــدند.۴محور مهــم 
تجاری- اداری منطقه دارای پراکندگی 
در کاربری های تجاری و اداری است.« 

براســاس ارزیابی هــای انجام شــده در 
منطقه۲۱ توسط کارشناسان معاونت 
شهرسازی و معماری، گودهای پرخطر 
شناســایی و رفع خطر شــدند. رســول 
براتی، سرپرســت معاونت شهرسازی 
و معمــاری ایــن منطقــه بــا اعــلام ایــن 
خبــر گفــت: »یــک گــود در محــدوده 
جغرافیایی ناحیه یک، ۲ گود در ناحیه۲ 
و یــک گوددیگر در ناحیه۳ واقع شــده 

است.« 
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اجرای طرح کهاب )کاهش، 
هدایت و انتقال بخار بنزین( در 

جایگاه های سوخت

مدیریت تقاضای سفر از طریق 
خدمات دولت الکترونیک
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شرکت های تولید کننده محصولات 

انرژی
پتروشیمی و برخی تولیدکنندگان 
فولاد با انتشــار اطلاعیه هایی روی 
سامانه کدال گفته اند با افت فشار گاز مواجه شده اند. 
طبق اطلاعات ارسالی به بورس، افت فشار و قطعی 
گاز به توقف برخی فعالیت های این شرکت ها منجر 
شده موضوعی که زنگ خطر را در بازارهای سهام و ارز 
به صدا درآورده اســت. کاهش یا توقــف تولید در 
شــرکت های صادر کننده ای چون صنایع فولاد و 
پتروشیمی می تواند هم بر شاخص های بورس و هم 
بر ســایر بازارها ازجمله ارز و حتی طلا و سکه تأثیر 

بگذارد.
 به گزارش همشهری، کاهش ســرمایه گذاری در 
صنعت گاز، در یک دهه گذشته، به کمبود گاز منجر 
شده است. این عامل ظرف چند سال گذشته باعث 
شده همزمان با آغاز فصل ســرد، گاز صنایع قطع 
شــود تا از این طریق گاز بخش خانگی تامین شود. 
امســال، روند قطع گاز صنایع از اواخر هفته پیش 
آغاز شد. طبق داده های موجود قطع یا افت فشار گاز 
درگام نخست مشمول صنایع پتروشیمی و برخی 
صنایع فولاد شــده، گمانه زنی ها حاکی است سایر 
صنایع فولاد و ســیمان هم درصورت تداوم سرما و 
افزایش مصرف گاز با این معضل دچار خواهند شد. 
چهارشنبه هفته قبل احمد مهدوی ابهری، دبیرکل 
انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی این 
خبر را تأیید کرد و گفت: در روزهای گذشته موضوع 
کاهش ۵ میلیــون مترمکعبی گاز ابلاغ شــد. این 
کاهش برای پتروشیمی های مختلف محدودیت های 
گازی به وجــود آورد. البته این شــرایط محدود به 
پتروشــیمی ها نمی شــود و صنایعی چون فولاد و 

سیمان هم با این مشکل دست و پنجه نرم می کنند 
که تدابیری مانند استفاده از سوخت مازوت برای آنها 

درنظر گرفته شده است.

قطعگازپتروشیمیها
همزمان با آغاز محدودیت هــای گازی ظرف چند 
روز گذشته دســت کم ۵شرکت پتروشیمی از قطع 
یا کاهش بخشــی از فعالیت های خود به دلیل افت 
فشــار گاز خبر داده اند. شــرکت های پتروشیمی 
کرمانشاه، پردیس زاگرس، شیراز و خراسان با انتشار 
اطلاعیه های رسمی روی سامانه کدال گفته اند سطح 
فعالیت شان به دلیل افت فشار گاز کاهش یافته است.

پتروشیمی کرمانشاه طی گزارشی در سامانه کدال 
اعلام کرده است:ظرفیت تولیدی این شرکت به دلیل 
برودت هوا و افت فشار گاز از ۱۵ آذر تا اطلاع ثانوی، 
۸۱درصد کاهش یافت. پتروشــیمی شــیراز نیز 
خبرداده از روزشــنبه ۱9آذر ظرفیــت واحدهای 
تولیــدی اوره و آمونیاک منطقه دوي خــود را به 
۸0درصد کاهش داده و واحد تولید متانول نیز به طور 
کامل از ســرویس خارج شده اســت. پتروشیمی 
زاگرس نیز از قطــع فعالیت بخشــی از واحد های 
تولیدی خود خبــر داده و تأکید کــرده با توجه به 
کاهش سهم مصرف گاز و درنهایت قطعی بخشی از 
گاز ورودی، واحد دوم تولیدی این شرکت تا اطلاع 
ثانوی از سرویس خارج شد. پیش از این پتروشیمی 
پردیس نیز گزارش داده بود از روز یکشنبه ۱3آذر 
ظرفیت فاز یک این شرکت به دلیل افت فشار گاز به 
۸0درصد و فاز های 2و 3به ۸۵درصد کاهش یافته  و 
این کاهش ظرفیت تا اطلاع ثانوی ادامه دارد. 2 روز 
بعد از این تاریخ پتروشیمی خراسان نیز گزارش کرده 

بود: به دلیل برودت هوا و افت فشار گاز، این شرکت از 
روز سه شنبه ۱۵آذر ماه ظرفیت واحدهای تولیدی 

خود را به 70درصد کاهش داده است.

تأثیرقطعگازبربازارسهام
با توجه به آنکه هنوز مدت زمان قطع گاز مشــخص 
نیســت نمی توان به طور دقیق میــزان زیانی را که 
از ناحیه قطع گاز به شــرکت های پتروشیمی وارد 
می شــود، محاســبه کرد اما احمد مهدوی ابهری، 
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
گفت: سال گذشته به دلیل قطع گاز 3۸0میلیون دلار 
عدم النفع به شرکت های پتروشیمی تحمیل شد. او 
ادامه داد: برای سال جاری فعلا نمی توان آمار و ارقامی 
از ضرر و زیان را برآورد کرد، زیرا عواملی نظیر؛ برودت 

هوا و میزان کسری گاز ممکن است متغیر باشد.
با وجود این اظهارنظر کارشناسان با قطعیت معتقدند 
کاهش افت فشار گاز همچون سال گذشته به افت 
تولید و افت درآمد های این صنعت منجر خواهد شد. 
با توجه به آنکه این پتروشیمی بزرگ ترین صنعت 
فعال در بازار سرمایه اســت و سهم زیادی در ارزش 
بازار سهام دارد هر نوع کاهش درآمد این شرکت ها 
می تواند بر شــاخص های بورس تأثیر محسوســی 
داشته باشد زیرا وزن شرکت های حاضر در این گروه 
بر شاخص بورس بسیار زیاد است و افت درآمد آنها اثر 

منفی بر شاخص بورس برجای می گذارد.

تأثیردرنرخارز
افت درآمد شــرکت های تولید کننده پتروشیمی بر 
بازار سهام فقط یک بخش از ماجراست. آمار ها نشان 
می دهد کاهش درآمد پتروشیمی  ها که عمدتا ارزی 

است می تواند بر بازار ارز نیز تأثیر داشته باشد. طبق 
آمارهای موجود شــرکت های پتروشیمی در سال 
گذشته ۱4.۵میلیارد دلار از محصولات خود را صادر 
کردند که بخش بزرگی از آن در سامانه نیما عرضه و 
صرف تامین ارز واردات شد. آمارها همچنین نشان 
می دهد فروش ارز صادراتی پتروشیمی در سامانه نیما 
در 7 ماه سال گذشته، 7میلیارد و 9۱میلیون دلار بوده 
و امسال به ۸میلیارد و 733میلیون دلار رسیده است. 
این ارقام نشــان می دهد این صنعت در کنار صنایع 
سنگ آهن و فولاد یکی از مهم ترین صنایع ایران برای 
تامین ارز مورد نیاز به ویژه در شرایط تحریم است. در 
چنین شرایطی هر نوع کاهش تولید در این شرکت ها 
می تواند به کاهش درآمد های ارزی و کاهش عرضه 
ارز به بازار منجر شود. انتظار می رود درصورت کاهش 
عرضه ارز پتروشیمی ها، فشــار مضاعفی بر قیمت 
دلار وارد شود که ظرف 2روز گذشته از مرز 37هزار 
تومان هم عبور کرده و زمینه های رشد بیشتر قیمت 
دلار را فراهم کند. چنان کــه برخی برآورد ها حاکی 
است یکی از دلایل رشد قیمت دلار ظرف چند روز 
اخیر برآورد هایی اســت که فعالان بازار ارز، از روند 
کاهش عرضه ارز در بازار تحت تأثیر کاهش فعالیت 

شرکت های پتروشیمی داشته اند.
نکته مهم تر اما این اســت که قیمــت ارز به صورت 
دومینو وار بر ســایر بازار ها نیز تأثیــر می گذارد و 
حتی به افزایش تــورم تولید کننده و درنهایت تورم 
مصرف کننده منجر می شود. به طور طبیعی نخستین 
بازاری که بلافاصله به نرخ دلار واکنش نشان می دهد 
بازار طلاست و بعد از آن سایر بازار ها ازجمله مسکن، 
خودرو و سایر کالاها و خدمات نیز به این افزایش نرخ 

واکنش نشان می دهند.

پاتک گازی به بازارها
افت فشار و قطعی گاز برخی صنایع زنگ خطر را در بازارهای سهام و ارز به صدا درآورد

تب بازارگوشت قرمز با ويروس قاچاق
گرانی در بازار گوشت قرمز ادامه دارد. درحالی 

بازار
که فروشندگان کاهش عرضه گوشت و افزایش 
قیمت دام زنده به دلیل صــادرات و قاچاق را 
دلایل گرانی گوشت به ویژه در بخش گوسفندی عنوان می کنند، 
دامداران می گویند مازاد تولید روی دستشان مانده و صادرات 
قانونی نیز با توجه به مشکلات موجود تقریبا متوقف شده است. 
مشاهدات خبرنگاران همشهري در بازار مصرف نشان می دهد 
اگرچه قیمت ها نسبت به هفته گذشته تغییری نداشته و روند 
رو به رشد قیمت، متوقف شده اما گوشت همچنان برای بخش 
زیادی از خانوارها بســیار گران اســت. رئیــس مجمع ملی 
صادرکنندگان دام زنده با بیان اینکه گوشت قرمز مورد نیاز بازار 
داخلي تامین است، گفت: نه تنها هیچ کمبودی در این زمینه 
نداریم بلکه با وفور و مازاد دام زنده و گوشت قرمز مواجه هستیم. 
منصور پوریان در واکنش به افزایش قیمت گوشت قرمز افزود: 
قیمت دام زنده در میادین با گوشت قرمز در بازار فاصله زیادی 
دارد. بخش قابل توجهی از دام مازاد روی دست تولیدکنندگان 
باقی مانده و جذب بازار داخلی نمی شود. افزایش قیمت گوشت 
قرمز در سال های اخیر به موازات افت قدرت خرید، میزان تقاضا 
برای گوشت را به شدت کاهش و مصرف کنندگان را به سوی 
خرید مرغ سوق داد اما رشد قیمت مرغ در نیمه اول امسال نیز 
نتوانست محرکی برای افزایش خرید گوشت باشد. در شرایط 
مــازاد تولید، سیاســت دولت خریــد حمایتــی محصول از 
تولیدکنندگان و ذخیره سازی است اما به گفته پوریان، شرکت 

پشتیبانی امور دام اعلام کرده ذخایر استراتژیکش تکمیل است 
و امکان خرید و ذخیره سازی مازاد دام تولیدکنندگان را ندارد.

اظهاراتمتناقضمسئولانصنفی
فعالان بازار گوشــت، دلیل گرانی روزافزون گوشــت قرمز را 
گرانی و افزایــش قیمت دام می دانند. امــا رئیس مجمع ملی 
صادرکنندگان دام با رد این ادعــا گفت: امروز قیمت دام زنده 
سبک از انواع گوســفندی )میش، بره نر کشتاری درجه یک 
و بز( کیلویی بین 4۵ تا ۸2 هــزار تومان و انواع دام ســنگین 
زنده )گوساله حجیم، گوســاله ماده، گوساله درجه یک( بین 
۵۵ تا ۸۵ هزار تومان است؛ بنابراین لاشه درجه یک در بازار برای 
گوسفندی و گوســاله باید کیلویی ۱9۵ هزار تومان به دست 
مصرف کنندگان برسد. افشــین صدر دادرس، رئیس اتحادیه 
دام ســبک نیز میانگین قیمت بره نر کشــتاری در میادین را 
کیلویی ۸۵ هزار تومان دانست و گفت: دام زنده هنوز به قیمت 
واقعی که جبران هزینه خوراک بشود نرسیده  است.  درحالی که 
مسئولان صنفی تولید و صادرات دام حداکثر قیمت دام زنده 
سبک برای عرضه به کشتارگاه را کیلویی ۸2 تا ۸۵ هزار تومان 
عنوان می کنند، بازاری ها می گویند قیمت هر کیلو دام زنده از 
ارقامی که گفته می شود بالاتر است. رئیس اتحادیه فروشندگان 
گوشت گوسفندی تهران هفته گذشته در گفت وگو با همشهری 
قیمت فروش هر کیلو دام زنده توسط دامداران به کشتارگاه را 
۱00 هزار تومان اعلام کــرد. علی اصغر ملکی گفت: قصابی ها 

 تصویر آینده اقتصاد ایران
از دوربین مرکز پژوهش های مجلس منتشر شد

ازحاشیهنشینیتااقتصادپلتفرمی
شاید برای شما هم این پرســش مطرح باشد که نبض اقتصاد 
ایران در آینده چگونه خواهــد زد؟ مرکز پژوهش های مجلس 
در یک گزارش آینده نگرانه در پاسخ به این پرسش چشم اندازی 
پرنوسان را ترسیم کرده است. بازوی تحقیقاتی مجلس از یک سو 
می گوید: آینده متعلق به اقتصاد پلتفرمی و اشتراکی است اما 
از سوی دیگر تأکید دارد خطر افزایش شکاف دیجیتال جامعه 
ایران را تهدید می کند. هرچند در این گزارش پژوهشی از احتمال 
توسعه شهرهای کوچک سخن گفته شده، اما در مقابل چالش 
پیش رو افزایش زاغه نشینی و حاشیه نشینی برآورد شده است. 
مرکز پژوهش های مجلس با این توصیف از چشم انداز پیش روی 
اقتصاد ایران این سؤال را مطرح می کند که آیا برنامه های توسعه 

می تواند چالش های پیش روی اقتصاد ایران را رفع کند؟

عینکبدبینی
به گزارش همشــهری، اقتصاد ایران در دهه آینده همچنان با 
چالش رشد نقدینگی، رشد پرنوســان اقتصاد، کسری بودجه، 
بحران اشــتغال، کاهش قــدرت خرید مواجه اســت. بازوی 
تحقیقاتی وابســته به مجلس با این براینــد از روندهای آینده 
پیش روی اقتصاد ایران، تأکید می کند: با پیر شدن جمعیت و 
گسترش شهرنشینی، شاهد افزایش شهرهای کوچک و متوسط 
و البته رشد حاشیه نشینی و حتی زاغه نشینی خواهیم بود و در 

حوزه انرژی هم ناترازی بین منابع و مصارف تشدید می شود.
این نهاد تحقیقاتی با ارزیابی روندها و اولویت های آینده ایران 
می گوید: ایران در حوزه جمعیت شــناختی با روندهای مهمی 
شامل افزایش امید به زندگی، کاهش میزان باروری و مرگ ومیر، 
افزایش مهاجرت های منطقه ای و بین المللی، تغییرات ساختار 
سنی جمعیت و پنجره جمعیتی و میانسالی و ورود غالب افراد 
به دوره ســنی 40تا ۵0سال، گســترش شهرنشینی، افزایش 
شهرهای کوچک و متوسط و البته چالش افزایش حاشیه نشینی 

و زاغه نشینی روبه رو می شود.
محققان مرکز پژوهش های مجلس تأکید دارند: ایران در حوزه 
اقتصادی در آینده با روندها و چالش هایی چون رشد نقدینگی، 
رشد نوسانی اقتصاد با متوسط پایین، تنگنای مالی و بودجه ای 
دولت، تداوم بحران اشــتغال، کاهش قدرت خرید خانوارهای 
ایرانی و چرخش به اقتصاد منطقه ای، سیاســت همســایگی 
و توســعه اقتصاد فراســرزمینی و البته 2پدیده جدید اقتصاد 
اشتراکی و اقتصاد پلتفرمی مواجه می شود. این گزارش می افزاید: 
در حوزه انرژی کشــور با چالش هایی چون وابستگی فناوری، 
خام فروشــی و آســیب پذیری بخش انرژی به تحریم، امنیت 
پایین انرژی، مدیریت ناصحیح مصرف، بهره وری پایین انرژی، و 
ناترازی عرضه و تقاضای انرژی به ویژه در بخش گاز دست و پنجه 
نرم خواهد کرد و از حیث تغییرات اقتصادی هم کشــور بحران 
فرسایش خاک و گســترش بیابان، آلودگی هوا به ریزگردها، 
جنگل زدایی، تشدید غلظت گازهای گلخانه ای، افزایش دفعات 
و شدت رویدادهای آب وهوایی شدید نظیر سیل، کمبود آب، 

مهاجرت های زیست محیطی در انتظار نسل آینده خواهد بود.

غولهایاقتصادآینده
براســاس یافته های این نهاد تحقیقاتی، انتظار می رود اقتصاد 
چین تا سال 20۵0میلادی به بزرگ ترین اقتصاد دنیا تبدیل شود 
و تولید ناخالص داخلی این کشور به دلار در سال 2026از تولید 
ناخالص اسمی آمریکا سبقت خواهد گرفت. افزون بر اینکه در 
20۵0اقتصاد هند با متوسط رشد سالانه ۵درصد سومین جایگاه 

را در فهرست ۱0اقتصاد برتر دنیا به خود اختصاص می دهد.
 این گزارش نشان می دهد با تغییر قدرت های اقتصادی، تا سال 
2030میلادی، آسیا بر شمال آمریکا و اروپا پیشی می گیرد و 
این قدرت یابی مبتنی بر پیش افتادن در شاخص های اقتصادی 
ازجمله سرعت رشد تولید ناخالص داخلی است که از اکنون، در 
کشورهای صنعتی درحال نزول و در کشورهای آسیایی درحال 
افزایش شدید است. افزون بر اینکه کشورهای با قدرت نوظهور 
با جمعیت بزرگ تر و تولید ناخالص داخلی بالاتر، نقش قوی تری 
در تسهیم قدرت جهان در سال 202۵میلادی بازی خواهند کرد 
و با تغییر در قدرت های اقتصادی جهانی، قدرت از سازمان های 
جهانی که توسط غرب هدایت می شوند به سوی بازیگران محلی 
انتقال می یابد و جهان را بیشتر به سوی حالت چند قطبی می برد.

جهانتشنهترمیشود
مرکز پژوهش های مجلس در گزارش خود به ارزیابی روندهای 
آینده اقتصاد جهان می پردازد و هشــدار می دهــد: در طول 
سال های پیش رو تا سال 20۵0، با تغییرات اقلیمی، افزایش دما، 
افزایش تولید و نشر گازهای گلخانه ای، افزایش بارش در مناطق 
مرطوب و کاهش آن در مناطق و فصول گرم، ســرعت گرفتن 
ذوب یخ در مناطق قطبی و افزایش خســارت های رویدادهای 
ناگوار ناشی از تغییرات آب  وهوایی را می توان مشاهده کرد. افزون 
بر اینکه افزایش جمعیت، نیاز بیشتر به آب در بخش صنعت و 
کشــاورزی و همچنین تأمین آب از منابع نامطمئن آب سبب 
خواهد شد که افراد زیادی برای تأمین آب با مشکل مواجه شوند 
و تا سال 204۵میلادی مصرف آب در بخش کشاورزی ۱9درصد 

و درحالت کلی تقاضای آب ۵۵درصد افزایش خواهد یافت.
به این ترتیب تا سال 204۵میلادی 3.9میلیارد نفر یعنی حدود 
40درصد جمعیت جهان با بحران آب روبه رو خواهند بود که در 
مقایسه با 2.6میلیارد نفر در سال 2000میلادی رشد بالایی را 
نشــان می دهد، به گونه ای که در دهه های پیش رو با تغییر آب 
وهوا شدت خشکی بیشتر خواهد شد و با تبدیل شدن مناطق 
خشک به بیابان حدود ۱3۵میلیون نفر با خطر مواجه خواهند 
بود و دلیل این خطر نیز کمبــود آب و کاهش تولید در بخش 

کشاورزی است.

جنگآبتا10سالدیگر
بــازوی تحقیقاتی مجلس اذعــان می کند: در افــق بلندمدت 
تغییرات اقلیمی، درحالت بدبینانه، تا یک دهه آینده، می توان 
شاهد جنگ بر سر آب در بین کشورها بود و این تغییرات باعث 
جابه جایی توده ای جمعیت، تأثیر مضاعف بر جوامع کشاورزی، 
حاشیه نشینی مهار نشده و تنازع درون کشورها خواهد شد و این 
وضعیت به ویژه برای کشورهایی با قابلیت کمتر انطباق، مؤثرتر 
خواهد بود. نتیجه اینکه با توجه به تغییر الگوهای غذا، انرژی و 
آب؛ افزایش منازعه و تنش سیاسی بر سر منابع می تواند رخ دهد 
و با بحران کمبود آب در آینده، برخی کشورها یا بخش هایی از 
کشورها منابع آب خود را از دیگران دریغ خواهند کرد و بالا رفتن 
قیمت غذا در آینده می تواند بر تعداد افراد گرسنه و قربانی بیفزاید.

پیشنهادطلایی
طلا به عنــوان یــک دارایی امــن برای 
ســرمایه گذاری، در دوره هــای تنــش 
اقتصادی یا هراس از چشم انداز اقتصاد با 
افزایش تقاضا روبه رو می شــود، این رفتار 
به کل اقتصاد جهان قابل تعمیم است. در ایران نیز در چندین 
دوره، طلا و به خصوص مسکوکات طلا به یکی از پررنگ ترین 
بازارهای سرمایه پذیر تبدیل شده اند که نتیجه آن بزرگ شدن 

حباب قیمتی این کالا بوده است. 
در ایران، تنها نهاد مجاز به ضرب سکه بانک مرکزی است؛ اما در 
اغلب کشورها سایر مؤسسات مالی نیز به ضرب سکه و واگذاری 
آن اقدام می کنند. انحصار ضرب سکه در ایران، در حالی است 
که بسیاری از بانک ها و مؤسسات ذخایر طلا دارند و می توانند 
این ذخایر و هزینه ضرب سکه را به بانک مرکزی بدهند و سکه 
دریافت کنند، تا نیاز مردم به خرید سکه نیم گرمی و دوگرمی 
برآورده شود. محمد کشتی آرای، کارشناس و فعال بازار طلا و 
جواهر، رفع انحصار بانک مرکزی در ضرب سکه را راهکار خوبی 
برای تخلیه حباب قیمتی مسکوکات و تنظیم بازار طلا می داند 
و می گوید: اخیراً رئیس کل بانک مرکزی گفته واحدهای صنفی 
می توانند هزینه ضرب سکه و طلای آب شده را به بانک مرکزی 
بدهند و در مقابل سکه دریافت کنند. البته این روند در گذشته 
خواسته اتحادیه طلا و جواهر نیز بوده و در آینده نیز می تواند به 

تنظیم بازار کمک کند.

جریمهنسیهبرایبانکها
خبر:ابوالفضل نوروزی، سرپرست دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی با اشاره به همکاری 
نامناسب بانک ها در پرداخت تسهیلات قانون جهش 
تولید مسکن، می گوید: طبق قانون بانک هایی که در 
اجرای نهضت ملی مسکن همکاری لازم را نداشتند 
باید 60هزار میلیارد تومان جریمه به سازمان امور 

مالیاتی پرداخت کنند.
نقد:براساس ماده 4قانون جهش تولید مسکن، 
بانک ها مکلف شده اند در 4سال اجرای این قانون، 
سالانه حداقل 20درصد مانده تسهیلات خود را که 
در سال نخســت کمتر از 360هزار میلیارد تومان 
نباشد، به نهضت ملی مسکن اختصاص دهند تا در 
کنار آورده نقدی متقاضیان این نهضت، پروژه ملی 
احداث یک میلیون واحد مســکونی در زمین های 
دولتی اجرا شود. البته تاکنون که بیش از یک سال از 
عمر نهضت ملی می گذرد، پیشرفت کارها مطابق با 
هدف گذاری سالانه یک میلیون واحد در سال نبوده 
و بانک ها نیز می گویند به دلیل نرسیدن پروژه ها به 
مرحله دریافت تسهیلات، فعالیتی در تأمین مالی 
نداشته اند. در این وضعیت به جای صحبت از جریمه 
بانک ها برای شرکت نکردن در پروژه هایی که اجرا 
نشده اند باید راهکاری برای شــتاب دهی به قطار 

نهضت خانه سازی پیدا کرد.

چهره روز

نقد  خبر

گزارش

هر کیلو گوشت گوسفندی را با قیمت 20۵ تا 2۱0 هزار تومان 
از کشــتارگاه خریداری می کنند؛ قیمتی که با احتساب سود 
۱0 تا ۱2 درصدی خرده فروشی،  هر کیلو شقه گوسفندی را در 
قصابی ها به 230 تا 23۵ هزار تومان می رساند. مشاهدات میدانی 
خبرنگاران همشهري نشان می دهد قیمت کنونی هر کیلو شقه 
گوسفندی در قصابی های پایتخت بین 200 تا 240 هزار تومان 

است که با تفکیک قطعات قیمت هم افزایش پیدا می کند. 

ایجادمشکلدرروندصادرات
به گفته رئیس مجمع ملــی صادرکننــدگان دام ، قرنطینه 
30 روزه و تحمیل هزینه های سرسام آور نگهداری در قرنطینه، 
عملا صادرات بــه کویت را غیرممکن کرده اســت. تا پیش از 
این 90 درصد صادرات دام زنده سبک به کویت انجام می شد. 
همچنین پروتکلی بهداشتی بین ایران و قطر به امضا رسیده که 
عملًا صادرات دام زنده سبک به این کشور را نیز متوقف کرده 
است. به گفته پوریان، فعلا صادرات دام زنده سبک فقط به عراق 
و عمان قابلیت اجرا دارد که در عراق قیمت دام زنده پایین تر از 
ایران است و این موضوع انگیزه صادرات را از دامداران می گیرد و 
انگیزه قاچاق را به دلیل هزینه های کمتر افزایش می دهد. رئیس 
اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی، آمار بالای قاچاق دام 
از مرزها را عامل گرانی گوشت می داند. ملکی در توضیح دلیل 
رشد قیمت در شرایط کاهش تقاضا به همشهری گفت: تقاضا 
کم است اما عرضه گوشت نیز کاهش زیادی داشته زیرا بهترین 
دام هاي کشور از استان های غربی در حال قاچاق به کشورهای 
همسایه است. به نظر می رسد افزایش نرخ دلار بر جذاب شدن 
بازار صادرات غیرقانونی دام از کشور تاثیر مستقیم داشته است.
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مروری بر نمایشنامه »پسر« اثر »فلوریان زلر«
دلایل سرکشی
ادبیات داستانی فرانسه 
از دیربــاز تاکنون مورد 
توجه اهل کتاب سراسر 
جهان بــوده امــا چند 
ســالی ا ســت ادبیــات 
نمایشــی این کشــور 
نیز مورد اقبــال و توجه 
علاقه منــدان بــه تئاتر 
قرار گرفته اســت.گرچه 
پیش از این افرادی مانند 

»ژان ژنه«، »ژان پل سارتر«، »ژان آنوی«، »اوژن یونسکو«، 
»یاســمینا رضا« و »ماتئی ویســنی یک« آثار درخشــان و 
ماندگاری در این زمینه عرضه کرده بودند ولی نسل جوان و 
معاصر نمایشنامه نویسان فرانسوی با نگاه و تفکر متفاوت شان 
به ادبیات نمایشی، فضایی تازه و خلاقانه در تئاتر فرانسه ایجاد 
کردند. یکی از بهترین نمایشنامه نویســان فعلی فرانســه را 
بی تردید باید »فلوریان زلرِ« دانست؛ هنرمندی که با سه گانه 
نمایشی مشهورش ـ پدر، مادر، پسر ـ نظر غالب نویسندگان و 

کارگردانان بزرگ جهان را به سوی خود جلب کرد.
نمایشنامه »پسر«، بخش پایانی نمایشنامه سه گانه اوست که 
همچون 2 اثر قبلی، به بحران میان اعضای خانواده می پردازد. 
اینجا نویسنده بر چالش های دوران بلوغ یک نوجوان )نیکلا( 
متمرکز است که حتی قادر نیست به سادگی درباره مشکلش 
با نزدیک ترین افراد خانــواده حرف بزنــد. هرچند در روند 
نمایشنامه مشــخص می شود علت آشــفتگی روحی نیکلا، 
جدایی پدر و مادر او )و در واقع خیانت پدرش به مادر( است 
اما نوجوان قصه که از زندگی امن و آســوده خود در کنار آنها 
لذت می برد، اکنــون نمی تواند غیبت حضور یکــی از آنها را 
تحمل بکند. بنابراین دست به شورشــی خودخواسته علیه 
زندگی اش می زند تا به نحوی اعتراض خود را از وضعیت بغرنج و 
تحمیلی اش به گوش پدر و مادر برساند ولی بزرگ ترها به قدری 
درگیر مسائل خود هستند که بحران را جدی نمی گیرند و آن 
را به بلوغ فکری و جنسی نوجوان شــان ربط می دهند، نه به 
مشکلی که خود ایجاد کرده اند. در صحنه ششم نمایشنامه، 
»آن/ مادر« درباره فرزندش به »پی یر/ پدر، همســر سابق« 
می گوید:»نمی دونم این همه غمش از کجا می آد. انگار که...« 
و پدر غمگین بودن نیکلا را اقتضای دوره نوجوانی می داند و 
بی آن که مسئله را جدی بگیرد، توجیه می کند:»نوجَوونه آن. تا 

حالا دیدی یه نوجوون عاشق زندگی باشه؟« )ص33(.
شاید این بی توجهی به روح پریشــان نیکلا، ناشی از سال ها 
زندگی مشترک و سه نفره آنهاســت که باعث می شود پی یر 
حس بکند فرزندش را خوب می شناســد. درحالی که اینطور 
نیست و وقتی نیکلا درباره شکست عاطفی اش به پی یر دروغ 
می گوید، او متوجه نمی شود و حرفش را باور می کند. همین 
عدم شناخت کافی ا ست که اشتباه پایانی پدر را در خارج کردن 
پسر از بیمارســتان رقم بزند و فاجعه به بار بیاورد. پی یر مدام 
می خواهد با اعتمادکردن به نیکلا، فرصت تازه ای در اختیارش 
قرار بدهد تا او به آرامش روحی برسد و زندگی عادی سابق را 
در پیش بگیرد اما اعتمادهای پدر هر بار با شکســت روبه رو 
می شوند. تنها کسی که در این میان به نظر می رسد نیکلا را 
بهتر از دیگران می شناسد و درک می کند، سوفیا )همسر دوم 
پدر( است که شخصیت نیکلا را بیرون از محیط خانواده دیده 
و قبلًا با او صمیمی نبوده، ولی به سرعت براساس نشانه های 
رفتاری و گفتاری پسر، به مشــکلات روحی او پی می برد تا 
جایی که وقتی پی یر قصد دارد ساشا )بچه سوفیا( را برای چند 
ساعت به او بسپارد تا با زنش به یک مهمانی دوستانه بروند، 
سوفیا مخالفت می کند و این اجازه را به او نمی دهد، چون پیش 
از این، گریه های نامتعادل نیکلا را دیده و یک بار هم زیر بالش 

او در اتاق خوابش، چاقو پیدا کرده است!
فلوریــان زلرِ موفق شــده در نمایشــنامه اش ابعــاد روانی 
شــخصیت ها را به درســتی درک و تصویر بکنــد. پی یر در 
نمایشنامه »پسر«، پدری کنشگر و دلسوز است که می خواهد 
به هر شکل ممکن آینده تیره و تار فرزندش را روشن بکند. او 
که خود قربانی چنین وضعیتی بوده، نمی خواهد نیکلا هم آن 
شــرایط را تجربه بکند. بنابراین نقش پدر خوشحال و موفق 
را در پیش می گیرد اما به طور نامحسوســی تبدیل به همان 
شخصیتی می شود که پدر خودش )پدربزرگ نیکلا( بوده و 
حتی اعتراف می کند که شبیه به پدر خودش با پسرش حرف 
زده!  پی یر: اینکه مجبورم نقشی رو بازی کنم که با تمام وجود 
ازش متنفرم خیلی ناراحتم می کنه. مثــلًا این اواخر خودم 
متعجب بودم که جمله های... دقیقاً جملاتی بودن که وقتی 
کوچیک بودم پدرم استفاده می کرد... جملاتی که به خاطرش 
من واقعاً از پدرم متنفر شدم... حالا نوبت منه. آخرش شبیه 

اون شدم. سوفیا: چه جمله هایی؟
پی یر: »می خوای توی زندگی چی کار کنی؟« یا »من هم سن 
تو بودم فلان کار و فلان کار رو انجام می دادم« یا »باهات چی کار 

کنیم؟« )ص84(.
»آن« مادری ا ســت خودباخته که از طرفی نمی داند باید با 
بحران روحی پسر نوجوانش چه بکند و از سوی دیگر، نگران 
اوست و ســعی می کند نقش حامی را داشته باشد.»سوفیا« 
عاقله زنی ا ست که کاملًا بر زندگی مشترکش با پی یر تسلط 
دارد و با وجود اینکــه حضور نیکلا بر زندگی آنها ســایه ای 
از نگرانی انداخته، عشــق به پی یر سبب می شــود رفتاری 
محترمانه و بیشــتر کنترل گر بر نیــکلا و فضای جدید خانه 
داشته باشد ولی جذاب ترین نقش نمایشنامه را باید »نیکلا« 
دانست که نویســنده با دیالوگ نویسی های ماهرانه، معمایی 
کنجکاوی برانگیــز برای خواننده/ تماشــاگر آفریده تا علاوه 
بر اینکه نتواند به افکار گنگ و پیچیده او پی ببرد، حســی از 
همدلی با این شخصیت را در او بیدار بکند. نیکلا با پاسخ های 
پرت و کوتاه، تا پایان نمایشنامه دلیل سرکشی و افسردگی اش 
را در قبال خواسته های پدر، مانند یک راز سربه مُهر نگه می دارد 
و این، یکی از نقاط قوت متن است. همچنین نویسنده به خوبی 
عنصر غافلگیری را در نمایشنامه به کار برده و مدام به خواننده/ 
تماشاگر رودســت می زند. به ویژه در پایان بندی نمایش که 
مخاطب انتظار فرجامی خوش برای شخصیت و خانواده نیکلا 

دارد، ناگهان با شوک عجیبی مواجه می شود.
در نهایت باید گفت نمایشنامه »پسر«، اثر قابل توجه و مهمی با 
مضامین طلاق، خیانت، افسردگی و تأثیرشان بر نهاد خانواده 
است که می توان از خواندن آن هم به میزان تماشای اجرای 

متن لذت برد و آموخت.

کتابتئاتر

مهلتی برای ثبت نام در نمایشگاه کتاب
ثبت نام ناشــران خارجی در نمایشــگاه بین المللی کتاب 

تهران آغاز شد.
 به گزارش همشــهری، ثبت نام ناشــران خارجی متقاضی 
حضــور در ســی و  چهارمین دوره نمایشــگاه بین المللی 
کتاب تهران تا 3۰ بهمن ماه ادامه دارد. موزعان و ناشــران 
خارجی متقاضی شرکت در سی  و چهارمین دوره نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران با مراجعه به سامانه ketab.ir و یا 
https://regis ter-int.tibf.ir/ و اطلاع از ضوابط و شرایط، 
می توانند برای حضــور در بخش های لاتیــن و عربی این 

نمایشگاه ثبت نام کنند.
ثبت نام ناشران خارجی برای حضور در سی وچهارمین دوره 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از ۱۹ آذر ۱4۰۱ آغاز شده 

و تا 3۰ بهمن ۱4۰۱ ادامه دارد. 

پوست شیر 30 آذر می آید
فصل دوم ســریال پوســت شیر از 
چهارشنبه 3۰ آذر، 3 روز پس از پایان 
مسابقات جام جهانی فوتبال منتشر 
خواهد شد. یکی از عوامل این سریال 
ضمن تأیید این خبر گفت: »سریال 
پوســت شــیر در 3 فصل 8 قسمتی 

ساخته و منتشر خواهد شــد. ولی زمان توزیع فصل سوم هنوز 
مشخص نیست.« قسمت هشتم سریال »پوست شیر« 2۵ آبان 
منتشر شد.»پوست شیر« مجموعه تلویزیونی ایرانی در ژانر درام 
جنایی به کارگردانی جمشید محمودی و نویسندگی محمودی 
و رضا بهاروند اســت. هادی حجازی فر، پانته آ بهــرام، مهرداد 
صدیقیان، علیرضا کمالی، پردیس احمدیه، ژیلا شاهی و شهاب 

حسینی از بازیگران این مجموعه هستند.

ساخت »جوکر ۲«  کلید خورد
کارگردان دنباله فیلم سینمایی »جوکر«  با انتشار تصویری، از 

نخستین روز ساخت این پروژه سینمایی خبر داد.
به گزارش از ورایتی، »تاد فیلیپس« با انتشــار عکســی در 
صفحه اینستاگرام خود، آغاز تولید فیلم سینمایی »جوکر: 

جنون مشترک« را اعلام کرد.
تاد فیلیپس عکســی از »واکین فینیکس«  در نقش »آرتور 
فلک« را بــه همراه عبــارت »روز اول و #جوکر« منتشــر 
کرد.جزئیات داســتان این فیلم اعلام نشده است، اما دنباله 
»جوکر«  داســتان »آرتور فلک«  پس از بستری شدن او در 
آسایشگاه روانی را دنبال خواهد کرد. »فینیکس«  در »جوکر: 
جنون مشترک«  با »لیدی گاگا«  در نقش »هارلی کوئین«  
همبازی خواهد شد. پیش تر »برندن گلیسون« نیز به عنوان 

یکی از بازیگران این پروژه سینمایی معرفی شده بود.

آیین افتتاح شــانزدهمین جشنواره 

جشنواره
سینماحقیقت، دیروز با حضور محمد 
حمیدی مقدم، دبیر این جشــنواره و 
جمعی از فیلمسازان در سالن ۹ پردیس سینمایی ملت 
برگزار شد. مســتند بلند »دنیای وحشی زاگرس« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی فرشــاد افشین پور به عنوان 
فیلم افتتاحیه این دوره از جشــنواره به نمایش درآمد. 
همچنین جدول نمایش مستندهای شانزدهمین دوره 
 جشــنواره ســینماحقیقت در بخش هــای مختلف
اعلام شد.  براساس این جدول، فیلم های شانزدهمین 
دوره سینماحقیقت در 4 بخش بلند، کوتاه، نیمه بلند و 
شهید آوینی در پردیس سینمایی ملت اکران می شوند. 
همچنین تعدادی از آثار منتخب بــرای مخاطبان در 
»موزه سینمای ایران« نمایش خواهند داشت. علاوه بر 
این، نمایش های برخط )آنلاین( از طریق سامانه هاشور 
در این دوره نیز ادامه خواهند داشت.  همینطور همزمان 
با آغاز جشنواره، امکان تماشای مستندهای شانزدهمین 
جشنواره بین المللی ســینماحقیقت در سامانه هاشور 
فراهم شده است. آثار شانزدهمین جشنواره بین المللی 
سینماحقیقت در سامانه هاشور )خانه جشنواره( قرار 
می گیرنــد و افرادی که امســال متقاضــی حضور در 
جشنواره هستند و ثبت نام کرده اند، می توانند به صورت 
رایگان از تماشای آثار حاضر در جشنواره بهره مند شوند.  
همچنین سایر علاقه مندان در داخل ایران نیز می توانند 
با خرید مجموعه آثار جشنواره به مبلغ 2۵۰هزار تومان 
و خرید بلیت آنلاین هر مســتند، آثار شــانزدهمین 

جشنواره سینماحقیقت را تماشا کنند.

توجه به جوانان و مستند سازان خارج از مرکز، 
وجه تمایز دوره شانزدهم

محمد حمیدی مقدم، دبیر شانزدهمین دوره جشنواره 
ســینماحقیقت در آیین افتتاحیه ایــن رخداد گفت: 
در مراســم افتتاحیه جشــنواره ها ازجمله جشنواره 
»ســینماحقیقت« فرصت هایی برای گفت وگو، فاصله 
گرفتن از روزمرگی و درگیر شــدن در فضایی اســت 
که به شــکل روزمره کمتر می توان از آن سراغ گرفت. 
ما از امروز تا جمعــه به بهانه این جشــنواره، کنار هم 
خواهیم بود تا از سینمای مستند ایران صحبت کنیم و 
به تماشای آثاری بنشینیم که بسیاری از آنها امیدبخش 

و باطراوت هستند و در ستایش زندگی ساخته شده اند. 
در بخش بین الملل میزبان مستندهایی هستیم متنوع 
و متکثر که پنجره هایــی تازه مقابــل دیدگانمان باز 
خواهند کرد. آنچه از سینمای مســتند ایران، در این 
دوره خواهیــد دید، آثاری زیبا و جــذاب درباره اقلیم، 
سنت ها، آیین ها، طبیعت و زنان و مردانی است که در 
این سرزمین پهناور و کهن زندگی می کنند و مستندهای 
جشنواره شانزدهم، سیمای آنان را برای شما و آیندگان 
به یــادگار خواهند گذاشــت. وجه تمایز جشــنواره 
شــانزدهم با ادوار قبلی، توجه ویژه به مستندسازان و 
جوانانی است که در اســتان ها زندگی می کنند و پیش 
از این، با برگزاری آنلاین جشــنواره توانســته بودیم 
سهیم شــدن آنان در این رخداد را جدی تر و پررنگ تر 
کنیم. امسال میزبان مستندسازان جوانی هستیم که 
خارج از پایتخت فعالیت می کننــد و تعدادی از آنها در 
 این سال ها در قالب مستندســاز، درخشیده و آثارشان
  در جشــنواره های معتبــر داخلــی و بین المللــی
تحسین شده اند.« او در ادامه افزود: »جشنواره شانزدهم 
ضیافتی بزرگ است تا این مستندسازان علاوه بر تماشای 

آثار، در کارگاه ها شــرکت کنند و گنجینه ای از دانش و 
تجربه را با خود همراه ببرند تا در آثار دیگرشــان، از آن 
بهره بگیرند. به این نسل جوان و نوجو و به این مهمانان 
ویژه، سلام می گویم و امیدوارم این جشنواره، از خاطرات 

به یادماندنی زندگی حرفه ای آنها باشد.«

نمایش 3۲مستند در نخستین روز 
در نخســتین روز از برگزاری شــانزدهمین جشنواره 
ســینماحقیقت 32مســتند نمایــش داده شــدند . 
7سالن پردیس ســینمایی ملت با اکران آثار راه یافته 
به شانزدهمین جشــنواره بین المللی سینماحقیقت، 

میزبان علاقه مندان سینمای مستند است. 

مســتندهای امروز؛ از »برزخی ها« تا »پســر 
کوهستان«

امروز و در دومین روز برپایی جشنواره سینما حقیقت، 
پردیس ملت میزبان نمایش این فیلم ها ست:

سالن شماره یک، ســاعت ۱4 تــا ۱۶: »بازمانده« و 
»واهک«. ســاعت ۱۶ تا ۱8: »دیافراگم«. ساعت ۱8 تا 

2۰: »پاییز پنجاه سالگی« و »خونه مامان شکوه«.
سالن شماره ۲، ساعت ۱4 تا ۱۶: »اصیل« و »روایت 
فرهت«. ســاعت ۱۶ تا ۱8: »پرواز بر فراز ســرزمین 
خورشید«، »کشیم عاشق« و »ققنوس«. ساعت ۱8 تا 
2۰: »جاده استخوان«. ساعت 2۰ تا 22: »پناه بر دریا« 

و »آغازگر یک پایان«.
سالن شماره 3، ساعت ۱۶ تا ۱8: »خیشی که دشت ها 
را شیار زد«، ســاعت ۱۶ تا ۱8: »آســتان خورشید«، 

»سرخدار« و »پسر کوهستان«.
سالن شماره ۶، ساعت ۱4 تا ۱۶: »برزخی ها«. ساعت 
 ۱۶ تا ۱8: »برای پــس از مرگم«. ســاعت 2۰ تا 22:

» پیله ابریشم«. 

افتتاح شانزدهمین دوره سینما حقیقت
32 مستند در نخستین روز  به نمایش درآمد

سریال

سینما

تــا پایــان جام جهانــی، 4بازی 

اکران
باقی مانده و حالا عنوان شــده که 
پخش این 4 مسابقه در سینماها، 
منتفی شده اســت. درآمد اولیه نمایش بازی های 
جام جهانی ۶۰۰میلیون بوده که بر ســر تقسیم آن 
صنوف سینمایی دچار مشکل شده اند؛ مشکلی که 
باعث شــده اســت دیگر بازی های جام جهانی در 
سالن های سینما پخش نشوند. سجاد نوروزی، مدیر 
پردیس ســینمایی آزادی این خبر را تأیید کرده و 
می گوید: »پخش مســابقات فوتبــال نیمه نهایی 
جام جهانی در سینما منتفی شــده است.« وی در 
گفت وگویی که با ایسنا داشته از نحوه عملکرد مدیران 
چند صنف سینمایی مرتبط با این موضوع انتقاد کرده 
است.« نوروزی توضیح می دهد: »اخیراً نمایندگانی از 
انجمــن ســینماداران بــه همــراه نمایندگانی از 
تهیه کنندگان و پخش کنندگان ســینما جلسه ای 
داشتند تا درباره میزان سود حاصل از درآمد پخش 
مسابقات فوتبال در سینماها تصمیم گیری کنند، اما 
نتوانستند در این باره به توافق برسند و به همین دلیل 
کل قضیه یعنی پخش مسابقات نیمه نهایی و فینال 
فوتبال در سینماها منتفی شــده است.« وی اضافه 
می کند: »به  نظرم این ماجرا طنز جالبی است که تا 
یکی، دو سال آینده در حد یک فیلم سینمایی یا حتی 
یک آیتم طنــز باید به آن پرداخته شــود؛ چون در 
شرایطی که سینما به خاک سیاه نشسته، این چند 
صنف سینمای ایران آن قدر قدرت تحلیل و مدیریت 
شرایط را ندارند که در یک زمین سوخته بر سر غنائم 

با هم نزاع می کنند .این توســعه نیافتگی و این نگاه 
عجیب و غریب صنف و تقلیل جایگاه صنف به یک 
بنگاه دلالی را کجا می توان پیدا کرد؟ این در حالی 
است که باید در این شرایط نگاه ملی و عام داشت تا 
2۰۰هزار نفری که در ارتباط با سینماداری در چند 
وقت اخیر دچار مشکل معیشتی شده اند بیش از این 
آسیب نبینند، اما همه اینها کنار گذاشته شده و فقط 
چند نفر که از نگاه من از مقولــه اقتصاد هنر درکی 
ندارند، اینگونه سینما را به نابودی می کشانند.« مدیر 
سینما آزادی با عنوان این مطلب که در فضای فعلی 
وظایف حکمرانی صرفاً به صدور مجوز و جلوگیری از 
پخش فیلم ها تقلیل یافته، می گوید: »متأسفانه در 
کنار این مصیبت، مصیبت بزرگ تری را هم تحمل 
می کنیم و آن هم همین اســت که این صنف های 
سینمایی به شــکل قبیله و طایفه ای تصمیم گیری 
می کنند که با این روند باید فاتحه سینما را خواند.  
عده ای هستند که هم تهیه کننده اند، هم پخش کننده 
و هم ســینمادار، اما مفهوم صنف را به بنگاه دلالی 
تقلیل داده اند. چطور ممکن است صنفی که تفرق و 
گسست را درباره آنها می توان دید؛ به طوری که حتی 
همگی دور یک میز نمی توانند بنشــینند برای هر 
موضوعی در ســینما تصمیم گیری  کننــد؟ با این 
وضعیت چه فرجامی را برای صنعت سینمای کشور 
می توان متصور شد؟ آیا قرار است صرفاً همه  چیز را 
برگردن حاکمیت انداخت؛ آن هم در شــرایطی که 
اکران همین فیلم »بخارست« با حمایت حاکمیت رخ 

داده است؟«

کمال کاویانی؛ روزنامه نگار

دعوا سر600  میلیون تومان
بازی های جام جهانی دیگر در سینما پخش نمی شوند

وزیر ارشاد: حقیقت، چراغ سینمای مستند را روشن نگاه داشته است
وزیر ارشاد همزمان با آغاز شانزدهمین جشنواره سینماحقیقت در پیامی به این جشنواره تأکید کرد آنچه از 
سینمای مستند، به یادگار می ماند، تلاشی است که برای ثبت واقعیت به شکلی عادلانه و هنرمندانه دارد. در 
بخشی از پیام   محمدمهدی اسماعیلی آمده است: »جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران سینماحقیقت، 
به همت مستندسازان و هنرمندان به چراغی روشن در سینمای مستند ایران تبدیل شده و دوام و درخشش 
آن دغدغه جمعی دلدادگان فرهنگ و هنر این سرزمین است. ایران اسلامی، در 40سال اخیر، جشنواره ها 
و رویدادهای فرهنگی معتبری داشته که سینماحقیقت یکی از مهم ترین آنهاست و استمرار آن، تا رسیدن 
به شانزدهمین دوره باعث مباهات و خرسندی است. دغدغه عدالت فرهنگی به عنوان یکی از اصولی ترین 
اولویت های دولت مردمی، یکی از مؤلفه های سینمای مستند ایران است. آنچه از سینمای مستند، به یادگار 
می ماند، تلاشی است که برای ثبت واقعیت، به شکلی عادلانه و هنرمندانه دارد. هنرمندان چشم و چراغ ما 
هستند و بیش و پیش از هر قشری، صدای جامعه را به گوش مسئولان می رسانند. از این منظر سینمای مستند، 

هوشمندانه و منصفانه نقد می کند، هشدار می دهد و راه های برون رفت از بحران را مطرح می کند. 

مکث

۱0مســتند برای نمایش در بخش »خارج از 
مسابقه« شانزدهمین جشنواره سینماحقیقت 
از سوی دبیرخانه این جشنواره معرفی شدند 

که اسامی آنها عبارتند از:

   »آبی روشن« 
ساخته ابوالفضل توکلی با مدت زمان ۷۵ دقیقه

   »بوچیا« 
ساخته حسین همایونفر با مدت زمان ۵0 دقیقه

   »زومرهای ایرانی« 
ساخته امیرحســین خلیل زاده با مدت زمان 

۶۵ دقیقه
   »گوش شیطون کر« 

ساخته مهدی بوستانی شــهربابکی با مدت 
زمان ۷۹ دقیقه

   »لانه پرستوها«
ساخته نرگس شکیبافر و مهرگان درستکار با 

مدت زمان 33 دقیقه
   »مازیار آل داوود«

 ساخته بهنام نجم الدین با مدت زمان 4۷ دقیقه
   »معجزه بناسان«

 ساخته حبیب احمدزاده با مدت زمان ۸۶ دقیقه
   »ناتمامی« 

ساخته عاطفه صبور با مدت زمان ۵۵ دقیقه
    »هپکوتیزم«

ساخته سعید ساروقی با مدت زمان 4۱ دقیقه
   »هنرمند واحد پنج« 

ساخته محمدصالح حجت الاسلامی با مدت 
زمان ۵۸ دقیقه.

مکث
 ۱۰ مستند 

برای خارج از مسابقه
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ا عا

 من
ی/

هر
مش

س: ه
عک
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قاتل روزهای سرد، جان 7نفر را گرفت

پیامک های تبلیغاتی همراه اول همه را کلافه کرده است
 تقریبا روزی نیســت که اپراتور همــراه اول، یک یا چند 
پیامک تبلیغاتی برای مشترکان ارسال نکند. خیلی از اوقات 
ارسال این پیامک ها در زمان استراحت افراد اتفاق می افتد 
که واقعا اعصاب خردکن است. این کار به نوعی بی احترامی 
و تعرض به حقوق مشترکان اســت و این رویه باید هرچه 

زودتر متوقف شود.
سوده از تهران

زمان بازپخش برنامه ها از تلویزیون، اعلام شود
 متأســفانه خیلی از اوقــات زمان بازپخــش برنامه های 
تلویزیون اطلاع رسانی و زیرنویسی نمی شود و این موضوع 
برای افرادی که به هر دلیل موفق به دیدن برنامه، فیلم و 
یا سریال مورد نظرشان نشده اند ناراحت کننده است چون 
خیلی از آنها به علت مشغله کاری و یا تحصیلی نمی توانند 
برنامه مورد علاقــه خود را در زمان پخــش اولیه ببینند. 
خواهشــمندم زمان بازپخش برنامه های تلویزیونی را هر 
روز و با فاصله های معین زیرنویــس کنید تا مخاطبان در 

جریان قرار بگیرند.
شهمیرزادی از قائمشهر

تمامی مطب های پزشکان به دستگاه پوز مجهز شوند
 برخی از پزشــکان برای فرار مالیاتی دستگاه پوز ندارند و 
بیمار را مجبور به پرداخــت پول نقد می کنند. خود من به 
تازگی به مطب پزشکی که همین شرایط را داشت مراجعه 
کردم. از قضا پول نقد همراهم نبود و دســتگاه خودپرداز 
هم در محدوده مطب وجود نداشت و همراهم مجبور شد 
مسافت طولانی را برای پیداکردن یک دستگاه خودپرداز 
طی کند. سؤال اینجاســت که اگر یک فرد بدحال و بدون 
همراه به مطب مراجعه کرده بود و با این شــرایط روبه رو 
می شد، تکلیفش چه بود؟ این کار هم تخطی از قانون است 

و هم ظلم به بیمار.
 مینا از تهران

عملیات عمرانی در خیابان دماوند تسریع شود
 ماه هاست که عملیات عمرانی در خیابان دماوند قبل از 
چهارراه تهرانپارس، در حال انجام است و همین موضوع 
ترافیک ســنگینی را به وجود آورده اســت. این وضعیت 
برای افــرادی که به طور مــداوم مجبور به تــردد از این 
مسیر هستند بسیار آزاردهنده شــده است. از مسئولان 
درخواست داریم برای رفع این مشکل سرعت انجام این 

عملیات را بالا ببرند.
روحانی از تهران 

تکلیف خرید و فروش سهام عدالت روشن شود
معلوم نیست چرا خرید و فروش سهام عدالت آزاد نیست! من 
یک بازنشسته 75ساله و مستأجر هستم که حداقل حقوق 
را دریافت می کنم. همســرم هم بیمار اســت و هزینه های 
مداوایش کمرشکن شده است. اگر امکان فروش این سهام 
بود حداقل بخش کوچکی از مشکلات مالی خانواده ما رفع 
می شد. عاجزانه استدعا دارم که هرچه زودتر اجازه و دستور 

فروش این سهام صادر شود.
خادمی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

کمین خواستگار قلابی در سایت 
همسریابی 

کلاهبردار حرفــه  ای خــودش را مهندس معرفــی می کرد و با 
شناسایی دختران دم بخت در سایت همسریابی، نقشه سرقت از 

آنها را عملی می کرد.
به گزارش همشهری، تحقیقات برای دستگیری مرد شیاد، از چند 

روز قبل با شکایت دختری جوان شروع شد.
او با حضور در دادسرای ناحیه34 تهران به بازپرس پرونده گفت: 
چند وقت قبل در جمع دوستانه نشســته بودیم که یکی از آنها 
تعریف کرد در سایت همســریابی با مردی آشنا شده و قرار است 
به زودی با یکدیگر ازدواج کنند. آن روز من هم تصمیم گرفتم عضو 

سایت شوم تا همسر مناسبی برای خودم پیدا کنم.
دختر جوان ادامه داد: پس از جســت و جو با مردی 41ساله به نام 
محسن آشنا شدم که خودش را مهندسی پولدار معرفی می کرد. 
چندبار تلفنی با او صحبت کردم تا اینکه تصمیم گرفتم با هم قرار 
ملاقات بگذاریم اما در همان دیدار اول اتفاق هولناکی برایم رخ داد.

شاکی ادامه داد:  چون نخستین قرارمان بود، گردنبند و النگوهای 
گران قیمتم را هم برداشــتم و به محل قرار در خیابانی در تهران 
رفتم. آن روز وقتی سوار ماشین خواستگارم شدم، او سر صحبت 
را باز کرد و سرگرم حرف زدن بودیم، که متوجه شدم به منطقه ای 
کاملا خلوت رسیده ایم. در این هنگام محسن چاقویی زیر گلویم 
گذاشت و مرا تهدید به قتل کرد. ســپس تمام طلا و جواهراتم را 
سرقت کرد و درحالی که ماشین در حال حرکت بود،  مرا به بیرون 
پرتاب کرد که به شدت در این حادثه آسیب دیدم. با این شکایت، 
تیمی از مأموران پلیس آگاهی تهران تحقیقات برای شناسایی و 
دستگیری خواستگار قلابی را آغاز کردند و در ادامه با چند شکایت 
مشابه دیگر هم روبه رو شدند. شکایاتی که نشان می داد متهم تحت 
تعقیب از چند دختر دیگر با همین شگرد سرقت کرده است. یکی 
دیگر از مالباخته ها می گفت که متهم پس از آشنایی با وی در سایت 
همســریابی و معرفی خودش به عنوان مهندسی پولدار، به بهانه 
سرمایه گذاری وی را فریب داده اســت. دختر جوان توضیح داد: 
پس از آشنایی با محسن، او به من گفت در زمینه صادرات و واردات 
فعالیت دارد و مدعی شد که اگر در این کار سرمایه گذاری کنم، 
به سود کلانی می رسم. من هم وسوسه شدم و بخشی از طلاهایم 
که حدود 300میلیون تومان ارزش داشــت را در اختیارش قرار 
دادم که سرمایه گذاری کند اما او پس از گرفتن طلاها غیبش زد و 
دیگر تلفنش را پاسخ نداد. با افزایش شکایت ها و از آنجا که احتمال 
می رفت متهم یک مجرم سابقه دار باشد، شاکیان به اداره آگاهی 
دعوت شدند و با بررســی آلبوم عکس مجرمان سابقه دار چهره 
محسن را در بین آنها شناسایی کردند. بررسی ها نشان می داد که 
این مرد پیش از این بارها به اتهام زورگیری و سرقت لوازم داخل 
خودرو، دستگیر شده و به زندان افتاده است. در ادامه معلوم شد که 
متهم یک سال قبل از زندان آزاد شده است و پس از آزادی فعالیت 
مجرمانه اش را از سرگرفته است؛ اما این بار ظاهرا شگردی تازه برای 
اقدامات مجرمانه اش انتخاب کرده بود. بررسی ها نشان می دهد که 
متهم تمامی طعمه هایش را در سایت همسریابی شناسایی و به 
بهانه ازدواج، نقشه سرقت طلا و جواهراتشان را عملی کرده است.

با این اطلاعات و با سرنخ های به دست آمده از این مرد، تحقیقات 
کارآگاهان برای دستگیری او ادامه دارد.

پلیس در تعقیب زنی که طعمه هایش را 
به پرتگاه مرگ می کشاند

کارآگاهان پلیس آگاهی تهران در تعقیب زن سابقه داری هستند 
که به بهانه پرستاری از زنان سالخورده قدم در خانه هایشان گذاشته 
و پس از بیهوش کردن آنها با غذای مســموم دســت به سرقت 

طلاهایشان  زده است.
به گزارش همشهری، چند روز قبل گزارش دستبرد به خانه زنی 
ســالخورده و تنها به پلیس پایتخت اعلام شد. کسی که با پلیس 
گرفته بود دختر این زن بود که به گفته خودش وقتی از  پاسخ ندادن 
مادرش به تلفن نگران شده به خانه وی رفته و با پیکر نیمه جان او 
مواجه شده بود. این در حالی بود که اثاثیه خانه کاملا به هم ریخته 
و طلاهای مادرش سرقت شده بود. وقتی مأموران در محل حادثه 
حضور یافتند، معلوم شد که زن ســالخورده به کما رفته و برای 
درمان به بیمارستان منتقل شده است. این در حالی بود که هنوز 
مشخص نیست چه اتفاقی در این خانه رخ داده و زن تنها چگونه 
قربانی سرقت شده است. در شرایطی که این زن چند روزی در کما 
بود، با تلاش پزشکان به زندگی برگشت و اسرار سرقت از خانه اش را 
فاش کرد. اوگفت: از مدتی قبل برای انجام کارهای شخصی ام دنبال 
پرستار سالخوردگان می گشتم. تا اینکه فرزندانم از طریق آگهی 
اینترنتی زنی به نام پرستو را برای انجام این کار استخدام کردند. 
پرستو زنی جوان بود که ظاهری موجه داشت. او می گفت سال ها 
در زمینه نگهداری از سالمندان کار کرده است و می تواند از پس 
انجام کارهای خانه ام نیز بربیاید. به این ترتیب وی به خانه ام آمد و 
زمانی که من و او در خانه تنها بودیم، غذا پخت اما پس از خوردن 
غذا دچار سرگیجه شدیدی شدم. پرستو مرا به اتاق برد و گفت باید 
استراحت کنم اما از هوش رفتم و از آن پس دیگر چیزی به خاطر 
ندارم. چشمانم را که باز کردم در بیمارستان بودم و متوجه شدم 
پرســتو پس از بیهوش کردن من همه طلا و جواهراتم را سرقت 
کرده است. پزشکان می گفتند که داخل غذای من سم بوده و حتی 

ممکن بود این ماجرا به قیمت جانم تمام شود.
این نخستین شــکایت از پرســتو نبود که در اختیار پلیس قرار 
می گرفت. چرا که در روند تحقیقات، چند شــکایت مشابه دیگر 
هم مطرح شد. همه شاکیان مشخصات یک زن را به پلیس ارائه 
می کردند و می گفتند که او پس از اینکه به عنوان پرستار سالمندان 
در خانه شان استخدام شده، آنها را با غذای مسموم بیهوش کرده و 

سپس  طلا، جواهر  و اموال باارزش آنها را دزیده بود.
این در حالی بود که طبق تحقیقات پلیس، همه طعمه های این 
زن، زنان ســالخورده و تنها بودند و تمامی آنها پس از خوردن 
غذای مسموم به کما رفته اما پس از گذشت چند روز، به طرزی 
معجزه آور به زندگی برگشــته بودند. درحالی که بررســی های 
تخصصی برای شناسایی زن ســارق آغاز شده بود، سرنخ هایی 
به دست آمد که نشــان می داد وی مجرمی سابقه دار است. زن 
جوان آخرین بار چند ماه قبل از زندان آزاد شده بود و در پرونده 
قبلی خود هم با همین شگرد دست به سرقت از زنان سالخورده 

و تنها زده بود.
براساس این گزارش هم اکنون، گروهی از مأموران جست و جوی 
خود را برای بازداشــت مجرم تحت تعقیب آغاز کرده اند تا اسرار 

سرقت های سریالی او فاش شود.

کوتاه از حادثه انفجار و گازگرفتگی 2خطر جدی در کمین شهروندان 

ســرد شــدن هوا در نقاط مختلف 

کشور باعث افزایش حوادث مربوط داخلی
به گازگرفتگی و انفجار شده است. 
در تازه ترین حادثه ها در خوزستان و استان مرکزی 
4نفر به دلیل انفجار گاز و 3نفر به دلیل گازگرفتگی 
جان خود را از دســت دادند و چند نفر نیز که تا یک 
قدمی مرگ پیش رفتــه بودند با حضــور به موقع 

گروه های امدادی نجات یافتند.
به گزارش همشهری، با وجود اینکه کمتر از 10روز تا 
فرا رسیدن زمستان باقی مانده اما سرما بیشتر مناطق 
کشور را دربر گرفته و شهروندان را برای استفاده از 
وسایل گرمایشــی به تکاپو انداخته است. هرچند 
در این ســال ها ضریب ایمنی در استفاده از وسایل 
گرمایشی و گازسوز بالا رفته اما همچنان بی احتیاطی 
و استفاده از وسایل گرمایشی غیراستاندارد 2عاملی 
هستند که زمســتان را به کام خانواده های زیادی 

تلخ می کند.
یکی از تازه ترین نمونه های آن بامداد دیروز )یکشنبه( 
در خانه در روستای سرله میداوود از توابع شهرستان 
باغملک واقع در اســتان خوزســتان اتفــاق افتاد. 
عقربه های ســاعت 4:53دقیقه را نشــان می داد و 
ساکنان این خانواده شامل: مردی 35 ساله، 2زن 30 
و ۶5 ساله و کودکی 5ساله مشغول استراحت بودند 
که ناگهان انفجار مهیبی اتفاق افتاد. شدت انفجار به 
حدی بود که این خانه بر سر ساکنانش آوار و موجب 
ترس و وحشت همسایه ها شــد. ساکنان روستا که 
هنوز نمی دانســتند چه اتفاقی افتاده سراسیمه از 

 مرد جوان که بعد از جدایی از همسرش از خانواده او 

کینه به دل گرفته بود در جنایتی هولناک پدر، مادر و جنایی
برادر او را همراه با یکی از اقوام شان با شلیک گلوله به 

قتل رساند.
به گزارش همشهری، ســاعت 8:55 صبح دیروز به پلیس شهرقدس 
در غرب استان تهران خبر رسید که در خانه ای واقع در میدان بهاران 

تیراندازی اتفاق افتاده است.
به دنبال این تماس، تیمی از کارآگاهان راهی محل حادثه شدند و در 
آنجا با اجساد غرق خون 4نفر روبه رو شدند که به ضرب گلوله به قتل 

رسیده بودند.
قربانیان زوجی میانسال و پسر جوانشان به همراه مهمان شان بودند و 
در همان بررسی های اولیه و تحقیق از شاهدان معلوم شد که عامل این 
تیراندازی خونین، داماد سابق خانواده بوده است. کارآگاهان دریافتند 
که عامل جنایت جوانی 25ساله است؛ او سال ها پیش با دختر خانواده 
ازدواج کرده و حتی صاحب 2فرزند هم شده بودند اما 2سال قبل و بر سر 
اختلافاتی که با هم داشتند، متارکه کرده و از هم جدا شده بودند. آنطور 
که شواهد نشان می داد علت اصلی اختلاف آنها، مصرف مواد روانگردان 
از ســوی مرد جوان بود و همین باعث شده بود که درنهایت همسرش 
تصمیم به جدایی از او بگیرد. این در حالی بود که پس از جدایی آنها، 
دادگاه حضانت فرزندان را به زن جوان واگذار کرده و شــوهرش اجازه 

داشت در زمان هایی که دادگاه مشخص کرده بود به دیدن آنها برود.

دستگیری در کمتر از 2ساعت
کارآگاهان که اطلاعات کاملی از عامل جنایت به دست آورده بودند، 
تحقیقات برای دستگیری او را آغاز کردند. این احتمال وجود داشت 
که مرد جوان با توجه به جنایت فجیعی کــه رقم زده بود قصد فرار از 
شهر را داشته باشد و در این شرایط، جست وجویی گسترده برای یافتن 

ردی از او کلید خورد.
تلاش کارآگاهان کمی بعد نتیجه داد و آنها در جریان تحقیقات تخصصی 

به اطلاعاتی دست یافتند که نشان می داد مرد جنایتکار پس از حادثه به 
شهرک اندیشه گریخته و در خانه یکی از بستگانش مخفی شده است.

تیم های عملیاتی به سرعت راهی شهرک اندیشه شدند و با شناسایی 
خانه مورد نظر، آنجا را محاصره کردند. آنها درحالی که کمتر از 2ساعت 
از حادثه گذشته بود، موفق شــدند در یک عملیات ضربتی و بی آنکه 
قاتل موفق به استفاده از سلاحش شود، او را دستگیر کنند. همزمان با 
دستگیری این مرد، کلت کمری که او در جنایت از آن استفاده کرده بود 

نیز کشف و متهم به اداره آگاهی منتقل شد.

مواد مصرف کرده بودم
مرد جوان در همان بازجویی های اولیه به ارتکاب این جنایت هولناک 
اعتراف کرد و مدعی شــد که از مدت ها قبل از خانواده همسر سابقش 
کینه به دل داشت. او توضیح داد: وقتی من و همسرم از هم جدا شدیم، 
دادگاه حضانت فرزندانمان را به همسرم واگذار کرد اما هر زمان که من 
برای دیدن آنها می رفتم، خانواده همسرم با من همکاری نمی کردند. 
آنها مرا اذیت می کردند و اجازه نمی دادند که بچه هایم را با خودم ببرم. بر 
سر این مسئله بارها با آنها مشاجره کرده بودم تا اینکه درنهایت تصمیم 

گرفتم انتقام بگیرم.
وی ادامه داد: صبــح روز حادثه، درحالی که از قبــل یک قبضه کلت 
کمری تهیه کرده بودم، راهی خانه آنها شدم. حدود ساعت 7:30صبح 
به خانه آنها رســیدم. تصمیم گرفته بودم که اگر اجازه ندهند بچه ها 
را ببینم، انتقام بگیرم. زنگ یکی از واحدهای ساختمان شــان را زدم و 
عروس شان در را باز کرد و من وارد خانه شدم. آن زمان به جز عروس شان 
زن دیگری به عنوان مهمــان هم در خانه بــود. به خاطر مصرف مواد، 
نمی دانستم چه کار می کنم. با تهدید اســلحه وارد واحدشان شدم و 
مقداری طلا و جواهرات سرقت کردم. از خانه که بیرون آمدم، پدرزن 
سابقم را دیدم که از پله های زیرزمین بالا می آمد و مقابلم قرار گرفت. 
شروع به سر و صدا کرد که با شلیک گلوله جانش را گرفتم. همان موقع 
مادرزن سابقم از طبقه بالا پایین آمد که به طرف او هم شلیک کردم. 

متهم در کمتر از 2ساعت پس از قتل 4نفر به دام پلیس افتاد

داماد انتقام جو، خانواده همسرش را به گلوله بست

آتش سوزی در بخشی از دانشگاه صنعتی اصفهان 
موجب جانباختن یکی از دانشجویان این دانشگاه 
شــد. این حادثه تلخ در شــرایطی اتفاق افتاد که 
خبرهای ضد و نقیضی درباره علت وقوع آتش سوزی 

منتشر شده است.
به گزارش همشــهری، قربانی این حادثه حسین 
مرادی-30ساله- نام داشــت و دانشجوی مقطع 
دکتری شــیمی تحلیلی دانشگاه صنعتی اصفهان 
بود. او شنبه شــب در پی انفجار و آتش سوزی در 
آزمایشگاه تحقیقات معدنی دانشکده شیمی این 
دانشگاه به دلیل عدم تجهیز آزمایشگاه به سیستم 
اطفای حریق و ایمن ســازی های استاندارد، جان 

خود را از دست داد.
منصور شیشــه فروش، مدیرکل مدیریت بحران 
اســتانداری اصفهــان در این باره گفت: ســاعت 
19:38دقیقه شــنبه این حادثــه در طبقه دوم 
آزمایشگاه شیمی دانشگاه صنعتی اصفهان اتفاق 
افتاد و 12تیم از سازمان های آتش نشانی اصفهان، 

خمینی شهر و شاهین شهر، اورژانس و هلال احمر 
به محل حادثه اعزام شدند و آتش سوزی مهار شد. 
او ادامه داد:  در اثر این حادثه یک نفر جان باخت و 
یک نفر مصدوم شد که به صورت سرپایی مداوا شد.

بررســی های اولیه حاکــی از آن اســت که دلیل 
این حادثه، فعل و انفعالات شــیمیایی در یکی از 
آزمایشگاه های دانشکده شیمی دانشگاه بوده، اما 
علت دقیق و اصلی حادثه توســط کارشناسان در 

دست بررسی است .
ساعتی بعد از این حادثه بود که محمدعلی زلفی گل، 
وزیر علوم ضمن  تأکید بر رسیدگی سریع به موضوع، 
دکتر سیدعلی محمد میرمحمدی میبدی، رئیس 
دانشگاه صنعتی اصفهان را مأمور پیگیری سریع و 

بررسی علل این حادثه کند.
شنبه شب، رئیس دانشکده شیمی گفته بود: بررسی 
مقدماتی نشــان می دهد متأســفانه سهل انگاری 
متوفی سبب بروز این حادثه شده است. بررسی های 
اولیه نشــان می دهد که در نتیجــه یک واکنش 

شیمیایی ابتدا آتش سوزی رخ داده و سپس آتش، 
سبب انفجار بعدی شده، اما علت دقیق انفجار در 
دست بررسی است. با وجود این سعید مستأجران، 
مدیر روابط عمومی دانشگاه صنعتی، درباره اینکه 
گفته می شــود علت حادثه عدم تجهیز آزمایشگاه 
به سیستم اطفای حریق اســت گفت:  این مسائل 
گمانه زنی اســت و در فضاهای دانشــجویی گفته 
می شود. علت وقوع آتش ســوزی هنوز مشخص 

نشده است، باید صبر کنیم تا علت مشخص شود.
به گفته  دانشــجویانی که پیــش از حادثه در کنار 
متوفی حضور داشتند، این دانشجو در حال کار روی 
داده های خود در لپ تاپ بوده و هیچ کار آزمایشی 
انجام نمی داده، اما مســئولان دانشگاه مسئولیت 

حادثه  را بر عهده دانشجوی جان باخته دانسته اند.
درحالی که گفته می شود حسین مرادی، دانشجوی 
دکتری شــیمی بوده، اما دانشــگاه صنعتی او را 
فارغ التحصیل کارشناسی ارشد شــیمی و سرباز 

امریه این دانشگاه معرفی کرده است.

مرگ دانشجوی شیمی در آتش سوزی آزمایشگاه 9قربانی در 2تصادف 
در جریان 2تصــادف مرگبار در سیســتان و 
بلوچستان و آذربایجان غربی 9نفر جان خود را 

از دست دادند و دست کم 4نفر مصدوم شدند.
به گزارش همشهری، نخستین حادثه ساعت 
۶:50 بامداد دیروز )یکشنبه( در محور زاهدان 
به میرجاوه اتفــاق افتاد. در ایــن حادثه یک 
دســتگاه خودروی پراید با یک تویوتا برخورد 
کرد و شدت حادثه به حدی بود که 4نفر جان 
خود را از دست دادند و 2نفر نیز مصدوم شدند.

بررسی های کارشناسان پلیس برای مشخص 
شــدن علت اصلی این تصادف مرگبــار آغاز 

شده است.
 دومین تصادف اما در محــور ارومیه به تبریز 
اتفاق افتاد و 5قربانی گرفت. این تصادف بین 
یک خودروی پژو با یک ســمند اتفــاق افتاد 
وعلاوه بر 5جانباخته، 2نفر نیــز مصدوم و به 
مرکز درمانی منتقل شــدند. ســرهنگ رضا 
پناهی مقدم، رئیس پلیس راه فرمانده انتظامی 
آذربایجان غربی گفت: به دنبال وقوع این حادثه، 
مأموران انتظامی همراه بــا عوامل امدادی به 
محل حادثه اعزام شــدند. مأمــوران پس از 
حضور در محل مشاهده کردند که یک دستگاه 
خودروی پژو روا با یک دستگاه سمند برخورد 
کرده که در اثر این تصادف 5 نفر کشته شده و 
2 نفر دیگر مصدوم شدند که مصدومان توسط 
عوامل امدادی به مرکز درمانی اعزام شدند. او 
درباره علت وقوع این حادثه گفت:  علت تصادف 
برابر نظریه کارشناســان پلیــس راه، انحراف 
به چپ از ســوی راننده پژو اعلام شده است و 

بررسی ها در این باره ادامه دارد.

 آسیب شناسی و آفت زدایی
از شورای عالی انقلاب فرهنگی

همین امر هم، سبب شده که مثلا در دوران 
ریاست جمهوری افرادی پاسنگین، خسته، 
فرتوت یا شــاید بی اعتقاد به اهمیت و نقش چنین نهاد مهمی- 
همچون آقای روحانی- گاه در طول یک ســال، شورا فقط 3بار 
تشکیل جلسه دهد. یا اینکه برخی مصوبات آن، در مرحله مصوبه 
باقی بماند و جامه عمل بــر تن نکند. از ســوی دیگر، به خلاف 
سیاست، فرهنگ، ماهیتا امری دیرپاست که هم برنامه ریزی برای 
آن، نیازمند درنظرگرفتن چشم  اندازهای گسترده و درازمدت، و 
هم پیگیری برای تحقق آن، نیازمند زمان کافی اســت. با تغییر 
دولت ها، که پیوسته با تغییر جناح های حاکم و در نتیجه تغییر 
نگرش های فرهنگی گاه یک صد و هشــتاد درجه ای همراه است، 
جهت گیری فرهنگی شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز گاه دچار 
تلاطم های بزرگی می شود، که علاوه بر بی نتیجه گذاشتن برخی 
مصوبات شورای قبل، ســازمان های فرهنگی کشور و طیف های 
متاثر از این مصوبات را- که در واقع کل جامعه، با درجات متفاوت 
هســتند- نیز دچار ســردرگمی، بی انگیزگی و مشکلات جدی 
می کند. لذا به نظر می رسد دست کم در مورد ساختار تشکیلاتی 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، لازم است از این جنبه، تجدید نظر 
صورت پذیرد. به عبارت دیگر، در عین دادن نقش مهم و برجسته 
به ســران 3قوه- و نه فقط قوه مجریه- در این نهاد مهم، ریاست 
عالیه آن به ولی فقیه یا نماینده ایشان واگذار شود. به علاوه، تعیین 
روسای فرهنگستان های هنر و زبان و ادبیات فارسی و ارزیابی و 
نظارت بر عملکرد آنها، و مقولات بسیار سرنوشت ساز دیگری مانند 
تالیف کتب درسی مدارس و دانشگاه ها نیز به شورای عالی انقلاب 

فرهنگی محول شود.
آخرین نکته اینکه، با توجه بــه اینکه عصر حاضر، به ناگزیر، عصر 
ارتباطات و آمیزش و تداخل فرهنگ ها، و تأثیر و تاثر فرهنگ ها 
بر یکدیگر است، و مهم ترین تهاجم دشمن به کشورهایی مانند 
کشور ما نیز تهاجم فرهنگی است، ایجاد ارتباط مستمر تنگاتنگ 
با شوراهای مشابه انقلاب فرهنگی در کشــورهای دارای وجوه 
و اشــتراکات فرهنگی با ما، همچون محــور مقاومت در منطقه 
و کشــورهای انقلابی آمریکای لاتین، و بــه کاراندازی حداکثر 
ظرفیت های ممکن این جبهه در سمت و سوی مقابله با این تهاجم 
نیز، از نیازهای ناگزیر همه این فرهنگ ها و کشورها، و ازجمله ما، 
به عنوان پیشران این حرکت بزرگ تعیین کننده است. لذا از این 
جنبه هم لازم است در اساســنامه شورای عالی انقلاب فرهنگی، 

بازنگری و تجدیدنظری صورت پذیرد.

خبر

ادامه از 
صفحه اول

پس از آن می خواستم از ساختمان خارج شوم که برادرزن سابقم سر و 
کله اش پیدا شد. نان تازه دستش بود و مردی که مهمان شان بود، او را 
همراهی می کرد. همان لحظه با شلیک گلوله برادرزن سابقم را به قتل 
رساندم و در ادامه به ســمت مهمان آنها هم شلیک کردم و او هم روی 
زمین افتاد. پس از آن فرار کردم و خودم را به شهرک اندیشه و خانه یکی 
از بستگانم رساندم. قصد فرار داشتم که ناگهان مأموران را بالای سرم 

دیدم و دستگیر شدم.
ســردار کیوان ظهیری، فرمانده انتظامی غرب اســتان تهران با اعلام 
جزئیات این پرونده گفت: بررسی ها نشــان می  دهد که متهم پیش از 
این به مواد مخدر اعتیاد داشته و هم اکنون در بازداشت به سر می برد و 

تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه دارد.

خانه های شان بیرون آمدند و خانه هم ولایتی شان را 
دیدند که به تلی از خاک تبدیل شده بود و هیچ کس 
از سرنوشت ســاکنان آنجا اطلاعی نداشت. دقایقی 
از این حادثه می گذشــت که با اطلاع روســتاییان 
نخستین گروه های امدادی خود را به روستای سرله 
رساندند و تلاش ها برای نجات حادثه دیدگان آغاز 
شد. امدادگران یکی پس از دیگری پیکرهای ساکنان 
خانه را بیرون کشیدند و در همان بررسی های اولیه 
مشخص شد که هر 4نفر جان خود را از دست داده اند.

عارف شرهانی، سخنگوی اورژانس پیش بیمارستانی 
و مدیریت حوادث دانشــگاه علوم پزشــکی جندی 
شاپور اهواز در این باره گفت: بررسی های اولیه نشان 

می دهد که نشــت گاز باعث وقوع این انفجار شده 
است و در این حادثه این خانه به طور کامل تخریب 
شده بود. او ادامه داد: 4قربانی حادثه همگی اعضای 
یک خانواده بودند که پیکرهای شــان به پزشــکی 
قانونی منتقل شد. به گفته او علت نشت گاز از سوی 

کارشناسان در دست بررسی است.

3قربانی قاتل خاموش 
در حادثــه ای دیگر که در منطقه خنــداب واقع در 
اســتان مرکزی اتفاق افتاد 2پســر جوان به دلیل 
بی احتیاطی و استفاده از زغال برای گرم شدن جان 
خود را از دست دادند. این حادثه ساعت 12:15دقیقه 

ظهر روز شــنبه به پلیس گزارش شد و به دنبال آن 
گروهی از مأموران همراه با امدادگران اورژانس خود 
را به محل حادثه رســاندند. آنجا خانه باغی کوچک 
بود که 2پسر 19و 25ســاله برای استراحت به آنجا 
رفته بودند. آنها شب قبل برای گرم شدن در اتاقکی 
که آنجا قرار داشت از زغال استفاده کرده بودند که 
همین اشتباه بزرگ موجب گازگرفتگی هر دو نفر شد 
و وقتی امدادگران اورژانس بالای سرشــان رسیدند 
دیگر کار از کار گذشته و هر دو نفر جان باخته بودند. 
همچنین شواهد نشــان می داد که چند ساعتی از 
فوت آنها گذشته و پیکرهای شان بدون اینکه کسی 
از حادثه تلخی که اتفاق افتاده با خبر باشد در اتاقک 

باغ مانده بود.
قربانی دیگر قاتل خاموش، مردی میانسال از اهالی 
روستای موت آباد شهرستان اراک بود. او نیز در خانه 
مشغول استراحت بود که نشت گاز منواکسیدکربن 
از بخاری باعث مســمومیت شــدید او شد و زمانی 
امدادگران اورژانــس به محل حادثه رســیدند که 

ساعتی از فوتش می گذشت.
دکتــر محمد پروهــان، رئیــس اورژانــس پیش 
بیمارستانی و حوادث دانشگاه علوم پزشکی استان 
مرکزی با اعلام جزئیــات این دو حادثه گازگرفتگی 
مرگبار گفت: 3نفر دیگر نیز شامل یک زن و 2کودک 
در شهرستان محلات با گاز مونواکسیدکربن دچار 
مسمومیت شدند که بلافاصله به بیمارستان منتقل 
شدند و از مرگ نجات یافتند. به گفته او وضعیت این 

افراد مطلوب گزارش شده است.
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روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

استقرار نظامیان آمریکایی در سومالی
آمریکا در تلاش اســت تا حالا که به ســومالی بازگشته، 
فرصت از دست رفته گذشته را جبران کند. بایدن در بهار 
امسال دســتور ترامپ مبنی بر خروج سربازان آمریکایی 
از ســومالی را لغو کرد و صدها نظامی را به نبرد علیه یکی 
از قدرتمندترین شــاخه های جهانی القاعده در سومالی 
فرستاد. تصمیم قبلی ترامپ، رئیس جمهور پیشین آمریکا 
در هفته های پایانی دولتش برای خروج نیروهای نظامی از 
سومالی به گروه تروریستی الشــباب کمک کرد تا از نظر 
قدرت و اندازه رشــد کند. خروج آمریکا همچنین امکان 
پشتیبانی هوایی و اطلاعاتی آمریکا از سربازان سومالیایی 
را با مشکل مواجه کرد و ساخت پادگان های نظامی در این 

کشور  به تعویق افتاد.

بازداشت نماینده ســابق اتحادیه 
اروپا و شمار دیگری از دیپلمات های 
اروپایی به اتهام فساد مالی و دریافت 
پول از قطر برای اعمال نفوذ به نفــع دوحه، در این 
بلوک سیاسی واکنش های گسترده ای داشته و خشم 
بسیاری را در بروکسل برانگیخته است؛ ماجرایی که 

در رسانه ها به »قطرگیت« معروف شده است.
 وب ســایت پولیتیکو نوشــته: »نتیجه نهایی این 
رسوایی هرچه باشد این جنجال بار دیگر بر حقیقتی 
ناخوشایند انگشت گذاشته که بیشتر اروپایی ها حتی 
پیش از ماجرای قطرگیت نیز از آن آگاه بودند؛ اینکه 
با پول می توان در اتحادیه اروپا نفوذ سیاسی خرید.« 
نخستین بار همین وب سایت بود که از بازداشت اوا 
کایلی، سیاستمدار یونانی و نایب رئیس پارلمان اروپا، 
در رابطه با پرونده فساد مالی مرتبط با »یک کشور 
حوزه خلیج فارس« خبر داد. دیروز جزئیات بیشتری 
از این پرونده افشا و مشخص شــد این کشور حوزه 

خلیج فارس، قطر بوده است.
با انتشــار جزئیات بیشتر مشــخص شده که پلیس 
بلژیک در راســتای تحقیقــات خــود از ۱۶مرکز 
ازجمله خانه های مشاوران نمایندگان پارلمان اروپا 
بازرســی کرده و چمدانی حاوی۶۰۰هزار یورو پول 
نقد، تجهیــزات کامپیوتری و تلفن هــای همراه را 
کشف و ضبط کرده اســت. در بیانیه  دفتر مرکزی 
مبارزه با فساد بلژیک آمده که بازرسان پلیس برای 
چندین ماه مظنــون بودند که یک کشــور واقع در 
حوزه خلیج فارس از طریق پرداخت مبالغ هنگفتی 
پول یا ارائه هدایای چشمگیر به افرادی که موقعیت 
سیاسی یا استراتژیک مهمی دارند، میان قانونگذاران 
پارلمان اروپــا اعمال نفوذ کرده اســت. خبرگزاری 
فرانسه گزارش داده، علاوه بر خانم کایلی، ۴دیپلمات 
دیگر که تلاش داشــتند زمینه لابی گری  قطری ها 
 را در پارلمان اروپا فراهم کنند، بازداشــت شده اند.
پی یر آنتونیو پانزری، قانونگذار سابق پارلمان اروپا و 
لوکا ویسنتینی، دبیرکل جدید کنفدراسیون اتحادیه 

تجاری بین المللی جزو دستگیرشدگان هستند.
قطر یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان گاز طبیعی 
مایع در جهان اســت. خبر این رسوایی در شرایطی 
منتشر شده که اغلب سیاستمداران غربی در بحبوحه 
جنگ روسیه و اوکراین به دنبال جایگزینی برای نفت 
روسیه و کاهش وابســتگی خود به مسکو هستند. 
فارغ از این، همه نگاه ها همزمــان با ادامه بازی های 

جام جهانی فوتبال، به دوحه است.

حمایت نماینده پارلمان اروپا از قطر
اوا کایلی از ســال جاری میلادی به عنــوان یکی از 
۱۴نایب رئیس پارلمان اروپا انتخاب شــد. او از سال 
۲۰۱۴ نماینــده و عضو پارلمان اروپاســت. او پس 
از دســتگیری، از حزب خود جنبش سوسیالیست 
پانهلنیک )PASOK( یونان اخراج شــده اســت. 
فراکسیون سوسیالیست دمکرات های پارلمان اروپا 

نیز عضویت او را تعلیق کرده است.
۲۱نوامبر ۲۰۲۲)3۰آبان( بود که اوا کایلی در جریان 
نشست های پارلمان اروپا برای بررسی مرگ کارگران 
پروژه های ساخت ورزشگاه های جام جهانی و دیگر 
موارد نقض حقوق بشــر در قطــر، تمام قد از دوحه 
حمایت کرد. نماینده پارلمان اروپــا در جریان این 
نشست ها خطاب به همکارانش گفت که جام جهانی 
ثابت کرده دیپلماســی ورزشــی می تواند با ایجاد 
اصلاحاتی که الهام بخش جهان عرب است منجر به 
تحول تاریخی در یک کشور شود. کایلی گفت: »من 
شــخصا می توانم بگویم که قطر با لغو نظام کفاله و 
افزایش دستمزدها در اصلاح نظام قوانین کار پیشتاز 

کشورهای منطقه است.«
جورگوس کی یرتســوس، نماینده پارلمان اروپا، با 
اشــاره به اینکه قانونگذاران اروپایی در آن زمان از 
ســخنرانی کایلی و حمایت تمام قد او از قطر شوکه 
شــده بودند، به شــبکه تلویزیونی کنترا گفته: »ما 
می دانستیم که قطری ها و دیگر کشورهای خاورمیانه 
در پارلمان اروپا لابی می کنند، اما معمولا لابیگرها 
چنین حمایت آشــکاری را درخواســت نمی کنند. 
آنها معمولا در مواقع رأی گیری حمایت نمایندگان 
اروپایی را خواستار می شوند، اما سخنرانی ۲۱نوامبر 
کایلی در حمایت از دوحه غیرعادی بود. گفته شده، 
نایب رئیس پارلمان اروپا در همان روزها نیز به قطر 

ســفر کرده و در آنجا با وزیر کار این کشــور دیدار 
کرده است.

ضعیف ترین حلقه در نظام یکپارچه اروپا
به اعتقاد ناظران اروپایی، رسوایی اخیر نشان داد که 
به دلیل قوانین ناکارآمد و اجرای نامنظم همین قوانین 
ناکارآمد، پارلمان اروپا بــه ضعیف ترین حلقه نظام 
یکپارچه اتحادیه اروپا تبدیل شــده است. به عنوان 
مثال،  اعضای پارلمان اروپا این اجازه را دارند که شغل 
دوم یا سوم داشته باشند. هم اکنون تقریبا یک چهارم 
از نمایندگان اتحادیه اروپا مشاغل جانبی دارند. نکته 
دیگر اینکه، نمایندگان پارلمان اروپا تنها به همکاران 
خود پاسخگو هستند. پولیتیکو نوشته: »هیچ جای 
تعجبی ندارد که چرا تحقیقــات در این باره محدود 
اســت و همین تحقیقات محدود نیز به پاسخگویی 
نمایندگان منجر نمی شــود.« نمایندگان اتحادیه 
اروپا هیچ اجباری ندارند تا فهرست دیدارهای خود 
را اعلام کنند. آلبرتو آلمانو، اســتاد حقوق اتحادیه 
اروپا و بنیانگذار مرکز گود لابی می گوید: »نقص های 
اخلاقی پارلمان اروپا به شکل گیری فرهنگ معافیت 
از مجازات منجر شده که نه تنها باعث سلب اعتماد 
شهروندان اتحادیه اروپا به این نهاد اروپایی می شود، 
بلکه منافع بلندمــدت اتحادیه اروپا را نیز نشــانه 
می رود؛ چون این رفتار کاملا در تضاد با ارزش هایی 
اســت که اتحادیه اروپا بر آن تأکید دارد؛ به همین 
دلیل اتحادیه اروپا باید فورا در نظام اخلاقی و قواعد 

لابی گری خود به طور اساسی تجدیدنظر کند.«

چرا قطر به دنبال لابیگری است؟ 
میزبانــی جام جهانــی فوتبــال بــرای قطری ها 
دستاوردهای گسترده بین المللی داشته و به اعتقاد 

بسیاری به این کشور وزن تازه ای داده است. اما طی 
هفته های اخیــر، این بازی ها باعث شــده تا هجمه 
گسترده ای نیز علیه این کشور شکل بگیرد؛ از مطرح 
شدن دوباره اتهامات مربوط به پرداخت رشوه برای 
گرفتن میزبانی جام جهانی فوتبال گرفته تا وضعیت 

برده وار کارگران خارجی در این کشور.
وب سایت پولیتیکو می نویسد: »قطر در تلاش است 
تا برای فروش گاز طبیعی خود با کشورهای اروپایی 
قراردادهای کلان امضا کند و بــرای این کار حفظ 
حسن شهرت بین المللی اهمیت زیادی دارد.« گفته 
شده، ســفر بدون روادید قطری ها به منطقه شنگن 
اروپا نیز ازجملــه طرح هایی بوده کــه دوحه برای 
اجرایی شــدن آن در پارلمان اروپایی لابی می کرده 
اســت. بر همین اســاس، اوا کایلی در جلسه ای که 
کمیته امــور داخلی پارلمان اروپا بــرای رای گیری 
درباره لغو روادید قطر و کویــت در ۱۴نوامبر برگزار 
کرده حاضر شده است؛ آن هم در شرایطی که اصلا 
عضو این کمیته نیست. گفته شده، دوحه در ماه های 
منتهی به آغاز رقابت های جام جهانی اغلب ترجیح 
می داده تا از اوا کایلی و شمار دیگری از دیپلمات های 
اروپایی که موضع غیرانتقادی داشتند برای سفر به 

قطر دعوت کند.
میشل ون هولتن، رئیس سازمان شفافیت بین الملل، 
در واکنش به رســوایی اخیر پارلمان اروپا گفته که 
رســوایی قطر نوک کوه یخی اســت کــه می تواند 
شوک آورترین پرونده فساد در ســال های اخیر در 

پارلمان اروپا باشد.
افشاگری ها درباره قطرگیت در شــرایطی رخ داده 
که ماه گذشته روزنامه آمریکایی واشنگتن پست از 
پول پاشــی اماراتی ها برای تأثیرگذاری بر سیاست 
خارجی آمریکا خبر داده بــود. در این گزارش آمده 
بود که لابی گــران اماراتی تقریبا بــا تمامی دفاتر 
کنگره تماس داشتند تا بدین بهانه به اجرایی شدن 
مقوله هایی چون فروش ســلاح به امــارات، تقویت 
بی اعتمادی بیشــتر به فعالیت های ایران، گسترش 
دامنه روابط کشــورهای عربی با اسرائیل و بسیاری 
از تصمیم های سیاســی کلیدی در قالب سیاســت 
خارجی آمریــکا در خاورمیانه و در راســتای منافع 
خود کمک کنند. لری مارگاساک، تحلیلگر رسانه ای 
و خبرنگار بازنشســته، می گوید: »جایی که پول و 
قدرت به هم می رسند همیشــه این احتمال وجود 
دارد که دمکراسی برای همه به یک اندازه گوش شنوا 

نداشته باشد.«

زلزله »قطرگیت« در بروکسل
دریافت رشوه توسط نایب رئیس پارلمان اروپا از قطری ها، انتقادها نسبت به قوانین ناکارآمد این نهاد اروپایی را تشدید کرده است

دستگیری عامل انفجار لاکربی پس از 34سال
3۴ســال پس از بمبگــذاری در یــک هواپیمای 
مسافربری متعلق به آمریکا، مقامات واشنگتن روز 
یکشنبه اعلام کردند که فرد متهم به این بمبگذاری 
را دستگیر کرده اند. اف بی آی )پلیس فدرال آمریکا( با تأیید بازداشت 
عامل بمبگــذاری در هواپیمای پرواز »پان آمریکن« که در ســال 
۱988در آسمان شهر لاکربی بر فراز اسکاتلند منفجر شد، اعلام کرد 

که فرد متهم برای انجام امور قضایی به آمریکا استرداد شده است.
فرد دستگیر شــده »ابوعقیله محمد مســعود« نام دارد و روزنامه 
نیویورک تایمز دســتگیری او را نتیجه چندین دهه تلاش وزارت 
دادگستری عنوان کرده اســت. در ســال ۲۰۲۰، ویلیام پي. بار، 
دادستان کل آمریکا اتهامات جنایی را علیه مسعود اعلام و او را به 
ساختن وسیله انفجاری مورد استفاده در عملیات بمبگذاری در این 
پرواز متهم کرده بود. انفجار هواپیمای پان امریکن منجر به کشته 
شدن ۲7۰مسافر ازجمله ۱9۰آمریکایی شد. متهم بمبگذاری از 
۲ ســال پیش در یکی از زندان های لیبی به دلیل محکومیت های 
دیگری روزگار را ســپری می کرد. وزارت دادگســتری آمریکا نیز 
از ۲ ســال پیش، هویت عامل بمبگذاری و اتهامات او را افشا کرده 
بود. مشخص نیست که دولت آمریکا در مورد استرداد مسعود چه 
مذاکراتی را دنبال کرده که توانســته او را از لیبی به آمریکا انتقال 
دهد. نقش مشکوک مسعود در بمبگذاری لاکربی پیش تر در یک 
مستند 3 قسمتی در شبکه PBS آمریکا در سال ۲۰۱5مورد بررسی 
قرار گرفته بود. کن دورنشتاین، تهیه کننده و نویسنده این مستند 
که برادرش جزو قربانیان هواپیمــای پان امریکن بود، هنگام تهیه 
مستند متوجه شد که مسعود در زندانی در لیبی نگهداری می شود 

و حتی تصاویری از او به عنوان بخشی از تحقیقات خود منتشر کرد. 
دورنشتاین در این ارتباط می نویسد: »اگر هنوز یک نفر زنده باشد که 
بتواند داستان انفجار پرواز ۱۰3را بگوید و به سؤال ها درباره چگونگی 

و چرایی انجام آن پاسخ دهد، آقای مسعود است«.
پس از برکناری معمر القذافی، رهبر لیبی از قدرت، مسعود در سال 
۲۰۱۲به بمبگذاری اعتراف کرده و به یک مقام امنیتی لیبی گفته بود 
که او پشت این حمله بوده است. هنگامی که بازرسان آمریکایی در 
سال ۲۰۱7 از این اعتراف ها مطلع شدند، با مقام های لیبیایی ارتباط 

برقرار کردند و برای مسعود پرونده قضایی در آمریکا تشکیل شد.
اگرچه استرداد مسعود به آمریکا اجازه محاکمه او را خواهد داد، اما 
کارشناسان حقوقی درباره اعتبار اعترافات او در زندان های لیبی در 

شرایط جنگی به عنوان مدرک قابل  قبول ابراز تردید کرده اند.
مسعود اگرچه در تونس متولد شده، اما تابعیت لیبیایی دارد. او سومین 

فرد متهم در بمبگذاری لاکربی اســت. ۲ متهم دیگر در این پرونده به 
نام های »عبدالباسط علی المقراهی« و »امین خلیفه فهیمه« در سال 
۱99۱و 3 سال پس از حادثه انفجار متهم شدند، اما تلاش های آمریکا 
برای استرداد متهمان به واشنگتن یا لندن جهت محاکمه آنها بی نتیجه 
ماند. با این حال در آن زمان، دولت لیبی با محاکمه ۲ فرد متهم در هلند 
براساس قوانین اسکاتلند موافقت کرد. در جریان آن محاکمه، فهیمه 
تبرئه شد، اما المقراهی در ســال ۲۰۰۱مجرم شناخته و به حبس ابد 

محکوم شد. 
در ســال ۲۰۰9مقامات اســکاتلندی با وجود مخالفت های شــدید 
خانواده های قربانیان حادثه لاکربی و مقامات آمریکایی از جمله باراک 
اوباما، المقراهی را به دلیل ابتلا به سرطان پروستات و با استناد به قوانین 
بشردوستانه آزاد کردند. المقراهی سرانجام در سال ۲۰۱۲درگذشت 
و خانواده او پس از مرگش خواســتار تجدیدنظــر در محکومیتش در 
اسکاتلند شد، اما سال گذشــته هیأتی از قضات با لغو حکم محکومیت 
المقراهی مخالفت کرد. براساس روایت دادستان های آمریکایی، مسعود 
با ســفر به مالت و تحویل چمدان حاوی بمب، نقش کلیدی در انفجار 
هواپیمای پان امریکن داشته است. براســاس این روایت، المقراهی و 
فهیمه در مالت به مسعود دستور داده بودند تا زمان سنج روی دستگاه 
انفجار را طوری تنظیم کند تا روز بعــد درحالی که هواپیما در هوا بود، 
منفجر شود. صبح روز ۲۱دسامبر ۱988، المقراهی و فهیمه در فرودگاه 
مالت با مسعود ملاقات کردند و فهیمه چمدان را روی یک تسمه نقاله 
به سمت بارگیری برای هواپیمای موردنظر گذاشت و در نهایت چمدان 
با وارد شــدن به پرواز ۱۰3پان امریکن، در آســمان منفجر شد. بعدها 

المقراهی در جریان محاکماتش مدعی شد که مسعود را نمی شناسد.

آمریکا

گزارش

چالش کابینه سازی  در تل آویو
حضور چهره های افراطی در دولت جدید رژیم صهیونیستی، 

به دردسری جدی برای نتانیاهو در مسیر تشکیل کابینه 
تبدیل شده است

بنیامین نتانیاهو یک ماه قبل سرمست از کسب بیشترین 
آراء انتخابات پارلمانی، راهی »بیت هاناسی«، مقر رسمی 
اقامت رئیس رژیم صهیونیســتی در بیت المقدس شد تا 
فرمان تشــکیل کابینه را دریافت کند. با گذشت یک ماه، 
تشکیل کابینه به چالشی بزرگ برای نتانیاهو تبدیل شده 
و او روز جمعه ناگزیر به بیت هاناسی بازگشت تا از اسحاق 
هرتزوگ بخواهد فرصت تشــکیل کابینه را برای چند روز 
دیگر تمدید کند. اگرچه هرتزوگ با درخواســت نتانیاهو 
برای تمدید مهلت تشکیل کابینه به مدت ۱۰روز موافقت 
کرده، اما کار نتانیاهو برای نهایی کردن ترکیب کابینه در 

روز باقی مانده چندان هم آسان نیست.  8
هنوز ترکیب کابینه نتانیاهو نهایی نشده، اما از این کابینه 
به عنوان یکــی از تندروترین و افراطی تریــن کابینه های 
رژیم صهیونیستی یاد می شــود. طی هفته اخیر، خبرهای 
متعددی از سپردن وزارت امنیت داخلی به »ایتمار بن گویر« 
و وزارت دارایی به »بزالل اســموتریچ« به عنوان ۲ وزیر به 
 شدت تندرو یاد شــده اســت. نه بن گویر و نه اسموتریچ، 
اعتقادی به سهم و حقوق فلســطینی ها در کرانه باختری 
ندارند و هر دو بارها در سخنان و موضع گیری های خود بر 
الحاق کامل کرانه باختری به دیگر مناطق اشــغالی تأکید 
کرده اند. بسیاری نگرانند که سپردن کنترل نیروهای پلیس 
به بن  گویر در چارچوب وزارت امنیت داخلی، به تشــدید 

درگیری های اخیر در کرانه باختری منجر شود.
بن گویر و اســموتریچ تنها اعضای افراطی کابینه نتانیاهو 
نیســتند. آریه دری، نماینده افراطــی ارتدوکس و رهبر 
حزب شــاس نیز از نتانیاهو وعده پســت وزارت بهداشت 
را گرفته است. وب ســایت المانیتور همچنین نوشته که 
دری ۶3ساله قرار اســت طی ۴ســال پیش رو، به عنوان 
معاون نخســت وزیر در کنار نتانیاهو باشــد. اگرچه پست 
معاون نخست وزیر جایگاه قانونی مشــخصی در ساختار 
کابینه سیاســی رژیم صهیونیستی ندارد، اما انتصاب دری 
نشان دهنده آن اســت که نتانیاهو تصمیم گرفته تا دست 
راستش یک چهره به شدت تندرو باشــد. البته المانیتور، 
دری را حلقه پیوند میــان نتانیاهو و دیگــر نمایندگان و 
سیاستمداران راست افراطی می داند و گزارش می دهد که 
دری کسی است که به نتانیاهو کمک کرده تا اتحاد خود را 

با دیگر احزاب افراطی ارتدوکس مستحکم کند.
از ســوی دیگر ســهم خواهی ها از نتانیاهو باعث شده تا او 
به فکر چرخشــی کردن وزارتخانه مهم امور خارجه باشد. 
روزنامه تایمز اســرائیل در گزارشــی با اشــاره به رقابت 
اعضای حزب لیکود برای گرفتن مناصب کلیدی کابینه، از 
احتمال چرخشی شدن منصب وزارت خارجه بین اعضای 
این حزب خبر داده اســت. همچنین کانال ۱۲ تلویزیون 
رژیم صهیونیستی با اشاره به اعتراض اعضای حزب لیکود 
به نتانیاهو برای انتصاب »رون درمر« مشــاورش به عنوان 
وزیرخارجه نوشــت: احتمالا وزارت خارجــه بین اعضای 
لیکود و »درمر« چرخشی خواهد شــد و »ایزرائیل کاتز« 
یا »امیــر اوهانا« از حزب لیکود برای ۲ ســال اول و بعد از 
آن »درمر« برای ۲ ســال آخر، این منصــب را در اختیار 

خواهند داشت.

مانع اصلی تشکیل کابینه کجاست؟
با چینش چهره های راســت افراطــی در وزارتخانه هایی 
مانند امنیت داخلی، مالیات، بهداشت و امور خارجه به نظر 
می رسد که نتانیاهو چالشی برای نهایی کردن کابینه خود 
نداشته باشد، اما مانع اصلی نتانیاهو در تشکیل این کابینه، 
چگونگی کار با شرکای بین المللی همزمان با ورود وزرای 
افراطی است. از زمان توافق نتانیاهو با تندروها، گزارش های 
متعددی درباره نگرانی کاخ ســفید نسبت به آینده روابط 
واشنگتن-تل آویو منتشر شده است. روزنامه هاآرتص نیز 
هفته گذشته اعلام کرده که آژانس پلیس اروپا )یوروپل( 
قصد دارد تا همکاری های اطلاعاتی خود را با پلیس اسرائیل 
متوقف کند. به نوشته این روزنامه، با تغییر سیاست تل آویو 
در قبال کرانه باختری، اتحادیه اروپا نیز به دنبال تجدیدنظر 

در همکاری خود با اسرائیل است.
برنامه های وزرای تندرو نتانیاهو برای او چالش ســاز شده 
است. شرکای افراطی نتانیاهو مانند اسموتریچ یا بن گویر 
درخواســت هایی دارند که هنوز تکلیف این خواســته ها 
مشخص نیست. اسموتریچ از نتانیاهو خواسته که همزمان 
با در دست داشتن وزارت دارایی، کنترل فرماندهان ارتش 
را نیز در دست داشته باشد. نتانیاهو هنوز این درخواست 
را نپذیرفته است. بن گویر نیز طرح های چالش برانگیزی 

در سر دارد.
تا کنون موافقت نتانیاهو با هیچ کــدام از این طرح ها اعلام 
نشــده و برخی گزارش ها حکایت از تلاش نتانیاهو برای 
دور زدن چهره هــای تنــدرو کابینــه اش دارد. المانیتور 

در گزارش خود به این موضوع اشــاره 
می کند که نتانیاهو قصد دارد در کنار 
کابینه رسمی خود با حضور چهره های 
تندرو، یک هســته مرکزی کوچک 

متشــکل از برخی افراد نزدیک 
به خود، مانند آریه دری و یوآو 
گالانت )وزیر جنگ احتمالی( 
تشکیل دهد و کار اصلی خود 
را با این هســته پیش ببرد. 
گفته شده تشکیل این کابینه 
کوچک از سوی نتانیاهو برای 
آن است که شرکای خارجی 

از جمله کاخ ســفید بتواند به 
جای تندروهــا، با همیــن کابینه 
غیر رســمی کار کنند. نتانیاهو هم 

خودش از هزینه زیاد حضور تندروها 
آگاه اســت و از همین رو نیــز مدام در 

گفت وگوهــای انگلیســی زبــان خود 
خطاب به جامعه بین المللی اصرار دارد که 
همه  چیز تحت کنترل است و به افراطی ها 
اجــازه تعیین و اجــرای سیاســت های 

خطرناک را نخواهد داد.

رجب طیب اردوغان
رئیس جمهور ترکیه

بــا حمایــت مــردم در ســال ۲۰۲۳ 
بــرای آخریــن بــار نامــزد انتخابــات 
ریاست جمهوری خواهم شد و ساخت 
یکصد ســالگی ترکیــه را آغــاز خواهیم 
کــرد و ســپس، ایــن پرچــم مبــارک را 
به دســت جوانــان خواهیــم داد. مــن 
از 5۰ ســال پیــش در عرصــه سیاســی 
حضــور دارم و فقــط بــرای خدمــت بــه 
مردم فعالیت کــرده و بــه نمایندگی از 

مردم حرف زده ام. )العربیه الجدید( 

محمد حماده
سخنگوی حماس

تا زمان وجود اشغالگری صهیونیست ها، 
شمشــیر قــدس کشــیده خواهــد مانــد 
و فقــط پــس از آزادســازی فلســطین در 
غــاف خواهــد رفــت. جنبــش حمــاس 
هرگونــه عادی ســازی روابــط و همــکاری 
 امنیتی با اشــغالگران را محکوم می کند.

)پایگاه اطاع رسانی حماس( 

سرگئی لاوروف 
وزیرخارجه روسیه 

حقیقت این است که برخی از همکاران 
خارجی مــا، جانبدارانه رفتــار می کنند 
و می کوشــند واقعیــت را بــه هر شــکل 
ممکــن منحــرف کننــد تــا بــه اهــداف 
ژئوپلیتیکی خود دســت بیابند که این 
را در بسیاری از موارد در آسیای میانه و 
سایر جمهوری  خواهان استقال یافته 

شوروی شاهد هستیم. )راشاتودی( 

تشدید تنش در منطقه 
صرب نشین کوزوو

تنش ها در شمال کوزوو پس از تبادل آتش میان 
مهاجمان ناشــناس و پلیس و پرتاب نارنجک به 
ســمت نیروهای نظامی بالا گرفته است. شبکه 
تلویزیونی الجزیره گزارش داده که صدها صرب تبار 
که از دستگیری یک افسر پلیس صرب در کوزوو 
خشمگین بودند، بامداد یکشنبه با ایجاد راهبندان 
باعث فلج شــدن عبور و مرور در گذرگاه مرزی از 
کوزوو به صربستان شدند. کوزوو اگرچه در سال 
۲۰۰8 استقلال خود را از صربستان اعلام کرد، اما 
بلگراد این اســتقلال را به رسمیت نمی شناسد و 
شهروندان صرب شمال کوزوو را تشویق می کند 
تا با قوانین کوزوو مخالفت کنند. از ۲ ماه قبل نیز 
که کوزوو از صرب های شمال خواست پلاک های 
صادره از صربســتان  را از روی ماشین های خود 
بردارند و پلاک های صادر شده در کوزوو را نصب 
کنند، این منطقه ناآرام شد. فرمانده پلیس کوزوو 
3 حمله متوالی در بامداد یکشنبه علیه نیروهای 
خود را تأیید کرده و گفته است: یگان های پلیس 
برای دفاع از خود مجبور شدند با سلاح گرم به افراد 
مهاجم پاســخ دهند. در این تنش ها همچنین به 
نیروهای حافظ صلح اتحادیه اروپا در کوزوو موسوم 
به »یولکس« نیز حمله شده است. یولکس گفته 
است که نیروهایش با نارنجک هدف قرار گرفته اند، 

اما هیچ افسری آسیب ندیده است.

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

قطرورسواییمیزبانیجامجهانی
 افشای رسوایی قطرگیت در پارلمان اروپا بار دیگر اتهامات علیه دوحه مبنی بر پرداخت رشوه برای 
دریافت میزبانی جام جهانی 2022 که هم اکنون در حال برگزاری است را زنده کرده است. قطر در 
سال 2010 در رقابت با آمریکا، کره جنوبی، ژاپن و استرالیا موفق شد تا میزبانی را به چنگ آورد. در 
طول این سال ها مقام های مختلفی ازجمله در فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( متهم شده اند 
که برای اعطای میزبانی به قطری ها از دوحه رشوه دریافت کرده اند. جمیز مونتاگ در مصاحبه ای 
با ان پی آر می گوید: »علاوه بر پولی که گفته می شود قطر به فیفا داده، ادعاهای زیادی نیز مطرح 
شده مبنی بر اینکه کشورهایی که در رای گیری به میزبانی قطر رأی داده اند پیشنهادهایی درباره 
 قراردادهای گازی دریافت کرده انــد.« بنا بر گزارش ها، حداقل 12تــن از مقام های فیفا ازجمله

»سپ پلاتر« رئیس وقت فیفا در این رسوایی مالی دست داشته اند، که از این سازمان کنار گذاشته 
شدند. در سال 2019نیز میشل پلاتینی، ستاره سابق فوتبال فرانسه و رئیس وقت سابق فدراسیون 

فوتبال اروپا )یوفا( در جریان رسیدگی به این اتهامات بازداشت شد.
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گرینویچ

جوجه سگ های محبوب!

بارها دیده ایم و شنيده ایم که توله های حيوانات، 
مــادر و پدر اشــتباهی برای خودشــان انتخاب 
می کنند و حتی پيــش آمده با هميــن والدین 
اشتباهی بزرگ هم می شوند. اما هر چقدر هم که 
این کار عادی شده باشد، از بامزگی رفتار 2 توله 
سگ که خود را جای جوجه جا زده اند کم نمی کند. 
در یک ویدئوی پربازدید که یک شــبه در فضای 
 مجازی در هند به شــهرت و محبوبيت رسيده،
2 توله سگ خيلی کوچک دیده می شوند که خود 
را به سبد یک مرغ رســانده اند. مرغ هم که انگار 
اتفاق خاصی نيفتاده، عملا از این دو توله ســگ 
پرستاری می کند و ســعی می کند آنها را زیر بال 
و پر خود بگيرد. مرغ ها به اینکه از دیگر جوجه ها 
نگهداری   و مادری شان را برای دیگر حيوانات خرج 
 می کنند شــهرت دارند اما کمتر پيش آمده که

توله سگی را  به فرزند ی قبول کنند. 

نوبت پس لرزه های قرنطینه شد

عجیب ترين دوقلوهای دنیا

دوقلوهــا، به خصوص آنهایی که همســان هســتند، رابطه 
بســيار نزدیکی با هم دارند و چنان به هم نزدیک هستند که 
می توان گاهی آنها را دو نيمه یک سيب خواند. موارد زیادی 
از روابط متفاوت دوقلوها دیده شده اما فيلمی که اخيرا درباره 
یک دوقلوی معروف اکران شده، لقب عجيب ترین دوقلوهای 
دنيا را برای آنها به همراه آورده است. این دو خواهر با نام های 
جون و جنيفر گيبسون که در سال 1963در انگليس متولد 
شده بودند، رابطه ای خاص با هم داشتند و به جز با یکدیگر،  با 
هيچ کس دیگری صحبت نمی کردند. آنها در 19سالگی به یک 
بيمارستان روانی برده شدند اما یکی از آن دو، در 30سالگی 
از دنيا رفت. دليل انتقال به بيمارستان روانی این بود که آنها 
یک تيم تبهکاری آماتوری تشــکيل داده بودند و جرم هایی 
مثل خراب کاری و آتش زدن مکان های عمومی و دزدی های 
کوچک انجام می دادند. آنها 11سال را در بيمارستان روانی 
ســپری کردند و قرار بود به یک مکان دیگر منتقل شوند اما 
حين انتقال، جون، به دلایل نامعلومی جانش را از دست داد. 
هرگز رسما اعلام نشده که چرا یکی از این دو خواهر جانش را 
از دست داده اما آنطور که در فيلم مطرح شده، یکی از این دو 
خواهر جانش را قربانی کرده تا خواهر دیگرش، به زندگی آزاد 
برگردد. انتشار این فيلم، باعث شده تا این دوقلوهای عجيب 

دوباره مورد توجه قرار بگيرند.

حراج شلوار جین 165ساله 

یک حراجی در کاليفرنيا، شــلواری را به فروش رسانده که 
مدعی است،  قدیمی ترین شلوار جين دنياست. این شلوار 
عتيقه   از یک صندوق در یک کشــتی غرق شــده در سال 
1857بيرون کشــيده شــده بود. قيمت پایه آن مشخص 
نيست اما درنهایت،  این شــلوار 114هزار دلار فروش رفته 
است. این شلوار جين سنگين مخصوص معدن کاران، بخشی 
از وسایلی است که بعد از بيرون کشيدن حراج شده اند. این 
وسایل، مخصوص معدن کارانی بوده که می خواسته اند در 
جست و جوی طلا خودشان را به کاليفرنيا برسانند. هرچند 
گفته شده که این شلوار، یکی از محصولات لوی استراوس، 
بنيانگذار پوشاک جين بوده، که برخی کارشناسان در این 
مسئله تشــکيک کرده اند. با این حال تردیدی نيست که 
این شلوار قدیمی، ارزشــی تاریخی دارد. شلوارهای جين، 
در ســال هایی که این کشــتی غرق شــده به یکباره بين 
معدن کاران و جویندگان طلا محبوب شدند و از آن دوران، 

به شهرتی جهانی رسيدند.

به وقت  استراحت  - پالايشگاه سپاهان اصفهان / عکس: حامد خورشیدی اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

  اتول اول 
ورود نخستين اتومبيل به ایران

فکرش را بکنيد، در حدود 120سال پيش در خيابان های 
تهران که نه، در کل ایران فقط یک ماشــين وجود داشته. 
ناصرالدین شاه قاجار در سفرهایش به اروپا با اتومبيل آشنا 
شده بود ولی تمایلی به ورود آن به ایران نشان نداده بود و 
ماشين آهنی )تراموا( و کالسکه سلطنتی را ترجيح می داد.
15سالی از اختراع ماشين های دیزلی می گذشت که پای 
اتومبيل به ایران باز شد؛ یعنی زمان مظفرالدین شاه قاجار. 
»کورلين« مهماندار فرانســوی مظفرالدین شاه در کتاب 
»بدیع الوقایع« خود نوشته است: » در ماه اوت 1900در 
مراجعت اعليحضرت از جنگل بولونی، دو دستگاه اتومبيل 
که برای بردن به تهران سفارش داده بودند، جلوی عمارت 
برای معاینه حاضر بودنــد. در هر کدام از آنهــا دو نفر از 
پيشــخدمت های مخصوص حاضر بودند. بــه امر مبارک 
مکانيســين ها اتومبيل را به راه انداخته، بعضی حرکات را 
امتحانا در حضور اعليحضرت به جا آوردند و پس از انجام 
امتحان، سوارها و ملتزمين رکاب جا به جا شده، اتومبيل ها 
آهسته پهلوی کالسکه همایونی آمدند تا سلطان از نزدیک 
نيز آنها را معاینه کند. چون اتومبيل ها از هر حيث مطابق 
ميل بودند و هيچ عيب و نقصی در آنها مشاهده نشد ، حکم 
اعليحضرت به حمل آنها صادر شد و کالسکه همایونی به 

طرف عمارت سوورن به راه افتاد.«
این دو اتومبيل که محصول کارخانه رنو بودند توســط دو 
راننده فرانســوی به تهران منتقل شــدند و دو سرنوشت 
متفاوت پيدا کردند. فقط یکی از آنها به تهران رسيد. در راه 
انزلی به تهران یکی از خودروها خراب شد و همان جا ماند 
تا زیر باران و برف تبدیل به قراضه ای شود که جهانگردان 
اروپایی در سفرنامه هایشــان به سرنوشت ماشين بيچاره 

هم اشاره کنند.
دومی هم که گاهی به دســتور مظفرالدین شاه و توسط 
راننده فرانســوی اش »موســيو وانه« در ميدان مشق به 
حرکت درمی آمد و باعث شادی و ذوق مردم می شد، بعدها 
به محمدعلی شاه رسيد. عاقبت یک روز محمدعلی شاه هم 
وقتی می خواست با ماشين حرکت کند، عطسه ای می کند 
و به نشانه اینکه صبر آمده، ســوار کالسکه اش می شود و 
پشت ماشين حرکت می کند. آن روز در خيابان باغ وحش 
)اکباتان امروزی( ماشين مورد حمله چند بمب دستی قرار 
گرفت. شاه سالم ماند اما اتومبيل منهدم شد و مجلس هم 

به توپ بسته شد. 

تقويم / سالمرگعدد خبر
 نویسنده واقع بین

»مادام بوواری« گوستاو 
فلوبر را نخستین نمونه 
رمان رئالیســتی يا 
واقع گرايانه می داند. 
قبل از فلوبر و همزمان 
با او آدم هايی بودند 
که سعی کردند واقعی 

بنويسند. ديکنز در انگلستان داشت 
همین کار را می کرد. جین آستین قبلا سعی اش 
را کرده بود و کار را به جاهای خوبی هم رسانده 
بود و بالزاك به عنوان نخستین کسی که صحنه 
رمانش را يک »پانســیون« انتخاب کرده بود، 
جايی در دنیای »واقعیت« برای خودش دست و پا 
کرده بود اما فلوبر بود که جوهره اين هیولا را 
کشف کرد و درباره اش نوشت. »مادام بوواری« 
داستانی است درباره »ملال«. درباره روزمرگی، 

و واقعیت.
فلوبر آدم بدبینی بود. نه زشت بود، نه فقیر بود، 
نه کمبود محبت داشت، ولی بدبین بود و به نظرم، 
»واقعیت« که آن موقع، مثل دستمال آشپزخانه، 
افتاده بود گوشه ســالن های اشراف پاريس، 
دقیقا به چنین آدمی احتیاج داشــت. آدمی 
که میان مايگی )متوســط بودن( را دقیق ترين 
توصیف از وجود بشــر می دانست و نخستین 
رمانش را درباره همین موضوع نوشت؛ درباره 
»خاکستری ها«؛ به قول خودش »ولرم ها«. آنها 
که نه سردند و نه داغ. نه سیاهند و نه سفید. نه 
ابله اند و نه نابغه. متوسطند. آنها که از نظر فلوبر 
می شدند تمام بشــريت. فلوبر مادام بوواری را 
در 30سالگی شروع کرد و 5سال طول کشید تا 
تمامش کند. اصولا سخت چیز مطلب  می نوشت. 
شلختگی و باری به هر جهت، کلمه ها را رديف 
کردن، از آن خطاهايی بود که نه به خودش و نه 
به ديگران نمی بخشید. مادام بوواری داستان 
يک دختر زيبای شهرســتانی و بلندپروازی 
است که زن يک پزشک شهرستانی می شود. 
خیلی زود می فهمد، ايــن، آن چیزی نبود که 
می خواست. دلزده می شود. دوستان فراوان پیدا 
می کند. بدهی های بسیاری بالا می آورد و آخرش 
سم می خورد و می میرد. فلوبر می گفت: »مادام 
بوواری، خود منم«. او با همان روش سختگیرانه 
و کشنده خودش، تا زمان مرگ فقط 4رمان ديگر 
نوشت که آخری هم ناتمام ماند. هیچ وقت ازدواج 
نکرد. سفرهايی به مصر و خاور دور رفت و به جز 
اين، همه عمــرش را در ملکی در حومه پاريس 
گذراند. ترجیح می داد در اتاقش بماند و فکرهای 
دور و دراز بکند تا اينکه برود وســط جمعیت. 
عجیب است که او، نخستین رمان واقع گرايانه 
را نوشت و عجیب نیست، اگر اين را قبول داشته 

باشیم که بدبینی، همان واقع بینی است.

حافظ

شاهد آن نیست که مويی و میانی دارد
بنده طلعتِ آن باش که آنی دارد

شــاید باور نکنيد اما آسيب های 
کرونا فقط به مبتلا شدن به این نگاه

بيماری محدود نشــده و همين 
قرنطينه خانگی که همه مان 2ســالی درگيرش 
بودیم، ضررهای زیادی به همراه داشــته اســت. 
کاهش شــدید فعاليت بدنی، اختــلال خواب، 
اضطراب های مکرر، وسوسه پناه بردن به غذا یا به 
تلویزیون و رایانه، افزایش تنش با دیگران به ویژه در 
قالب خشــونت خانگی و... اینها همه بخشــی از 
زیانبارترین اثرات روحی و جســمی است که در 
دوران قرنطينه کرونا برخی از افراد را دچار کرده 
است. دانشمندان یک پژوهش جدید هم در این 
زمينه انجام داده اند که نشــان می دهد استرس 
زندگی در دوران قرنطينه های کرونایی، روند پيری 
را در مغز نوجوانان تسریع کرده است و تأثير این 

استرس، شبيه به اثر استرســی است که قبلًا در 
نتيجــه خشــونت، بی توجهی و مشــکلات در 
خانواده ها مشاهده شده بود. کمی عجيب به نظر 
می رسد اما واقعيت این است که نوجوانان قبل از 
کرونا، همان نوجوانان بعد از کرونا نبوده و نيستند و 
آسيب های این بيماری و قرنطينه و محدودیت ها 

بر روان نوجوانان تأثيرش را گذاشته است.
این دانشمندان هنوز راه حلی برای از بين بردن این 
مشکل نوجوانان پيشنهاد نداده اند اما به طور کلی 
به علت اینکه اضطراب دوران قرنطينه ممکن است 
ماندگار شود و حتی این اضطراب می تواند باعث 
تحریک پذیری شود و خطر خشــونت را افزایش 
دهد )وضعيت کمی شبيه ماندن در ترافيک است 
که فرد نمی داند  چه زمانی ترافيک روان می شود 
و بنابراین دچار تشویش های روحی می شود. مردم 

درحالی که در حالت عادی به شــيوه متمدنانه و 
باادب رفتار می کنند، در چنين شرایطی به راحتی 
به مرحله خشونت می رسند. صبر و حوصله آنها زود 
تمام می شود و کنترل احساسات خود را از دست 
می دهند(، بهتر است با کمک یک روان درمانگر این 
دوران را پشت سر بگذارید. ضمن اینکه اگر چنين 
اضطراب هایی دارید باید تلاش کنيد تا ریتم زندگی 
عادی تان را حفظ کنيد. یعنی مثلا فرض کنيد که 
می خواهيد سر کار بروید. از خواب که بيدار شدید 
دوش بگيرید، آماده شوید و یک برنامه کاری کامل 
برای خودتان بریزید. فعاليت های دلخواه خودتان 
را هم در آن بگنجانيد. زمانی را با دیگران باشــيد 
اما زمانی را هم به خودتــان اختصاص بدهيد. کار 
پيگيری اخبار را هم تنها به یک زمان مشخص و 

یک منبع قابل اعتماد محدود کنيد.

روزهای متمادی این احساس را 
داشتم که دفعه دیگر که کارآگاه 
کاگا به دیدن من در بيمارستان بياید، همه جواب هایی 
را که در جست وجویشان بود، به همراه خودش می آورد. 
طبق آنچه تابه حــال از کارش دیده ام: آدم دقيق، بافکر 
و به طرز وحشتناکی سریع است. هر بار که چشم هایم 
را می بندم، می توانم صدای قدم هایــش را تصور کنم 
که دارند به ســرعت نزدیک می شــوند. وقتی به رابطه 
هاتســومی و من پی برد، تقریباً در برابر آنچه داشــت 
اتفاق می افتاد، تسليم شدم. چشم هایش برُنده تر از آنچه 
انتظار داشتم، بود. من به ندرت می توانم در مورد دیگران 
قضاوت کنم، اما فکر می کنم تصميم درستی گرفت که 

از تدریس دست کشيد.

اون موقع ها کــه خيلی جوون 
بــودم و همه دور ســفره جمع 
می شدیم، وقتی که غذا تموم می شد یه آه بلند می کشيدم 
و می گفتم: کاش غذا تموم نمی شد! کاش اولش بود! نه 
به خاطر غذاها...اون که هميشــه بود...فقط به خاطر این 
جمعی که می دونستم هميشه باقی نمی مونه، ولی خب 

الان که همه هستيم، پس قدرشو بدونيم دیگه!؟

کیگو هیگاشینو

علی رفیعی

بدخواهی

دیالوگ

بوک  مارک

ماهی ها عاشق می شوند

ازهرمزتاکلرادو؛خانههاییکهدنیارانجاتمیدهند
اين حقیقت شايد چندان خريدار نداشته باشد اما يکی از عوامل تخريب سیاره زمین، 
خانه های ما انسان هاست. اين خانه ها براساس الگوهای مصرف گرا ساخته شده اند؛ از 
مواد استفاده شده در ساخت آنها گرفته تا انرژی مورد نیاز برای سرد و گرم نگه داشتن و 

در نهايت پسماندهای تولید شده در آنها، همه  چیز علیه سیاره زمین است.
اما اگر خانه ها غذای ساکنان شان را تأمین کنند چه؟ يا خودشان انرژی شان را تأمین 
 کنند؟ آيا خانه ای که در پايان عمر مفیــدش،  هیچ اثری از خود به جا نگذارد هم برای

کره زمین مضر است؟ يا خانه ای که می تواند تنوع زيستی را تقويت کند؟

اين سؤال ها، به ذهن برخی از طراحان و معماران دنیا رسیده و آنها هم براساس آنها، 
خانه هايی ساخته اند که ســبک زندگی پايدارتر و متعادل تری را مهیا می کنند و در 
نهايت به نجات زمین کمک می کنند. سی ان ان در گزارشی به تعدادی از اين خانه ها در 
سراسر دنیا پرداخته که از ايران هم خانه های معروف جزيره هرمز در میان خانه های 
منتخب ديده می شوند. برخی از اين خانه ها و ســاختمان ها، سازه هايی بسیار ساده 
به نظر می رسند که از الگوهای معماری موجود الهام گرفته اند اما در ساخت برخی ديگر 

از مدرن ترين فناوری موجود استفاده شده است.

هرمز، ايران؛  ساختمان های 
رنگــی موجــود در اين 
جزيره، با الهــام از متدی 
طبیعت گرايانه ســاخته 
شــده اند. کیســه های 
 شــن با خــاك مرطوب

پرشده، بعد روی هم سوار 
و با ســیم خاردار مقاوم 
می شــوند. گاهی هم از 
سیمان و حتی آسفالت بین 
لايه ها استفاده می شود. 
قسمت بیرون سازه ها با گچ 
پوشانده می شود تا سازه 
در برابر سايش مقاوم باشد. 
200خانه با اين الگو ساخته 
شــده اند تا يک دهکده 

توريستی احداث شود.

هوشی مین، ويتنام؛  خانه درختی، با 
اين هدف طراحی شده تا در فضای 
متراکم بزرگ ترين شــهر ويتنام 
جا شــود. اين خانه ها در فضاهای 
معطل مانده شهری پهن می شوند و 
حیاط خلوت هايی در دل شلوغی 
شــهر ايجاد می کنند. مصالح آنها 
همانطور که از اســمش بر می آيد 
چوب است و نه تنها ضايعاتی ندارد 
که به عنوان فیلترهای شهر هم کار 

می کنند.

والس، سوئیس؛ اين خانه غارمانند  در دل تپه ها 
ساخته شده و دسترسی به آن از طريق يک تونل 
زيرزمینی از يک اصطبل میسر است. نمای دوار 
آن اجازه می دهد نور به راحتی وارد سازه شود. 
اين نما همچنین با محیط اطراف هماهنگ است و 
نابسامانی بصری ايجاد نمی کند. ايده رفتن به دل 
تپه، به نخستین دوره های خانه سازی توسط بشر 
برمی گردد؛ زمانی که نخستین جايی که به ذهن 

اجداد ما می رسید، عمق امن تپه ها بود.

کلرادو ، آمريکا؛ يک خانه که در واقع حاصل 
يک پرينت سه بعدی است، ساده ترين و در 
عین حال مقاوم ترين سازه برای اين منطقه 
سردسیر در کلرادو اســت. شکل و شمايل 
خانه، با چشــم اندازی بومی محلی همخوان 
است. چوبی که در ســاخت آن به کار گرفته 
شده، متعلق به کاج های آفت زده همین منطقه 
است. يک سقف بادشــونده ساکنان خانه را 
از آب و هوای خشن منطقه و گرما را در داخل 

سازه امن نگه می دارد.

کالیفرنیا،  آمريکا؛ شايد در نگاه اول خانه به نظر نرسد اما 
اين سازه پنجره ای به زندگی دريايی در آينده است. اين 
ســاختار پلیمری می تواند برای جلوگیری از فرسايش 
ساحلی مورد  استفاده قرار  گیرد. ساختار منحنی آن به 
اين سازه اين امکان را می دهد که باران را در بالای خودش 
ذخیره کند. اين سازه، در مالديو تست شده و با استقبال 
مواجه شده است. مالديو يکی کشورهايی است که به خاطر 

بالا آمدن سطح آب درياها در حال محو شدن است.
   قاتل همیشه به صحنه جرم بر می گردد!    طرح: مجید صالحی

آخر مصور



عددخبر
مردمدربرابربیابانمیایستند

طرح مردمی سازی مقابله با بیابان زایی طی 2سال اخیر توانسته 85هزار هکتار از 
رشد بیابان در کشور جلوگیری کند
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بادام،پایتختدارد
سهم بادام از تولید ناخالص داخلی چهارمحال و بختیاری 3 تا 5 درصد است و 

بهره برداری از شهرک بادام، این ارزش را 2 برابر افزایش می دهد
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درآمد۵۰درصدجامعه
پزشکیزیرخطفقر

»درآمد ۱۰درصد جامعه پزشــکی بالاست و این 
امر نباید ملاک تعیین تعرفه خدمات پزشکی قرار 
گیرد، بلکه عواملی مانند تورم موجود در جامعه، 
هزینه های جانبی مانند اجاره بهای مطب، حقوق 
پرسنل، مالیات، حق بیمه تامین اجتماعی و... هم 
باید در تعیین و ابلاغ تعرفه خدمات پزشکی مدنظر 
باشد.« ایرج خسرونیا، رئیس جامعه متخصصان 
داخلی ایران با بیان این مطلب از نبود همخوانی 
هزینه  و درآمد در مطب ها و مراکز درمانی خبر داد 
و گفت: »پایین بودن تعرفه های پزشکی موجب 
شده تا اکثر همکاران به مشاغلی مانند ساخت و ساز، 
سکه فروشی، دلارفروشــی، مسافرکشی و... روی 
آورده یا مهاجرت کنند.« او با بیان اینکه در تعیین 
تعرفه های پزشکی باید کار کارشناسی انجام شود، 
تأکید کرد: »5۰ درصد جامعه پزشکی درآمد زیر 
خط فقر دارند و 3۰ تــا ۴۰ درصد همکاران هم از 
درآمد معمولی برخوردار هستند. شاید ۱۰ درصد 
پزشکانی که دانش بالایی داشته و خدمات جراحی 
به بیماران ارائه می دهند و کارشان استرس بالایی 
دارد، از درآمد مطلوبی برخوردار باشند که همین 
عده اندک معیار تعیین تعرفــه برای کل جامعه 
پزشکی قرار می گیرند.« خسرونیا با اشاره به افزایش 
هزینه ها و پایین بودن درآمدها بیان کرد: »در تعیین 
تعرفه های پزشکی باید کار کارشناسی دقیق انجام 
شده و بهای تمام شــده خدمات استخراج شود. 
همواره در تعیین تعرفه ها تورم موجود در جامعه 
لحاظ نمی شود و با افزایش هزینه ها و پایین ماندن 
درآمدها تناسبی بین دخل و خرج وجود نداشته و 
بسیاری از همکاران تمایل خود را به طبابت از دست 
داده و آن را رها می کنند. اقشار و گروه های مختلف 
پزشکی بابت هزینه ها واقعا زیر فشار هستند و با 
گرانی های پیش رو نمی توانند از عهده هزینه های 

خود برآیند.« 

رشد16/۵درصدی
اهدایعضودرکشور

»در نیمه اول امســال، حــدود 53۰مورد اهدای 
عضو در کشور انجام شــده و رشد ۱۶.5 درصدی 
داشته است.« سعید کریمی، معاون درمان وزارت 
بهداشت با بیان این مطلب، درباره روند افزایشی 
اهدای عضو در کشــور در مقایسه با نیمه نخست 
امسال و ســال گذشــته بیان می کند: »در ۶ماه 
نخســت ۱۴۰۱، حدود 53۰مورد اهدای عضو در 
کشور انجام شده و این عدد در مدت مشابه ۱۴۰۰، 
بالغ بر ۴55مورد اهدای عضو بوده است. بنابراین 
شاهد رشد ۱۶.5 درصدی اهدای عضو در ۱۴۰۱ 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته بوده ایم.« او 
همچنین درباره جراحی های پیوند عضو می گوید: 
»تا پایان شهریور امسال ۱۷2۶مورد عمل پیوند 
عضو در کشور انجام شده که نسبت به  مدت مشابه 
سال گذشته )۱۱83عمل پیوند عضو( رشد بیش 
از ۴5درصدی داشته است.« کریمی با بیان اینکه 
از سال98 تاکنون هماهنگی برای 2۷مورد انتقال 
هوایی اعضا انجام شده است، عنوان می کند: »در 
سال ۱398، ۷مورد انتقال هوایی اعضا و در سال 
۱۴۰۰، 8مــورد انتقال هوایی اعضــای پیوندی 
داشتیم. در ۶ماه نخست امسال هم ۱2مورد انتقال 
هوایی اعضای پیوندی انجام شــده است. بر این 
اساس در شــاخص انتقال هوایی اعضای پیوندی 
در ۱۴۰۱ رشد 5۰درصدی را نسبت به سال قبل و 
رشد بیش از ۷۱ درصدی نسبت به سال ۱398 ثبت 

شده است.«/ ایسنا 

تجهیزاتتوانبخشی
بیمهندارند

»هزینه تجهیزات توانبخشی در کشور سرسام آور 
است و حمایت بیمه ها برای تحت پوشش قراردادن 
آنها ضروری است.« مسعود فلاحی، معاون تحقیقات 
و فناوری دانشــگاه علوم توانبخشــی و سلامت 
اجتماعی با بیان این مطلب گفت: »افراد معلول یا 
دارای ناتوانی نیاز مبرم به تجهیزات توانبخشی دارند 
که به راحتی و  بدون نیاز به کسی کارهای شخصی 
را انجام دهند و باید سازمان های بیمه گر با پوشش 
بیمه ای این تجهیزات به ارتقای ســلامت جسم و 
روان آنها کمک کنند. با توجه به اینکه امسال »سال 
تولید، دانش  بنیان و اشتغال آفرین« نامگذاری شده، 
باید توجه جامعه را به این مسئله سوق دهیم که 
فناوری می تواند کمک زیادی در بخش توانبخشی 
انجام دهد زیرا مددجویان توان پرداخت تجهیزات 

توانبخشی را ندارند و هزینه آن زیاد است.« 

خدماترایگانبرای
مددجویانبهزیستی

خدمات رایگان ویزیت، درمان و بســتری تحت 
پوشش بیمه سلامت برای مددجویان بهزیستی 
انجام خواهد شد. افسانه مشتری، رئیس دبیرخانه 
بیمه و درمان سازمان بهزیستی کشور با اعلام این 
خبر گفت: »این خدمات براســاس مصوبه هیأت 
وزیران مبنی بر ارائه خدمات رایگان بستری برای 
مددجویان تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور 
و کمیته امداد ســازوکار لازم مبنی بر نشــان دار 
کردن 2 میلیون و ۷۶۰ هزار نفر از جامعه هدف برای 
بهره مندی از خدمات مذکور در سامانه سازمان بیمه 
سلامت انجام می شــود و این افراد براساس نظام 
ارجاع از خدمات رایگان ویزیت، درمان و بستری 

بهره مند خواهند شد.«

میز خبر

آمادهباشبرای111گردنهحادثهخیز
۱3هزار داوطلب نجاتگر در ۱553پایگاه امداد و نجات زمستانه متمرکز می شوند

امسال ۱۱۱گردنه برفگیر و خطرناک برای پوشش 
امــدادی به دســتگاه های امدادرســان ازجمله 
هلال احمر از ســوی پلیس راهور معرفی شده و 
قرار است نیروهای امدادی این جمعیت با استقرار 
در این نقاط، زمستانی امن را برای هموطنان رقم 
بزنند. گردنه های خطرناکی که در اکثر شهرهای 
کشور پراکنده اند از گردنه حیران در اردبیل گرفته 
که مشهورترین گردنه برفگیر کشور است تا گردنه 
بیژن دنا در سی سخت که به بلندترین گردنه کشور 
مشهور اســت. گردنه های گدوک در فیروزکوه، 
گردنه های ژاله، خان، اریز، کوه ابیــدر، توریور و 
شیان، سیرابند و  دوله یاخی در استان کردستان 
هم جزو حادثه خیز ترین گردنه های کشور هستند. 
این خبری است که معاون عملیات سازمان امداد 
و نجات جمعیت هلال احمر ایــران در گفت وگو 
با همشــهری اعلام می کنــد و می گوید:»برای 
خدمات رســانی در این گردنه هــای خطرناک و 
دیگر محورهای مواصلاتــی برفگیر ۱553پایگاه 
امداد و نجات جمعیت هلال احمر ایران در حالت 

آماده باش هستند.«
پایگاه هایی که مرادی پور از آنها سخن می گوید هر 
کدام در شیفت های مختلف شاهد حضور نیروهای 
داوطلب نجاتگری هستند که در دل سرمای شدید 
و سخت زمستان در تمام ساعات شبانه روز آماده 
خدمات رســانی به حادثه دیدگان، مسافران در 
راه مانده و راننده ها هستند. به گفته او گرچه 22هزار 

نیروی امدادگر و نجاتگر خود را برای حضور در طرح 
امداد زمستانه در سراسر کشور آماده کرده اند اما 
در ابتدا تنها ۱3هزار نفر از این امدادگران در طرح 
حضور پیدا خواهند کــرد و درصورت نیاز مابقی 
امدادگران هم برای خدمات رســانی به مردم در 

پایگاه های امداد و نجات حاضر می شوند.

درکوهستانوجنگلهمآمادهایم
درست است طرح امداد زمستانه عمدتا با محوریت 
امدادرســانی در جاده های برفگیر و حادثه خیز 
دنبال می شــود اما جنگل ها و کوهستان ها هم با 
توجه به حادثه خیز بودنشان در زمستان بخشی از 
ماموریت های امدادی را به خود اختصاص می دهند. 
معاون عملیات ســازمان امداد و نجات جمعیت 
هلال احمر ایران با اشــاره به ایــن مهم می گوید 
بالغ بر 5۰پایگاه امداد و نجات کوهستانی هم برای 
امدادرسانی به حادثه دیدگان این بخش در زمستان 
پیش بینی شده است:» در استان هایی مانند تهران، 
البرز، مازندران، تبریز، کرمانشاه، لرستان و... تعداد 
حوادث کوهســتان در فصل زمستان کم نیست. 
به خاطر همین جمعیت هــلال احمر تدابیر لازم 
برای این بخش را هم اندیشیده و در تلاش است 
تا با ارائه خدمات بــه موقع به حادثه دیدگان جان 

انسان ها را نجات دهند.
گرچه قرار اســت طرح امداد زمســتانه با حضور 
همه دستگاه های امدادرسان از تاریخ 23 آذرماه 
در سراسر کشور شروع شــود اما این طرح به طور 
غیررسمی در برخی از استان های برف خیز کشور 
آغاز شده است از اســتان های آذربایجان شرقی و 
غربی گرفته تا مازندران و اردبیل. کسانی که این 

روزها از گردنه حیران در اردبیــل عبور کرده اند 
خوب می دانند که وضعیت ایــن گردنه پرحادثه 
این روزها چگونه اســت. به گزارش پایگاه امداد و 
نجات جاده ای، در گردنه حیران طی هفته اخیر 
بالغ بر 8نفر جان خود را از دســت داده اند آن هم 
در حوادثی که 9۰درصــد مقصرانش راننده های 
بی احتیاط هستند. به قول الطافی مسئول شیفت 
پایگاه امداد و نجات جمعیت هلال احمر اســتان 
اردبیــل راننده های غیربومــی قصه های گردنه 
حیران را جدی نمی گیرند و همین بی احتیاطی ها 
جانشان را می ستاند. مهدی ولی پور، رئیس سازمان 
امداد و نجات جمعیت هلال احمر هم با اشــاره 
به تکرار حادثه های تلــخ در گردنه های پرخطر 
آن هم در زمستان هر ســال از آمادگی نیروهای 
امدادی اش در این گردنه ها می گوید:» ۱533مرز 
امدادی و پایگاهی شــامل:  5۷5 پایــگاه ثابت و 
۱۰۰ پست موقت، ۴۶۴ شعبه و دفتر نمایندگی، 
3۰5 مرکز پشــتیبانی امدادی، 32 مرکز کنترل 
و هماهنگی عملیات اســتان، 35 مرکز آنست و 
22 مرکز امداد هوایی در طرح امدادی زمســتانه 
امسال شرکت می کنند.« به گفته او در این طرح 
بیش از 3 هزار و 5۰5خودروي عملیاتی شــامل 
هزار و ۶3 دستگاه آمبولانس، هزار و 2۷۰خودروی 
امدادی، ۱9اتوبــوس امــدادی، ۴5۶خودروی 
نجات، 5۰خودروی ویــژه عملیات، ۱۱خودروی 
فرماندهی عملیات، ۴8۰موتورسیکلت امدادی، 
۱22موتورلانــس و ۱9فرونــد بالگرد شــرکت 
می کنند:»  امســال از همکاری و تــوان ۱3هزار 
امدادگــر داوطلب در طرح امداد زمســتانه بهره 
می گیریم که ایــن امدادگران شــامل ۴ هزار و 

5۰۰تیم عملیاتی فعال، 3۱ تیم واکنش سریع، 
22هزار داوطلب تخصصی امداد و نجات و 3 هزار 

و ۴۰۰ نیروی عملیاتی تخصصی کادر هستند. «

سهممقصران
ولی پور گرچه از بی احتیاطــی راننده ها در فصل 
سرما گلایه مند است و می گوید این بی احتیاطی ها 
باعث می شــود تا اغلب شــاهد حوادث تلخ در 
محورهای مواصلاتی یــا در راه ماندن خانواده ها 
آن هم در شرایط سخت برف و کولاک باشیم اما 
در خیلی از مواقع هم نقص های جاده ای به همه 
این بی مبالاتی ها دامن می زند. یکی از معضلات 
امدادرســانی به افراد در راه مانــده، نبود علائم و 
نشانه های رانندگی در جاده ها و تونل هاست. همین 
مسئله باعث می شود تا بسیاری از رانندگانی که در 
راه مانده اند، ندانند در کجا هستندو نتوانند محل 
دقیق خود را به ما بگویند و این مسئله باعث کند 
شدن امدادرسانی می شود. یکی دیگر از مشکلات 
پیش رو برای امدادرسانی خاموش بودن روشنایی 
جاده هاست که امیدواریم سریع تر حل و فصل شود.
برخی از استان های کشور در همه فصل های سال 
نیازمند حضــور پررنگ امدادگــران و نجاتگران 
هــلال احمــر در محورهــای مواصلاتــی برای 
کمک به حادثه دیدگان هســتند فرقی نمی کند 
تابستان و زمســتان هم ندارد. مازندران ازجمله 
این استان هاست. استانی با جاده های مواصلاتی 
حادثه خیــز و دره های عمیــق و خطرناک که در 
زمســتان به واســطه بارش برف و باران، لغزنده 
شــدن جاده ها و ســقوط بهمن خطرناک تر هم 
می شــوند. هاتف ســلیمی، معاون امداد و نجات 

جمعیت هلال احمر اســتان مازندران دراین باره 
می گوید سوادکوه، عباس آباد، بندپی و کلاردشت 
۴ نقطه پرحادثه استان ما هستند که برای استقرار 
پایگاه های امداد و نجات زمستانه مشخص شده اند. 
محورهایی که به خاطر پیچ های تنــد و تردد بالا 
همواره محل بروز حوادث تلخ بسیاری در استان 
مازندران هســتند. و حالا امیدواریم با اســتقرار 
پایگاه های سیار در کنار پایگاه های ثابت امدادی 
در این مناطق علاوه بر کاهش زمان امدادرسانی 
به حادثه دیدگان سرعت عمل خود در نجات جان 
انســان ها را افزایش دهیم. معــاون امداد و نجات 
جمعیت هلال احمر اســتان مازندران در ادامه بر 
ضرورت تقویت ناوگان لجستیک و انبارهای امدادی 
جمعیت هلال احمر در سراسر کشور تأکید می کند 
و می گوید:» ما نیازمند تقویت شارژ انبارهای امدادی 
هلال احمر هستیم و امیدواریم این کار در دستور 
کار مجلس شورای اسلامی قرار گرفته و نمایندگان 
در تصویب بودجه مناسبی برای این مهم اهتمام 
ورزند.« موضوعی که نماینده گرمســار، آرادان و 
ایوانکی در مجلس شورای اسلامی هم بر آن تأکید 
دارد و معتقد اســت ظرفیت های هلال احمر باید 
برای روز مبادا تقویت شود زیرا کمبود خودروهای 
امداد و نجات و انبارهای امدادی به یک مســئله 
جدی برای هلال احمر تبدیل شده است:» هلال 
احمر یک مجموعه چندوجهی و واکنش سریع است 
و نباید از رسیدگی به این مجموعه غافل شد. مجلس 
باید همه توان خود را به کار بندد تا توجه ویژه در 
همه زوایا به هلال احمر داشته باشد و در مواردی 
که هلال احمر نیاز به تصویب قوانین و لایحه  دارد، 

کمک حال این مجموعه امدادرسانی باشد.«

فاطمهعسگرینیاگزارش
روزنامه نگار

۴بیماریشایعناشیازآلودگیهوا
وزارت بهداشت سال گذشته مطالعه ای را در 27شهر کشور برای بررسی تأثیر آلودگی هوا انجام داده و براساس این پژوهش، هزینه مرگ های منتســب به آلودگی هوا 8.2میلیارد دلار در سال است که تقریباً 10درصد از این 
مبلغ، یعنی 800میلیون دلار این هزینه ها، به سیستم بهداشــتی و درمانی کشور تحمیل شده است. ایسکمیک قلب، سکته مغزی، سرطان ریه و بیماری های مزمن انســداد ریوی هم شایع ترین بیماری های ناشی از آلودگی 

هوا عنوان می شوند.

بیشترین علت و منابع مهم 
آلودگی هوا شامل خودروها، 
موتورسیکلت های فرسوده و 

کامیون های دیزلی هستند.

12.6درصد از مرگ هایی که 
سالانه در کشور رخ می دهد، 
منتسب به آلودگی هواست.

سالانه 20800نفر در 27شهر 
کشور با جمعیت حدود 35میلیون 
نفر، جان خود را به دلیل مرگ های 
منتسب به آلودگی هوا، از دست 

می دهند .

 آلودگی هوا خسارت قابل توجهی به نظام سلامت
  وارد می  کند.سهم 4بیماری از این هزینه ها اکنون 

به شرح زیر است: 

سرطان ریه  201میلیون دلار

بیماری   مزمن انسداد ریوی 225میلیون دلار

بیماری  ایسکمیک قلبی 1932میلیون دلار 

سکته مغزی 774میلیون دلار 

ایسکمیک قلب، سکته مغزی، سرطان ریه و بیماری های 
مزمن انسداد ریوی، شایع ترین بیماری های ناشی از 

آلودگی هوا هستند و آمار فوت سالانه آنها به دلیل مواجهه 
با آلودگی هوا، به شرح زیر است: 

513نفــر )بزرگســالان بالاتــر از 30ســال( به دلیــل 
سرطان ریه 

4922نفــر به دلیــل بیماری های ایســکمیک قلبی و 
2.5 PM مواجهه با ذرات معلق

1972نفر به دلیل ســکته مغزی و مواجهــه با ذرات 
2.5 PM

574نفر به دلیل بیماری های مزمن انسداد ریوی 

آلودگــی هــوا موجــب خشــونت، اضطــراب و 
افسردگی افراد هم می شود

%12.6

قرصاز12الــی18آذر
درمجموعهداروســازی
جمعیــتهــالاحمر
تولیدشــدهاست.این
تولیدشــامل501هزار
عدداســتامینوفن،یک
میلیــونو5۷2هــزار
عــددایبوپروفن،یک
میلیونو۹۹1هزارعدد
کتوتیفنو۴8۴هزارعدد

فینوپروستاست.

۴/۵
میلیون

مبتــابــهSMAطی
یکسالگذشــتهجان
خودراازدستدادهاند
و8تجمعهمازســوی
خانوادههایاینبیماران
مقابلوزارتبهداشــت
وســازمانغذاودارو
انجامشدهاست.ایندر
حالیاستکهبهدستور
داروی رئیسجمهوری،
250نفرازبیمارانتامین
وواردکشــورشدهاما
بهگفتهآنهاباگذشــت
بیشاز۴ماهازوروددارو
تنها50بیمارتاامروزآنرا
دریافتکردهاند.جمعیت
SMAبیمارانمبتابه
درکشورحدود650بیمار

اعامشدهاست./ایلنا
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بیمار

نفردرآزمونکارشناسی
ارشدناپیوستهسال1۴02
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تجربه جهانی احیای اکولوژیک
طرح های مشارکتی مقابله با بیابان در دنیا روشــی متداول است که در مدیریت منابع طبیعی کشورها 
به کار گرفته می شود. برای نمونه هفته گذشته خبری درخصوص بیابان زدایی و تولید برق پاک با پنل های 
خورشیدی در چین رسانه ای شد. در این زمینه صفحات فتوولتائیک در بیابانی بزرگ کنار هم زیر نور آفتاب 
چیده شده و بوته های گوجی برِی هم زیر این صفحات کاشته شده اند؛ نیروگاه خورشیدی و مزرعه یکپارچه 
در حال توسعه مدلی است که از این منطقه بیابانی با مساحت 10هکتاری و آفتاب فراوان به طور همزمان رشد 
محصولات گیاهی را نیز امکان پذیر سازد. طی سال های اخیر سیستم دوگانه کشاورزی و انرژی سبز در 
منطقه خودمختار در شمال غربی چین رواج یافته و به این ترتیب در حال دگرگونی محیط زیست و زندگی 
مردم محلی است. در نتیجه اجرای این طرح، مناطق وسیعی از بیابان رفته رفته در حال سبز شدن هستند 
و به زمین قابل کشت تبدیل شده اند و کشاورزان محلی که به دلیل نیروگاه های خورشیدی صاحب شغل 
شده اند، همزمان به فعالیت های کشاورزی خود نیز می پردازند. طی یک دهه گذشته و حتی بیشتر، این 
طرح به طور مداوم کارایی استفاده جامع از منابع مختلف مانند زمین و انرژی خورشیدی را بهبود بخشیده 

و توسعه هماهنگ تولید برق خورشیدی و احیای اکولوژیکی را محقق کرده است.

مکث

در پژوهش میدانی بررسی کتیبه های فارسی بنگلادش، نزدیک 
به ۱۲۰ کتیبه شناسایی و مستند شد و آنطورکه مرتضی رضوانفر، 
مجری این طرح و عضو هیأت علمی پژوهشگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری اعلام کرده است، کتیبه های فارسی دوران اسلامی بر 
بناهای بنگلادش از لحاظ کیفی و محتوایی از فراوانی بسیار بیشتری 

نسبت به گذشته در کشورهای شبه قاره هند برخوردار هستند.
رضوانفر با اعلام این خبر به رســانه ها گفته اســت: بدون شــک 
قدسی ترین هنر اسلامی، خوشنویسی و کتیبه نگاری است؛ نقشی 
که شمایل نگاری، نقاشی و مجسمه سازی برای عینیت بخشیدن به 
کلام الهی در معماری هندویی ایفا می کند، کتیبه و خوش نویسی 
نیز در معماری اسلامی ایفا می کند زیرا به دلیل کراهت و منع برخی 
هنرهای تصویری، در برهه اي از تاریخ دوران اسلامی، خوشنویسی 
این نقش را برعهده می گیرد و عطف به آن، زمینه پیدایش و تنوع 

خطوط و هنرهای تزیینی پس از اسلام فراهم می شود.
رضوانفر با بیان اینکه فتوحات اسلامی و ساخت بناهای مختلف مانند 
مسجد، خانقاه، مقبره، تکایا و مدارس دینی با معماری اسلامی یکی 
دیگر از دلایل رونق کتیبه در این دوران است، افزود: نهایتاً دلایل 
فرهنگی، اجتماعی و سیاسی مانند گسترش عرفان و تصوف اسلامی 
تأکید بر شناسنامه دار کردن بنا با کتیبه های بلاغی و اخلاقی برای 
تبلیغ دین با بهره بردن از متن و یا ترجمه آیات، روایات، اذکار و اشعار 
را می توان یادآور کرد.رضوانفر گفت: بررسی کتیبه های مستند شده 
می تواند به روشن شدن برخی موارد تاریک در تاریخ مشترک ایران 
و بنگلادش نظیر تاریخ و نحوه ورود زبان فارسی و فرهنگ ایرانی به 
بنگلادش، تحلیل محتوای متون کتیبه ها به منظور تأثیر آرا و افکار 
عرفای ایرانی، نقش زبان فارسی در گسترش اسلام، طبقه بندی آثار 
ادبی، مذهبی، عرفانی، اجتماعی و سیاسی و وزن بخشی هریک 
از موارد، تحلیل هنری خطوط به کار رفته در کتیبه ها و معماری 
مشترک و گســتردگی و پراکندگی آثار و شیوه زمامداری حکام 
مسلمان در مناطق مختلف کمک کند.وی با اشاره به فعالیت های 
صورت گرفته با هماهنگی رایزنی فرهنگی و درخواست گروه های 
فارسی، طی این پژوهش، به سخنرانی در دانشگاه های چیتاگنگ، 
راجشاهی و برگزاری کارگاه آموزشی در رایزنی فرهنگی- داکا اشاره 
کرد و گفت: بررسی و مســتندنگاری کتیبه های موزه ملی، موزه 
رانگپور، موزه دانشگاه چیتاگونگ و موزه راجشاهی در این پژوهش 
انجام شد.وی با اشــاره به اینکه در مجموع نزدیک به ۱۲۰ کتیبه 
شناسایی و مستند شده است، تصریح کرد: شهر داکا و اطراف آن 
دارای بیشترین کتیبه های فارسی مربوط به دوره گورکانیان و بعد 
از شهر داکا، شهر راجشاهی و روستاهای اطراف آن، همچنین شهر 

بندری چیتاگونگ و رانگپور دارای بیشترین کتیبه فارسی است.
وی گفت: همراه با کتیبه ها و معماری مشترک، تعداد بسیار زیادی 
سکه، سند و نسخه به زبان فارســی در بنگلادش وجود دارد که 

می تواند زمینه همکاری های مشترک قرار گیرد.

 شناسایی 120کتیبه فارسی
 در بنگلادش 

خبر روزنقل قول خبر

شــاغل در ۲۸ کارخانه صنعتــی، ۱۲ واحد 
نیمــه صنعتــی و یک هــزار و ۶۰۰ کارگاه 
سنتی تولید کننده گلاب، عرقیات گیاهی، 
اســانس و عطــر گل محمــدی در کاشــان 
و در فصــل کاشــت، داشــت و برداشــت 
گل محمدی فعالیت می کننــد و به گفته 
محمد شریف زارعی، فرماندار ویژه کاشان، 
این شهرســتان می تواند بــا ظرفیت های 
نهایــی  مقصــد  بی نظیــر  گردشــگری 

گردشگران شود.

22
هزار

در قالب ۱۲۰شرکت کننده در نخستین 
رالی گردشگری خانوادگی دانش آموزی 
کــه از ســوی کانــون جهانگــردی و 
اتومبیلرانی کشور و با مشارکت معاونت 
اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
برگزار شــد و با محوریت نقشــه خوانی 
رالی توسط دانش آموزان، ارتقای ایمنی 
جاده ها و کاهش آمار تصادفات با هدف 
ترویــج ســفرهای مســئولانه بــه پایــان 

رسید.

45
خانواده

عدد خبر

محمد کعب عمیر
نماینده مردم شوش در مجلس 

وزارت میــراث فرهنگــی، گردشــگری 
و صنایع دســتی در شــهر شــوش آن 
هــم بــا برخــورداری از ۲ اثــر جهانــی 
هیــچ کار ارزشــمندی در حــوزه میراث 
و گردشــگری انجــام نــداده اســت. 
زیگــورات جهانــی چغازنبیــل به علــت 
بی توجهی و نبــود امکانــات در بیابان 
رهــا شــده و بایــد پرســید چــرا شــوش 
نباید سایت های تفریحی و گردشگری 

داشته باشد؟

فریدون محمدی 
مدیرکل میراث فرهنگی استان البرز

کاخ مرواریــد کــرج پــس از مرمــت و 
احیــای کامل و حــل مشــکل مالکیت 
زمین های آن به مجموعه ای با کاربری 
متنــوع ازجمله موزه گالــری جواهرات 
تبدیل می شــود. کاخ مرواریــد یا کاخ 
شــمس به واسطه ســاخت آن توسط 
بنیاد فرانک لوید رایت در ایران شهرت 
جهانی دارد و در سال ۱۳۸۲ به شماره 

۷۰۶۷ ثبت ملی شد.

مردمدربرابربیابانمیایستند
طرح مردمی سازی مقابله با بیابان زایی طی ۲سال اخیر توانسته 85هزار هکتار از رشد بیابان در کشور جلوگیری کند

 بیابان زایی ســرزمینی در ایران زیر سایه گسترده 
تغییر اقلیم، سرعت بالایی گرفته است. برای مقابله با 
این پدیده که زندگی آینده در این سرزمین را تهدید 
می کند، استفاده از الگوی مشارکت مردمی بهترین 

ایده و روشی کاربردی است.
هفته پیش بود که عباســعلی نوبخت، معاون وزیر 
جهادکشاورزی و رئیس سازمان منابع طبیعی کشور 
خبر داد که سرعت بیابان زایی در کشور یک میلیون 
هکتار در ســال اســت؛ درحالی که حداکثر کاری 
که برای کاهش آن انجام می شود ٣۰۰هزار هکتار 
است. در برابر این سرعت بالا، تخریب سرزمین در 
مناطق خشک و نیمه خشــک کشور طی دهه های 
اخیر سرعت گرفته و همزمان تغییرات آب و هوایی 
و فعالیت های انسانی موجب شده از دو سو تهدیدها 
در این عرصه افزایش یابد. در مدیریت منابع طبیعی 
به این پدیده بیابان زایی گفته می شود. در برابر این 
روند، طی ۲سال اخیر، طرحی با عنوان مردمی سازی 
فعالیت های مقابلــه با بیابان زایی بــه اجرا درآمده 
که توانســته با 85هزار هکتار از طرح های مقابله با 
بیابان زایی را با مشارکت و سرمایه بخش خصوصی 
پیش ببرد. این خبر را وحید جعفریان،  مدیرکل دفتر 
امور بیابان سازمان منابع طبیعی به همشهری داده 
و اعلام کرده که سیاست های مدیریت سرزمین در 
سازمان منابع طبیعی با تأکید بر مشارکت جوامع 
محلی و سرمایه گذاری بخش خصوصی قرار است 
اجرایی شــود. به گفته وی، موضوعــات راهبردی 
مدیریت مناطق بیابانی نظیر قلمرو بیابان های کشور، 
مدیریت راهبردی بیابان و هماهنگی با کنوانسیون 
مقابله با بیابان زایی در دیگر روندهایی است که در 
دستور کارگروه  ملی بیابان زدایی قرار خواهد گرفت. 
این کارگروه پس از ۱۱سال از مصوبه  تشکیل، از پاییز 

سال گذشته برای نخستین بار شکل گرفته است.

چرا کارگروه  ملی؟
۱4شهریور۱٣89برای نخستین بار هیأت وزیران 
آیین نامه تشــکیل کارگروه ملی بیابــان زدایی را 
تصویب کرد. براســاس این آیین نامه قرار شــد، 
به منظور اجرای تعهــدات ایران به کنوانســیون 
ســازمان ملل متحد برای بیابان زدایی، کارگروه 
ملی بیابان زدایی با ترکیــب ۱9عضو که ۱۱عضو 

کابینه نیــز در آن حضور دارند تشــکیل شــود. 
براساس آیین نامه مذکور قرار بود علاوه بر تعیین 
سیاســت ها و برنامه های مرتبط با اهداف و اصول 
کنوانسیون، جایگاه دولت از طریق همکاری های 
 زیــر منطقه ای، منطقــه ای و بین المللــی در امر

 بیابان زدایی، برقــراری ارتباط منظــم و مؤثر با 
کشورها را تقویت کند تا کنترلی جامع بر سرعت 
بیابان زایی در کشــور داشــته باشــد و با جذب 
بودجه های داخلی و خارجی بتواند برای پایداری 
منابع طبیعی قدمــی بردارد. در عیــن حال این 

کارگروه، ۱٣آذر سال ۱4۰۰نخستین جلسه خود را 
برگزار کرد تا دولت سیزدهم، احیاکننده این برنامه 

پس از یک دهه فراموشی باشد.

شرایط کشوری
در ابتدای دهه 8۰ســطوح بحرانی بیابان زایی در 
کشور 6میلیون هکتار بود و امروز که ٣سال تا پایان 
این برنامه فرصت داریم، نقاط بحرانی به ۱4میلیون 
هکتار رسیده است. این در شرایطی است که رئیس 
سازمان منابع طبیعی کشور اعلام کرده هم اکنون 

٣۰میلیون هکتار از اراضی کشــور بیابانی شــده 
است و این عدد یعنی یک پنجم مساحت کشور. 
در این زمینه حتی برخی از مناطق شمالی ایران 
نیز با مشــکل کمبود آب مواجه شده اند و برخی 
از روستا های گیلان و مازندران در دل جنگل نیز 
کمبود آب دارند و شــواهد در بازدید های میدانی 
نشــان می دهد که آثار خشکســالی در 5منطقه 
رویشی کشور کاملا مشهود اســت. در عین حال 
باید برای احیای سرزمین به عنوان جامع ترین راه 
برای مقابله و تعدیل اثرات خشکسالی و بیابان زایی 
تلاشی گسترده صورت گیرد؛ برای نمونه کارگروه 
ملی مقابله با بیابان زایی، موضــوع اجرای الگوی 
کشــت را راهی برای مقابله با تخریب سرزمینی و 
اثرات خشکسالی می داند و طرح نهضت جهادی 
تولید یک میلیارد اصله نهال و طرح تحول احیای 
پوشــش گیاهی و تولید علوفه در مراتع کشور را 
از مؤثرترین راه های مقابله با تخریب ســرزمینی 
دانسته اســت. ٣۰میلیون هکتار از اراضی کشور 
در شرایطی بیابانی شده که 7میلیون هکتار از این 
میزان مربوط به کانون ریزگردهاســت. همچنین 
براساس تحقیقات انجام شــده در سازمان منابع 
طبیعی، ســالانه ٣هزار میلیارد تومان خســارت 

مستقیم در این بخش به کشور وارد می شود.

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار
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راه اندازی بازارچه های خدمت در یزد
2 بازارچه  با هدف حمایت از مشاغل خانگی کار خود را 

شروع کرده اند

2بازارچه دائمی در شهر یزد با عنوان بازارچه های خدمت فعالیت 
می کنند که یکی از آنها بازارچه بانوان توانمند و دیگری خوشمزه 

بازار نام گرفته است.
به گزارش همشهری، رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهری و 
فرآورده های کشاورزی شهرداری یزد درباره رویکرد بازارچه های 
خدمت و هــدف از راه اندازی آنها به همشــهری می گوید: یکی از 
رویکردهای دارای اولویت در ســازمان ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری یزد، شناسایی استعدادها و ظرفیت های مربوط به مشاغل 
خانگی و حمایت از فعالان این عرصه به ویژه بانوان توانمند با ایجاد 

بازارچه های موضوعی و تخصصی است.
محمــد صفدرپور ادامه می دهــد: بر این اســاس بازارچه خدمت 
شهرداری یزد، مبتنی بر نیازسنجی صورت گرفته راه اندازی شده 
است و هم اکنون در این مجموعه 2بازارچه موضوعی یعنی بازارچه 
بانوان توانمند و خوشــمزه بازار )اولین گذر غذای ایرانی در شهر 

میراث جهانی( یزد فعال هستند.

بازارچه صنایع دستی
در بازارچه بانــوان توانمند که بر عرضه صنایع دســتی و تولیدات 
مرتبط با مشاغل خانگی متمرکز شــده، 48غرفه فعال است و هر 
هفته چهارشنبه تا جمعه ســاعت 19پذیرای مخاطبان می شود. 

غرفه داران از بانوان سرپرست خانوار هستند.
صفدرپور در توضیح بیشتر می گوید: برای بازارچه های زیرمجموعه 
سازمان ساماندهی مشــاغل شهری شــهرداری یزد نیز پیوست 
فرهنگــی تعریف و تاکنــون برنامه هــای فرهنگــی و هنری در 

مناسبت های مختلفی برگزار شده است.

گذر غذا
خوشــمزه بازار نیز به عنوان یکــی از بازارچه های فعــال دیگر در 
مجموعــه بازارچه خدمت نیــز دارای 18غرفه اســت که فعالان 
مشاغل خانگی در رســته خوراکی و غذا در این مجموعه فعالیت 
دارند و تمرکز بازارچه بر عرضه غذای ایرانی و حمایت از مشــاغل 

خانگی است.
خوشــمزه بازار یزد در میدان امام رضا)ع(، بلوار صابر یزدی، محل 

دائمی بازارچه خدمت شهرداری یزد دایر شده است.
رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی 
شــهرداری یزد می گوید: در این مجموعه سرفصل های آموزشی 
مرتبط با مشــاغل خانگی نیز در کارگاه های آموزشــی تدریس و 
همچنین مهارت های شغلی رسته های فعال صنایع دستی و مشاغل 
خانگی آموزش داده می شــود.  این گذر با رویکرد رونق بخشی به 
کسب وکارهای کوچک و مشاغل خانگی از یک سو و تقویت نشاط 
اجتماعی توسط سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های 

کشاورزی شهرداری راه اندازی شده است.

ارتباط خرده فرهنگ ها و غذاهای محلی 
پیش از این در 2سال گذشته، یزد میزبان جشنواره غذاهای محلی 
با هدف بازگشت برخی از غذاهای فراموش شده محلی یزد به چرخه 

تولید در رستوران ها و به دنبال آن بود.
یکی از دستاوردهای برگزاری جشنواره غذاهای محلی حمایت از 

کارآفرینانی بود که غذاهای خاص و فراموش  شده را احیا کرده اند.
در مرکز ایران مثل یزد نیز، غذاها برگرفته از اقلیم گرم و خشــک 
و تجربه ســال های قحطی و دوران تاریخی اســت که ایران از سر 
گذرانده . از ایــن رو، تنوع غذایــی ایران، عنصری برای توســعه 

گردشگری تلقی می شود.
 مدیرکل میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری یزد به 
همشــهری می گوید: در راه اندازی بازارچه دائمی خوشمزه بازار از 

تجربه جشنواره غذاهای محلی نیز بهره گرفته شده است.
احمد آخوندی با تأکید بر اینکه یــزد را نباید فقط با بافت تاریخی 
بشناسیم، می افزاید: آداب و رسوم و فرهنگ یزد هم نکات جذابی 
دارد و خرده فرهنگ های یزد باعث شــکل گیری این تنوع غذایی 
شده است. احمد آخوندی، آشنایی مردم ایران با غذاهای محلی یزد 
را از طریق برگزاری همین جشنوار ها و حالا بازارچه دائمی خوشمزه 
بازار می داند و ادامه می دهد: غذاهای فراموش شــده یزد متناسب 
با اقلیم و در طول ســال ها تجربه و آزمون و خطای نیاکان ما شکل 
گرفته و باید حفظ شود. برگزاری جشــنواره غذاهای محلی، طرز 
پخت این غذاها را از گنجینه خاطرات پدربزرگ ها و مادربزرگ ها 
بیرون می کشد. رستوران های سنتی یزد، 24نوع غذای سنتی به 
گردشگران ارائه می کنند. غذاهایی که به گفته آخوندی، در فرایند 
روند ثبت ملی هستند تا به جاذبه های گردشگری استان یزد میراث 

ناملموس بیفزاید.

خانه خلاق غذا 
برای توسعه گردشگری خوراک در شــهر یزد نیز راه اندازی خانه 
خلاق در باغ دولت آباد یزد از برنامه های در دســت پیگیری اداره 

میراث فرهنگی است.
آخوندی می گوید: درنظر داریم در بــاغ دولت آباد محلی دائمی را 
با عنوان خانه خــلاق غذا راه اندازی کنیم، زیــرا خوراکی های یزد 
جاذبه های قابل توجهی هستند که بسیاری از آنها پشتوانه فرهنگی 

و آداب  و رسوم بومی را به همراه دارد.
شیرینی ها، انواع آش ها، دسرها و خوراک های بومی یزد با تنوع بسیار 
زیاد و مختص هر منطقه و شهرستان نشان می دهد که یزد می تواند 

در این حوزه رتبه بسیار بالایی داشته باشد.

  
تا به حال رشت و کرمانشاه به عنوان شهر خلاق خوراک در جهان 
معرفی شده اند و یزد هم که حالا یک شهر جهانی محسوب می شود، 
در تلاش اســت در این عرصه گام بردارد. راه اندازی بازارچه دائمی 
خوشمزه بازار علاوه بر حمایت از کارآفرینان و احیای خوراکی های 

محلی فراموش شده به توسعه گردشگری یزد کمک می کند.

یزدگزارش 2

شهرک های صنعتی ایران، نواحی ای 

هســتند که با هدف توسعه صنایع و گزارش
تمرکــز کارخانه هــا، کارگاه هــا و 
مجموعه های تولیدی ایجاد می شــوند. آمارها نشان 
می دهد که 84۷ شهرک و ناحیه صنعتی در کشور در 
حال بهره برداری هستند که در مجموع 49 هزار و ۵29 
واحد برای 98۷ هزار و ۷۵٠ نفر اشتغال زایی کرده اند. 
ســهم اســتان چهارمحال و بختیاری از این آمار، 29 
شــهرک و ناحیه صنعتی اســت که از این تعداد 18 

شهرک و ۵ناحیه فعال هستند.
به گزارش همشهری، شهرک ها و ناحیه های صنعتی 
چهارمحــال و بختیاری برای 1۷ هــزار نفر به صورت 
مســتقیم و بــرای بیــش از 1۵ هزار نفــر به صورت 
غیرمستقیم اشتغال زایی کرده اســت و حالا با انتشار 
فراخوان شــرکت تخصصی بادام شهرســتان سامان، 
اشــتغال زایی شــهرک های صنعتی اســتان افزایش 

خواهد یافت.
نخستین شــهرک تخصصی بادام کشور در شهرستان 
سامان اســتان و با هدف بسترســازی برای استقرار 
واحدهای بســته بندی و فرآوری محصــولات باغی 
ایجاد شده و مســئولان از 1٠روز پیش برای واگذاری 

زمین های آن فراخوان داده اند.

بهره برداری تا دهه فجر
کلنگ ساخت شــهرک تخصصی بادام در قطب تولید 
بادام چهارمحال و بختیاری یعنی شهرســتان سامان، 
خرداد سال گذشــته در زمینی به مساحت 3٠هکتار 
زده شد تا نخستین شهرک تخصصی استان و نخستین 
شهرک بادام کشور باشــد. حالا فرماندار سامان خبر 
می دهد که زمین های مربوط به فاز نخســت شهرک، 

آماده واگذاری به متقاضیان واجد شرایط است.
محمدتقی گنجعلی با بیان اینکه برای اجرای این طرح 
۵۷ میلیارد ریال از محل اعتبار شــرکت شهرک های 
صنعتی چهارمحال و بختیاری هزینه شــده اســت، 
می گوید: تا زمان تکمیــل و بهره برداری، حداقل 1۵٠ 

میلیارد ریال در این شهرک سرمایه گذاری می شود.
به گفته وی، برای راه اندازی نخستین شهرک تخصصی 
بادام ســامان ۶ کیلومتر عملیات خاکی، زیرســازی، 
جدول گــذاری، معبرهای داخلی و جاده دسترســی 

ایجاد شده است.
گنجعلی با اشــاره به پیشــرفت فیزیکی 9٠ درصدی 
نخستین شهرک تخصصی بادام سامان اظهار می کند: 
۷٠ واحد در این شــهرک برای واگذاری به متقاضیان 

واجد شرایط آماده شده و تا دهه فجر انقلاب اسلامی 
سال جاری، قابل بهره  برداری است.

افزایش ارزش افزوده بادام
چهارمحال و بختیاری با بیش از 19هزار هکتار سطح 
زیرکشت بادام، رتبه اول تولید بادام آبی کشور را با تولید 
سالانه بیش از 2٠هزار تن بادام در اختیار دارد که ارزش 
تولید آن به صورت خام، بیــش از 3هزار میلیارد تومان 
و سهم آن از اقتصاد اســتان حدود 3تا ۵درصد تولید 
ناخالص داخلی می شود. شهرک تخصصی بادام علاوه 
بر اینکه با هدف استقرار صنایع فرآوری مرتبط در قطب 
بادام کشور یعنی شهرستان سامان ایجاد شده، به دنبال 
تکمیل زنجیره تولید بادام و افزایش سهم بادام در اقتصاد 
استان است. رئیس سازمان جهادکشاورزی چهارمحال 
و بختیاری با تأکید بر این موضوع به همشهری می گوید: 
مهم ترین رقم بادام باغ های اســتان ســرگل مامایی و 

خطر سرمازدگی آن بالاســت و با ایجاد شهرک بادام، 
علاوه بر اینکه ســایر ارقام دیرگل را با هدف جلوگیری 
از خســارت جایگزین می کنیم، به دلیل فرآوری ارزش 
افزوده بادام را تا 2برابر افزایش می دهیم. حسین برزگر 
با بیان اینکه زیرساخت های شــهرک تخصصی بادام 
چون جدول کشی، خیابان کشی، شبکه برق، آب و گاز 
با مشارکت شرکت شهرک های صنعتی در حال تکمیل 
است، می افزاید: بیش از ۷٠واحد سورت، بسته بندی، 
انبار، ســردخانه، و صنایع فرآوری مانند روغن کشی، 
خلال بادام، بلانچ، آنزیم زدایی، مغز بادام در قالب ترشی، 
شیرینی و شور و تولید انواع کره و تولیدات جانبی بادام 

در این شهرک فعال خواهند شد.

 درخواست 40سرمایه گذار
رئیس سازمان جهادکشاورزی چهارمحال و بختیاری با 
بیان اینکه هم اکنون بیش از 44هزار نفر در بخش باغی 

بادام در استان مشــغول به  کار هستند، تأکید می کند؛ 
شرکت تخصصی بادام برای ۷٠٠تا 9٠٠نفر اشتغال زایی 
خواهد داشت. برزگر از رســیدن بیش از 4٠تقاضا طی 
1٠روز گذشــته و بعد از انتشار فراخوان خبر می دهد و 
می گوید:   دنبال این هستیم که ایده های جدید و نوآوری 
را در قالب طرح توجیهی به عنوان سرمایه گذار به شرکت 
شــهرک های صنعتی معرفی کنیم. او از تجربه مشابه 
برخی استان ها در زمینه محصولاتی چون سیب، انگور و 
گوجه فرنگی خبر  و توضیح می دهد که از اندوخته های 

مهارتی آنها استفاده شده است.

  
وجود واســطه ، نداشــتن صنایع تبدیلــی و تکمیلی، 
خام فروشی و صادرات بادام با نام و برند کشورهای دیگر از 
مهم ترین مشکلات این محصول در چهارمحال و بختیاری 
است و نخستین شــهرک تخصصی بادام برای فرآوری 
محصولات باغی و رفع این مشکلات راه اندازی شده است. 
هم اکنون 11 کارگاه فعال بســته بندی و صادرات بادام 
در کشــور وجود دارد که از این تعداد 4واحد در سامان و 
مابقی در استان اصفهان هستند. به اعتقاد کارشناسان، 
مزیت اقتصادی تولید بادام 1٠ برابر بیشتر از برنج است؛ در 

حالی که این محصول، مصرف آب کمتری دارد.

عدد خبر

استاندار خراسان شمالی با بیان اینکه 
ایــن اســتان ۲ درصد در بخش توســعه 
راه هــا رشــد داشــته اســت، گفــت: تــا 
پایــان آذر ۸۳ کیلومتر راه جدیــد ایجاد 
می شــود. به گــزارش مهــر، محمدرضا 
حســین نژاد اظهار کــرد: ۲675میلیارد 
تومــان در ســفر رئیس جمهــوری بــرای 
راه هــا اختصــاص یافت کــه از ایــن رقم 
۱۸۲ میلیــارد تومــان تخصیــص یافتــه 
اســت و ۱۲00میلیــارد تومــان بــه راه 

روستایی اختصاص می یابد.

2
درصد

خراسان شمالی

صنایع دســتی  معاونــت  سرپرســت 
اداره کل میراث فرهنگــی، گردشــگری 
و صنایع دســتی ســمنان گفــت: ۱6 اثــر 
صنایع دســتی اســتان موفق به دریافت 
مهر اصالت ملی شــد. به گــزارش ایرنا، 
۲۸ اثر صنایع دستی استان در ششمین 
دوره جلســات داوری مهــر اصالــت ملی 
شــرکت کرد و بیشــتر از نیمی از این آثار 

موفق به دریافت این نشان ملی شد.

16
اثر
سمنان

عکس خبر

عمارت ملُّده »کاخ ابراهیم خان«
»ابراهیم خان« حاکم دودانگه و چهاردانگه در سمنان، عمارت بزرگ 

»ملُّده« یا کاخی به نام خود را در روستای ملُّده از توابع بخش 
شهمیرزاد شهرستان مهدیشهر و در فاصله حدودا 75 کیلومتری 

شمال سمنان در سال ۱۲۴0 شمسی ساخت. بنایی در ۲طبقه با تعداد 
زیادی اتاق. امروز این بنای قاجاری با گچبری و طاق نماها روی دیوار 
اتاق ها، ایوان ها و نقاشی هایی که جزو نفایس این استان محسوب 

می شود، در دستور مرمت و تملک کامل قرار دارد. عکس: ایسنا 

سمنان

 بادام ، پایتخت دارد
سهم بادام از تولید ناخالص داخلی چهارمحال و بختیاری 3 تا ۵ درصد است و بهره برداری از شهرک بادام، این ارزش را 2 برابر افزایش می دهد

سامان، قطب تولید بادام 
160هزار هکتار باغ بادام در کشور وجود دارد که سهم چهارمحال و بختیاری از این میزان، 19هزار هکتار 
و سهم شهرستان سامان بیش از 9هزار هکتار است. از مجموع بادامستان های چهارمحال و بختیاری 9 
هزار و ۵۲۵ هکتار با 1۷ هزار و ۵0 تن بادام مامایی، سفید، شاهرودی، سنگی و ربیع در شهرستان سامان 
است. گونه اصلی کشت شده در سامان، بادام مامایی است که بازار خوبی در خلیج فارس و هندوستان دارد.

مکث

معــاون هماهنگــی امــور 

اقتصادی استانداری اصفهان اقتصادی
گفت: با بازگشت 12۶ واحد 
تولیدی راکد یا نیمه فعال به چرخه تولید در 
۶ ماهه نخست امسال، برای بیش از 14 هزار 

نفر اشتغال   ایجاد شد.
14٠٠در  ســال  در  همچنیــن   
219مصوبــه دربــاره احیــای  مجموع 
واحد های تولیدی در اســتان داشــتیم که 
به دلایــل مختلف راکد یا نیمه فعال شــده 
بودند و با مساعدت و پشتیبانی های لازم این 

مجموعه ها به چرخه تولید بازگشتند.
به گــزارش تســنیم، امیررضا بــا ارائه آمار 
برگزاری جلســات ســتاد تســهیل و رفع 
موانع تولید اســتان در ۶ ماهه نخست سال 
14٠1اظهار کرد: در این مدت ۷2جلســه 
ستاد تســهیل و رفع موانع تولید در استان 
تشکیل شد. از این تعداد جلسات 18جلسه 
با ریاســت اســتاندار اصفهان و ۵4جلسه با 
 ریاســت معــاون اقتصــادی اســتانداری

 برگزار شد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان از صــدور ۵89مصوبــه در ۶ ماهه 
نخست ســال در جلسات ســتاد تسهیل و 
رفع موانع تولید اســتان خبــر داد و گفت: 
این مصوبات مربوط  بــه ۵٠٠واحد تولیدی، 

کشاورزی، خدماتی و غیره استان بودند. 
از فروردین مــاه تــا شــهریورماه امســال 
۵٠۷مصوبه در ستاد تسهیل اجرایی شده و 

82مصوبه نیز در دست پیگیری است.
وی افــزود: 24.3درصد مصوبــات مرتبط 
بــا پرونده های بانکــی و مابقــی مرتبط با 
پرونده های غیربانکی مانند اداره کل تامین 
اجتماعی، امور مالیاتی، آب، برق، گاز، شرکت 
شهرک های صنعتی، محیط زیست، سازمان 
 صمت، علوم پزشکی و ســایر دستگاه های

 اجرایی استان است.
نقش بیان کرد: با ثبت 1۶.1درصد، بیشترین 
درصد مصوبات متعلق به شرکت شهرک های 
صنعتی است و در جایگاه دوم در پرونده های 
غیربانکی محیط زیست با 12.3درصد مصوبه 

جای دارد.

 بازگشت ۱۲۶ واحد صنعتی
 اصفهان به چرخه تولید

مدیرعامل مجمــع خیرین 

تامین ســلامت فــارس از سلامت
احصای 2۶٠پروژه بهداشتی 
و درمانی نیمه تمام در این استان خبر داد و 
گفت: برای اتمام این پروژه ها به هزارمیلیارد 

تومان اعتبار نیاز داریم.
به گزارش ایسنا، علی اکبر رامجردی با بیان 
اینکه مجمع خیرین تامین سلامت استان 
فارس متعهد به تکمیــل 1۷٠ پروژه از بین 
کل پروژه های نیمه تمام حوزه سلامت شده 
اســت، افزود: پروژه های بــالای ۵٠ درصد 

پیشرفت فیزیکی در اولویت قرار گرفتند.
او با بیان اینکه خیریــن، تامین مالی همه 
یا بخشــی از ایــن 1۷٠پــروژه را متقبل 
شده اند، گفت: اعتبار مورد نیاز برای تکمیل 
1۷٠پروژه یادشده، ۵3۶میلیارد تومان است 
و البته تاکنون خیرین برای تکمیل ۶2پروژه 

از این 1۷٠پروژه اعلام آمادگی کرده اند.
مدیرعامل مجمع خیرین تامین ســلامت 
فارس با تأکید بر اینکه باید تلاش شود تا این 
اقدام نمودی برای دیگر استان ها شود، اظهار 
کرد: تصمیم گیری هایی کــه از مرکز انجام 

می شود، موجب کندی اقدامات شده و باید 
اجازه داده شود به مدیران استان این مهم را 

دنبال کنند.
مدیرعامل مجمع خیرین تامین ســلامت 
فارس همچنین گفت: عــلاوه بر پروژه های 
گفته شــده، این مجمع 8پــروژه به ارزش 
1۵٠٠میلیارد تومان را امسال در دستور کار 
دارد که احداث و توسعه بیمارستان سرطان 
جنوب و اقامتگاه همراه بیمار بخشی از این 
پروژه هاست. مشــاور عالی رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی شیراز نیز بیان کرد: طی یک 
دهه اخیر با توجه بــه تحریم های ظالمانه و 
مشکلات اقتصادی، اتمام پروژه های عمرانی 

روند کندی را سپری کرده است.
محمود نجابت با بیان اینکه با شرایط فعلی 
و محدودیت مالی دولت و جامعه، اتمام این 
پروژه ها سخت شده اســت، افزود: استاندار 
فارس پیشنهاد دادند که از مشارکت مردمی 
و خیرین این پروژه ها تکمیل شــوند که در 
این راســتا 2۶٠پروژه نیمه تمام که درصد 
پیشرفت فیزیکی بالا و هزینه کمتری برای 

بهره برداری داشتند، انتخاب شدند.

احصای ۲60پروژه بهداشتی و درمانی 
نیمه تمام در فارس

اصفهان 

فارس

هر
س: م

عک
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»ســرعت تغییــرات تکنولوژی 
امــکان تنظیم گــری در حــوزه 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات را 
دشــوار می کند«؛ این گــزاره در 
حالی در پیام وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
به مناسبت تاسیس سازمان تنظیم مقررات کشور 
یا همان رگولاتوری دیده می شود که پیش از این، 
کارشناســان و متخصصان در قالب های مختلف 
بر آن تأکید کرده اند. شــاید مهم ترین موضوع در 
حوزه ارتباطــات و فناوری اطلاعــات برای همه 
کشورها چالش تنظیم گری باشــد. در ایران هم، 
قانون تجارت الکترونیک و قانون جرائم رایانه ای در 
همین راستا تصویب شده است تا لجام گسیختگی 
این حوزه را کنترل کند. این در حالی اســت که 
فیلترینگ به عنوان یکــی از ابزارهای تنظیم گری 
در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات سال هاست 
که در کشــور ما اعمال می شــود و اما این راهکار 

نهایی نیست.

سرعتتغییراتودشواریتنظیمگری
به گزارش همشــهری، عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطات و فناوری دولت سیزدهم در پیامی که 
به مناسبت نوزدهمین ســالروز تاسیس سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی منتشر کرده، 
به شرایط متفاوت این سازمان تنظیم گر در دوره 
شتاب تغییرات تکنولوژی و فراگیری ارتباطات و 
فناوری اطلاعات اشــاره کرده است. زارع پور در 
بخشی از این پیام نوشته است: »سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطــات رادیویی در آســتانه ورود 
به نوزدهمین سال تأســیس، همزمان با سرعت 
تغییرات تکنولوژی و رشــد فزاینــده فراگیری 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات در زندگی روزمره 
مردم و توسعه شکل تازه ای از کسب وکار و نیازها 
و انتظارات کاربران، شــرایط متفاوتی را تجربه 
می کند؛ شــرایطی که تنظیم گــری و راهبری 
حوزه ICT را دشــوارتر و در عین حال پیچیده تر 
از هر زمان دیگری می کند.« ســرعت تغییرات 
تکنولوژی، رشــد فزاینده فراگیری ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در زندگی روزمره مردم، توسعه 
شکل تازه ای از کسب وکارها و نیاز و انتظار کاربران 
درواقع همان موضوعاتی است که کسب وکارها و 
کاربران را به سمت دور زدن محدودیت ها هدایت 

کرده است.

بازیموشوگربه
درواقع به نظر می رســد که متولیان قانونگذاری 
و تنظیم گری اکنون به این نتیجه رســیده اند که 
فیلترینگ اصطلاحا یک بازی موش و گربه است. به 
این معنی که به ازای مسدودشدن هر فیلترشکن 
حداقل یک فیلترشکن دیگر ســاخته می شود و 
همین موضوع باعث ناکارآمدی سیاست فیلترینگ 
شده است. دادستان کل کشور در نشست »تبیین 
ابعاد جنگ ترکیبی در اغتشاشــات اخیر« بر این 
موضوع در قالب این جمله تأکید کرد که »ما امروز 
یک وی پی ان را می بندیم، بلافاصله با روشی دیگر، 

آن هم از خارج از کشور در اختیار قرار می گیرد«.

محمدجعفر منتظری، به نظر قوه عاقله نظام اشاره 
می کند و می گوید: »بایستی کلا فضای مجازی را 
ببندیم که نه مورد تأیید مسئولان عالی نظام است، 
نه امروز امکانش هســت.« این در حالی است که 
مرتضی آقا تهرانی، نماینده تهران هم تلویحا استفاده 
از فیلترشکن را کافی نمی داند و می گوید: »داستان 
فیلتر و فیلترینگ به دلیل وضعیتی است که اکنون 
در کشور پیش آمده، اما در مجموع باید برای فضای 

مجازی، مدیریت بهتری درنظر گرفت.« 

جنگباتکنولوژی؟
غلامرضا نوری قزلجه، نماینده بســتان آباد در 

مجلس پیــش از ناآرامی های اخیــر گفته بود: 
»آمارها نشان می دهد که نزدیک به 80درصد 
ایرانی ها روی گوشی های خود فیلترشکن نصب 
کرده انــد در حالی که این آمار در کشــورهای 
اتحادیه اروپا زیر 10درصد است.« این نماینده 
جنگ بــا تکنولوژی را مردود دانســت و تأکید 
کرد: »اینترنت ماهواره ای در نقاط محروم دنیا 
استفاده می شود و روزبه روز هم توسعه می یابد. 
امروز اینترنت یک بســتر قابل کنترل دارد که 
هر لحظه بخواهند می توانند قطعش کنند، اما 
اگر ماهواره ای شود، کلا از کنترل خارج خواهد 
شد.«  سخنان نوری، درواقع تعبیر دیگری از پیام 
وزیر ارتباطات است که دشــواری تنظیم گری 
را در ســرعت تغییرات تکنولوژی و موارد دیگر 

می بیند.
با این حــال هر چنــد اســتفاده از فیلترینگ در 
کوتاه مدت ممکن اســت موثر باشد، اما این مسیر 
گام نهایی نیست و لازم است به  جهت حکمرانی 
مجازی گام های موثرتری از جمله سیاستگذاری در 
مدیریت فضای مجازی برداشته شود. در غیر این 
صورت اقدامات صورت گرفته در حوزه فیلترینگ 
به مرور و در میان مدت و بلندمدت کارایی خود را 

از دست می دهد.

آیا فیلترینگ گام نهایی است؟!
شتاب فراگیر در حوزه تکنولوژی باعث پیچیدگی در تنظیم گری اینترنت شده است

درمانسرطانلاعلاجباروشیجدید
سرطان لاعلاج یک دختر نوجوان در نخستین استفاده از یک 
نوع داروی جدید، از بدن او پاک شد. به گزارش بی بی سی، پیش 
از به کارگیری این نوع درمان جدید و انقلابی، تمام درمان های 
دیگر برای بیماری لوسمی، آلیسا شکست خورده بود. بنابراین 
پزشکان در بیمارستان گریت اورموند استریت از روش ویرایش 
پایه برای انجام یک شاهکار مهندسی بیولوژیکی برای ساختن 
یک داروی زنده جدید استفاده کردند. 6 ماه بعد از استفاده از این 
داروی زنده، سرطان آلیسا غیرقابل تشخیص بود اما او همچنان 

برای احتمال عود مجدد بیماری تحت نظر است.
آلیسا، 13ساله و اهل لســتر، در ماه مه سال گذشته به لوسمی 
لنفوبلاستیک حاد سلول T مبتلا شــد. در این بیماری لاعلاج 
سلول های T که قرار اســت نگهبان بدن باشند به یک تهدید 
تبدیل شده و رشــد آنها از کنترل خارج می شود. این سرطان 
در دسته سرطان های تهاجمی قرار می گیرد. شیمی درمانی و 
سپس پیوند مغز استخوان نتوانست آنها را از بدن او خارج کند. به 
این ترتیب تنها گزینه باقیمانده این بود که با ویرایش پایه آلیسا 

را از شر این سلول راحت کنند.

فناوری ویرایش پایه فقط 6 سال اســت که اختراع شده است. 
 ،)A( پایه ها زبان زندگی هســتند. چهار نوع این پایه ها آدنین
سیتوزین )C(، گوانین )G( و تیمین )T( هستند که بلوک های 
سازنده کد ژنتیک ما هستند. ویرایش پایه به دانشمندان اجازه 
می دهد تا روی قســمت دقیق کد ژنتیک زوم کنند و ســپس 
ساختار مولکولی تنها یک پایه را تغییر دهند، آن را به دیگری 
تبدیل کنند و دســتورالعمل های ژنتیــک را تغییر دهند. تیم 
بزرگی از پزشکان و دانشمندان از این ابزار برای مهندسی نوع 
جدیدی از سلول T اســتفاده کردند که قادر به شکار و کشتن 
سلول های T سرطانی آلیسا بود. آنها با سلول های T سالم که از 
یک اهداکننده دریافت شده بود شروع کردند. نخستین ویرایش 
پایه مکانیسم هدف گیری سلول های T را غیرفعال کرد تا به بدن 
آلیسا حمله نکنند. دومی یک علامت شیمیایی به نام CD7که 
روی تمام سلول های T هســت را حذف کرد ویرایش سوم یک 
روپوش نامرئی بود که از کشته شدن سلول ها توسط یک داروی 
شیمی درمانی جلوگیری می کرد. مرحله نهایی اصلاح ژنتیک 
بود که به سلول های T دستور داد به دنبال هر چیزی که علامت 
CD7روی آن بود بروند تا تمام ســلول  های T بدن او ازجمله 

سلول  های سرطانی را از بین ببرد.

پرتابروباتماهنوردژاپن
باموشکفالکون

موشک فالکون 9شرکت اسپیس ایکس  اوایل دیروز با یک روبات 
تجاری ماه نورد ژاپنی و یک ریز محموله مسافربری ناسا به نام 
چراغ قوه قمری از منطقه کیپ کاناورال بلند شد. جست وجوی 
نشانه هایی از یخ آب پنهان شده در طبقات تاریک دائمی دهانه ها 
در قطب های ماه هدف از این اقدام است. به گزارش اسپیس، این 
موشک با ارتفاع 70متر از سکوی 40در ایستگاه نیروی فضایی 
کیپ کاناورال یک هفته و نیم بعد از اینکه اسپیس ایکس یک 
مشکل نامشخص در آن را رفع کرد، پرتاب شد. اسپیس ایکس 
در واقع پس از لغو تلاش برای پرتاب در 30نوامبر، موشــک را 
برای عیب یابی به آشیانه خود و سپس فالکون 9را برای شمارش 
معکوس روز یکشــنبه به ســکو بازگرداند. کاوشــگر تجاری 
Hakuto-R که توســط یک شــرکت ژاپنی به نام ای اسپیس 
ساخته شده است، تلاش خواهد کرد تا به نخستین فضاپیمای 
خصوصی توسعه یافته تبدیل شود که فرود نرم روی سطح ماه 
را انجام می دهد. چراغ قوه قمری نیز در مسیر خود به ماه پرواز 
می کند و در نهایت در مداری مستقر می شود که قرار است بارها 
فضاپیما را تا فاصله 15کیلومتری از قطب جنوبی ماه برای یافتن 

نشانه هایی از یخ و آب نزدیک  کند.

فضا

عدد خبر

دانش

سیاره فراخورشیدی Cancri e 55 که 
البتــه اســامی دیگــری هــم دارد، یــک 
کره سنگی در فاصله 40ســال نوری از 
زمین اســت که عمومــاً با نام »ســیاره 
جهنمی« شناخته می شود. محققان 
در بررســی های خــود متوجه شــده اند 
که هر یــک ســال در این ســیاره حدود 
17.5ساعت در زمین طول می کشد. 
این سیاره جرمی به اندازه هشت برابر 
زمین دارد و عــرض آن دو برابر ســیاره 

ماست.

17/5
ساعت

براســاس گــزارش »نــورد وی پــی ان« 
تاکنــون داده هــای حــدود 5 میلیــون 
کاربر از کل دنیا سرقت و فروخته شده 
است. از این تعداد داده های ۶00 هزار 
کاربــر هنــدی نیــز در بــازار وب تاریــک 
فروخته شده است. هکرها از بازارهای 
بات برای فــروش داده هــای قربانیانی 
اســتفاده می کننــد کــه دســتگاه های 
آنهــا بــا بدافــزار بــات مــورد حملــه قرار 

گرفته است.

5
میلیون کاربر

برخوردجدیبادروغپراکنان
پیاموزیرارتباطاتاگرچهبردشواریوپیچیدگیتنظیمگریتأکیدکرده،اماآنراناممکنندانسته
است.بنابراینبهنظرمیرسدکهبایدابزارهایکارآمد،جایگزینابزارهایناکارآمدیچونفیلترینگ
شود.درهمینرابطه،بهروزمحبینجمآبادی،نمایندهسبزوارازتدوینطرحیخبردادهکهدرآنبا
»دروغپراکنان«فضایمجازیبرخوردجدیمیشود.ایننمایندهبااشارهبهاینکهطرحمذکورهم
شاملافرادحقیقیوهمشاملافرادحقوقیمیشود،میگوید:»مشکلامروزکشورماایناست
کهدروغگویانودروغپراکنانهزینهکارخودرانمیپردازند.امروزشاهدآنهستیمکهعدهایاز
سلبریتیهاواشخاصحقیقیوحقوقیبادروغپراکنیوطرحگزارههایاثباتنشدهوبیپایهواساس
فضایجامعهراملتهبمیسازندوبهاغتشاشاتدامنمیزنند.«اینگفتههاکهباردیگرتلویحابر
ناکارآمدیسیاستفیلترینگتأکیدمیکند،بالابردنهزینهدروغپراکنیراموردتوجهقراردادهکه

ازطریققانونگذاریوتنظیمگریامکانپذیراست.

مکث

فناوری



چطور حافظه مان را 
تقویت کنیم

خیلی اوقــات پیش می آید فرامــوش می کنیم 
دســته کلید خود را کجا گذاشــته ایم. شــماره 
تلفن منزل را فراموش یا مدام وســایل مان را گم 
می کنیم. فراموشی برای همه ما واژه آشنایی است 
چون اغلب برایمان پیش آمده که گاهی هنگام 
شــرکت در امتحان آنچه را خوانده ایم به خاطر 
نمی آوریم، نشانی دوستمان را فراموش می کنیم، 
نمی توانیم شماره تلفنی را به یاد آوریم یا نام فرد 
آشنایی که بارها او را دیده ایم از خاطرمان می رود 
و حتی روز تولد اعضای خانــواده را هم فراموش 
می کنیم. متخصصان معتقدند که استرس های 
روزمره تا حــدی مغز انســان را تحت تأثیر قرار 

می دهند و باعث کم حافظگی می شوند.
بعضی از افراد فکر می کنند کســانی که حافظه 
خوبی دارند حتماً از هوش بیشتری هم برخوردار 
هســتند اما در واقع قدرت حافظه تا حد زیادی 
بســتگی به این دارد که از چــه ابزارهایی برای 
حفظ کردن موضوعات استفاده می کنیم و تا چه 

حد در استفاده از آنها مهارت داریم.

چرافراموشمیکنیم
فراموشی، نوعی ناتوانی در به یادآوردن و به خاطر 
سپردن موضوعات مختلف و حاصل تغییراتی در 
مغز است که می تواند بخشــی طبیعی از فرایند 
پیری یا نشانه ای از نوعی بیماری باشد. اما همه 
فراموش کردن ها به این دلیل نیستند و دلایل زیاد 

دیگری می توانند در آن دخیل باشند.
زمانی که فرد فراموشــی را تجربــه می کند، به 
یــاد آوردن اطلاعــات و رویدادهــا، یادگرفتن 
چیزهای تازه یا شــکل دادن به خاطرات جدید 
بسیار سخت خواهد بود. عمده دلایل فراموشی، 
افزایش ســن، عوارض جانبی داروهــا، تروما و 
ضربات شدید، کمبود ویتامین، عفونت مغزی و 

دیگر اختلالات و بیماری هاست.
استرس، کار زیاد، نداشــتن خواب و استراحت 
کافی و حواس پرتی مداوم بر حافظه کوتاه مدت 
ما تأثیر می گذارند. البته در افراد مسن، فراموشی 
بیش از حد می تواند نشــانه ای از آلزایمر یا زوال 
عقل باشد. بنابراین برای شــروع فرایند درمان، 
عوامل زمینه ای این مشکل باید شناسایی شوند.

افزایشکاراییمغز
بررسی های علمی گســترده از ارتباط مستقیم 
بین سبک زندگی با عملکرد سلول های مغز خبر 
می دهند. فرقی ندارد چند سالمان باشد، در واقع 
سبکی که برای زندگی خود انتخاب می کنیم تأثیر 
زیادی بر فعالیت های ذهنی ما خواهند داشــت. 
توجه داشته باشیم ســوخت اصلی مغز، گلوکز 
است و نخستین نشــانه های اختلالات مغزی و 
از بین رفتن حافظه نیــز در واقع کاهش توانایی 
این سیستم در اســتفاده بهینه از گلوکز است. 
استفاده از مواد غذایی حاوی آنتی اکسیدان های 
قوی در تقویت مغز مؤثر است. اسفناج، بروکلی، 
ســیب زمینی و به طور کلی سبزیجات برای مغز 
مفید هســتند. اســیدهای چرب امگا۳ یکی از 
مواد مهم بــرای افزایش کارایی مغز هســتند. 
خوردن ماهی، انواع مغزهــا به ویژه گردو، دانه ها 
و حبوبات باعث تقویت حافظه می شوند. مصرف 
ویتامین های گروه B و اســیدفولیک هم تأثیر 
زیادی در بالابردن کارایی مغز دارد، درحالی که 
پرخوری باعث تصلب شــرائین، سختی دیواره 
رگ های مغز و در نهایت نیز منجر به کاهش قدرت 
ذهنی خواهد شد و کشیدن سیگار و مصرف بالای 

الکل هم برای حافظه مناسب نیست.
ســرعت تغییــر و تحــولات جامعــه کنونی و 
همراه شدن با آن، اســترس و اضطرابی به دنبال 
دارد که اگر در آن غرق شویم، سلامت و سیستم 
عصبی و مغز ما را مورد تهدیــد قرار خواهد داد. 
بنابراین با وجود مشــغله های بسیاری که همه 
ما امروزه با آنها دست و پنجه  نرم می کنیم، باید 

فرصتی هم برای رسیدگی به خود داشته باشیم.
برای این منظور باید راهی برای مدیریت استرس 
پیدا کنیم تا از این طریق بتوانیم مانع از تخریب 
سلول های مغزی شــویم. برای برخورداربودن 
از حافظه خــوب نباید خواب کافــی را فراموش 
کنیم. کم خوابی می تواند قدرت حافظه و تمرکز 
را کاهش دهد. ضمن آنکه خواب شب نیز اهمیت 

بیشتری نسبت به خوابیدن در روز دارد.
برقــراری ارتباطات اجتماعــی مختلف، ورزش 
و رفتن بــه طبیعت هم می توانــد احتمال ابتلا 
به اســترس های مزمن، اضطراب و افسردگی را 

کاهش دهد.

تقویتحافظه
دقت و توجه یکی از بخش های مهم حافظه است 
و شــرط ورود اطلاعات از حافظه کوتاه مدت به 
حافظه بلندمدت، داشتن دقت و توجه و تمرکز 
اســت. بنابراین با وجود آنکه فراهم آمدن چنین 
شرایطی کار آسانی نیست اما باید راه هایی برای 

افزایش تمرکز بیابیم.
انباشته شــدن کارها نیز باعث ایجاد اســترس 
می شــود چون مغز باید فرصتی برای پردازش 
اطلاعات داشته باشــد. بنابراین مدیریت زمان و 
برنامه ریزی صحیح و قابل اجــرا می تواند باعث 
آرامش بیشــتر برای یادگیری و به خاطر سپردن 

اطلاعات باشد.
مطالب خوانده شــده نیز باید مرتــب و منظم 
باشند و مرتب تکرار شوند چون حافظه مطالب 
دسته بندی شده را راحت تر به یاد می آورد. ضمن 
آنکه تکرار و همچنین به کار بــردن ترفندهای 
مختلف برای بهتر به خاطر ســپردن مطالب نیز 
ازجمله تکنیک هایی است که می تواند به یادآوری 
بهتر کمک کند. همچنین مرور اطلاعات و مطالب 

خوانده شده می تواند مفید واقع شود.

تندرست

دوستت دارم، پس غر می زنم

غرزدندرزندگیمشترکهشداریبرای
موقعیتهاییاستکهفرددرآنگرفتار
شدهونیازبهشنیدهشــدنودیدهشدن
دارد.اگرچهتکرارمداومغرزدنمیتواند
خستهکنندهباشدوهمسرانرااززندگی
مشترکدلسردکند،اماگاهیاوقاتافراد
برایاینکهبهخواســتهاونیازهایشان
برسندازمکانیزمغرزدناستفادهمیکنند
تاشــایدبهنتیجهدلخواهشانبرسند،
غافلازاینکهاینشــیوهبسیارناکارآمد
ونامناســببودهوگزینهمناسبیبرای
رسیدنبههدفبهشمارنمیآید.بههمین
دلیلاستکهمتخصصانتوصیهمیکنند
علتغرزدنریشهیابیشودوبهسرعت

بهدنبالبرطرفکردنباشید.

 علیرضا زرندی، روانشــناس و روان درمانگر 
پویشــی، با بیان اینکه غــرزدن یک واکنش 
غیرمستقیم نســبت به موقعیت اتفاق افتاده 
است، می گوید:  به دلیل افکار و احساساتی که 
در فرد نســبت به موقعیتی که در آن گرفتار 
آمده، شــکل گرفته، فرد بــه مکانیزم دفاعی 
غرزدن پناه برده و با قرارگرفتن در موضع فرد 
قربانی، نارضایتی خود را از وضعیتی که در آن 

قرار گرفته ابراز می کند.
او با بیان اینکه غرزدن به نوعی »درماندگی« 
و نشــان از وجــود نارضایتــی و احســاس 

وی
 غر

رام
: به

رح
ط

گاهي غرزدن می تواند شکل غیرمستقیمی از بیان دوست داشتن باشد

خلاصه گزارش

نقطه مقابل 
وضعیت درماندگی 

این است که فرد 
افکار، خواسته ها 
و احساساتش را 

به شکل مستقیم و 
صریح بیان کند و به 

طرف مقابل وضعیت 
و خواسته خود را 

به شکل رفتارهای 
قاطعانه و نه 

غرزدن، اعلام کند  
تا بدین وسیله طرف 

مقابل هم متوجه 
شود که کجای راه را 

اشتباه کرده و یا باید 
چه راهکارهایی را 
برای رفع دلخوری 

طرف مقابل در پیش 
بگیرد.

 اگر برایتان سخت 
است که به طور 

مستقیم مسئله ای 
را مطرح کنید، برای 

ابراز نیازهایتان 
به همسرتان، 
می توانید به او 

نامه بنویسید یا 
پیامک بفرستید 
و یا از روش های 
مشابه استفاده 

کنید. اینکه انتظار 
داشته باشید او از 

غرهای  شما متوجه 
نیازتان شود، توقع 
بی جایی است. با 

همسرتان روراست 
باشید و این فرصت 

را به او بدهید تا 
برای برآورده شدن 
نیازهای تان تلاش 

کند.

 خوب است گاهی 
خودمان را جای 

فردی بگذاریم که 
به مرحله غرزدن 
رسیده است، در 

این صورت با درک 
علت رفتارهای او 

متوجه می شویم که 
علت غرزدن های 

او چیست و متوجه 
نگرانی هایش 

می شویم. در این 
صورت اگر اشتباهی 

از ما سر زده باشد 
می توانیم به 

راحتی عذرخواهی 
کرده و سعی در 

جبران مافات کنیم.

ناخوشایندی در فرد اســت، می گوید: نقطه 
مقابل وضعیت درماندگی این اســت که فرد 
افکار، خواســته ها و احساســاتش را به شکل 
مســتقیم و صریح بیان کند و به طرف مقابل 
وضعیت و خواسته خود را به شکل رفتارهای 
قاطعانه و نه غرزدن، اعلام کند. تا بدین وسیله 
طرف مقابل هم متوجه شــود که کجای راه را 
مثلا اشــتباه کرده و یا باید چه راهکارهایی را 
برای رفع دلخوری طرف مقابل در پیش بگیرد.

کنترل گریباغرزدن
گاهی اوقات غــر زدن و بهانه گرفتن از کارها و 
رفتار طرف مقابل به قدری زیاده از حد می شود 
که در دراز مدت به کیفیت زندگی مشــترک 
آســیب می زند و فرد با این مکانیزم سعی در 
کنترل رفتــار و کردار طرف مقابل داشــته و 
می خواهد با ایــن کار خود هدایــت زندگی 
را  – که تصور می کند از دستش خارج شده- در 
دست بگیرد. برخی اوقات همسران برای تغییر 
رفتار دیگــری، مکانیزم غــرزدن را در پیش 
می گیرند تا شــاید به این طریق بتوانند رفتار 
و اعمــال او را تغییر دهنــد. به گفته زرندی، 
گاهی اوقات غرزدن مــوازی با اعتراض کردن 
قرار می گیرد. در این صــورت به جای غر زدن 
بهتر اســت اعتراض مان را به طــور صریح به 
طرف مقابل مان اعلام کنیم و بگوییم که بابت 
چه رفتــاری از او دلخور، شــاکی یا عصبانی 
شــده ایم. در این صورت طــرف مقابل هم به 
جای اینکه مثلا تظاهر به شــنیدن غرهایمان 
بکند و یا بیشتر روی رفتار خود لجبازی کند 

می تواند گامی در جهت اصــلاح رفتاری که 
باعث دلخوری طرف مقابلش شــده، بردارد. 
یک راه دیگر هم این است که خودمان را جای 
فردی بگذاریم که به مرحله غرزدن رســیده 
است، در این صورت با درک علت رفتارهای او 
متوجه می شویم که علت غرزدن های او چیست 
و متوجه نگرانی هایش می شویم. در این صورت 
اگر اشتباهی از ما ســر زده باشد می توانیم به 
راحتی عذرخواهی کرده و ســعی در جبران 

مافات کنیم.

غرزندوستداشتنی
احساســات درونی ناپخته باعث می شوند تا 
فتیله غرزدن در انسان ها روشن شود؛ احساس 
ناامیدی، خشــم، غمگین بودن، افســردگی، 
تنهایی و زمانی که افراد تحت فشارهای روانی 
زیاد قــرار دارند تصــور می کنند بــا غر زدن 
حالشان خوب شده و یا وضعیتشان تغییر پیدا 
می کند. غافل از اینکه تکرار مداوم غرزدن – از 
طرف مرد یــا زن- به مرور باعث می شــود تا 
زندگی مشــترک به صحنه ای جنگی تبدیل 
شود که کم کم آتش آن فروزان شده و دامنگیر 

فرزندان هم می شود.
زرندی در این بــاره می گوید: معمــولاً افراد 
به فــردی غر می زننــد که دوســتش دارند. 
غرزدن می تواند شــکل غیرمستقیمی از بیان 
دوست داشــتن باشــد، در این صورت فرد به 
جای دوست داشتن و اینکه نگرانی و خواسته 
خود را به شکل مستقیم به طرف مقابلش ابراز 
کند، شروع به غرزدن می کند. اما ویژگی اصلی 

غرزدن این اســت که فرد پیامش را به صورت 
مستقیم بیان نمی کند و این نوع ارتباط گیری 
معیوب باعث می شود تا نه تنها طرف مقابلمان 
متوجه منظورمان نشود بلکه ما هم به درستی 
نمی توانیم با غر زدن منظورمان را بیان کنیم 
و همین مسئله باعث می شود تا بین دوطرف 
ماجرا سوء تفاهم هایی به وجود بیاید. به گفته 
این روانشــناس، غر زدن نشــان از نارضایتی 
فردی دارد و فرد با غر زدن نشان می دهد که به 
مسئله ای اعتراض دارد و نمی تواند خواسته اش 
را به صورت مســتقیم بیان کند و با استفاده از 

غرزدن می خواهد به مقصود خود برسد.

جلبتوجهباغرزدن
آقایان و خانم هایی که غر می زنند معمولا این 
کار را برای جلب توجه همسرشــان و یا طلب 
کمک و همراهــی دیگران انجــام می دهند. 
امــا در واقعیت غر زدن به جــای جلب توجه، 
شــرایط را از آنچه هست سخت تر می کند. در 
این صــورت حضور مؤثر همســران در رابطه 
و گوش شــنوا بودن، همدلی، تقسیم عادلانه 
وظایف و کمک به همسر می تواند از فشار روانی 
که روی طرف مقابل است، بکاهد و با این کار از 

غرزدن مداوم او هم کم می شود.
زرندی در این باره می گوید: غــرزدن دو لایه 
دارد؛ یک لایه رویی که فرد با غر زدن می خواهد 
به اطرافیان بگوید که حالش بد است و نیاز به 
توجه دارد و لایه زیرین غر زدن این است که من 
حالم از چه چیزی بد است و خواسته و حرفم 
چیست. یکی از بهترین راه ها برای از بین بردن 

غر زدن این است که بدون اینکه بلافاصله نظر 
خود را در مورد غر زدن طرف مقابل ابراز کنیم، 
به غرزدن های او گوش دهیم و بعد ببینیم که 
چه چیزی را از ما طلب می کند و از کجای رفتار 

ما دلخور است.

مردانغرغرو
برخــلاف آنکه تصور می شــود خانم ها پرچم 
غــرزدن را در دســت گرفته انــد، تفاوتی از 
نظر جنســیتی بین زنان و مــردان در میزان 
غرزدن وجود نــدارد. هم زنــان و هم مردان 
اگر به شرایطی برســند که تصور کنند نیاز به 
دیده شدن و شنیده شــدن دارند و یا از رفتار 
طرف مقابلشان ناراحت باشند راهی جز  غر زدن 
پیدا نمی کنند و هر دو بــه غر زن های قهاری 
تبدیل می شــوند که هیچ فردی جلودارشان 
نخواهد بود. گاهی اوقــات مردان به این دلیل 
که در معرض غرزدن های مدام همسرشــان 
قرار می گیرند و فرصتی برای دفاع ازخود پیدا 
نمی کنند بهترین مکانیزم دفاعی که در پیش 
می گیرند غر زدن متقابل اســت تا شاید از این 
طریق از فشــار روانی که گرفتارش شــده اند 
بکاهند. گاهی نیز مردان بــرای اینکه توجه و 
همدلی همسرشان را در مواجهه با ناکاهی ها 
و شکست ها جلب کنند، و یا زمانی که از نظر 
مالی فشــار زیادی را تحمل می کنند شروع 
به غرزدن می کنند که همین غرزدن ها اگر با 
همدلی خانم خانه همراه نشود ممکن است به 
تنش هایی بینجامد که در درازمدت به کانون 

خانواده آسیب می زند.

مهدیهتقویرادگزارش
روزنامه نگار

چطور غر زدن را شیرین کنیم؟

مکث
گاهيغرزدنوبیاناعتراضواحساساتدرقالبنقزدن
درمایاهمسرماندرونيونهادینهشدهاستوزمانکافي
لازماســتبراياصلاحاینعادت.پستارفعواصلاحاین
رفتار،ميتوانیمکارهایيانجامدهیمتاخودمانوهمسرمان
ورابطهمانآسیبکمتريازغرغرهاببینند.روزهایخوبرا
یادآوریکنید:زندهکردنروزهایخوبویادآوریشانبسیار
میتواندتأثیرگذارباشد.بهاینفکرکنیدکهآیاهمسرتان
قبلازاینهمغرغروبودیانه؟آیاازتهدلمیخندیدوباتمام
وجوددربعضیمواقعولحظاتلذتمیبرد؟چنانچهچنین
لحظاتیدرذهنتاناســتتلاشتاناینباشدکهشرایطو
موقعیتهایمشابهیدررابطهخودوهمسرتانفراهمآورید.
بهعنوانمثالتعدادتفریحاتخانوادگیتانرابیشترکنید.
گاهیهمازاطرافیانتانحمایــتبگیریدوفرزندانتانرا
بهآنهابســپاریدتابتوانیدزمانهاییبرایگردشوتفریح
دونفریداشتهباشیدولحظاتیرابهوجودبیاوریدکهکمتربه

اتفاقاتمنفیومشکلاتفکرکنید.
امنیتخانهرافراهمکنید:احساسامنیتیکیازمهمترین
نیازهادرزندگیاستکهازراههایمتفاوتیایجادمیشودولی
مهمتریناینراههااحساسامنیتعاطفیوامنیتمالیاست.
سعیکنیددرهرشرایطیکههستیدبههمسرتاناطمینان
دهیدبرایایجادامنیتوصمیمیتدرخانه،تلاشمیکنیدو
بهاواحساسآرامشبدهید.گاهیبایکهدیهبیبهانه،یک
دوستتدارمصمیمانه،یکپیامدلنشین،دیدنیکفیلم
خوب،تعریفازخلقوخووحتــیظاهرفردمقابلو...دل

همسروهمراهزندگیتانقرصمیشود.

روراستباشید:گاهیغرزدنناشیازبرآوردهنشدن
نیازیدرفردمقابلاست.گاهیفردبرایبیانخواستهاش
نمیتواندمستقیمابرازنیازکند؛بنابراینبهچیزیمثل
غرزدنپناهمیبرد.اگربرایتانســختاستکهبهطور
مستقیممسئلهایرامطرحکنید،برایابرازنیازهایتانبه
همسرتان،میتوانیدبهاونامهبنویسیدیاپیامکبفرستید
ویاازروشهایمشابهاستفادهکنید.اینکهانتظارداشته
باشیداوازغرهایشمامتوجهنیازتانشود،توقعبیجایی
است.باهمسرتانروراستباشــیدواینفرصترابهاو

بدهیدتابرایبرآوردهشدننیازهایتانتلاشکند.
بذلهگوییراچاشنیرابطهتانبکنید:ازمعجزهبذلهگویی
وشوخیدررابطهخودوهمسرتانهیچوقتغافلنشوید.
اگرهمبرایتانسختاستســعیکنیداینمهارترا
کسبکنید.کتاببخوانید،ازدوستانتانکمکبخواهید،
فیلمببینید،پادکستگوشکنید...هزارراهبرایآموختن
شوخیوبذلهگوییوجوددارد.گاهیمیشودغرزدوغر
شــنیدوبعدباهمراهیوهمدلیوباچندشوخیبامزه

فضایمثبتوحالخوبیرابرایهمرقمزد.

اشتباهتانرابپذیریدومعذرتخواهیکنید:وقتیحق
بااواستوشمااشتباهیراانجامدادهاید،معذرتخواهی
کنید.ایننشاندهندهشــخصیتسالمشماستکهدر
شرایطلازممعذرتخواهیمیکنیدومسئولیتاشتباهتان
رامیپذیریدوسعیمیکنیدآنراجبرانکنید؛بهعنوان
مثالاگرهمسرتانغرمیزندکههرگزدرکارهایخانهبه
اوکمکنمیکنید،بهجایدعواکردنبااو،بگویید:»آره
درســتهمیفهمام.منخیلیرویکارهایخودمتمرکز
کردمومتوجهنشدمکهتوهمتوخونهدستتنهاییونیاز
بهکمکداری.چونتوهمحقاستراحتکردنداری.منو
ببخش.جبرانمیکنم.«وواقعاهمروالتانراتغییردهید

وجبرانکنید.
کلماتناخوشــایندوتندممنوع؛بهکارنبرید:مواقعی
کهخانمهاغرمیزنند،بعضیازمردانبهشدتازکوره
درمیروندوشروعبهدادوبیدادکردنکردهومدامخطاب
بههمسرخودمیگویندباوجودچنینزندگیخوبیچرا
بایداحســاسبدبختیکنیونقونوقکنی؟وسپساز
داشتنچنینهمسرغرغروییابرازپشیمانیمیکنند.
اینوضعیتوشرایطمنجرمیشودکههرکداماززوجین
طرفمقابلخودرامتهمکردهواورامقصرتمامیاتفاقات
بداندوهمینطوربدرفتاریهاوغــرزدنهاادامهپیدا
میکندومشکلاتهمچنانبهقوتخودباقیخواهندماند.
درحالیکهآرامشونوازشبهجایحرفهایناخوشایند
وتندیرفتار،میتواندرویخوشزندگیرابهشــماو

همسرتاننشاندهد.

خیابانی  شبیه شانگهای در جنوب تهرانآنگاه که قاتلان، خونخواه می شوند!
گشتی چندساعته در بازارچه معروف تهرانمروری بر فتنه جمل و درس ها و عبرت های تاریخی آن
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یکتافراهانی

 غرزدن دو لایه 
دارد؛ یک لایه 
رویی که فرد با 

غر زدن می خواهد 
به اطرافیان بگوید 
که حالش بد است 
و نیاز به توجه دارد 

و لایه زیرین غر زدن 
این است که من 

حالم از چه چیزی 
بد است و خواسته 

و حرفم چیست. 
یکی از بهترین راه ها 

برای از بین بردن 
غر زدن این است 

که بدون اینکه 
بلافاصله نظر خود 

را در مورد غر زدن 
طرف مقابل ابراز 

کنیم، به غرزدن های 
او گوش دهیم و بعد 
ببینیم که چه چیزی 
را از ما طلب می کند 

و از کجای رفتار ما 
دلخور است.
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»صراط«
کتاب »صراط« نوشته ای بسیار جذاب 
است از مرحوم اســتاد علی صفایی 
حائری که در واقع سعی دارد مبتنی 
بر ســوره حمد، صراط و مسیر انسان 
را معرفی نماید. شاید بهتر باشد برای 
معرفی این کتاب بخش هایی از آن را 
مرور نماییم: »هنگامی که می خواهی، 
نقطه های ضعف خودت را بشناســی 

و روی آن کار کنــی، هنگامی که می خواهی در کشــاکش 
مبارزه و جهاد، از وابســتگی ها و علاقه ها، آزاد شوی، در این 
دو مرحله تو قدر بلا را می شناسی. بلا، فتنه و امتحان، این دو 
خاصیت را دارد: هم نقطه های ضعف تو را نشان می دهد و هم از 
وابستگی ها و دلبستگی ها آزادت می کند. تویی که فهمیده ای 
از تمامی هستی بزرگ تری، مادامی که از دوست، از خویشان، 
از خودت و از ثروت و ریاســت و از دنیا ضربه نبینی، این فهم 
در دلت گل نمی دهد و شــکوفه نمی آورد و علم الیقین تو به 
عین الیقین نمی رسد و پیش نمی رود، حتی ریاضت هایی که 
خود می سازیم و ورزش هایی که خودمان شروع می کنیم این 
دو خاصیت را ندارند. تو نمی توانی برای خودت جراح خوبی 
باشی. نمی توانی دمل های چرکین را کاملاً فشار بدهی. بیشتر 
بازی می کنی. این اوست که می داند بر کجا فشار بیاورد و در 
کدام بزنگاه، تو را گرفتار کند. این اســت که باید بلا را از بالا 
بفرستند. و این است که با تأکید می گوید: ولنََبْلُوَنکَّمْ بشَِیءٍ 

مِنَ الخَْوْفِ وَالجُْوعِ وَ نقَْصٍ مِنَ الامَْوالِ وَ الانَفُْسِ وَ الثَمَرات.
امتحان و بلا و فتنه همانطور که از اسم شان پیداست، محنت 
پذیرفتن و گرفتاری دیدن و در کوره نشستن است. و در این 
کوره اســت که پخته می شــوی که از خامی درمی آیی و راه 
می افتی.« انتشــارات لیله القدر این کتاب را روانه بازار  کرده 

که با اسم »دیداری تازه با سوره حمد« هم شناخته می شود.

عبرت های فتنه جمل
رهبر معظم انقلاب:

در زمان امیرالمؤمنین)ع(، اشکال 
کار این بود که صفوف، مشخص 
نبــود؛ به خاطــر اینکــه همان 
گــروه دوم - یعنــی »ناکثین« 
- چهره هــای موجهــی بودند. 
هرکسی در مقابله با شخصیتی 

مثل جناب زبیر یا جناب طلحه، دچار تردید می شد. این زبیر 
کسی بود که در زمان پیامبر، جزو شخصیت ها و برجسته ها و 
پسر عمه پیامبر و نزدیک به آن حضرت بود. حتی بعد از دوران 
پیامبر هم جزو کسانی بود که برای دفاع از امیرالمؤمنین، به 
سقیفه اعتراض کرد. بله؛ »حکم مســتوری و مستی همه بر 
عاقبت است«! خدا عاقبت همه مان را به خیر کند.  1377/10/18

امام فرمود معیار حال کنونی افرادست. این همان قضاوتی 
بود که امیرالمؤمنین با جناب طلحه و زبیر کرد. شــما باید 
بدانید طلحه و زبیر مردمان کوچکــی نبودند. جناب زبیر 
سوابقی درخشان دارد که نظیر آن را کمتر کسی از اصحاب 
امیرالمؤمنین داشت. در همان روز اول خلافت ابی بکر، چند 
نفر از صحابه ازجمله زبیر با او اظهار مخالفت کردند، گفتند: 
حق با شما نیست؛ حق با علی است. ۲۵سال بعداز آن روز، 
روزی بود که زبیر روی امیرالمؤمنین شمشــیر کشید و آن 
سوابق محو شد!  1389/03/14

گاهی اوقات یک رخنه کوچــک درون خانواده، ما را تغییر 
می دهد. امیرالمؤمنیــن فرمود زبیر از مــا اهل بیت بود تا 
پسرش عبدالله بزرگ شد و در تصمیمش دخالت کرد و در 
مقابل امیرالمؤمنین شمشیر کشید، گاهی یک رخنه کوچک 
درون خانواده، یک چنین اثر بسیار مهمی می گذارد. لذا باید 
جلوی این رخنه را گرفت؛ و ایــن هم جز با توکل و توجه به 
خدای متعال، امکان پذیر نیست!  1390/10/07

اندیشه راهبر

معرفی کتاب

خودانتقادگری
مصطفی ملکیان: مردم ما به این توهم دچار هســتند که گویا اگر 
هر چیزی که در بیرون شان هست، درست شود، دیگر روی خوشی و 
کامروایی و شادکامی  را می بینند. من به این عقیده ندارم و واقعاً و قاطعاً 
به این قائلم که باید به مردم نوعی آموزش و پرورش داده شود که نتیجه 
آن آموزش و پرورش این اســت که شهروندان جامعه، اگر هر چیزی 
که بیرون شما هست هم به بهترین صورت سامان داده شود اما درون 
خودتان باورها یا احساسات و عواطف یا خواسته هایی مناسب یا مساعد 
آن بیرونی ها نداشته باشید، روی خوشی و شادکامی  را نمی بینید. به نظر 
می آید این امر برای مردم هم مغفول است و حتی بعضاً انکار می شود. 
به این صورت انکار می شود که در شب نشینی ها و جلسات می بینیم 
که نقد مردم دائما معطوف به بیرون خودشان است، یعنی می گویند 
اگر رژیم سیاسی فلان نمی کرد یا فلان گونه نبود یا اگر اقتصاد ما فلان 
صورت را می داشت و به این صورت الان نبود، وضع ما بهتر می شود. 
مردم ما هیچ وقت نقد معطوف به درون ندارند. یعنی متوجه نیستند 
که ممکن است باورهایی داشته باشــند که گذشته از موانع بیرونی، 
سنگ بر سر راه پیشرفت یا توسعه یا رشد جامعه می گذارد. من این 
خودنقدگری یا خودانتقادگری )self criticism( را در میان خودمان 
نمی بینیم که معطوف به درون است. آنچه باعث شده بر آن تأکید کنم، 
این است که می بینم نه روشنفکران و نه خود مردم به این نکته یا توجه 
ندارند یا توجه دارند اما آگاهانه آن را پس می رانند. این نکته که فرهنگ 
درون مردم مهم است. اینکه دائما بر فرهنگ درون مردم تأکید می کنم 
به این معناســت که گمان نکنیم وقتی از فرهنگ می گوییم، به این 
معناست که به تعداد عناوین کتاب هایی که در سال منتشر می شود، 
اشاره دارم یا تیراژ کتاب ها. بحث من اصلا این موارد نیست. ممکن است 
خود من کسی باشم که کتاب ها و مقالات فراوانی هم نوشته و منتشر 
کرده باشم و به لحاظ فرهنگ بیرونی از عوامل مؤثر و سهیم بوده باشم 
اما آن فرهنگی که محل بحث من است، در خودم وجود نداشته باشد. 
بنابراین بحث من از درون است، وگرنه ما در کشورمان هم کتاب داریم 
و هم تئاتر و سینما و همه چیزهایی که مظاهر فرهنگ بیرونی است. آن 

چیزی که نیست، فرهنگ درونی است که محل بحث است.

اندیشه مسطور

 جایگاه فرهنگ در اسلام 
با تحلیلی بر تحریف های فیلم ضد دینی 

»عنکبوت مقدس«
حجت الاســلام دکتر حمید پارسانیا در کانال تلگرامی 
خود به بهانه فیلم ضد دینی »عنکبوت مقدس« و با تبیین 
مفهوم »ادنی معرفت« از جایگاه فرهنگ در اسلام نوشت. 

متن این یادداشت در ادامه از نظر می گذرد:

ادنی معرفت به لحاظ فقهی دو 
بحث دارد؛ نخســت اینکه مرز 
بین اسلام و غیراسلام به لحاظ 
فقهی چیست، سطح دیگر بحث 
این است که حکم اینکه بر کسی 
حکم مسلمانی بار شود یا نشود 
چیست؟ یعنی سطح فرهنگی 
قضیه و اینکه اگر کســی اقرار 

به توحید کرد حکم اســلام را دارد و اگر اقرار صادقانه بود؛ 
مسلمان است و گرنه منافق است و حکم منافق نزد خدا از 
کافر بدتر اســت؛ اما از تمام حقوق یک مسلمان در جامعه 
اسلامی برخوردار اســت؛ این تفاوت ادنی معرفت در حوزه 

فرهنگی و تعاملات اجتماعی است.
در واقع فقه، آسان ترین و ساده ترین مواجهه را با اسلام دارد و 
اسلام فقهی، شریعت سهله است و این شریعت آسان و سهله 
در افتاء، منشأ اثر است، بلکه نفی حرج و نفی ضرر از منابع 
استنباط اســت و اگر یک فتوایی موجب حرج و ضرر باشد؛ 
خود این رفع حرج از قواعد فقهی اســت که باعث می شود 
فتوا صادر نشــود و قاعده لاضرر در استنباط فقهی اثرگذار 
اســت که مرحوم امام خمینی رحمه الله، این را جزو احکام 
حکومتی قرار داده و حاکم موظف است در اجرای احکام به 
این مسئله توجه کند؛ درصورتی که در اسلام کلامی، اسلام 
فلسفی و اسلام عرفانی اینگونه نیست و در میان این حوزه ها، 

آسان ترین اسلام؛ اسلام فقهی است.
همین که اظهار اسلام می کند همه حقوق یک مسلمان را 
به صورت کامل دارد، هرچنــد به لحاظ فقهی خودش برای 
خودش مسلمان نیست و اگر سوره توبه را بخوانید یک عده 
از منافقان حتی تا جبهه هم آمده اند و پــروژه ترور پیامبر 
اکرم صلی الله علیه و آله در جبهه را کلید زده اند و یک عده 
مخلفینی که به بهانه مختلف جبهه نمی روند و همه اینها را 
اسلام شامل می شــود و این مدینه  نبوی سال نهم هجرت 
است و این نحوه مواجهه فقهی پیامبر با گروه های مختلف 

است که با اخلاق و کرامت با همه رفتار می کند.
فرهنگ عمومی جامعه چیســت و چرا اسلام اینقدر سعی 
می کند حیثیــت و آبروی فرهنگ را در ســطح کلی حفظ 
کند، یعنی اینکه گفته نشود، اشاعه نشود و سلامت فرهنگ 
بازنمایی درستی داشته باشد و اگر کســی مشکلی دارد با 

خدای خودش حل کند.
در زمینه »ادنی المعرفه« تتبع می کردم به ماجرای قضاوت 
امیرالمؤمنین علی علیه السلام در مورد زن زناکار رسیدم که 
مرحوم شیخ طوسی در تهذیب در باب حدود ذکر می کند 
که یک زنی محضر امیرالمؤمنین علی علیه الســلام حضور 
پیدا کرد و چندین مرتبه اقــرار و اظهار علنی به گناه کرد و 
در هر مرتبه، امام سعی کردند به بهانه وضع حملش و بعدها 
خردسال بودن فرزند و سرپرســتی کودکش، وی را از اقرار 
به گناه منصرف کرده و حرفش را نشــنیده بگیرند، اما آن 
زن اصرار به تطهیر از گناه داشت و امام در نهایت فرمودند: 
الان باید حدود الهی اقامه شــود؛ اما ای کاش اقرار نمی کرد 

و توبه می کرد.
یعنی اگر کسی بخواهد طاهر شود، مسیر اقرار به گناه و بعد 
از آن اجرای حدود، اولویت ندارد، چــون اظهار به گناه در 
جامعه و اقرار، نوعی اشاعه فحشاســت؛ درصورتی که توبه 
و بازگشت به ســمت خداوند مقدم است و اشاعه فحشا هم 

در آن راه ندارد.
جالب اســت بدانید وقتی که حضرت ملزم به اجرای حدود 
شد؛ فرمودند: کسی حکم را اجرا کند که بر او حدی نباشد 
و اینجا بود که غیراز امیرالمؤمنین و حسنین علیهم السلام، 

کسی در آنجا باقی نماند.
این وضعیــت فرهنگ عمومی در جامعه نبــوی و در زمان 
امیرالمؤمنین علی علیه السلام است، اما چگونه رسول خدا 
صلی الله علیه و آله با اخلاق خــودش این فرهنگ را حفظ 

می کند تا »کلمَِه الله هِی العُْلیْا« باقی بماند.
به ســوره توبه توجه کنید؛ مدینه  در اوج قدرت که خودش 
را برای جنگ با رُم حاضر می کند؛ یعنــی بعد از فتح مکه، 
جنگ تبوک در حال وقوع اســت و عــزت و اقتدار جامعه 
اسلامی از مقابله با احزاب و حفر خندق در اطراف مدینه به 
این سطح رسیده است؛ اما واقعیت فرهنگ این است؛ منهم 

کذا و منهم کذا.
اگر نام ســوره توبه، منافقین هم باشد؛ اشکالی ندارد، چون 
این همه افراد متنوع در اینجا هســتند، این مواجهه اسلام 
با مردم و اهمیت اسلام اســت، به دلیل اینکه از طرفی باید 
اعتلای کلمه الهــی در حوزه فرهنگ با اقتدار و ســلامت، 
حضور داشته باشد و از ســوی دیگر تلائم و تعامل با مردم 

نیز در جامعه باشد.
آیا این رویه اســلام با ســیاه نمایی که در فیلم »عنکبوت 
مقدس« می شــود مطابقت دارد؛ در این فیلم به مخاطب 
اینگونه القا می شود که این اسلام شــریعت و اسلام فقهی 
است که اینقدر سخت می گیرد و باعث قتل و ریختن خون 
می شود و این جنایت ریشه در اندیشــه اسلامی دارد و به 
صراحت در این فیلم به ساحت حضرت امام رضا علیه السلام 

اهانت می شود.
بنگرید این شــریعت و اجرای حدود و نحوه اجرای آن در 
اسلام است و این ســطح و نمونه فرهنگ در دوران رسول 
اکرم صلی الله علیه و آله و امیرالمؤمنین علی علیه الســلام 
اســت؛ حالا چگونه در این فیلم، تحریف می شود تا اسلام 

تخریب شود.

حجت الاسلام دکتر حمید پارسانیااندیشه انتقادی

بود به نام عثمان بن حنیف. ابتدا جنگ درگرفت 
اما بعد آتش بس اعلام شــد. بیعت شکنان قول 
دادند اگر عثمان مانع ورود آنها به شــهر نشود، 
به بیت المال و جان و مال مردم آسیب نرسانند 
اما همین که وارد شــدند، باز قــول و قرار را باد 
هوا کرده و بــر بیت المال تاختنــد و ده ها تن از 
یاران عثمان بن حنیف را کشــتند. سپس برای 
آنکه زهرچشــمی از حکومت علی)ع( بگیرند، 
داعش گونه تمام موی ســر و صورت و ابرو و مژه 
عثمان را از بیخ وبن کندند. از طرفی عایشــه نیز 
دستور قتل کارگزار علی)ع( را صادر کرد اما چون 
سهل بن حنیف برادر عثمان بن حنیف جانشین 
علی)ع(  در مدینه بود، عثمان آنها را تهدید کرد 
که اگــر رهایش نکنند، برادرش تمام بســتگان 
بیعت شکنان را در مدینه خواهد کشت. عثمان 
که رها شــد به جانب علی)ع(  آمد. حضرت از او 
پرسید: چگونه ای؟ با گریه پاسخ داد »پیرمرد« 
از پیش تو رفتم و »امرد« )نوجوانی بدون مو( نزد 

تو برگشته ام.
رهبر معظم انقلاب درخصوص وجود معیارهایی 
برای شــناخت حــق و باطــل در فتنــه جمل 
می فرمایند: »جنگ جمل فتنــه بزرگی بود اما 
آیا در فتنه ها راه بــرای فهمیدن حقیقت وجود 
ندارد؟ چــرا. اصولی که باید به آنها توجه شــود 
تبیین شده اســت. باید شــخصیت علی)ع(  را 
که الآن در مقابل طلحه و زبیر اســت، با این دو 
نفر مقایسه کنیم و بسنجیم تا حق معلوم گردد. 
جناب طلحه و جناب زبیر از شمارش ثروت های 
بی حساب خودشان عاجزند! و علی بن ابی طالب 
همچنان در زندگی ساده و سربازی دوران پیامبر 
زندگی می کند. آیا این یــک میزان و یک معیار 
نیست؟ علی بن ابی طالب کســی است که وقتی 
مردم می آیند خلافت را دودستی به وی تسلیم 
کنند، قبول نمی کند و می گوید: یک نفر را خلیفه 
کنید و بگذارید همینطور که من در این ۲۵سال 
مشــاور خلفا بودم، باز هم مشاور باشم! او حرص 
به مقام ندارد و دوان دوان به دنبال قدرت و مقام 
نمی رود. اما طلحه و زبیر به دنبال قدرت و مقام از 
مدینه به مکه و از آنجا به بصره دوان دوان آمدند؛ 
هزاران انسان را هم با خودشان آوردند. آیا اینها 

نمی تواند فارق باشــد؟ امیرالمؤمنین کسی بود 
که برای رســیدن به قدرت و وجهه و محبوبیت 
هیچ تلاش شخصی نکرد. اما وقتی طلحه و زبیر 
به بصره رسیدند، با هم دعوا کردند که کدام یک 
امام جماعت شــوند، و این اختلاف تا آنجا پیش 
رفت که عایشه از پراکندگی لشکر هراسان شد. 
این را مردم می دیدند. آیــا نباید مردم بفهمند و 

درک کنند!؟«
آیا »اشــرافیت«، »قدرت طلبی« و »جاه طلبی و 
شــهوت محبوبیت« معیارهای شناخت حق از 
باطل نیستند؟ آیا بیداردلان نباید وقتی آن رفتار 
داعش گونه را با کارگزار علی)ع(  در بصره کردند، 
متوجه خباثت باطنی این جماعت ظاهرالصلاح 
شــوند؟ پس معیارها و حجت های الهی همیشه 
هســتند، ایراد اصلی از گیرنده های ماســت که 
فرکانس هدایت خدا را نمی گیــرد. اختلال در 

دستگاه محاسباتی و قوه سنجش ماست.
درنهایت، جنگ که در گرفت، علی)علیه السلام( 
زبیر را موعظه کرد. زبیر حق را یافت و از زشتی 
بیعت شــکنی خودش هراسید. پا در رکاب اسب 
سفت کرد و معرکه را واگذاشت ولی مورد تعقیب 
قرار گرفت و کشته شد. حضرت از مرگ زبیر ابراز 
تأسف کرد و فرمود زبیر از ما بود تا آنکه فرزندش 
عبدالله او را از ما ســتاند. طلحه هم مردد شد و 
در همین حین، تیــری از جانب مروان بن حکم، 
او را از پای درآورد. اما عایشــه بر اشــتباه خود 
اصرار می ورزیــد تا آنکه امــام مجتبی دلاورانه 
بیعت شــکنان و ناکثان را هزیمت کرد. در پایان 
شــتر)جمل( پرچم دار پی شــد و فتنه جمل به 

پایان رسید.
آنچه خوب اســت در پایان اشــاره کنیم، هدف 
امیرالمومنین)علیه الســلام(   از ایــن مقابله و 
ورود به این میدان جنگ است. ایشان در کلامی 
می فرمایند: اگر شورشیان در بصره فقط یک نفر را 
هم کشته بودند، قتل همه آنها که در صحنه بودند 
بر من حلال بود چون آن شورشیان در آنجا حضور 
داشتند و از ریخته شدن خون مقتول جلوگیری 
نکردند. )نهج البلاغه/خ17۲( درجای دیگری هم 
حضرت حفظ امنیت عمومی را وظیفه حکومت 

خود تلقی می فرمایند. )نهج البلاغه/خ 136(

آنگاهکهقاتلان،خونخواهمیشوند!
سیدمیثم میرتاج الدینی اندیشه 

تاریخی

دهم جمادی الاول در تاریخ، به عنوان سالروز 
جنگ جمل شناخته می شــود. درباره این 
جنگ که نخستین جنگ داخلی مسلمانان 
حساب می شود، مرحوم شیخ مفید کتابی با 
عنوان »الجمل و النصره لسید العتره فی حرب 
البصره« نوشته که مرحوم مهدوی دامغانی آن 
را ترجمه کرده است. در ادامه بخش هایی از 
ماجراهای جنگ جمل را مبتنی بر این کتاب 
مرور خواهیم کرد؛ چرا که برای روزگار کنونی 

درس های بسیاری دارد.

در این جنگ که به سبب سختی تشخیص حق 
از باطل به فتنه جمل شــهرت دارد، طلحه، زبیر 
و عایشــه دخترابوبکر، در برابر سپاه خلیفه وقت 
علی بن ابی طالب صف آرایی کردنــد؛ آن هم به 
بهانه قصاص قاتــلان عثمان بن عفان که البته به 
گواه تاریخ خود طلحه و زبیر و عایشه در قتل او 
به شکل های مختلف دست داشتند و شیخ مفید 
مستندات متعددی را در این زمینه ارائه می کند.

به زبان ســاده تر، همان کســانی که از عاملان 
و آمــران قتل عثمان محســوب می شــدند، به 
خونخواهی وی برخاســتند. چیزی که هنوز هم 
در فتنه ها تکرار می شــود: کشته سازی و تبدیل 
جسدها به سوختی برای ادامه تحرکات براندازانه.
درباره طرفیــن اصلی این جنگ باید دانســت 
که در یک ســو، خلیفه وقت امیرالمومنین علی 
)علیه السلام( است و در ســوی دیگر تعدادی از 
صحابی قدیمی پیامبر)ص( مانند طلحه و زبیر، 

به همراه همسر نبی اکرم.
زبیر پســرعمه پیامبر)ص( و امام علی)ع( بود. 
وقتــی امیرالمومنین)علیه الســلام(  به خلافت 
رســید، مطابق ذهنیت عمومی از حکومت های 
پیشین، در شهر پیچیده بود که نوبت سوءاستفاده 
باند و حزب علی است. همین شایعه طمع خامی 
در برخی ایجاد کرد و توقع ناحقی را پدید آورد. 
ازجمله اینکه زبیر ســودای فرمانروایی عراق و 

رفیق قدیمی اش طلحه آرزوی فرمانروایی شام را 
داشت. طمع یا توقع اشتباه، آنها را طلبکار مقام 
و منصبی کرده بود که از منظــر امیرالمومنین 

لیاقتش را نداشتند.
بعد از مدتی چون دیدند از علی)ع(  برای آنها به 
ناحق آبی گرم نمی شــود، آرام آرام شکل منتقد 
به خود گرفتند. افتادند روی دور نق زنی و کم کم با 
صراحت بیان بیشتر، تبدیل شدند به اپوزیسیون 
حکومت. در نهایت هم پرچم جنگ را افراختند؛ 
آن هم به بهانه قصاص قاتلان عثمان. این بهانه 
برای آن بود تا انگیزه هــای قدرت طلبی خود را 
پشــت آن پنهان کنند و برای بیعت شکنی خود 

توجیهی ظاهرا مشروع بتراشند.
سپس چند صد نفر آدم ساده لوح به همراه تعداد 
زیادی آدم غل و غش دار و بخشــی از امویان که 
با علــی)ع(  میانه خوبی نداشــتند و تعداد قابل 
توجهی از کارگزاران عثمان بن عفان و همچنین 
کســانی که در دوران عثمان ثروت زیادی برای 
خود جمع کرده بودند و از عدالت علی)ع(  هراس 
داشــتند، به موجی پیوســتند که طلحه و زبیر 
راه انداخته بودند. از بد حادثه عایشــه به عنوان 
همسر پیامبر)ص( و بیت رســول اکرم نیز با آنها 
همراه شد. جدال، شــد جدال بیت پیامبر)ص( 
و اهل بیــت پیامبر)ص(؛ جنگ یاران رســول و 
جانشین رسول؛ مقابله بخشــی از مسلمانان با 
مومنان. اینجا بود که فتنه پلک باز کرد و بسیاری 
را فریفت. افراد متعددی مانند سعدبن ابی وقاص، 
عبدالله بن عمــر، محمدبن مســلمه انصــاری، 
اسامه بن زید و سلیمان بن صرد خزاعی، نتوانستند 
حق را از باطل تشخیص دهند؛ چرا که از یک سو 
علی)ع( و ســوی دیگر، عایشــه و زبیر و طلحه 
بودند. تصمیم گیری برای شان سخت شد. لاجرم 
به گوشه عزلت خزیدند تا به گمان خود شمشیر 
به خون مسلمان نیالایند. غافل از آنکه در جدال 
حق و باطل، به گواه قرآن بی طرف نمی توان بود.

بیعت شکنان، یعنی همان دســته ای که ابتدا با 
خلافت علی)ع( دســت بیعت دادند اما اندکی 
بعد آن را شکســتند، از مکه و مدینه به ســمت 
بصره راه افتادند. با سپاهی مجهز و لشکری آماده 
نبرد. در بصره، کارگزار علی)علیه السلام( فردی 

آزادی همان مــرغ از قفس پریده ای اســت که 
اندیشه 
دیکتاتورهــا از قفس جامعه بیرونــش کردند و مذهبی

آزادیخواه ها برای زندانی کردن و نگه داشــتن و 
پاسداریش در جامعه، هم پیمان شدند و داستان این آزادی هم یکی 
از آن داستان های نگفتنی اســت، درحالی که همه مفهومش را 
می فهمند ولی در مصداق هایش با یکدیگر برابر نیستند. مفهوم 
آزادی همان رهایی است. اما از چه؟ از اتاق، از خانه، از سلطه  پدر، از 
ریاست محل، از حکومت شهر و از دست طاغوت و از نظام اجتماع 
و از جبر حاکــم بر طبیعت و تاریــخ، از بــرده دار، از زمین دار، از 
سرمایه دار و از بندهای درون و از اســارت ها و آخر سر در معنای 
عمیق اسلامی اش، حتی از خود آزادی...که در مذهب، آزادی از 
جبرها و آزادی از اسارت ها و آزادی از آزادی شکل گرفته و همین 
است که بخارهای آزاد هرز، شکل می گیرند و انسان پس از اسارت 
به حریت می رسد و پس از حریت به عبودیت. و در این سطح است 
که حرکت می آفریند و نور می آورد و رسالت خواهد داشت. هر کس 
از آزادی یک تلقی و برداشت دارد و آن هم در رابطه با بندی است 
که احساس کرده و با جبری است که با آن روبه رو شده. امروز، همه 
می گویند ما آزادی می خواهیم که بتوانیم حرف هایمان را بزنیم و 
حزبمان را تشــکیل بدهیم و کارمان را راه بیندازیم و پدر همه را 
بسوزانیم؛ چه در سنندج و چه در گنبد و چه در سیستان و چه در 

بلوچستان و چه در خوزستان، همین جا و آنجا و هر جا که بود.
امروز، همه آزادی می خواهند؛ مخصوصاً روشنفکرانی که بازی شیخ 
و محتسب و داروغه  حافظ را نمی خواهند در تکرار تاریخ ببینند 

و مدام تکرار می کنند که حکومت اسلامی پشتوانه اجرایی ندارد. 
گویا برای حکومت های دیگر، عزرائیل ضامن اجراست. با اینکه این 
حکومت با دوعامل کنترل می شود: با آگاهی توده ها و نظارت آنها و 
با آزادی و ویژگی شخص رهبر. و حکومت های دیگر، آن اولیش را از 
اول با تبلیغات سوراخ می کنند. با این وصف، مثل اینکه این آقایان 
معتقد می شوند که حکومت اسلامی با هیچ مکانیسمی کنترل 

نمی شود و دوباره به دست ارباب قدرت می افتد.
اینها معتقدند که مذهب با آزادی نمی سازد. و مذهب انسان را در 
چارچوب می گذارد و در قالب استبداد مذهبی شکل می دهد. آنها 
مي گویند آنجا که حکومت خدا مطرح است، انسان دهانش باید مهر 
و موم شود. اینها خیال می کنند که با مذهب نمی توان کنار آمد و با 
آن نمی توان به حل مسائل جامعه معاصر رفت. باید توضیح داد که 

استبداد مذهب چیزی بالاتر از استبداد علم نیست.
مذهبی که براساس نظام حاکم بر هستی و جامعه و انسان طرح 
می ریزد، استبداد و جبرش، به اندازه همان نظام ها و قانون هاست. 
می توانی کنارش بگذاری، ولی ضربه اش را می بینی و صدمه اش 

را می خوری.
مذهب هنگامی که براساس روابط ثابت در جهان، برای انسان طرح 
می ریزد، ناچار همانند علم، سختگیر است ولی این سختگیری برای 
آنها که با علم به بهره ها رسیده اند سخت نیست. هیچ کارگر عاقلی 
در کارخانه ای پیچیده که هر دکمه اش هزارها رابطه را می چرخاند، 
از مقررات و چراغ ها و علامت ها رنج نمی برد؛ که اینها راهنمای راه 
او و چراغ کار او هستند. کســانی که در جنگل ها راه گُم کرده اند، 

می دانند که اطاعت از بلد و راهنما هیچ گونه استبدادی را همراه 
ندارد؛ که تو خودت این را انتخاب می کنی و او را حاکم می گیری که 
او از تو به راه آگاه تر است. آنها هم که وسعت هستی و پیچیدگی راه، 
ناآگاهی و جهل انسان را دیده اند و به آگاه مطلع رسیده اند، اطاعت 

از این وجود آگاه بر آنها رنجی ندارد؛ که خود انتخاب می کنند.
این انسان است که الله را حاکم می گیرد و به او می پیوندد، نه اینکه 
او انسان را با جبر به راه کشیده باشد. اگر می خواست می توانست 
ترکیب ما را همچون ترکیب جانورانی قرار بدهد که بازتابی زندگی 

می کنند و غریزی در یک خط حساب شده گام برمی دارند.
تمام کندی پیشرفت اسلام، از همین آزادیی است که می دهد و 
از همین زمینه ای اســت که برای انتخاب انسان می سازد. اسلام 
اگر می خواست خلق را بغلتاند خیلی زودتر به مقصد می رسید. 
علی)ع( می توانست با یک صدم پولی که معاویه می داد، معاویه را 
با ریش و سبیلش خفه کند و از میدان به در برد. اینها نمی خواهند 
حکومت کنند. می خواهند خلق با انتخاب خویش آنها را برگزینند. 

و این است که عقب می مانند، درحالی که دیگران جلودار شده اند.
و این است که باید آن را شــکافت و حدود آن را مشخص کرد تا 

این آزادی حربه فرصت طلبان و حلقه مرگ آزادیخواهان نگردد.

بیان استاد محمدتقی هادی زاده در شرح کتاب مسئولیت و سازندگی

آزادی، حلقه مرگ آزاديخواهان نشود

مروری بر فتنه جمل و درس ها و عبرت های تاریخی آن
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قدم زدن در بازارچه بزرگ بهرامی کم وبیش 
همان حس و حالی را دارد که در بازار تهران 
یا نازی آباد سراغ تان می آید. اگر کنجکاوید 
ســری به اینجا بزنید، باید بی خیال آوردن 
خودروی شخصی شوید؛ چرا که جای پارک 
پیدا نمی کنید، انرژی تان کم می شود و قند 
خون تان می افتد. بازارهــا در مراکز کلیدی 
شــهرها پا می گیرند؛ جاهایــی که رونق 
اقتصــادی دارند و محــل رفت وآمد آدم ها 
هســتند. میدان نقش جهان اصفهان نمونه 
درخشان این مثال اســت. در منطقه ١٨ اما 
بازاری وجود دارد که چندان مطابق قاعده بالا 
شکل نگرفته ولی ویژگی های یک بازار را از هر 

جهت که فکر کنید در خود دارد.

خواندنی های بیشتر را اینجا دنبال کنید
اینبازارچهبزرگجایینیستجزضلعشمالی
وجنوبیخیابانبــرادرانبهرامیکهعینانمونه
کوچکیازبازاربــزرگتهراناســت؛باهمان
خصوصیات،شــکلوشــمایلوتنوعاجناس.
میپذیرمکهدرتشــبیهبالا،یعنیبیانوجود
شباهتبینبازارتهرانوراستهخیابانبرادران
بهرامی،نوعــیاغراقوجودداردامــانبایداین
موضوعراهمفراموشکنیمکــهاینبازاربرای
مردمانجنوبغربپایتخــتحکمهمانبازار
تهــرانرادارد؛لااقلدرعرضهپوشــاک،کیف
وکفش.گزارشپیــشروبعدازچندســاعت
قدمزدندراینراستهبازارنوشتهوسعیشدهتا
موضوعاتیازدلاینبازاربیرونکشیدهشودکه
بهدردیکگزارشاجتماعیبخورد؛موضوعاتی
کهازفرطآشکاربودنگاهیازچشممردماین

شهرپنهانمیمانند.

پارک خودرو در هر سوراخ و سنبه!
تهرانشهربزرگیاستوموضوعاتزیادیبرای
نوشتنیکگزارشاجتماعییاشهریدراختیار
آدممیگذارد.تویپرانتــزبایدبگویمبههرحال
منطقه١٨نیزضلعیازهمینشکلهندسیبزرگ
استکهازقواعداضلاعدیگرپیرویمیکند.اینرا
همنگفتهنگذاریمکهاینشهربزرگچندتاسوژه
تکراریداردکهازفرطمطرحشدننخنمابهنظر
میرســند.یکیازاینموضوعــاتکمبودجای
پارکاســتوطبیعتادامنهاینمشکلمنطقه
١٨راهمدربرگرفتهاســت.بهعنوانمثال،یکی
ازدغدغههایاصلیمشــتریهاوفروشندههای
خیابانبرادرانبهرامیپیداکــردنجایپارک
برایاتومبیلهاییاستکهبهسختیدرهرسوراخ
وسنبهایکهپیدابشودآنراپارکمیکنند.اغلب
مردمتهراناعترافمیکننــدمهمترینویژگی
حاشیهاییکبازارخوبپارکینگآنبازاراست،
چراکهنبودپارکینگدریکفضایعمومیچیزی
نیستکهبهراحتیبشودباآنکنارآمد.شوخی

کهنداریم،ماشینهماسبنیستکهبشودآنرا
بهدرختبســتیاتاکردومثلیکدستلباس
تویکمدیاگنجهپنهانشکرد.شهرخیاباندارد
وخیابانهابرایاتومبیلدرستشدهاند.درعین
حال،افزایشتعداداتومبیلدریکشهر،وجود
پارکینگهــایمتعددراضــروریمیکند.این
همانضرورتیاســتکهدربــازارموردبحثما

جایشخالیاست.

صید مشتری  با شعبده بازی
بعضیوقتهادرزندگییادربازارکســبوکار
چیزهایجالبیمدمیشــود.مثلامدمیشود
فروشــندههارویویترینشیشهایمغازهخود
بنویسند:»حراجواقعیبهدلیلتغییرشغل«،یا
بنویسند:»حراجنکردهایم،ارزانمیفروشیم.«
اینشعارهااولجذاببودندومشتریهاهمبه
آنهااعتمادمیکردندولیبعدهامشخصشداز
حدودیکشعارتبلیغاتیکلیشهایبرایفروش
بیشــتریامصادرهبازاروصیدمشتریهاتجاوز

نمیکنند.دراعیادومناســبتهامیشودروی
شیشهاغلبفروشگاههاایننوشتههارادید.

جالبایناستکهفروشــندههااصراردارندبه
دیگــرانبقبولاننددرکمالصداقتدســتبه
انجامچنینکاریزدهاندامــاحالاکهتبوتاب
خریدکمیفروکشکردهاســتوکسیدیگر
برایایــنترفندهــایتبلیغاتیتــرههمخرد
نمیکند،معلومنیســتچرابعضیفروشندهها
هنوزاصراردارندباشعبدهبازیپولدربیاورند.
هرکاریقواعدیداردکهغیرمتخصصانازآن
بیاطلاعندولیوقتیاینقواعدپنهانمثلروز
برایهمهآشکارمیشوددیگرلازمنیستهنوز
رویاستفادهازهمانشیوههایکهنهپافشاری
کرد.مابایدبدانیمنوآوریدرکارهاهیچکسیرا

پشیماننمیکند.

ردپای چینی ها در کسادی بازار کیف و کفش
منخیاباناصلیشــانگهایچیــنراندیدهام،
درعوضچیزهاییازاینخیابانشــنیدهامکه
فکرمیکنمراســتهبازارموردنظرمادرابعادی
کوچکترالبتهازنظرشلوغیوازدحامجمعیت،
تجســمچکیدهاینخیابانبهحســابمیآید.
مردمــانمنطقه١٨خیابانبــرادرانبهرامیرا
جاییبرایقــدمزدن،خریــدوگذراندنیک
بعدازظهرپاییزیمیدانند.جایــیبرایاینکه
درعینخریدکردن،اوقاتفراغتشــانراهم
درآنبگذرانند.امایکچیزدیگردراینخیابان
دیدهمیشــودکهوجهشــبهاصلیاینخیابان
وخیابانهایبزرگکشــورچیناســت،اینکه
اغلبکیفهــاوکفشهایموجــوددرخیابان
برادرانبهرامیچینیهســتندوازآنطرفآب
آمدهاند.بگذریمازاینکههجــومروبهافزایش
ایناجناسبــازارتولیدیهــایداخلیراپاک
کسادکردهوچهبسابهتعطیليکشاندهاست.با
همهایناوصاف،گشتوگذاردراینبازارچهرا

ازدستندهید.

خیابانی  شبیه شانگهای در جنوب تهران
گشتیچندساعتهدربازارچهمعروفتهران

آرامستان اختصاصی 
افغانستانی ها کجاست؟

 »بایرن مونیخ« 
باغ آذری را بشناسید

اگر گذرتان به روستاهای فیروزبهرام و گلدسته افتاده باشد، حتماً گورستانی را که متعلق 

گزارش
به افغانستانی های مقیم کشورمان اســت، وسط تقاطع خیابان شمس آباد و گلدسته 
دیده اید. با اغلب ساکنان روستاهای اطراف که صحبت می کنیم از وجود این گورستان 
ابرازنارضایتی می کنند و به زعم خودشان دلایل شان محکمه پسند است و به قول قدیمی ها حرف حساب.

نادرامانی،ازاهالیشهرکگلدسته،سفرهدلشراپیشمابازمیکند:»خانوادهوفرزندانماچهتقصیریدارند
کههروقتبخواهندجاییبروندبایدازکناراینگورستانردشوند.ازهماناول،یعنی۲۰سالقبل،نبایداجازه
میدادندکهدراینجاگورستاندرستکنند.همانموقعهمخیلیازاهالیمخالفاینکاربودندامانمیدانیم
چهاتفاقیافتادکهبهخواستهماناهمیتیندادندواینجابهمرورزمانبهمحلدفنافغانستانیهاتبدیلشد.«
زیبارحمانیاننیزازنماینازیبایورودیشهرکگلدستهومسائلحاشیهایآنحرفمیزند:»یادمهست
کهاوایلایجاداینگورستان،اصولبهداشتیهنگامدفنامواتافغانستانیبهشکلکاملرعایتنمیشدواین
نگرانیهمیشهوجودداشتکهاینمحلعاملیبرایبروزبیماریشود.البتهایننکتهراهمبایدبگویمکهدفن

امواتافغانستانیممنوعشدهاماباوجوداین،گورستانبهنمایمحلوفضایروحیآنآسیبزدهاست.«
بهرامعبدینیزدربارهمشکلاتگورستانافغانستانیهادرورودیوتقاطعشهرکگلدستهوفیروزبهرام
بهنکاتدیگریاشــارهمیکند:»ازهمانابتدانبایددرورودیمحلهمانگورستانساختهمیشد،چراکه
علاوهبرآثارمنفیروحیبرایساکنانوسیمایمحله،خودگورستانومحوطهآنهیچسروسامانیندارد.
قبورنامناسبوناهمواربااشــکالمختلفکناریکدیگرقرارگرفتهاند.تازهعصرهاباتاریکشدنهوااین
محلترسناکهممیشود.گاهیدرظلماتشب،کسانیدراینجارفتوآمدمیکنندکهازترسنمیتوان
نزدیکشانشدوپرسیداینجاچهمیکنند؟چونهراتفاقیممکناستبیفتد؛ازخفتگیریوسرقتاموال

تادعواودرگیری.«
پسازشنیدنمشکلاتشهرونداندربارهاینآرامستان،ســراغ»سیدمهدیحسینی«شهردارناحیه۷
شهرداریمنطقه١٨رفتیم.حسینیمیگوید:»دفنامواتدراینمحلممنوعاستوبهکسیچنیناجازهای
دادهنمیشود.شهروندانافغانستانیساکندراینمحدودهبایدبرایدفنوخاکسپاریامواتخودحتمابه
آرامستاناسلامشهرمراجعهکنند.اینمسئلهباعثمیشودازآشفتگیوبینظمیدرشهرومحلهجلوگیری

شودوامواتدرجایمناسبوبارعایتکاملموازینبهداشتیخاکسپاریشوند.«

روزگاری زمین های بایر یا اماکن تفریحی رها شده محله باغ آذری محل شکل گیری 

گزارش
آسیب های اجتماعی مختلفی بود. اما حالا تغییرات اساسی اتفاق افتاده است که یکی 
از آنها مربوط به بوستان میثاق است. با ساخت و رونق گرفتن فعالیت های »آکادمی 
فرهنگی ورزشی میثاق« در بوستان میثاق محله باغ آذری، دیگر این تفرجگاه محلی جای امنی برای 
حضور و پاتوق معتادان متجاهر و کارتن خواب ها نیســت. خیلی از اهالی محله حالا این باشگاه را 

بایرمونیخ باغ آذری صدا می زنند!

حمیدرضازادهومرحومحاجابوالقاسمشفیعیافرادخیریهستندکهباهزینهشخصیخودشانمجریو
بانیساختپیشرفتهترینآکادمیاستعدادیابیفوتبالنوجوانانتهراندرمحلهباغآذریشدند.معاونامور
اجتماعیوفرهنگیشهردارمنطقه١۶ضمنقدردانیازنیکوکارانيکهدرزمینهمحرومیتزدایی،کاهش
ناهنجاریهاوآسیبهایاجتماعیدرمحلههایکمبرخوردارهمپایمدیریتشهریتلاشمیکنند،افزود:
»درگذشتهفضایداخلبوستانمیثاقچندانمناسبنبود.معتادانمتجاهروکارتنخوابهاازاینفرصت
استفادهکردهبودندوبرایخودشانپاتوقیبرپاکردهبودند.درگوشهایاززمینچمنفوتبالفضایکوچکی
بهعنوانرختکنوجودداشتکهمدتهابیاستفادهباقیماندهبود.اماپسازساختوراهاندازیآکادمیفوتبال
دربوستانمیثاقوحضورمداومومستمرورزشکارانوفوتبالیستهابزهکارانومعتادانمتجاهرچارهای
نداشتندجزاینکهازاینمحلبیرونبروند.«»سیدمهدیحسینی«ازرایزنیهاوتلاشهایانجامشدهبرای
ساختوراهاندازیآکادمیفوتبالدرمحلهباغآذریصحبتکردوگفت:»ابتداافرادخیرکهسابقهآشنایی
بامحلهباغآذریداشتند،برایساختآکادمیفوتبالدراینمحلپیشنهادخودرامطرحکردندکهمورد
استقبالمسئولانشهرداریمنطقه١۶قرارگرفت.حمیدرضازادهپیشکسوتفوتبالکهازابتدایپیروزی
انقلابعضوتیمملیارتشوهمبازیچهرههاییمثلناصرمحمدخانیوفرشادپیوسومرحومحاجابوالقاسم
شفیعیوازافرادنیکوکاربودپایکارآمدوکارساختآکادمیبهسرعتانجامشد.جالباینکهطرحمعماری
اینآکادمیبرگرفتهازمعماریباشگاه»بایرنمونیخ«است.«بوستانمیثاقدرمحلهباغآذریتاپیشاز
ساختوراهاندازیآکادمیفوتبال،درگیرآسیبهایاجتماعیزیادیبود.بااینکهمسئولانشهرداری،نیروی
انتظامیوبسیجیانمحلهبارهابزهکارانومعتادانمتجاهرراازاینمحدودهجمعآوریکردهبودند،اماآنها

پسازمدتکوتاهیبهمحلبرمیگشتندوموجبنارضایتیوگلایهمندیاهالیمیشدند.

گفتوگوبامدیرپســماندهایبیمارســتانیسازمان
مدیریتپسماندشهرداریتهران

55 خودروی مکانیزه، زباله های 
بیمارستانی را جمع آوری می کنند 

پســماندهای بیمارســتانی جــزء  
آلوده ترین زباله هاســت و اگر فرایند 
جمع آوری و دفع آنها به درستی انجام 
نشــود ممکن اســت به انتقال انواع 
بیماری های خطرناک مانند ایدز و هپاتیت منجر شده یا 
معضلاتی چون آلوده شدن ســفره  آب های زیرزمینی را 
به دنبال داشته باشد. با توجه به اینکه هم اکنون سازمان 
مدیریت پسماند شــهرداری تهران متولی جمع آوری و 
دفع ضایعات بیمارستانی اســت، با »حبیب کاری« مدیر 
پسماندهای بیمارستانی این ســازمان درباره کم و کیف 
پسماندهای بیمارستانی کلانشهر تهران گفت وگو کرده ایم.

آیا شهرداری تهران متولی جمع آوری پسماندهای 
بیمارستانی است؟

خیر.طبققانونجمعآوریودفعبهداشتیزبالههایبیمارستانی
برعهدهســازمانحفاظتازمحیطزیستاســتاماهماکنون

شهرداریاینوظیفهرابهعهدهگرفتهاست.
 جز بیمارســتان ها و درمانگاه ها، چه مراکزی 

پسماند عفونی تولید می کنند؟
کلینیکهایدامپزشکی،مراکزدندانپزشکیوجراحی،مطبهاو
ساختمانپزشکان،مراکزسالمندان،مراکزرادیولوژی،مراکزترک
اعتیادوحتیآرایشگاههاوسالنهایزیباییکهتتووخالکوبیو...

انجاممیدهندهمپسماندعفونیتولیدمیکنند.
تعداد این مراکز در تهران چه تعداد است؟

طبقبررســیهاییکهبامعاونتمناطقانجــامدادیم،در
تهرانحــدود١۲هزارواحدزبالهعفونــیتولیدمیکنندو
مابا۴هزارو۵۰۰مرکزبرایجمعآوریپسماندشانقرارداد
داریم.ولیبقیهبهدلیلاینکهالزامواجباریرویآنهانیست

باماهمکارینمیکنند.
پس این احتمال وجود دارد که مراکزی که زباله 
عفونی تولید می کنند، پسماندهایشان به صورت غیراصولی 

جمع آوری شود؟
متأســفانهبله.بهدلیلاهمیتاینموضوعجلساتمتعددیبا
سازماننظامپزشکیگذاشتیموآنهاراقانعکردیمکهمراکزرا

مکلفبهبستنقراردادبرایجمعآوریزبالههایشانکنند.
چه مقدار زبالــه بیمارســتانی در تهران 

جمع آوری می شود؟
درتهرانماهانهبین۳هــزارو۹۰۰تا۴هــزارو١۰۰تنزباله
بیمارستانیجمعآوریمیشودکهازاینرقم۲هزارو١۰۰تن
زبالهعفونیاستوبقیهزبالهمعمولییاشبهخانگیاست.لازم
بهتوضیحاستکهزبالههایمعمولییاشبهخانگیمانندظروف
غذایبیماران،زبالهبخشاداریبیمارستانو...استوزبالهعفونی
کهبهنامزبالههایخطرناکبیمارستانازآنهایادمیشودشامل

سرنگها،وسایلتزریقاتوپانسمانو...هستند.
رونــد جمع آوری تــا دفن زباله هــای عفونی 

بیمارستانی در تهران چگونه است؟
برایجمعآوریزبالههایبیمارستانی،۵۵دستگاهماشینمکانیزه
ویژهحملزبالهبیمارستانیدر۳شیفتصبح،عصروشبفعالیت
میکنند.ازاینتعداد۴۰دستگاهویژهحملزبالههایعفونیو
١۵دستگاهویژهزبالههایعادیهستند.مراکزدرمانیموظفند
زبالههایعفونیوغیرعفونیراپسازاتوکلاو)فرایندخشــک
وبیخطرکردنزبالــه(درکیســههایزردومخازنیکهبهاین
منظورتهیهشده،قراردهند.ماشینهایمخصوصحملزباله
سازمانپسماند،راسساعتیمقرربهاینمراکزمراجعهميکنندو
زبالههایشانراتحویلمیگیرندوبرایتخلیهبهکهریزکمیبرند.
توضیحاینموضوعضروریاســتکهمحلونوعدفعزبالههای
عفونیومعمولیبیمارستانیبایکدیگروبازبالههایشهریکاملا
متفاوتاست.زبالههایعفونیدرمسیریمجزابهسلولهایعفونی
منتقلشدهودرحفرههاییکهزیرآنسفرههاییقرارداردتخلیه
میشوندوپسازچندینبارآهکپاشیوسمزداییدفنمیشوندو
زبالههایغیرعفونیهمدرمسیریمجزاموردسمزداییقرارگرفته
ودفنمیشوند.البتهموضوعتفکیکزبالههایعفونیوغیرعفونی
بیمارستانی۳سالاستکهانجاممیشــود.تاپیشازآنهمه
زبالههایبیمارستانیدرردهعفونیقرارمیگرفتاماچوندفن

زبالههایعفونیهزینهبراست،اینتفکیکانجامشد.
هزینه جمع آوری و دفن زباله های بیمارســتانی 

چقدر است؟
طبقمصوبهشورایشهرامسالهزینهجمعآوریودفعزبالههای
بیمارستانیکیلویی۳هزارو١۶۰توماناستکهتقریبانیمیازآن
هزینهدفعبهداشتیونیمدیگرهزینهحملونقلاست.اینرقم
کمترینمیزاندریافتیبرایزبالهوتقریباقیمتتمامشدهاست.

یعنیشهرداریهیچعایدیايازاینموضوعندارد.
 ابتدای صحبت های تان اشاره کردید که تقریبا 
۷هزار و 5۰۰ مرکزی که در تهران زباله عفونی تولید می کنند، 
برای جمع آوری پسماندشان با شهرداری قرارداد ندارند و 
ممکن است زباله هایشان با زباله های شهری مخلوط شود. 

چه راهکاری برای رفع این معضل دارید؟
مابارهاباسازماننظامپزشکیووزارتبهداشتدربارهاینموضوع
صحبتکردهایم.برخیازایــنمراکزبهدلیلهزینهجمعآوری
پسماندحاضرنیستندباماهمکاریکنند.یعنیپزشکترجیح
میدهدکیســهزبالهمطبشرادرمخزنسرکوچهبگذارد،این
درحالیاســتکهحتیاگریکسرنگداخلمخزنباشدزباله
کلمخزنعفونیمیشود.یکروشبازدارندگیبرایاینمراکز
ایناستکهپسازشناساییاخطاردهیمواگرنسبتبهاخطار
بیتوجهباشندطبقمصوبهشورایشهرجریمهمیشوندورقم
جریمهطوریاستکهبهنفعشاناستبرایجمعآوریزبالههای
عفونیشانقراردادببندند.البتهازمردمدرخواستمیکنیمدر
پروسهشناساییاینواحدهابهماکمککنندومراکزدرمانیو
مطبهاییکهزبالههایشانرادرمخزنشهریمیگذارندرابه

سامانه١۳۷اطلاعدهند.

تنها بنای جهانی در تهران
شــروعپایهگذاریکاخگلســتانبهزمانشاه
طهماسباولبازمیگردد.دراواخرعهدصفوی،
گاهیمقرموقتدربارشــاهانصفویبود.در
دورهقاجار،بیشتردرعهدناصریگسترشیافت
ومحلسکونتاینخاندانشد.پهلویهاهمآن
رابهمحلاقامتروسایجمهورومهمانانویژه
خارجیتبدیلکردندوبعــدازپیروزیانقلاب
اسلامیهمبهموزهتبدیلشدوزیرنظرسازمان
میراثفرهنگیقرارگرفت.کاخموزهگلســتان
یکیاز۲١اثرتاریخیایراناستکهدرفهرست
جهانییونسکوبهثبترسیدهوتنهابنایجهانی
تهراناســت.اینبناهاوقایعزیادیرابهچشم
دیدهاند،ازصفویهتاقاجــاروازپهلویتااکنون
رابرایگردشگرانروایتمیکند؛وقایعیچون

تاجگذاریاحمدشاه،مظفرالدینشاهو....

تماشای ١۰ جاذبه در یک کاخ
تاریختهرانازایناثرجهانیشــروعمیشود،چونعمری
بهاندازهپایتختدارد؛منظورمانکاخگلستانتهراناست.
اتفاقاتمهموبزرگیراپشتسرگذاشتهکهزندگیهمه
ایرانیانمتاثرازآنبودهاســتوسرنوشتکشورسالهااز
اینجارقممیخورد.اماهنوزخمبــهابرونیاوردهوباهمان
ابهتوصلابت۲۰۰ســالپیش،همچناندرمیدانارگ
تهرانپابرجاستتااینبارنهدرقامتخانهسلاطین،بلکه
یککاخموزهروایتگربخشیمهمازتاریخمعاصرایرانباشد.
اینکاخیکیازبناهایبهجامانــدهازارگتاریخیتهران
بهشــمارمیآید.تالارآینه،تالارالماس،سفرهخانه،تخت
مرمر،عمارتخوابــگاه،کاخابیض،خلــوتکریمخانیو
عمارتبادگیردیگرقسمتهایدیدنیایناثرجهانیاست.

همه تاریخ در یک کاخ
کمترکســیمیداندبناییبااینحجمهنروشــاهکار
معماریدرقلبپایتختقــراردارد؛کاخیپرازتزئینات
کاشیکاری،آینهکاریونقاشیمشابهآثارمعماریهنر
دستاستادکاراناصفهان.همینشکوهوعظمتباعث
شدتیرماهســال١۳۹۲درسازمانآموزشــی،علمیو
فرهنگیمللمتحد)یونســکو(ثبتجهانیشــود.این
کاخازبخشهایمختلفیتشــکیلشدهوهربخشآن
بهتنهایییکظرفیتگردشــگریتمامعیاربهحســاب
میآید.شــمسالعمارهیابنایخورشــیدیکــیازاین
بخشهایدیدنیاستکهناصرالدینشاهبعدازسفربه
اروپاآنراساخت؛بناییمرتفع،استواروزیبانظیرآنچه
ناصرالدینشاهدرفرنگستاندیدهبود.تالارسلامبخش
دیدنیدیگراینجاستواهمیتآنهمبهعلتتابلوهای
نفیسبهیادگارماندهازنقاشــاننامداریازجملهاستاد

کمالالملکاست.

گردشگری

گردشگری

گردشگری

پریسا نوری؛ روزنامهنگارگفتوگو
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 مروری بر کتاب »پیروزی خون بر شمشیر در محرم« 
 عملیات محرم؛ برگ زرینی 

بر تاریخ دفاع مقدس
کتاب »پیروزی خون بر شمشــیر در محرم« به قلم سعید 
پورداراب، جلد بیست و هفتم از مجموعه کتاب های »تقویم 
تاریخ دفاع مقدس« است که به حوادث آبان ماه سال 1361در 
جنگ تحمیلی می پــردازد. عملیات محــرم در 3مرحله و 
طی حدود 5روز بــه اجرا درآمد. در مرحلــه  اول عملیات؛ 
رزمندگان اســام ارتفاعات 400، 298، پل چم ســری و 
حوزه  نفتی عنبران را آزاد کردند و در مراحل دوم و سوم هم 
اهدافی را تصرف کردند. رزمندگان ایرانی در شرایطی بسیار 
سخت و دشوار و سیابی، این عملیات را با همه  مشکاتش 
آغاز کردند و در نهایت به یک پیروزی درخشان نایل شدند. 
فرماندهان نظامی ایران، بغداد و بصره را 2هدف استراتژیک 
برای تصرف می دانستند که بغداد، هدف نهایی جنگ بود و 
بصره، هدف میان مدت به شــمار می رفت. با انجام عملیات 
محرم، تا اندازه ای جو ناشــی از برخی ناکامی های عملیات 
رمضان در جبهه  خودی تغییر پیــدا کرد و نیروهای ایرانی 

نسبت به عملیات های بعدی امیدوارتر شدند.

حماسه آفرینی در موسیان و ارتفاعات حمرین
در پیش گفتــار ایــن کتاب ها آمده 
است: ماه محرم، ماه پیروزی خون بر 
شمشیر و ماه ایثار و از خود گذشتگی 
ســا لار و ســرور شــهیدان حضرت 
ابا  عبدالله الحســین)ع( است؛  ماهی 
است که حوادث خونبار آن همیشه 
زنده اســت. ماه ظلم ستیزی است و 
پیام آن برای ما ایثار و از خود گذشتگی 

و شهادت طلبی است و با همین اعتقادات است که نیروهای 
مســلح و جوانــان برومند ما و ملــت شــجاع و قهرمان ما 
توانستند 8سال در مقابل ظلم و ســتم و تجاوز و دد منشی 
متجاوزان بعثی ایستادگی کنند و در عملیات های مختلف، 
به پیروزی های بزرگ نیز نایل شوند. یکی از این عملیات های 
موفق، عملیات محرم است که در ماه محرم )آبان 1361( در 
منطقه  عمومی موسیان و ارتفاعات حمرین اجرا شد و برگ 
زرینی بر تاریخ دفاع مقدس افــزود. هدایت عملیات محرم 
به عهده  قرارگاه قائم بــود. این قرارگاه در اردیبهشــت ماه 
سال61با هدف دفاع از منطقه  دهلران، فکه تا جنوب بستان و 
تداوم عملیات در غرب موسیان تشکیل و در منطقه  عمومی 
عین  خوش مستقر شــد. قرارگاه مذکور در تاریخ61/8/11 
به صورت مشترک و به فرماندهی ســرهنگ توپخانه  ستاد 
منوچهر دژکام و برادر سپاهی خرازی فعالیت خود را به طور 
مشترک آغاز کرد و با در اختیارگرفتن یگان هایی از ارتش و 
سپاه که در سازمان رزم مشخص شده بود، عملیات محرم را 
به مرحله  اجرا در آورد. این عملیات دستاوردهای سیاسی و 
نظامی بسیار ارزشــمندی را برای جمهوری اسامی ایران 

در پی داشت.

مجموعه ای مستند و منطبق بر واقعیت ها
کتاب »پیروزی خون بر شمشــیر در محــرم« که در مرکز 
پژوهش های دفاع مقدس به  وسیله  محققان و مؤلفان تهیه و 
تدوین یافته، شامل همه  حوادثی است که در آبان ماه )محرم( 
سال 1361درجبهه های نبرد و سایر مناطق کشور روی داده 
و در بر گیرنده  تمام  حوادث و اطاعــات مربوط به عملیات 
محرم در مراحل مختلف از شروع تا پایان است. برای تهیه  این 
کتاب، مؤلف از همه  اسناد و مدارک موجود و کتب منتشره و 
رسانه های داخلی و خارجی و اخبار خبر گزاری های داخلی 
و خارجی بهره برداری کرده و سعی و تاش شده مجموعه ای 
تهیه شود که مستند و منطبق با واقعیت ها و براساس مدارک 
باشــد. کتاب حاضر، بخشــی از کارنامه فعالیت های مرکز 
پژوهش های دفاع مقدس نزاجا است که در زمینه تاریخ نگاری 
جنگ فعالیت دارد. آثاری که در این مرکز تهیه و منتشــر 
می شود به وســیله  محققان و مؤلفان در مرکز پژوهش های 
دفاع مقدس نیروی زمینی ارتش گردآوری  شــده اســت. 
در بخشی از کتاب یادآوری شــده، تاش دست اندرکاران 
تدوین تقویم تاریخ دفاع مقدس بر آن بوده تا با تکیه بر اسناد 
و مدارک موجود در نیروی زمینی ارتش جمهوری اسامی 
ایران و مدد از قلم اندیشــمندان حــوزه  تاریخ به خصوص 
عرصه  تاریخ جنگ تحمیلی و تکیه بر بازتاب های سیاسی و 
رسانه ای، برای ترسیم تصویر روشنی از حال و هوای روزهای 
دفاع مقدس که بر مردم ما رفته اســت، بدون اعمال نظر و 
تجزیه و تحلیل و قایع، صرفاً به وقایع و تاریخ نگاری بپردازد تا 
خواننده بتواند بر مبنای برداشت از سیر حوادث در روزهای 
جنگ تحمیلی، به تحلیل مورد نظر خود دست یابد. کتاب 
حاضر یکی از موضوعات طرح تدوین تاریخ انقاب اسامی 
است که از سوی مرکز اسناد انقاب اسانی تهیه شده است. 
این مرکز در راستای معرفی و ثبت و ضبط تاریخ دفاع مقدس 
و جاودانه ساختن دلیری ها و شجاعت های رزمندگان اسام، 

اقدام به انتشار مجموعه تاریخ دفاع مقدس کرده است.

آشنایی با مولف
امیر سرتیپ دوم ستاد ســعید پورداراب در سال 1320در 
شهرستان فسا متولد و در سال 1339وارد دانشکده  افسری 
شد. او در ســال 1342با رســته  پیاده فارغ التحصیل شد و 
در طول خدمــت، دوره  مقدماتی پیاده، عالــی پیاده، دفاع 
غیرنظامــی، ترابری پیاده، اطاعات رزمی، تفســیر عکس 
هوایی و دوره دافوس را ســپری کرد. وی با شــروع جنگ 
تحمیلی در ســمت معاون عملیاتی تیپ 1لشکر 21پیاده  
حمزه به جبهه اعزام شد و تا پایان جنگ تحمیلی، به ترتیب 
در ســمت های معاون عملیاتی تیپ 1لشــکر 21، فرمانده  
تیپ 3لشــکر 21پیاده  حمزه، معاون عملیاتی و جانشــین 
لشــکر 21پیاده  حمزه و پس از پایان جنــگ تحمیلی در 
سمت های مدیر آمادگی رزمی، جانشین و سرپرست معاونت 
عملیات و اطاعات نیروی زمینی ارتش و جانشــین اداره  
سوم در ستاد مشترک ارتش انجام وظیفه کرد. وی به دلیل 
ابراز رشادت و کســب موفقیت های درخشان در عملیات 
فتح المبین و بیت المقدس، در سمت فرماندهی تیپ، موفق 
به اخذ دو قطعه نشان فتح درجه  2و 3 از دست مبارک مقام 
معظم رهبری و فرماندهی کل قوا شــد. آخرین مسئولیت 
وی قبل از بازنشستگی، مشاور ریاست ستاد مشترک ارتش 
جمهوری اسامی ایران در امور عملیات و جنگ بوده است.

روایتی از »اردوگاه اطفال« 
در سال های جنگ تحمیلی

انتشــارات ســوره مهر 
چــاپ نهــم از کتــاب 
»اردوگاه اطفــال« اثــر 
احمد یوســف زاده را در 
دســترس عاقه مندان 
قرار داده است. این کتاب 
روایتگر سال های 62 و 63 
در اردوگاه بین القفسین 

عراق اســت که بعد ها به دلیل جمع آوری حدود 
400 نوجوان در آن با عنوان اردوگاه اطفال معروف 
شــد. این اثر روایت 2 ســال خاطره از اتفاقات و 
حماسه هایی است که آفرینندگان آن نه ارتشی های 
سرد و گرم چشیده بودند و نه پاسدار های جان بر 
کف، بلکه اســیران نوخاســته ای بودند که حزب 
بعث از اردوگاه های اســرا انتخاب و به آن 23نفر 
ملحق کرد تا برنامه تبلیغ علیه ایــران را با حربه 
»کودکان جنگ« ادامه بدهد.  کتــاب »اردوگاه 
اطفال« دقیقاً در نقطه ای آغاز می شود که کتاب 
»آن بیست و ســه نفر« به پایان رسید و روایتگر 
سال های 62 و 63 در اردوگاه بین القفسین است.
برای نگارش این کتاب، نویسنده غیراز مشاهدات 
شخصی، ساعت های متوالی با آزادگانی که آن دو 
سال فراموش نشدنی )فروردین 1362 تا فروردین 
1364( را در اردوگاه های رمادی یک و رمادی دو 
مشهور به »اردوگاه اطفال« گذرانده اند، گفت وگو 
کرده است تا بتواند آنچه بر آنها رفته است را در دفتر 

ادبیات پایداری ایرانیان ماندگار کند.

عهدنامه  ۲۲ رزمنده سمنانی
عملیات بدر پیش رو بود و چنــد نفر از رزمندگان با خود 
عهدی بستند که تاکنون بر آن پابرجا مانده اند؛ عهدی که 
وظیفه ای سنگینی برعهده آنها می گذاشت و خیلی ها هم 
حاضر به امضاي آن عهدنامه نشدند. محمدحسن حمزه 
و علی همتی از رزمنــدگان دوران دفاع مقدس در کتاب 
»رویای بانه« به روایت خاطره عهدنامه ای که 22 رزمنده 

سمنانی آن را امضا کردند، پرداخته اند.
در بخشــی از این کتاب علی همتی چنین تعریف کرده 
است: »قبل از شروع عملیات بدر، بچه ها تصمیم گرفتند 
با هم عهدی ببندند. به هم قــول دادیم هر که نامش در 
عهدنامه نوشته شــود درصورت زنده ماندن، باید تا آخر 
عمر برای بقیه نماز بخواند، درصورتی هم که شهید شود 
باید بقیه را شــفاعت کند. عهدنامه در تاریخ چهارم آبان 
63 در شــهر مهاباد نوشته شــد. بعضی ها زیر بار چنین 
مسئولیت سنگینی نرفتند. شاید آنها درست می گفتند. 
در مجموع 22 نفر امضایش کردند که 5نفر از آنها شهید 
شدند؛ شهیدان »حسین نوچه«، »عسکر رضاکاظمی«، 
»امید صفایی«، »ســعیدرضا عربی« و »کاظم عاملو«. 
اصل این ســند در ستاد کنگره شــهدای استان سمنان 
موجود اســت؛ همان عهدنامه ای کــه می گفت هرکس 
شهید شد باید بقیه را شفاعت کند و درغیر این صورت هر 
روز به نیت همگی نماز بخوانــد و ثوابش را به بقیه هدیه 

کند؛ زنده یا مرده.« 
محمدحســن حمزه هــم دربــاره این عهــد می گوید: 
»سال هاســت که از نوشــتن عهدنامه می گــذرد و ما 
امضاکننــدگان یک روز هم آن نماز را تــرک نکرده ایم؛ 
نمازی که حتی درصورت فراموشی می بایست قضای آن 
را به جای آوریم؛ چون هم عنوان عهد و نذر را پیدا کرده و 
هم دلخوش به شفاعتی هستیم که قولش را  گرفته ایم.«

»رز آبـی« به قلم همسر شهید
کتــاب »رز آبی« بــه قلم همســر شــهید مدافع حرم 
علیرضا جیان توســط انتشــارات مطاف عشــق راهی 
بازار نشر شــد. این کتاب روایتی از زندگی شهید به قلم 

همسرش کوثر سادات افضلی است. 
او نام این کتــاب را به یاد گل های رز آبــی انتخاب کرده 
که در زندگی مشترکشــان از علیرضا هدیه گرفته است 
و می گوید: »کمتر پیش می آمد که به خانه بیاید و برایم 
گل نخریده باشد. در تمام اعمال و رفتارش خلوص نیت به 
چشم می خورد. برای خدا نه تنها بندگی بلکه دلبری هم 
می کرد به واسطه همین خوی و منش انسانی اش خداوند 
نیز نازش را خرید و به مقام رفیع شــهادت رسید؛ مقامی 
که کسی چون او لایقش بود. در یک کام مرد زندگی من 

مرد رؤیاهایم بود.« 
شــهید مدافع حرم علیرضا جیان اهل بروجن در شب 
شهادت امام رضا)ع( در عملیات آزادسازی بوکمال به مقام 
رفیع شهادت رســید. وی به طور داوطلبانه و بسیجی وار 
مدت زیادی در جهاد فی سبیل الله در سوریه حاضر شد. 
او در هشتمین اعزام خود شهید شد و به عموی شهیدش 
)علیرضا جیان( که دقیقاً هم نام خودش بود )اسم عموی 
شهید را بر ایشــان گذاشــته بودند( و 30 سال پیش در 

دفاع مقدس در خوزستان آسمانی شده بود پیوست.
در بخشــی از کتاب رز آبی می خوانیم: »از صدای زنگ 
می فهمیدم که علیرضاست. از همان اول، آهنگ خاصی را 
برای زنگ زدن انتخاب کرده بود. دو بار پشت سرهم زنگ 
می زد تا متوجه شوم او پشت در است. در را با تعجب بسیار 
باز کردم. سابقه نداشت آن موقع روز به خانه بیاید. سام 
کرد و وارد شــد. حرفی نمی زد. پرسیدم: چی شده؟چرا 
زود اومدی خونه؟ اتفاقی افتاده؟ گفت: دعا کن خدا من 

رو توی موقعیت گناه قرار نده... .«

 خـبر

کتاب

 خـبر

علی الله سلیمی؛ روزنامه نگاریادداشت

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

تماشای روستای متروک شده »درمیان بام« برای 
جانباز رمضانعلی خردمند، یادآور روزهای سکوت 
و غم انگیز خرمشهر خالی از سکنه در دوران جنگ 
تحمیلی بود. رمضانعلی سال 136۲در جبهه و در اثر 
موج انفجار از ناحیه اعصاب و روان دچار اختلالات 
شدید عصبی شــده بود و زندگی در جایی آرام 
می توانست به بهبود حال او کمک کند. او به فکر 
آبادانی روستای آبا و اجدادی اش افتاد اما جایی که 
خاطرات کودکی او شکل گرفته بود نیاز به همتی 
دوباره داشت تا جریان زندگی در آن جاری شود. 
جانباز خردمند، خیلی زود »داوِت« شد؛ عنوانی 
که به گویش زبان کردی خراسانی )کرمانجی( یعنی 
حامی روستا. حتی با همین عنوان کتابی از زندگی 
این جانباز در انتشــارات روایت فتح به قلم زهرا 
سلحشور منتشر شده است. به بهانه رونمایی این 
کتاب، از لابه لای صفحات آن، با گوشه ای از زندگی 

این جانباز آشنا می شویم.

رمضانعلی خردمند، جانبــاز 40درصد 25فروردین 
1338در روســتای »درمیان بام« از توابع شــمال 
خراسان رضوی به دنیا آمد. دوران کودکی و نوجوانی 
او با خاطرات ســختی زندگی در روستا و شیرینی و 
صفای زندگی روستایی سپری شد. پیش از انقاب 
اسامی و زمانی که شرایط کشاورزی و دامداری برای 
روستاییان سخت تر شــده بود، خانواده ها یکی یکی 
بار مهاجرت را بستند و از روستا کوچ کردند. خانواده 
رمضانعلی خردمند نیز به شهر مشهد مقدس مهاجرت 
کردند. رمضانعلی دوران جوانی خود را در جوار حرم 
آقا علی ابن موســی الرضا)ع( گذرانــد و به رانندگی 
ماشین های سنگین مشــغول شد. رمضانعلی که در 
جریان مبــارزات انقاب اســامی از جوانان فعال و 
انقابی بود، با شروع جنگ تحمیلی عراق علیه ایران 
مانند بســیاری از جوانان دیگر آرام و قرار نداشت. با 
خود فکر کرد شاید بتواند با مهارتی که در رانندگی 
خودروهای سنگین داشــت در جبهه خدمت کند. 
ســال1362به عنوان نیروی جهادی، داوطلبانه به 
جبهه رفت و در قرارگاه موتوری در پادگان ششــدار 
به عنوان راننده ماشــین حمل نیروها و تجهیزات به 

خدمت مشغول شد.

سقای دشت کربلا 
زهرا سلحشور، خاطره نخســتین حضور رمضانعلی 
خردمند در جبهه را در کتاب »داوت« به نقل از راوی 
اینگونه روایت کرده است: »هنگام تقسیم نیروها بنا به 
توانایی هایی که من در بخش فنی ماشین های سبک 
و سنگین داشتم به بخش موتوری منتقل شدم. در 
ابتدای ورود به بخش موتوری، تقاضا کردم که با تانکر 
حمل آب کارکنم. مسئول قســمت موتوری به من 

گفت: »می دونین کارتون چیه؟« گفتم: »نه!«
گفت: »کار شما کار حضرت ابوالفضله)ع(؛ سقای دشت 
کربا. شما هم می خواین سقا بشین و به رزمنده ها آب 
برسونین؟« با شنیدن این حرف از زبان آن برادر، دلم 
لرزید و مو بر بدنم سیخ شد. از خدا خواستم که در این 

راه کمکم کند تا بتوانم کارم را درست انجام بدهم.«
 رمضانعلی خردمند، پس از گذشت 3ماه خدمت در 
جبهه غرب، در تاریخ 20شهریور در اثر موج حاصل از 
انفجار مجروح شد و شنوایی گوش چپش را از دست 
داد. او می گوید: »ساعات زیادی در بخش حمل ونقل 
نیروها و مهمات مشــغول بودم و وقــت کمی برای 
استراحت داشتم. یک شب خسته از کار داخل چادر 
آمدم و آنقدر خســته بودم که نفهمیدم چطور و کی 
خوابم برد. ناگهان با صدای انفجار پاتک دشــمن از 
خواب پریدم که متوجه شدم موج انفجار بایی بر سرم 
آورده است. وحشت کرده بودم. فهمیدم که صداها را 
باشدت کمتر و خفیف تری می شنوم. کم کم فهمیدم 
با گوش چپم هیچ صدایی نمی شنوم. حس کردم بدنم 
در اختیارم نیست. لرزشی بی اختیار بدنم را به شدت 
می لرزاند و من توان استقامت نداشتم. بی اختیار روی 

زمین افتادم و دیگر نفهمیدم چه بر سرم آمد.«

پس از این اتفاق، رمضانعلی توسط نیروهای موتوری 
ابتدا به بیمارستان صحرایی منتقل شد و بعد از آن، 
دوران سخت مجروحیت او شروع شــد. درمان این 
جانباز و ایثارگر دفاع مقدس، تا 18ســال بعد ادامه 
داشت. ســال 1380تحت درمان پروفسور رفیعی، 
عمل جراحی ســندروم رنو در ناحیه شانه اش انجام 
شد. پیشنهاد پزشــکان این بود که زندگی در دامان 
طبیعت و در شرایط آرام می تواند حال او را بهتر کند. 
رمضانعلی به فکر زادگاهش افتاد؛ روستایی مرزی که 
به واسطه حضور طالبان، امنیت لازم را نداشت. اما او 
عزم خود را برای زندگی و آبادی روســتای »درمیان 

بام« جزم کرده بود.

من فرزند جنگ بودم
شــعبانعلی، بــرادر رمضانعلــی خردمنــد اواخر 
ســال 1365در عملیات کربای 5 به شهادت رسید. 
این جانباز و ایثارگر دوران دفاع مقدس خود را فرزند 
جنگ می داند که هر جا لازم باشد از جان و مال خود 
برای دفاع از کشورش می گذرد. توصیف او از روستای 
متروکه »درمیان بام« در کتــاب »داوت« خواندنی 
است: »وقتی پا به روستا گذاشتم، صدای زوزه باد در 
دل کوه ها می پیچید و در کلبه های سنگی خالی را به 
هم می کوبید و ترسی را در دل ها می انداخت. این صدا 
تهدید و هشداری بود که هر لحظه بیگانه ای در کمین 
نشسته است تا در جنگی وحشــی و نابرابر به حریم 
خانواده ها دست درازی کند، جان و مال آنها را تهدید 
کند و امنیت را از ساکنان بگیرد، اما من فرزند جنگ 
بودم. من همچنان بسیجی مانده بودم و غیرتم اجازه 
نمی داد تا در برابر این هجوم وحشیانه ساکت بمانم. 

اینجا برای من خرمشهر دیگری بود که به دست دشمن 
افتاده بود و مردمانش آواره شــهر و روستاهای دیگر 
شده بودند. این بار روســتایم صحنه جنگ شده بود 
و من روستایم را جبهه می دیدم؛ جبهه ای با دشمنی 
دیگر در ظاهر، اما در باطن همان دشمن بود که به خود 
اجازه داده بود در مرزی دیگر ناامنی ایجادکند. صحنه، 

صحنه نبرد بود و من، مرد میدان جنگ.«

جهاد ادامه دارد
زندگی در روستای متروکه که در معرض حمله طالبان 
نیز قرار داشت، به همین آسانی هم نبود. ایجاد امنیت 
در این روستا شرط اول برای اطمینان و بازگشت دوباره 
ساکنان به روستای آبا و اجدادی شان بود و رمضانعلی 
خردمند با اشراف بر این موضوع قدم اول را برداشت تا 
بتواند امنیت را در این روستا برقرار کند. او معتقد است: 
»دینت را که بشناسی و به وطنت با تمام وجود عشق 
بورزی، می توانی به راحتی از مال، جان، کار، سامتی 
و خانواده ات بگذری.« او زمانی به روستا برگشت که 
آنجا به خاطر هجوم گروهک طالبان متروکه شده بود. 
رمضانعلی خردمند که سال ها درگیر زخم های تنش 
از دوران جنگ تحمیلی بود، با اعتقاد به خدا و عزمی 
راسخ قدم اول را برداشــت. با پشتکار و اراده جهادی 
خود و همکاری سپاه پاسداران، منطقه را از وجود اشرار 
پاکســازی کرد. قدم بعدی رونق کسب وکار و ایجاد 
امید در دل روستاییان بود تا باور کنند که می توانند 
دوباره به این روستا برگردند. با پیگیری های مداوم و با 
مراجعه به اداره راه و شهرسازی، راه روستا را بازسازی 
کرد. روســتا از نعمت برق و تلفن و شبکه تلویزیون 
بهره مند شــد و با بازگرداندن امنیت و رفاه به روستا 
موجب بازگشت اهالی به روستا و رونق چرخه تولید از 
طریق دامداری وکشاورزی شد که در کتاب داوت به 
جزئیات آن پرداخته شده است. رمضانعلی خردمند، 
ایثارگر و جهادگر اکنون در 61سالگی به عنوان رئیس 
شورای روستا همچنان در پیشرفت منطقه و ایجاد 
رفاه برای مردم می کوشد. 90نفر به روستای ییاقی 
در دامنه کوه های هزار مســجد در شمال خراسان 
برگشته اند که در داســتان داوت می توانید جزئیات 
بیشــتر را بخوانید. رمضانعلی خردمند معتقد است: 
»جهاد در راه خدا همیشگی است و محدود به زمان 
و مکان خاصی نیســت. تنها کافی است اراده کنی و 
بخواهی در جبهه ایثار خدمت کنی، آن وقت راه برایت 

هموار خواهد شد.«

ایثارگری در کسوت جهادگر
روایتی از زندگی جانباز رمضانعلی خردمند که برای آبادانی روستای آبا و اجدادی اش، لباس جهاد و خدمت پوشید

در گفت وگو با زهرا سلحشور، نویسنده کتاب »داوِت« مطرح شد

تک بعدی از شهدا و جانبازان ننویسیم
»داوِت« روایــت زندگی نامه 

آزاده سلطانيگزارش
روزنامه نگار

داســتانی یکی از جانبازان 
جنگ تحمیلی به نام رمضانعلی 
خردمند اســت که با وجود عوارض ناشی از موج انفجار تصمیم 
می گیرد این بار در روستایی متروکه و در جبهه ایثار و جهاد به 
خدمت ادامه دهــد. او اکنون به گویش محلــی، داوِت بزرگ و 
به عبارتی حامی بزرگ مردم روستاست. زهرا سلحشور نویسنده 
کتاب »داوت« معتقد است خواندن زندگی نامه جانباز رمضانعلی 
خردمند، تصویر یک مجاهد واقعی را در مقابل دیدگان مان نمایان 
می کند که برای زندگی و کمک به دیگران تلاش می کنند. به این 
امید که این جنس آدم ها را بهتر بشناسیم  و قدرشان را بدانیم. 
داوت پنجمین اثر از این نویسنده اســت که توسط انتشارات 
روایت فتح چاپ شده است. با زهرا سلحشور درباره انتخاب این 

سوژه و اهمیت معرفی کتاب های دفاع مقدس گفت وگو کرده ایم.

چرا در پنجمین اثرتان سراغ ســوژه ای با موضوع 
دفاع مقدس رفتید؟

شهدا جایگاه ارزشمندی دارند و زنده نگاه داشتن یاد آنها کمتر از اجر 
شهادت نیست. هدفم این بود که داستانی بنویسم که جنبه معنوی هم 

پیدا کند. به دنبال سوژه ای درباره دفاع مقدس بودم و اعتقاد داشتم 
همیشه باید اطراف خودمان را با دقت نگاه کنیم و قهرمان های 

سرزمین و اطراف خودمان را بشناسیم. افراد بسیاری مانند 
رمضانعلی خردمند در اطرافمان وجود دارند که شهدای 

زنده دوران دفاع مقدس به شمار می آیند و باید به نسل 
جوان معرفی شــوند. جانباز رمضانعلی خردمند از 
آشــنایان نزدیک ما بود که داوطلبانه به روستایی 
متروک رفته و در کســوت یک جهادگر خدمات 
ارزشمندی برای آبادانی روستا انجام داده اند. من 

این فرصت را داشتم تا روایت را به صورت مســتقیم از زبان خودش 
بشنوم. ضمن اینکه برادر ایشان شعبانعلی هم شهید شده و مفقود الاثر 
هســتند. بنابراین در قالب این داستان می توانســتم به گوشه ای از 
خاطرات شهید هم بپردازم. با شــنیدن خاطرات از زبان جانبازی که 
آن فضا را لمس کرده بود، توانستم احساسات و عواطفش را با قلمی 

داستانی به رشته تحریر درآورم و جان بیشتری به داستان ببخشم.
مهم ترین ویژگی این کتاب چیست؟

این کتاب در چندین ژانر ادبی قرار می گیــرد و خواننده می تواند با 
خواندن آن با دوران تاریخی از انقاب تا جنگ تحمیلی و بعد از آن آشنا 
شود. در کتاب بخشی از آداب و رسوم کردهاي خراسان و سایر اقوام 
خراسانی  و ویژگی های یک خانواده از نظر عقاید دینی و فرهنگی معرفی 
می شود. ضمن اینکه خاطرات تلخ و شیرین راوی از مراسم خواستگاری 
و عاشق شدن تا مبارزه برای رسیدن به خواسته ها روایت شده است. 
کتاب ضمن روایتی داســتانی، جنبه انگیزشی دارد و به مخاطب القا 
می کند که برای رسیدن به هدفت، دست بردار نباش. تمام این داستان 
در سطح بالاتر، امید بخشی به زندگی است؛ جاری شدن در رودخانه 

زندگی و همراه شدن با قطرات موج این رودخانه تا رسیدن به دریا.
داستان هایی با موضوع دفاع مقدس باید چه ویژگی ای 

داشته باشند تا مخاطب را به خواندن جذب کنند؟
به نظرم باید دیدمان نسبت به نگارش کتاب هایی با موضوع 
دفاع مقدس تغییر کند. این نــوع کتاب ها برای مخاطب 
عام نوشته می شود و قرار نیست مخاطب و خواننده این 
کتاب ها فقط خانواده های انقابی و کســانی باشند که 
آن دوران را تجربه کرده اند. نویسنده های دفاع مقدس 
نباید تنها بعد معنوی زندگی شهدا را درنظر بگیرند. 
برخی کتاب ها صرفا ویژگی های مشترکی که بین 
تمام شــهدا وجود داشــته را روایت کرده و فقط 
به مقطعی از زندگی شــهید از اعزام به جبهه تا 

شهادت پرداخته اند. درصورتی که 
این اتفاقات همه پیش زمینه دارد 
و آن فرد در دل همین خانواده های 
ایرانی، زندگی کرده؛ با همه تلخی و 
شیرینی و پستی و بلندی هایی که 
یک زندگی دارد. وقتی زندگی نامه ها 

را می نویســیم به همه ابعاد زندگی بپردازیم تا کتاب جذابیت داشته 
باشــد. خاطرات طنز، جلوه های ویژه داستان به شمار می آید و باعث 
جذب مخاطب می شود. مخاطب دوست دارد روایت داستان و حکایت 
را بخواند. شهدا و ایثارگران زندگی ای معمولی داشتند که در آن برهه 
تاریخی، داوطلبانه و بسیجی وار به جبهه رفتند. نویسندگان باید با قلم 
خود این تفکر که اگر کتاب دفاع مقدســی بخوانم، حالم بد و غمگین 

می شود را تغییر دهند.
به نظر شما نویسندگان یا متولیان فرهنگی توانسته اند 

در این زمینه مثبت عمل کنند؟
تاش های بسیاری شده و اکنون شاهد آثار چاپ شده بسیار خوبی در 
زمینه معرفی دوران دفاع مقدس هستیم اما به نظر من کافی نیست. 
مسئولان و رسانه هایی که می توانند کار تبلیغی انجام دهند به صحنه 
بیایند. با برگزاری مسابقات کتابخوانی و جوایز معنوی مانند سفرهای 
زیارتی، خوانــش برش هایی از کتاب در تلویزیــون یا در محیط های 
آموزشی و فرهنگی می توان زمینه معرفی این نوع کتاب ها را فراهم 
کرد. معتقدم در این زمینه و از نظر اطاع رسانی فرهنگ غنی خودمان 
و انتقال مفاهیم به نسل جوان خیلی ضعیف عمل کرده ایم و باید کار 
فرهنگی ای که انجام نداده ایم را جبران کنیم. باید همه پای کار بیایند تا 
شخصیت هایی که جان خود را برای دفاع از این آب و خاک و آبادانی آن 
داده اند به نسل جوان معرفی کنیم. باید فرهنگ خودمان را صادر کنیم. 
الان داریم تأثیر واردات فرهنگ غرب را می بینیم. ساح ما قلم است و 

عرصه جنگ ما هم عرصه فرهنگی است. 

همراه صبور و رفیق همیشگی

مکث
رمضانعلی خردمند، اردیبهشت سال 1358با بی بی زهرا محمدی ازدواج کرد. ماجرای خواستگاری 
و ازدواج آنها یکی از بخش های خواندنی و شیرین کتاب داوت است. او در تمام این سال ها هیچ گاه 
همراهی و همکاری همسرش در تربیت فرزند و اداره زندگی را فراموش نمی کند: »در اثر مصرف 
داروها گیج و با یادآوری صحنه های جنگ و بمباران دچار تشنج می شدم. گاهی تشنج عصبی 
سرتا پای وجودم را به رعشه می انداخت به طوری که اگر 5نفرمرد قوی، دست و پایم را می گرفتند، 
قادر نبودند جلوی پرتاب شدنم از زمین به بالا و اطراف را بگیرند. بی بی زهرا محل نشستنم را 
طوری آماده کرده بود که اگر تشنج سراغم آمد، آسیب نبینم. پشت سرم را تا ارتفاع یک متر 
پشتی می گذاشت و همیشه برایم دو تشک ضخیم پهن می کرد که وقتی با زمین برخورد می کنم 
دچار آسیب و کوفتگی نشوم. دور یک تکه چوب هم باندی چند لایه پیچیده بود تا موقع تشنج 
بین دندان هایم بگذارد تا زبانم تحت فشار دندان ها قطع نشود. بی بی زهرا همراه صبور و رفیق 
همیشگی من در این سال ها بوده است؛ چه در دوران جنگ تحمیلی و چه اکنون در جهاد سازندگی 

روستا با من همراه بوده و هست.«
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درخشش 
ناتمام

اگر قرار باشد از نظر فردی به حضور بازیکنان 
تیم ملی ایران در جام جهانی 2022قطر نگاه 
کنیم، شــاید این تورنمنت برای هیچ کس 
به انــدازه مهدی طارمی مهم نبود؛ ســتاره 
30ســاله پورتو که در 3سال گذشته دوران 
درخشــانی را پشت سر گذاشــته و هر روز 
شایعات فراوانی در مورد احتمال ترانسفرش 
به یک لیگ بزرگ اروپایی وجود داشته است. 
او به این جام جهانی آمده بود تا چشــم ها را 
بیشــتر از قبل به خودش خیره کند و برای 
تقویت یکی از آخرین فرصت هایش به منظور 
حضور در یک تیم و لیــگ بزرگ تر بجنگد؛ 
اما آیــا چنین هدفی محقق شــد؟ البته که 
طارمی یکی از بازیکنان درخشــان تیم ملی 
در قطر بود اما شاید خیز تاریخی او به نقطه 

اوج نرسید.
تیم ملی ایــران جام جهانی قطــر را خیلی 
ضعیف شروع کرد؛ با شکستی دور از انتظار 
و 6بر 2در برابر انگلستان. با وجود این همین 
بازی فرصت خوبی برای تاریخ سازی طارمی 
بود. او با به ثمر رســاندن هر 2 گل ایران به 
نخستین بازیکن تاریخ فوتبال کشور تبدیل 
شد که در جام جهانی بیش از یک گل به ثمر 
می رساند. به علاوه طارمی نخستین بازیکن 
آسیایی دبل کننده در جام جهانی لقب گرفت 
که این دومی رکورد مهم تــری بود. مهاجم 
بوشــهری در بازی دوم در برابر ولز هم یک 
پاس گل بــه رامین رضاییــان داد تا دوران 
موفقــش در جام جهانی را ادامــه بدهد، اما 
بازی سوم حکایتی دیگر داشت. در شبی که 
اغلب بازیکنان ایران نمایش کم فروغی مقابل 
آمریکا داشتند، طارمی هم ضعیف عمل کرد. 
بد بودن در یک بازی در تورنمنت ســنگین 
جام جهانی به تنهایی دلیلی برای زیر سؤال 
رفتن شایستگی های یک فوتبالیست نیست 
اما از بدشانســی طارمی، این بازی منجر به 
حذف تیم ملی شــد و دیگــر فرصتی برای 

جبران مافات باقی نماند.
بســیاری بر این باور بودند که درخشــش 
طارمی در جام جهانی می تواند زمینه انتقال 
او به یک باشگاه بزرگ را فراهم کند؛ اتفاقی 
که باید در تابستان آینده و در فاصله یک سال 
تا پایان قرارداد این بازیکن با پورتو رخ بدهد. 
آیا با شــرحی که رفــت، جام جهانی قطر به 
ترانسفر طارمی کمک کرد؟ هنوز نمی دانیم، 
اما اگر او به آن توپ لحظه آخر در برابر آمریکا 
می رسید و گل صعود را می زد، شاید خیلی 

چیزها عوض می شد.

یک سال، 3گل
اوضاع برای سردار آزمون خوب پیش نمی رود. 
مهاجم بااستعداد تیم ملی کشورمان در حالی 
زمستان گذشته بالاخره از لیگ روسیه دل کند 
و راهی بوندس لیگای آلمان شد که حضورش 
در لورکوزن چندان موفقیت آمیز نبوده است. 
او همزمان در تیم ملی هم رو به افول گذاشت 
و البته با مصدومیت نیز دست و پنجه نرم کرد. 
مجموعه این شرایط، وضعیتی را به وجود آورده 
که در آن آزمون طی یک ســال گذشته تنها 
موفق به زدن 3گل شــده است که تازه یکی از 
آنها هم در مسابقه دوستانه به ثمر رسیده است.

ســردار که یکی از بهترین گلزنان تاریخ لیگ 
روســیه به شــمار می آید، انگار با دل کندن از 
ســرزمین تزارها دچار طلسم شده است. او در 
مســابقات مختلف جمعا 22بار برای لورکوزن 
به میدان رفته اما فقط یک بار موفق به گلزنی 
شده که به نیم فصل دوم فصل گذشته مربوط 
می شود. او این گل را در مسابقات بوندس لیگا 
و در برابر تیم قعرنشــین گروتر فورت به ثمر 
رســاند. پس از آن دیگر خبری از درخشــش 
آزمون نشد و او مخصوصا فصل جدید را خیلی 
بد شروع کرد. بعد هم که داستان مصدومیت 
آزمون پیش آمد و این بازیکن هنوز نتوانســته 
زیرنظر ژابی آلونسو، سرمربی جدید لورکوزن 

به میدان برود.
در مســابقات ملی هم طی یک ســال گذشته 
تنها شــاهد به ثمر رســیدن 2گل از ســوی 
ســردار بوده ایم. او که البته در مرحله انتخابی 
جام جهانی 2022درخشــش زیادی داشت و 
نقش مهمی در صعود تیم ملی ایفا کرد، آخرین 
بار در فروردین موفق شد در یک مسابقه رسمی 
گل بزند. او در بازی پرحاشــیه با لبنان که در 
مشهد برگزار شــد، یکی از 2گل تیم ملی را به 
ثمر رســاند. آزمون همچنین پس از پشت سر 
گذاشــتن دوران مصدومیت، در آستانه آغاز 
مسابقات جام جهانی به اردوی اتریش رسید و 
تنها گل تیم ملی را در دیدار دوستانه با سنگال 
به ثمر رســاند. به این ترتیب این بازیکن که از 
ابتدای بهمن سال گذشته به لورکوزن پیوسته، 
در حدود یک ســال اخیر فقط 3گل نه چندان 
مهم به ثمر رســانده که نمی توانــد عملکرد 

جالبی باشد.

سقوط از ویترینمهدي طارمي در جام جهاني 2گل زد، اما صعود ايران مي توانست به او براي يک ترانسفر بزرگ کمک کند

آزمون دوران موفقی را پشت 
سر نمی گذارد؛ او در یک سال 
اخیر فقط 3گل زده است

سرازیری
سردار

Sardar Azmoun

Mehdi Taremi
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فقط ایران و فرانسه

تیم ملی انگلستان در حالی با شکســت 2بر یک مقابل 
فرانســه از رســیدن به مرحله نیمه نهایــی جام جهانی 
2022محروم شد که انصافا شاگردان ساوت گیت نمایش 
خوبی در این مسابقه داشتند. اوج بدشانسی انگلیس هم 
جایی بود که هری کین در دقایق پایانی یک ضربه پنالتی 
را از دست داد. فرانسه از همان روز اول نشان داد یکی از 
مدعیان جدی کسب عنوان قهرمانی اســت اما در برابر 
انگلیس واقعا دچار مشقت شــد و هرگز صعود آسانی را 
تجربه نکرد. به این ترتیب قصه پرغصه جام جهانی برای 
سه شیرها یک بار دیگر با حذف از مرحله یک چهارم نهایی 
به پایان رسید. نکته مهم اینکه تا قبل از دیدار با فرانسه، 
تنها تیم ملــی ایران و مهدی طارمی توانســته بودند به 
انگلیس گل بزنند اما خروس ها هــم 2بار دروازه حریف 

سنتی را باز کردند.

شاید هیچ مربی دیگری در این جام به اندازه ولید رگراگی مورد توجه قرار نگرفته 
باشد. مردی که مراکش را برای نخســتین بار در همه تاریخ به یک چهارم نهایی 
جام جهانی رساند و سپس این تیم را تا نیمه نهایی نیز برد. او دست به کاری زده 
که چیزی شبیه معجزه به نظر می رســد. رگراگی در پایان دوران فوتبالش برای 
مدتی به عنوان دستیار در تیم ملی مراکش کار کرد و سپس در لیگ این کشور 
مشغول به کار شد. او بعد از مدتی مورد توجه باشگاه الدحیل قرار گرفت و با این 
تیم توانست به قهرمانی رقابت های لیگ ستارگان قطر راه پیدا کند. او سپس به 
مراکش برگشت و با باشگاه ویداد قهرمان لیگ این کشور شد. وقتی اختلاف هلیل 
هودزیچ با ستاره های مراکش در آستانه جام جهانی بالا گرفت، فدراسیون فوتبال 
این کشور به سراغ رگراگی رفت و او را به عنوان مربی جدید برگزید. آنها اما هرگز 

تصور نمی کردند این انتخاب تاریخی ترین لحظه های فوتبال شان را رقم بزند.
 رگراگی در درجه اول، اتحاد را به اردوی تیم برگرداند تا نفراتی مثل زیاش و مزروعی 
که با تیم ملی وداع کرده بودند، دوباره به تیم ملی مراکش برگردند. او می توانست 
توجیه بتراشد، می توانست زمان را بهانه کند و اساسا از زیر بار این مسئولیت طفره 
برود اما در تیم ماند و تلاش کرد تا با همه وجود مراکش را به اهدافش نزدیک کند. 
رگراگی یک تیم بسیار منظم برای مراکش ساخته است. تیمی که بسیار خوب دفاع 
می کند و در حمله نیز تیم خطرناکی است. او از همه ظرفیت فوتبال مراکش به خوبی 
استفاده کرده و با این تیم کاری کرده که هیچ چیز نتواند مانع از موفقیتش شود. حالا 
همه رگراگی را به عنوان بهترین مربی جام می شناسند. کسی که بعید نیست بعد از 

این تورنمنت، در یکی از بزرگ ترین تیم های ملی دنیا مربیگری کند.

سلطان جام! 
 ولید رگراگی با مراکش یکي از چهره هاي خاص جام جهاني بوده 

و حالا فاصله اي تا حضور در دیدار نهایي ندارد

4سال پیش هم حق شان بود

تیمی که امسال در جام جهانی توانسته تحسین همگان 
را متوجه خود کند، مراکش اســت. آنها به نخستین تیم 
آفریقایی تاریخ تبدیل شدند که توانسته حضور در مرحله 
نیمه نهایی جام جهانی را جشن بگیرد. این در حالی است 
که شاید در جام جهانی قبلی هم حق مراکش بود که نتایج 
خیلی بهتری بگیرد. آنها در نخستین بازی مرحله گروهی 
نمایشی در برابر ایران داشتند که گزارشگر بازی را مجاب 
کرد در دقیقه بیستم آرزوی پایان مسابقه را به زبان بیاورد 
اما با گل به خودی ثانیه پایانی شکست خوردند. در بازی 
دوم هم در برابر پرتغال در همان دقیقه ســوم از رونالدو 
گل خوردند، اما 90دقیقه حملات جســورانه این تیم به 
جایی نرسید و نهایتا در دیدار ســوم نیز در حالی مقابل 
اسپانیا به تساوی 2بر 2رضایت دادند که انصافا آنجا هم 

حق شان برد بود.

پس زبان هم داشتید...

10روز بعــد از حذف تیم ملــی ایــران از مرحله گروهی 
جام جهانی، سرانجام فدراسیون فوتبال یک بیانیه مرتبط 
با این موضوع منتشر کرد. البته فکر نکنید پای عذرخواهی، 
دلجویی، ابراز شرمندگی یا حتی تعیین تکلیف تیم ملی در 
میان است؛ نه. آنها فقط به شایعه دستمزد 500هزار یورویی 
کارلوس کی روش واکنش نشان داده  و نوشته اند: »همانطور 
که پیش از این بارها به صورت رسمی اعلام شده مبلغ قرارداد 
سرمربی تیم ملی در جام جهانی ماهانه 50هزار یورو بوده و 

سایر مبالغ مطرح شده در رسانه ها کذب است.« جالب 
اینجاســت که رقم 500هزار یورویی برای قرارداد 

کی روش را رســانه های عربســتانی اعلام کرده 
بودند اما همین که 10روز بعد از حذف لااقل به 

این بهانه فهمیدیم فدراسیون »زبان« دارد، 
خودش اتفاق باشکوهی به حساب می آید. 

خیلی ممنون رفقا!

این تلخی، پایان نبود
 بر خلاف اخباری که از خداحافظی کریستیانو رونالدو منتشر شده
اما ممکن است او در یک جام جهانی دیگر هم بازی کند

اکیپ ادعا کرده بود که کریســتیانو به خداحافظی از 
فوتبال فکر می کند ولي فدراســیون فوتبال 

پرتغال پس از ناکامی تیم ملی این کشور 
در بیانیه ای اعــلام کرد که رونالدو حق 
ندارد از تیم ملی خداحافظی کند. با همه 
این ها، به نظر می رسد این جام آخرین 
جام جهانی ستاره پرتغالی بود، هر چند 
نامزد رونالــدو گفته 41ســالگی زمان 

بهتری برای خداحافظی از فوتبال اســت 
و همه می دانیم رونالدو 4سال بعد 41ساله 

خواهد بود و این یعنی ممکن اســت برنامه ای 
برای جام جهانی آینده در آمریکای شمالی داشته باشد.

وقتی رونالدو در بازی با ســوئیس روی نیمکت نشســت 
خیلی ها به شجاعت سانتوس، ســرمربی تیم ملی پرتغال 
آفرین گفتند اما بازی با مراکش که ســخت گل می خورد و 
اصلا نمی خورد، فرق داشت و نمی شد به همان فرمول برای 
پیروزی بر این تیم عمل کرد. امثال لوییس فیگو از سرمربی 
تیم ملی انتقاد شدید کرده اند و به نظر می رسد قطر پایان 
دوران سانتوس در سلسائوی اروپا باشد. فیگو گفته: »شما 
نمی توانید جام جهانی را با رو نالدو که روی نیمکت است، 
برنده شوید. خوب است که مقابل سوئیس پیروز شدید، 
نتیجه عالی بود اما می توانیــد هر بازی این کار را انجام 
دهید؟ نه. کنار گذاشــتن رو نالدو یک اشتباه بود. این 

باخت بر عهده مربیان تیم  است.«
    رونالدو در آخرین بــازی اش در جام جهانی باز هم به 
یک رکورد جدید رسید. او با 196بازی ملی مشترک در 
صدر بیشترین بازیکنان با بیشترین بازی در رده ملی 

قرار گرفت؛ بازی های دوســتانه بین المللی )52(، مقدماتی 
جام جهانی )47(، مقدماتی یورو )35(، یورو )25(، 
جام جهانی )22(، لیــگ ملت های اروپا )11(، 
جام کنفدراســیون ها )4(. بیشترین بازی 
ملی در تاریخ فوتبال؛ )آمــار مورد تأیید 
فیفا(: کریس رونالدو )پرتغال 196بازی(، 
بدر المطوع )کویت 196بازی(، سو چین 

آن )مالزی 195بازی(.
    رونالدو این فصل در منچستریونایتد، 
روزهای خوبی را سپری نکرد و فقط 4بازی 
لیگ برتر، در ترکیب اصلی تیمش قرار گرفت. 
او توقع نداشــت این روند به تیم ملی هم سرایت کند. 
رونالدو در دور گروهی، بازیکن ثابت پرتغال بود. اعتراض او به 
تعویض مقابل کره جنوبی، باعث شد در لیست سیاه قرار بگیرد.
    رونالدو نخستین بازیکنی شــد که در 5دوره مختلف 

جام جهانی موفق به گلزنی می شود؛ رکوردی که 
حتی مســی هم به آن نرسیده. لیونل مسی 

سال2010 زیرنظر مارادونا موفق به گلزنی 
نشده بود.

    کریســتیانو تاکنــون در 5دوره 
جام جهانی حاضر بوده و فقط 8گل زده 
که یکی کمتر از اوزه بیو اســت که سال 

1966تنها در یک دوره 9گل برای پرتغال 
به ثمر رساند.

    رونالدو هرگز در مراحــل حذفی جام جهانی 
موفق به گلزنی نشده؛ 8بازی، 9ساعت ونیم )570دقیقه( 

حضور در زمین، 27ضربه به سمت دروازه حریفان و صفر گل.

    پرتغال قبل رونالدو؛ 3حضور در جام جهانی، 3حضور در 
یورو، بدون قهرمانی. پرتغال با رونالدو؛ 5 حضور در جام جهانی، 
5حضور در یورو، 2قهرمانی ملی در یورو و لیگ ملت های اروپا.
    بازیکنان پرتغال 3 اشتباه منجر به گل داشتند که بیش از 
هر تیم دیگری بود. فقط کانادا، ولز و استرالیا اشتباهات منجر 
به گل بیشتری از این تیم داشتند. دیگو کاستا، دروازه بان این 
تیم در دقیقه آخر بازی با غنا هم یک اشتباه بزرگ داشت و 

شانس آورد توپ گل نشد.
    مراکــش 8ســاعت از حریفــان گل نخــورده. از آغاز 
جام جهانــی و در 480 دقیقه بازی، هیــچ رقیبی موفق به 
گشــودن دروازه مراکش نشده اســت. آخرین تیمی که با 
دریافت یک گل به مرحله نیمه نهایی جام جهانی رسید و در 

نهایت قهرمان شد ایتالیا در جام جهانی 2006 بود.
    جام جهانــی 1986 مراکــش در روز پایانــی مرحله 
گروهی 3 بر یک پرتغال را شکســت داد تا به نخستین 
تیم آفریقایی تاریخ تبدیل شــود که به مرحله 
حذفی جام جهانی می رســد. حالا دوباره با 
شکست پرتغال، مراکش نخستین تیم 
آفریقایی و حتی عرب و مســلمان شد 
که به نیمه نهایی این رقابت ها می رسد.

    مراکش وقتــی گل اول را می زند، 
نتیجه می گیرد. عملکرد مراکش از آغاز 
سال 2022 در مســابقاتی که گل اول را 
به ثمر رسانده است؛ 11بازی، 10برد، یک 
باخت. تنها باخت؛ شکست یک بر 2مقابل مصر 
در یک چهارم نهایی جام ملت های آفریقا )گل دوم مصر در 

وقت های اضافه به ثمر رسید(.

یوسف 
۳گل،  با  النصیری 

به برترین گلزن تاریخ 
مراکــش در جام های 

جهانی تبدیل شد.

پرتغال
 در هر 6بازی آخر 

جام جهانــی که در نیمه 
اول بازنده به رختکن رفته، 

در نهایت بازنده بوده 
. ست ا

نقل قول

کریــس رونالدو:  قهرمانــی در جام جهانی بــا پرتغال 
بزرگ ترین و جاه طلبانه ترین رؤیــای دوران حرفه ای من 
بود. خوشــبختانه عناوین ملی زیادی کســب کرده ام اما 
قرار دادن نام کشورمان در صدر جهان، بزرگ ترین رؤیای 
من بود. برای ایــن اتفاق تلاش کردم. سرســختانه برای 
این رؤیا جنگیــدم. در 5  دوره جام جهانی که در طول این 
16 سال حضور داشتم، همیشــه در کنار بازیکنان بزرگ 
و با حمایت میلیون ها پرتغالی بــازی کردم و تمام توانم را 
گذاشتم. من تمام توانم را در زمین بازی قرار دادم. وقتی 
زمان جنگیدن رسید، هرگز رو برنگرداندم و هرگز از رؤیای 
خود که متأسفانه روز شنبه به پایان رسید، دست نکشیدم. 
این مسئله ارزش واکنشی شدید و ســریع را ندارد. فقط 
می خواهم همــه بدانند که چیزهای زیادی گفته شــده، 
چیزهای زیادی نوشته شــده و گمانه زنی های زیادی در 
مورد آن صورت گرفته اما تعهد مــن به پرتغال حتی یک 
لحظه هم تغییر نکرده اســت. همیشــه برای هدف همه 
جنگیده ام و هرگز به هم تیمی های خود و کشــورم پشت 
نخواهم کرد. هم اکنون حرف بیشــتری برای گفتن وجود 
ندارد. از پرتغال ممنونم. از قطر ممنونم. این رؤیا تا زمانی که 
ادامه داشت خوب بود. حالا بیایید امیدوار باشیم که زمان، 
مشاور خوبی باشد و به همه اجازه این را بدهد تا خودشان 

نتیجه گیری کنند.

هری مگوایر، مدافع تیم ملی انگلیس: باور داشتیم که 
می خواهیم این تورنمنت را ببریم. فرانسوی ها قهرمان جهان 
شــده بودند و به نظر من آنها برای بالابردن جام پیشــروی 
خواهند کرد اما اگر بخواهم صادقانه صحبت کنم باید بگویم 
که در خیلی از صحنه ها بسیار از آنها بهتر بودیم. می خواهم 
صحبتی درباره این گروه بازیکنان داشته باشم. نشان دادیم 
که لیاقت حضور در این مراحل و چنین بازی های بزرگی را 
داریم. فکر می کنم با وجود باخت این مسئله را ثابت کردیم.

مارکوس رشفورد، ســتاره جوان تیم ملی انگلیس: 
هفته های اخیر سرشار از احساسات بود. تک تک بازیکنان هر 
آنچه در توان داشتند به کار بستند. ما نزدیک شدیم اما نه به 

اندازه کافی. قول می دهم که ما دوباره باز می گردیم.
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انگلیس مخترع فوتبال نوین است اما دیر به جام جهانی اضافه شد چون آنها معتقد 
بودند فیفا مرز بین فوتبال حرفه ای و غیرحرفه ای را مشخص نکرده است و برگزاری 
جام جهانی می تواند به المپیک آسیب بزند. با این حال وقتی به حضور در جام جهانی 
قانع شدند، تنها سه، چهار بار توانستند خودی نشان دهند. آنها هر بار در هر تورنمنتی 
شــعار می دهند که »جام به خانه برمی گردد« که منظور از خانه همان محل تولد یا 
اختراع فوتبال است اما هر بار دست از پا درازتر، خودشان به خانه برمی گردند البته با 

دست های خالی. در این دوره انگلیس واقعا تیم شایسته ای بود و در برابر 
فرانسه تیم برتر میدان اما حالا برای تکرار تنها قهرمانی عمرشان 

باید 4ســال دیگر هم صبر کنند و حســرت قهرمانی شــان 
60ساله شود.

    برای نخســتین بار از ســال 1990، مدافع عنوان 
قهرمانی )فرانســه( و نایب قهرمــان جام جهانی قبلی 
)کرواسی( به نیمه نهایی صعود کردند. سال90آرژانتین 
و آلمان قهرمان و نایب قهرمان های ســال 1986به 

نیمه نهایی و در نهایت به فینال رسیدند.
    فرانسه برای هفتمین بار به نیمه نهایی جام جهانی 

راه یافت که از این لحاظ در کنار ایتالیا در رده سوم جای 
گرفت، تنها یکی کمتر از برزیل. آلمان با 12بار راهیابی به 

نیمه نهایی با اقتدار از دیگران موفق تر بوده است.
    پس از سال های 1982و 1986که 2بار پیاپی به نیمه نهایی 

رفتند و هر دو بار مقابل آلمان شکست خوردند، نخستین باری است که 
فرانسوی ها 2بار پیاپی در این مرحله حاضر می شوند.

    از سال 1998که برزیل به عنوان مدافع عنوان قهرمانی تا نیمه نهایی )در نهایت دوم 
شد( پیش رفت، هیچ مدافع عنوان قهرمانی دیگری تا این مرحله پیش نرفته بود که 
فرانسه این طلسم را شکست. فرانسه )2002(، برزیل )2006(، ایتالیا )2010(، اسپانیا 
)2014(، آلمان )2018( اکثرا در مرحله گروهی حذف شدند، غیراز اسپانیا و برزیل 

که در مرحله یک هشتم از رقابت ها کنار رفتند.

    این هفتمین بار اســت که انگلیس از مرحله یک چهارم نهایی جام جهانی حذف 
می شود که بیش از هر تیم دیگری در تاریخ جام جهانی است.

    دیدیه دشــان به عنوان ســرمربی 17بازی در جام جهانی داشته که 13پیروزی 
به دست آورده؛ 2باخت و 2تساوی. او در مراحل حذفی شکست نخورده است.

    پس از آنکه اولیویه ژیرو رکورد تیری آنری را به عنوان بهترین گلزن تاریخ تیم ملی 
فرانسه زد، رکورد تعداد پاس گل تیری آنری هم در این دوره توسط بازیکنی دیگر زده 
شد. آنتوان گریزمان با رکورد 27پاس گل آنری در تیم ملی برابری کرد و در 

صدر قرار گرفت. زیدان با 26پاس گل در رده سوم است.
    هوگو لوریس، دروازه بان فرانسه سرانجام توانست از رکورد 
لیلیان تورام بگذرد و به  تنهایی با 143بازی رکورددار بازی 
ملی در تیم ملی فرانسه شود؛ هوگو لوریس 143، لیلیان 
تورام 142، تیری آنری 123، اولیویه ژیرو 118بازی. 
جالب اینکه این نسل تیم ملی همه دستاوردهای تیری 
آنری را پشت سر گذاشته اند؛ گل ملی، پاس گل و نفر 

دوم بیشترین بازی ملی.
    هری کین در شــبی که می توانست به رکورددار 
گلزنی در تیم ملی انگلیس تبدیل شود، پنالتی خود 
را از دســت داد تا با 53گل در کنار وین رونی قرار گیرد 
و نتواند به تنهایی به بهترین گلزن تاریخ تیم ملی انگلیس 
تبدیل شــود؛ هری کین )53گل در 80 بازی(، وین رونی )53 
گل در 120 بازی(. رونی 50درصد بیش از کین بازی ملی انجام داده.

    کین نخستین بازیکن سه شیرها است که از زمان دیوید بکهام در سال 2002، 
در یک تورنمنت جام جهانی 3پاس گل داده است. او در مجموع تنها 68پاس در طول 
جام جهانی داده که 60درصد از این پاس ها در یک سوم پایانی بوده. کین ممکن است 
در قطر فقط 7شوت زده باشد، اما او مستقیماً در 33درصد از گل های زده شده توسط 

انگلیس نقش داشته است.
    سه شــیرها هرگز به تعداد گلزنان مختلف در یک دوره از هیچ تورنمنت بزرگی 

به خانه برمی گردیم
انگلیسی ها در هر تورنمنت بزرگی شعار می دهند که این بار جام به خانه 

برمی گردد اما در نهایت خودشان برمی گردند

سوژه روز

 همه 
علیه داوران

آیا فیفا واقعاً می خواست رونالدو و مسی به 
فینال برسند؟

2دیدار شــب دوم مرحله یک چهارم نهایی جام جهانی 
هم جنجال های داوری داشت. بازیکنان پرتغال معتقد 
بودند که داور آرژانتینی به خاطر رقابت مســی- رونالدو 
نباید برای دیدار پرتغال برگزیده می شــد. داور برزیلی 
دیدار فرانســه- انگلیس هم بســیار ضعیف عمل کرد و 
صدای انگلیسی ها را درآورد. او صحنه های 50-50را به 
سود فرانسه سوت می زد. انگلیسی ها مدعی بودند که در 
نیمه اول باید خطای اوپامکانو روی هری کین را پنالتی 
می گرفت. یک صحنه هم در نیمــه دوم اتفاق افتاد که 

مدافع انگلیس ژیرو را هل داد و مشکوک به پنالتی بود.
در این دوره بــا وجود توپ های هوشــمند و تکنولوژی 
نیمه خودکار آفســاید و کمــک داور ویدئویــی، باز هم 
جنجال هــای داوری از بین نرفت. علیرضــا فغانی یک 
پنالتی ناحق برای پرتغال به زیان اروگوئه گرفت که همان 
پنالتی باعث حذف نماینــده آمریکای جنوبی در مرحله 
گروهی شد. در بازی اســپانیا- ژاپن گل نماینده آسیا با 
خط کش و کولیس اندازه گیری شــد و اگر حالت عادی 
بود، آلمان از گروه مرگ حذف نمی شــد. یکی از 3گل 
آفساید آرژانتین به عربستان هم می توانست مورد پذیرش 
قرار بگیرد. اروگوئه یک بار دیگر هم از داوری زیان دید؛ 
وقتی در ثانیه های پایانی بــازی با غنا پنالتی مدافع تیم 
آفریقایی روی کاوانی نادیده گرفته شد. تیم فرانسه هم 
خودش مدعی مظلوم واقع شدن است؛در دقیقه آخر بازی 
با تونس گل گریزمان که ســالم بود و پیش از رسیدن به 
این بازیکن مدافع تیم حریف به توپ ضربه زده بود، توسط 
داور و سیستم کمک داور ویدئویی مردود اعلام شد. حتی 
لیونل مسی هم از داور اسپانیایی بازی با هلند شاکی بود و 

علیه متئو لاهوس موضع گرفت.
تا پیش از حذف پرتغال به دســت مراکــش عده ای ادعا 
می کردند فیفا می خواهد رونالدو و مسی را به فینال ببرد 
تا رکورد بیننده تلویزیونی را بشــکند و پول بیشتری از 

اسپانسرها بدوشد.
پس از 2بازی شــب دوم مرحله یک چهارم هم بازیکنان 
پرتغال شــاکی بودند هم انگلیســی ها. گــری نویل در 
برنامه تلویزیونی درباره قضاوت ویلتون سامپایو در بازی 
انگلیس-فرانسه گفت: »درباره داور، فکر می کنم کابوسی 
تمام عیار بود. داوری را به سخره گرفت. شاید مردم بگویند 
اینها بهانه اســت اما او واقعا افتضاح بود.« پپه هم پس از 
باخت به مراکش درباره داور آرژانتینــی گفت: »بعد از 
حرف های مسی و آرژانتینی ها، قابل قبول نبود که یک داور 
آرژانتینی بازی ما را قضاوت کند. نمی گویم اینها لزوما به 
هم ربط دارند اما در نیمه دوم اصلا بازی نکردیم. دروازه بان 
حریف دائم بازی را متوقف می کرد و فقط 8دقیقه وقت 
تلف شده گرفته شــد. بعد از چیزی که امروز دیدم، حالا 
می توانند جام را تحویــل آرژانتین دهند.« برونو فرناندز 
هم همین موضــع را علیه داور گرفــت: »نمی دانم قرار 
است جام را به آرژانتین بدهند یا نه. مهم نیست. بگذارید 
حرفم را بزنم. خیلی عجیب است که داور مسابقه  ما را از 
کشوری انتخاب کردند که هنوز در جام است. مشخص 
بود که کار را برایمان سخت کردند. قابل قبول نیست که 

در جام جهانی داور آرژانتینی داریم اما داور پرتغالی نه.«

مراکش یکی از تیم های آفریقایی جام جهانی است اما به لحاظ مدل بازی، اصلا 
شبیه آفریقایی ها نیســت. این تیم هیچ وقت بیش از حد احساسی نمی شود، 
نبض بازی را از دست نمی دهد، بی محابا حمله نمی کند و اساسا درگیر هیچ 
نوعی از بی نظمی نیست. مراکش فوتبالی به شــدت منظم و مبتنی بر اصول 
بازی می کند. آنها به لحاظ دفاعی، بهترین تیم جام به شمار می روند و اینکه 
فقط یک گل در این تورنمنت خورده اند، اصلا تصادفی به نظر نمی رسد. کاری 
که مراکش مقابل پرتغال و اسپانیا در این جام انجام داده، یک الگوی بی نقص 
دفاعی است. الگویی که احتمالا به زودی مورد توجه بسیاری از تیم های ملی در 

دنیای فوتبال قرار خواهد گرفت.
 مراکش روبــه روی پرتغال با 4مدافع بازی کرد. آنها یــک بازیکن را به عنوان 

تدافعی ترین هافبک جلوی این 4نفر گذاشتند تا درصورت نیاز به دفاع اضافه 
شود و یک عرض 3نفره را در دفاع بسازد. 2هافبک روی دست او قرار گرفتند و 
2هافبک نیز به کناره ها رفتند. یوسف النصیری نیز تنها مهاجم این تیم روبه روی 
پرتغال بود. برنامه مراکش، قطع ارتباط کامل بین هافبک ها و مهره های هجومی 
پرتغال بود و کندی روبن نوس در میانه میدان نیز به مراکش کمک کرد تا به 
خوبی روند انتقال بازی پرتغال را نابود کند. در این شرایط، پرتغالی ها راهی به 
جز استفاده از توپ های بلند و پاس های قطری نداشتند و دفاع این تیم ناچار 
بود بالا بیاید. همین مسئله موجب می شد مراکشی ها با سرعت بسیار بالایی 
ضدحمله بزنند و دفاع حریف را دچار مشکل کنند. این موضوع به خصوص بعد 
از به گل رسیدن مراکش مشخص شد. جایی که پرتغال تلاش می کرد بالا بازی 

کند و مراکش با ضدحمله های مرگبار، این تیم را به دردسر می انداخت.
 صعود مراکش در 2نبرد سخت با اسپانیا و پرتغال، اصلا شبیه اتفاق و تصادف 
به نظر نمی رسید. آنها درخشان و حساب شده بازی کردند و برای تمام دقایق 
بازی برنامه داشــتند. نتیجه این برنامه دقیق و مبتنی بر جزئیات، 2پیروزی 
حساس و سرنوشت ساز بود که مراکش را به نخستین تیم آفریقایی نیمه نهایی 
در تاریخ جام جهانی تبدیل کرد. تیمی آفریقایی که البته اصلا شبیه تیم های 
حاضر در این قاره نیست. تیمی که عالی فوتبال بازی می کند، نظم باشکوهی 
دارد و با شایستگی، تبدیل به شگفتی ساز بزرگ این مرحله از جام جهانی شده 
است. بدون شک جام جهانی 2022 را با این تیم به یاد خواهیم آورد. تیمی که 

انگار برای معجزه کردن ساخته شده است.

تیم آفریقایی، دفاع اروپایی
 مراکش چگونه پرتغال را زمین گیر کرد؟

 الگوی این تیم احتمالا به زودی مورد توجه بسیاری از تیم های ملی در دنیای فوتبال قرار خواهد گرفت 

نداشــته. 13گل این تیم را در این دوره 8بازیکن مختلف به ثمر رسانده اند و 13گل 
بیشترین تعداد گلی است که انگلیسی ها در یک دوره جام جهانی زده اند.

    انگلیس هرگز در جام جهانی نتوانسته شکســت در نیمه اول را جبران کند و در 
بازی هایی که در نیمه نخست از حریف عقب افتاده، 2تساوی و 6شکست متحمل شده 
است. این در حالی است که فرانسوی ها غیراز یک بار که مساوی کردند، در 24بازی از 

25باری که در نیمه اول از حریف پیش افتادند، بازی را برده اند.
    هری کین در جام جهانی 4گل از روی نقطه پنالتی به ثمررسانده است؛ بیش از 

هر بازیکن دیگری. او مقابل فرانسه برای اولین بار در جام جهانی پنالتی از دست داد.
    پس از 3کلین شیت و 287دقیقه، سرانجام دروازه جردن پیکفورد و انگلیس توسط 

اورلین شوامنی باز شد.
    آخرین گلی که انگلیس در جام جهانی 2022 دریافت کرده بود، گل دقیقه 90+14 

مهدی طارمی در بازی اول مقابل ایران بود .

تیــم 
ملی فرانسه تا به حال در 

هیچ دیداری از رقابت های یورو 
و جام جهانی کــه در آن کیلیان امباپه 
از ابتدا به میدان رفته، متحمل شکست 
نشده است. باخت به سوئیس در ضربات 
پنالتی یورو 2020مورد محاســبه قرار 

نگرفته چون بازی در وقت قانونی 
و اضافه مســاوی بود.
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 نگاه
به یونان

ممکن است علیرضا 
جهانبخش و مهدی ترابی به 
این لیگ درجه 2ملحق شوند

زمانــی برگــزاری مســابقات 
جام جهانی برای فوتبال ملی ایران 
به منزله باز شدن بازارهای جهانی 
به روی بازیکنان مستعد ایرانی 
بود. به طور مشــخص می توان 
به ســیل مهاجــرت بازیکنان 
کشــورمان بــه بوندس لیگای 
آلمــان پــس از جام جهانــی 
1998اشــاره کرد. حتی حضور 
مهدی طارمــی در لیگ پرتغال 
هم بعد از جام جهانی 2018رقم 
خورد. با این حال به نظر می رسد 
جام شکست خورده بیست ودوم 
در این زمینه هم بــرای فوتبال 
ایران نتیجه درخشــانی نداشته 
باشد. اگرچه هنوز برای قضاوت 
زود است اما از شــایعات و اخبار 
غیررســمی اینطور برمی آید که 
نباید منتظر اتفاق چندان بزرگی 

در این زمینه باشیم.
به طور مشــخص طــی چند روز 
گذشــته حــرف و حدیث هایی 
در مورد احتمــال انتقال 2وینگر 
تیم ملی به لیــگ درجه 2یونان 
منتشر شــده اســت. می گویند 
پاناتینایکــوس به صورت قرضی 
و 6ماهه خواهــان جذب علیرضا 
جهانبخــش اســت؛ بازیکنــی 
کــه اغلــب اوقــات در فاینورد 
نیمکت نشــین بوده. بــه علاوه 
رســانه های یونانی از چراغ سبز 
مهدی ترابی به چند باشــگاه در 
این کشــور خبر داده انــد. البته 
ترابی با پرسپولیس قرارداد دارد 
و گزارش ها هم روشن نکرده که 
مقصود از انتقال احتمالی او برای 
بین 2نیم فصل است یا پایان فصل. 
در هر صورت پررنگ شــدن اسم 
یونان در رسانه های داخلی، شاید 
در تناسب کامل با کیفیت حضور 

تیم ملی در جام جهانی باشد.

 2 اختلاف عیسی
با پرسپولیس

بازگشت عیسی آل کثیر به پرسپولیس هنوز قطعی 
نیست چون طرفین هنوز به توافق نرسیده اند

 
 عیســی آل کثیــر مهاجــم جنوبــی 
پرســپولیس که با وجــود ثبت گل های 
خاطره انگیــز و مهــم برای ایــن تیم با 
بدشانســی های بزرگــی مواجه شــد، 
اکنون بعد از پشت ســر گذاشتن دوران 
مصدومیت در شــرایط تمدید قرارداد با 
سرخپوشــان قرار گرفته است. او با یک 
بدشانســی بزرگ و پارگی رباط صلیبی 
مواجه شــد و البته تعلل در انجام عمل 
جراحی، مدت این دوری را بیشتر کرد. 
با این حال عیســی از حمایــت یحیی 
گل محمدی بهره می برد و بعد از رسیدن 
به شــرایط تمرین، با تشــخیص یحیی 
به تمرینات پرســپولیس بازگشته تا به 

آمادگی کامل برسد.
عیسی حالا به شرایط بازی رسیده ولی 
هنوز قراردادی با این بازیکن امضا نشده 
و در واقع او یک بازیکن آزاد محســوب 
می شود. در چند هفته گذشته خبرهای 
مختلفی در رســانه ها منتشــر شد که 
پرسپولیس قرار اســت خیلی زود با این 
بازیکن قرارداد امضا کند ولی این اتفاق 
هنــوز رخ نداده تــا شــایعات مختلفی 
درخصــوص احتمال جدایــی آل کثیر 
مطرح شود و جالب اینجاســت که او با 
3-2پیشنهاد خوب هم مواجه شده است.

 
   یحیی، عیسی را می خواهد

هفته گذشــته برخی رســانه ها به این 
موضوع اشــاره کردند کــه آل کثیر بعد 
از رسیدن به شــرایط بازی و با توجه به 
اینکه با چند پیشنهاد خوب مواجه شده 
اســت، جواب تماس های پرسپولیس را 
نمی دهد و همین موضوع هم باعث شده 
تا گل محمدی دیگر علاقه ای برای حفظ 
این بازیکن نداشته باشــد. ولی آخرین 
اخبار حاکی از آن است که برخی مسائل 
دیگر باعث شده تا مذاکرات پرسپولیس 
با ایــن بازیکن به نتیجه قطعی نرســد. 
طرفین در مورد 2موضوع مهم اختلاف 
دارند که اگر برطرف نشود احتمال جدایی 

آل کثیر بیشتر خواهد شــد؛ مسئله اول 
مبلغ قــرارداد و مســئله دوم هم مدت 

قرارداد است.
آل کثیر مدت هاست فوتبال بازی نکرده 
و همین موضوع باعث شده تا پرسپولیس 
برای مدت قرارداد دســت به عصا عمل 
کند. ظاهــرا پرســپولیس درنظر دارد 
قرارداد این بازیکن تــا آخر فصل اعتبار 
داشته باشد ولی نظر آل کثیر روی قرارداد 
یک ونیم ساله اســت، موضوعی که هنوز 
بــا موافقت پرســپولیس همراه نشــده 
اســت. جدا از این موضــوع، طرفین در 
مورد مسائل مربوط به مبلغ قرارداد هم 
با یکدیگر توافق ندارند و همین موضوع 
ماجرای ماندن آل کثیر در پرسپولیس را 

کمی پیچیده کرده است.
بر خــلاف برخی خبرهــا، گل محمدی 
همچنــان تمایل به حفظ ایــن بازیکن 
دارد و این موضوع را قبلا هم به باشــگاه 
اعلام کرده ولی مسئله مهم این است که 
مدیران پرســپولیس هنوز با این مهاجم 
در مورد مبلغ و مدت قــرارداد به توافق 
نرســیده اند. از طرفی 3-2 تیم صنعتی 
هم بــه این بازیکن پیشــنهادهای مالی 
خوبی داده اند و شرایط آنها با شرایطی که 
پرســپولیس جلوی پای عیسی گذاشته 

قابل قیاس نیست.
آل کثیر بعد از پیوســتن به پرسپولیس 
عملکــرد خوبــی در این تیم داشــت و 
خیلی زود تبدیل بــه بازیکنی محبوب 
نزد هواداران شد. برخی بر این عقیده اند 
که پرسپولیس می تواند روی مبلغ قرارداد 
ریسک کرده و در نهایت با آل کثیر برای 
یک فصل و نیم قــرارداد امضا کند ولی 
مســئله دیگر به مســائل مالی مربوط 
می شــود که مبلغ مورد نظر پرسپولیس 
با چیزی که آل کثیــر می خواهد تفاوت 
زیادی دارد. باید دیــد در نهایت طرفین 
با یکدیگر به توافق می رســند یا آل کثیر 
 فوتبالــش را در تیــم دیگــری ادامــه 

خواهد داد.

طلسم
   جام جهانی 2014

تیم ملی ایران در این دوره از 
مسابقات با آرژانتین، نیجریه 
و بوسنی هم گروه بود. از این 
گروه آرژانتین و نیجریه به مرحله 
بعد صعود کردند. نیجریه در یک هشتم 
نهایی در برابر فرانســه شکست خورد و 
حذف شد اما آرژانتین تا فینال بالا رفت و 
آنجا مقابل آلمان زانو زد. حضور آلبی سلسته 
در بازی نهایی، بیشترین پیشروی یک تیم 
حذف کننده کی روش روی نیمکت تیم ملی 

ایران بوده است.

   جام ملت های آسیا 2015
در بازگشت از جام جهانی 2014که به واسطه بازی 
خوب در برابر آرژانتین برای فوتبــال ایران جنبه ای 
»فاتحانه« یافته بود، کی روش تیمش را به جام ملت های 
آسیا 2015در استرالیا برد. می دانید که از مرحله گروهی 
بالا آمدیم اما آنجا در آن بازی جنجالی که با اخراج مهرداد 
پولادی هم همراه بــود مقابل عراق شکســت خوردیم. عراق 
در نیمه نهایی بــه کره جنوبی باخت و کره هــم در فینال مغلوب 
استرالیای میزبان شد تا در واقع ایران در برابر یکی از بدترین تیم های 

حاضر در مرحله حذفی از جام کنار رفته باشد.

   جام جهانی 2018
درنظر خیلی از هواداران فوتبال در ایران، حضور ایران در این دوره از مسابقات 
حضوری چشمگیر و قابل قبول تلقی شده است. دلیل عمده شکل گیری این باور 

هم آن است که اگر توپ آخر مهدی طارمی در بازی با پرتغال گل می شد، تیم 
ملی به مرحله حذفی می رسید. با این حال دلایل زیادی وجود دارد که مجاب مان 
می کند به آن بازی ها افتخار نکنیم. ما مراکش را در حالی بردیم که همه می دانند 
حق مان پیروزی نبود و آن برد در شرایط واقعا ناعادلانه رقم خورد. در برابر پرتغال 
خوش اقبال بودیم که پنالتی کریس رونالدو گل نشد و البته بنا به گزارش تایمز، 
تنها اشتباه کمک داور ویدئویی در کل آن بازی ها منجر به اعلام پنالتی به سود 
ایران و گلزنی کریم انصاری فرد شــد. از همه جالب تر تفاخر به شکست یک بر 
صفر در برابر اسپانیاست؛ آن هم درحالی که ماتادورها در 3جام جهانی اخیر تنها 
3تیم را برده اند؛ ایران، استرالیا و کاستاریکا. تازه پیروزی اسپانیا مقابل ایران با 
»سرمربی موقت« به دســت آمد! در هر صورت 2تیم اسپانیا و پرتغال در حالی 
از این گروه بالا رفتند که هر دو در یک هشتم نهایی با شکست در برابر روسیه و 

اروگوئه حذف شدند.

   جام ملت های آسیا 2019
ســنت حذف مقابل تیم هایی که قهرمان نمی شــوند، در چهارمین تورنمنت 
کی روش هم حفظ شد. به این ترتیب تیم ملی در جام ملت های آسیا 2019که در 
امارات برگزار شد، در نیمه نهایی با 3گل در برابر ژاپن شکست خورد که بدترین 
باخت تاریخ ایران در آن رقابت هاست. خود ژاپن اما در فینال با نتیجه 3بر یک 

مقابل قطر شکست خورد و دستش از لمس جام کوتاه ماند.

   جام جهانی 2022
نهایتا هم رســیدیم به این تورنمنت آخر که حتی برای شیفتگان و جان نثاران 
کی روش هم جای دفاع ندارد. انگلســتان و آمریکا از گروه ایران و ولز به مرحله 
یک هشتم نهایی رسیدند، آمریکا بلافاصله با شکست 3بر یک در برابر هلند از 
دور مسابقات کنار رفت و انگلستان هم با باخت 2بر یک مقابل فرانسه به خانه 
برگشت. به طور کلی داستان این است؛ تیم کی روش را اوت می کنند و خودشان 

هم اوت می شوند، اما ما همیشه فکر می کنیم در گروه مرگ هستیم!

در 
آخرین بازی مرحلــه یک چهارم 

نهایی جام جهانی 2022، انگلستان با شکست در 

برابر فرانسه از دور مســابقات کنار رفت؛ یک ناکامی بزرگ 

برای سه شیرها. شکست انگلیس اما برای فوتبال ملی ایران هم خالی 

از معنا نیست. به هر حال این تیم در نخستین روز مرحله گروهی شکست 

سنگین 6بر 2را بر تیم ملی ایران تحمیل کرد که بدترین باخت تاریخ تیم 

ملی در ادوار این مســابقات به شمار می رفت. شاید بســیاری آن روز تصور 

می کردند انگلستان مدعی اول قهرمانی باشد اما این تیم حتی به جمع 4تیم 

برتر جهان هم نرسید. در همین راســتا حذف انگلستان، ادامه یک طلسم 

عجیب هم برای کارلوس کی روش بود. او در 5تورنمنت مهم هدایت تیم 

ملی ایران را برعهده داشته است؛ نه تنها در هیچ یک از این مسابقات 

شــاهد موفقیت کی روش نبودیم، بلکه حتــی تیم هایی 

که او را شکســت دادند و حــذف کردند هم به 

موفقیت در خوری دست نیافتند.

او موفق نمی شود 
حتی به »موفق«ها 

هم نمی بازد
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مسئله  شناسی  
مقدم  بر کنشگری

عملکرد ســنجی شــورای انقلاب فرهنگی 
نیازمنــد دقت نظــر در شــناخت اهداف و 
وظایف و همچنین ساختارها و سازوکارهای 
پیش بینی شده قانونی جهت تحقق اهداف 
این شــورا، مصوبات شــورا و فرایند منتهی 
به اجــرای ایــن مصوبات، سنخ شناســی 
مصوبــات و تعیین تناســب آنهــا به لحاظ 
کمی و کیفی و موضوعی با شرایط فرهنگی 
حاکم بــر جامعــه در طول ادوار گذشــته 
اســت. این مهم اســت که هم در ســاحت 
آسیب شناسی فرهنگی کشور و هم در مقام 
دفع و رفع ایــن آســیب ها و مجموعه های 
مســئول در این زمینه، بیش و پیش از هر 
چیز به فهم دقیق مســئله نایل شــویم. به 
اقتراح گذاشتن تحلیل عملکرد مجموعه ای 
چــون شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی 
بدون آشــنایی دقیق با ســاختار و اهداف و 
همچنین ادوار عملکردی ایــن مجموعه و 
قبض و بسط های ســاختاری و اجرایی آن 
می توانــد به تحلیل ناقص، آسیب شناســی 
غیردقیق و گم کردن صورت مسئله چرایی 
آســیب های فرهنگی منجر شود. در  چنین 
مواردی بســیار اهمیت دارد که از چه منظر 
و جایگاهــی مقوله فرهنــگ و بحران های 
آن آسیب شناسی می شــود و چه کسانی با 
چه دانــش و تجربه ای به ایــن امر مبادرت 
می ورزند. این امر در شرایط حاد اجتماعی و 
سیاسی و ورود کشور به بحران های خاص که 
ذهنیت پرسشگر جامعه به دنبال یافتن علل 
و اسباب شــکل گیری بحران ها به خصوص 
ابعاد و عوامل فرهنگی آن اســت، می تواند 
از لغزندگی بیشتری برخوردار باشد؛ چرا که 
نوعا در چنین شــرایطی ذهنیت عام جامعه 
به پاسخ های در دسترس بیشتر تمایل دارد. 
بعضا در فضای فرهنگی چنین تحلیل هایی 
نیز از ســوی کســانی انجام می شــود که 
منظری بیرونی، محــدود، غیرواقع بینانه و 

تمامیت خواهانه دارند.
با مقدمه ای که آمد، مطالبــات مقام معظم 
رهبری از شــورای عالی انقلاب فرهنگی که 
جایگاهی راهبردی و موضعی مشرفانه دارند، 
با انضمام مولفه های روشگانی باید فهم شود. 
ما نیازمند تصحیح، اصلاح و تقویت نســبت 
خود با ساحت فکری معظم له و فرمایشاتی که 
ایشان در مناسبت های مختلف و در حضور 
جمع های متنوعی بیان می کنند، هســتیم. 
در عین حال که فعال بودن و نه منفعل ماندن 
در چنین مواجهه ای ضروری است، در مقام 
تحلیل و تفسیر، لازم است فضای جامعه به 
ســمت افق فکری فرهنگی که ایشان بدان 
اشاره می کنند، متمایل شود و این، ظرافت ها 
و دقایق بسیاری می طلبد. لذا فرایند ابلاغ و 
اثر گذاری که »از« یا »با« فرمایشات ایشان 
توسط رسانه ها که ذهنیت فرهنگی و البته 
مطالبه گر عمومی را می ســازند، پایه ریزی 
می شود، خود در سویه دهی به این مطالبات 
نقش داشته است. نمونه این سویه دهی ها در 
حوزه کتاب، تقریظ های معظم له بر برخی آثار 
ادبیات دفاع مقدس است. این رخداد پر برکت 
و جریان ساز در رسانه ها و توسط مجریان نه 
با اهم وجوه فرهنگساز و مبنا پرداز که بعضا 
با رویکردی حداقلی مصداقی دنبال شــده 
است. فضای فرهنگی و خاصه رسانه ای کشور 
با این مقوله به عنوان رخــدادی مصداقی و 
موردی مواجه می شــوند و قادر نبوده اند از 
آن به مثابه شاخص های الگوی برین ادبیات 

رونمایی کنند.
در بیانــات معظم لــه در دیدار بــا اعضای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی بر کلید واژه هایی 
چــون »رصــد فرهنگــی«، »مهندســی 
فرهنگی«، »هدایت ساختارهای فرهنگی« 
و »تحقق اسناد تحول« تأکید شده است. به 
بیانی، شورای عالی انقلاب فرهنگی به عنوان 
مرجعی عالــی نیازمند »امتــداد عاملیت 
فرهنگــی« در بدنه اجرایــی، تصمیم گیر و 
برنامه ریز مادون خود اســت. تحقق چنین 
هدفی کــه تضمین کننــده کارآمدی این 
شورا ست، با ارتباطی دو ســویه امکان پذیر 
خواهد بود؛ چراکه مرجع شدگی شورا به نحو 
واقعی در حوزه فرهنگ، نیازمند شــناخت 
»پیشــاکنش«، »در کنش« و »پساکنش« 
اســت. به تعبیری مسئله شناسی فرهنگی 
مقدم بر کنشگری در ساحت آن در سطوح 
سیاستگذاری، تعیین خط مشی و هدایت امور 
فرهنگی اســت. همچنان که، هدف گذاری 
مآل محور شــورا اقتضا می کند شــناخت 
پیشاکنش با شناختی که تا مرحله کنش و 
بازخوردهای آن امتداد می یابد، دنبال شود. 
بعضا تصمیمات بجا و بموقع دچار ضعف در 
اجرا یا بی نظمی و ناهماهنگی مجموعه های 
مسئول یا عدم ابتکار در برنامه ریزی امتداد 
لازم را نمی یابند و به محصول رشد فرهنگی 

منجر نمی شوند.

احمد شاکرییادداشت
نویسنده و فعال فرهنگی
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توقعات بزرگ، موانع فراوان
همشهری، کارنامه و چالش های شورای عالی انقلاب فرهنگی را در گفت وگو با کارشناسان بررسی می کند

در حالی 38سال از شکل گیری شورای عالی 

انقلاب فرهنگی می گذرد که بررسی عملکرد گفت وگو
این شورا نشان می دهد در برخی بخش ها با 
موفقیت و در برخی موضوعات با چالش های جدی روبه رو 
هستیم؛ چالش هایی که رهبر معظم انقلاب در دیدار اعضای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با ایشان به برخی از آنها اشاره 
کردند و خواهان برطرف شدن آنها شــدند. رهبر معظم 
انقلاب، رصد و شــناخت دقیق ضعف ها و گزاره های غلط 
فرهنگی، ارائه راه حل های عالمانــه  برای رواج گزاره های 
صحیح و پیش برَنده، وقت گذاری کافی برای حضور در شورا، 
بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی کشور و تجدید فرهنگ و 
روحیه انقلابی را از کارکردهای شورای عالی انقلاب فرهنگی 
دانســتند. به این بهانه در حاشــیه همایــش گام دوم 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در مسیر تحول با برخی اعضای 
آن درباره اقدامات انجام شده و در شرف انجام به گفت وگو 

نشسته ایم.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به اینکه مصوبات اجرا 
نشده این شورا به 2بخش ملی و استانی تقسیم می شود، گفت: 
»مهم ترین مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی ابعاد ملی و 
کشوری دارد. اسنادی مانند ســند نقشه جامع علمی کشور و 
سند تحول آموزش و پرورش دارای برش های استانی هستند 

که برش هایی از آنها باید به شکل استانی تا پایان دنبال شوند.«
سیدرضا عاملی با اشــاره به اینکه در سال های گذشته برخی 
مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی اجرایی نشــده بود؛ 
درحالی که تأکید بسیاری بر اجرای آنها از سوی دستگاه های 
مختلف وجود داشته اســت، افزود: »سند مهندسی فرهنگی 
کشور اساسا به سمت اجرایی شدن نرفته بود. اخیرا با گذشت 
8سال از تصویب این سند، ستاد هماهنگی مهندسی فرهنگی 
کشور تشکیل شد و از زمان شکل گیری آن اراده راهبردی برای 
عمل به مفاد این ســند به وجود آمده است و راه تحقق اهداف 

سند فرهنگی کشور در حال هموار شدن است.«
وی اضافه کرد: »برش استانی این ســند اکنون در11استان 
تدوین و ابلاغ شده است و در 3استان نیز شخص رئیس جمهور 
از آن رونمایی کرده است. پیش بینی می شود برش استانی این 
سند در مابقی استان ها نیز تا پایان سال جاری بر اساس اسناد 
فرهنگی هر اســتان و بر مبنای نظام و مسائل آنها و به استناد 

سند مرجع تدوین و ابلاغ شود.«

روزآمدسازی نقشه جامع علمی کشور پس از یک دهه
دبیرشــورای عالی انقلاب فرهنگی، روزآمدسازی سند جامع 
علمی را یکی از مهم ترین اقدامات شورای عالی انقلاب فرهنگی 
برشمرد و گفت: »هم اکنون در شــرف اصلاح و روزآمدسازی 
کامل نقشه جامع علمی کشور هستیم. این سند بعد از 10سال 
از تدوین و ابلاغ آن در حال روزآمدسازی است. در این سال ها 
طبیعتا فناوری و هوش مصنوعی، فضــای مجازی و فناوری 
جدید شکل گرفته اســت که همه این موارد نیازمند الزامات 
جدیدی است که سبب شده روزآمدسازی این قانون به عنوان 

یک اولویت مطرح شود.«
عاملی با ارزیابی پیشرفت این سند در کشور گفت: »براساس 
ارزیابی هایی که از سند جامع علمی کشور داشته ایم می توان 
گفت که 70درصد مفاد این ســند اجرایی شــده است. این 
موفقیت ناشی از برگزاری منظم جلســات، نظارت بر حسن 
اجرای این ســند و نیز فعال بودن کارگروه های مرتبط با این 
سند بوده است. بدون شک روزآمد ســازی  سند جامع علمی 
کشور می تواند مسیرهای جدیدی را در مسیر توسعه علمی و 

فناوری کشور ایجاد کند.«
وی با اشــاره به برخی چالش ها و موانــع در اجرای مصوبات 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی و اینکه رهبر معظم انقلاب بر 
الزامی بودن مصوبات این شــورا تأکید دارنــد، گفت: »مانع 
اساسی مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی نبود ضمانت 
اجرایی برای عملیاتــی کردن مصوبات شوراســت. البته به 
لحاظ روح مصوبه رهبر انقلاب فرمودند که مصوبات شورا در 
حکم قانون نیست، بلکه مر قانون است و مصوبات باید اجرایی 
شــود. وقتی از امام)ه( و رهبر انقلاب نیز سؤال می کنند، امام 
فرمودند مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی باید ترتیب 

اثر داده شود.«
عاملی بــا بیان اینکه در ســازوکارهای جدید قــوه قضاییه، 
تعامل مناسبی میان شورای عالی انقلاب فرهنگی و سازمان 
بازرســی برای پیگیری اجرای مصوبات این شورا برقرار شده 
است، اضافه کرد: »اجرا نکردن مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در حکم عدم اجرای قانون از ســوی دستگاه هاست. 
سازمان بازرســی در 2سال اخیر به کمک شــورا آمده و یک 
رونوشت از مصوبات اساسی به این سازمان ارسال کرده است و 
اگر موارد تخلف و اجرا نشدن قانون وجود داشته باشد، موضوع 
از سوی سازمان بازرســی پیگیری و با دستگاه های متخلف 

برخورد خواهد شد.«

تجدید روحیه انقلابی در برنامه ریزی های شورا 
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه و در پاســخ به 
این ســؤال که اعضای شــورا چگونه به مطالبه رهبرمعظم 
انقلاب اســلامی مبنی بر ضــرورت تجدید روحیــه انقلابی 

در برنامه  ریزی های شــورا پاســخ خواهند داد، 
گفت: »جبهــه بزرگ فرهنگــی و انقلابی 

سرمایه بزرگی در کشور است که به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب هزاران نفر جمعیت، 
تشکل، گروه، دسته، مجموعه و جریان 
اســت که واقعا علاقه دارند کاری برای 
اسلام و ارزش های اســلامی در کشور 
داشته باشند؛ به عنوان مثال مؤسسات 
قرآنی مردمی بسیاری داریم که موفقیت 
آنها به مراتب بیشتر از مؤسسات دولتی 

اســت. اعتبارات دولتی باید به سمت این 
مؤسســات که انگیزه و توان دارند سوق پیدا 

کند و از مجموعه ها حمایت حقوقی، قانونی و 
مالی بیشتری صورت بگیرد.«

وی اضافه کرد: »این کار نیازمند فعالیتی 
فراگیر است و باید نهضت حضور مردم 
در حوزه هــای فرهنگی شــکل بگیرد؛ 
چراکه اعتقاد داریم هر جایی که مردم 
حضور پیدا کردند در آن عرصه موفق تر 

از فعالیت هایی بوده ایم که به شکل نهادی 
و دولتــی ورود کرده ایــم و طبیعتا موفق 

نشد ه ایم.«
عاملی با اشــاره به موضوعات مرتبط با 
عفاف و حجــاب و مباحث پیرامون آن 
با بیان اینکه موضــوع عفاف و حجاب 
را نبایــد تنها منحصر بــه دولت کرد، 
گفت: »موضوع عفاف و حجاب مربوط 
به همه مردم ایران اســت. این مسئله 

حقوق اجتماعی مردم است. مردم باید 
در صحنه حضور داشته باشــند و فضا باید 

فضایی شود که رعایت عفاف و حجاب در جامعه شکل بگیرد.« 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه با اشاره به اینکه از 
آبان ماه ســال 1400تاکنون دست کم 30جلسه با 64مصوبه 
در این شورا برگزار شده است به نقد عملکرد شورا پرداخت و 
گفت: »شورا نیازمند همکاری گستره تری از سوی اعضاست. 
اینکه رهبر معظم انقلاب بر هویت جمعی تأکید کردند این بود 
که اعضا در اجرای ماموریت های خود خصوصا اعضای حقوقی 
و قوای سه گانه مشــارکت تمام عیاری در تصمیم گیری ها و 

مصوبات داشته باشند.«
وی با تأکید بر اینکه قوای ســه گانه کشــور بایــد در امتداد 
یکدیگر حرکت کنند، در پاسخ به این سؤال که برخی مصوبات 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی با مخالفت هایی ازسوی برخی 
قوا روبه رو می شود، افزود: »هنگامی که مصوبات شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تصویــب و برای اجرا ابلاغ می شــود، قوای 
سه گانه باید از مصوبه ابلاغی حمایت و از آن پشتیبانی کنند. 
اختلاف نظر درباره یک موضوع مانند کنکور طبیعی است، اما 
این اختلاف نظرها باید پیش از تبدیل شدن موضوع به مصوبه 
مطرح شــود و بعد از تصویب آن نباید این اختلاف  ها مطرح 
شــود، بلکه همه باید برای اجرا کردن آن مصوبه تلاش خود 

را انجام دهند.«

خانه های گفت وگو احیا شد 
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه و در پاسخ به این 
سؤال که دشمن از طریق نفوذ فرهنگی در تلاش برای ایجاد 
دودستگی در جامعه است و شورا در این زمینه چه اقداماتی 
را انجام داده است، به احیای خانه گفت وگو پس از گذشت 
سال ها از تصویب آن در کشور اشاره کرد و گفت: 
»سال هاســت که جریان های معاند بر طبل 
جدایی و انشقاق در کشور می کوبند. تجربه 
ما در سال های گذشته نشان می دهد افرادی 
که به هردلیلی به موضوعی اعتراض دارند 
توانسته اند بعد از دریافت مجوز، اعتراض 
خــود را طرح کننــد.« عاملــی اضافه 
کرد: »برای تســریع در فرایند مصوبه، 
خانه گفت وگو را که از ســال ها قبل در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب 
رســیده بود، احیا کردیم. بــا احیای این 
قانون، تشکل های دانشگاهی و حتی افرادی 
که عضو هیچ تشکلی در دانشگاه نیستند، اما به 
موضوعی علاقه دارند و می خواهند درباره 
آن حرف بزنند، می توانند با دریافت مجوز 
در این خانه ها بــه گفت وگو بپردازند و 
نظرات خود را بیان کنند.« وی با بیان 
اینکه بــا وجود چنین ســازوکارهایی 
ممکن اســت افراد کمی برای دریافت 
مجوز تجمــع اقدام کنند، خاطرنشــان 
کرد: »متأسفانه سیاه نمایی هایی در جامعه 
وجود دارد که به شکل هدفمند و درطول 
ســال های طولانی در حال انجام است. 
واقعیــت این اســت که شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی و سیاستگذاری آن در 
سال های گذشته مبتنی بر ایجاد فضای 
مفاهمه و گفت وگو در جامعه بوده است؛ 
چراکه اعتقاد داریــم جوانه نوآوری در 
گفت وگو شــکل می گیرد و تلخ گویی و 
بن بســت نمایی کمکی به پیمودن راه بهتر 

در جامعه نمی کند.«

فراز و فرود شورای عالی انقلاب فرهنگی با تغییر دولت ها 
رئیس شــورای فرهنگی، اجتماعی زنان و خانــواده و عضو 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی نیز درحاشــیه همایش گام 
دوم شــورای عالی انقــلاب فرهنگی در مســیر تحول گفت: 
»در 40سال گذشــته هر بار دولت ها با شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی همراه شــدند، بســیاری از مصوبات فرهنگی کشور 
جنبه عملی پیدا کرد، اما با تغییر دولت ها و نگرش های آنان به 
موضوعات فرهنگی، این شــورا نیز با فراز و فرودهای بسیاری 
همراه شده است.« کبری خزعلی با بیان اینکه تحول فرهنگی 
باید در مســیر ســبک زندگی مردم دیده و احســاس شود، 
گفت: »خانواده و ســبک زندگی مهم ترین تأثیرات فرهنگی 
را می پذیرند. آشــفتگی فرهنگی یا افتادن زمام امور به دست 
افراد ناشایست، ناشی از آشفتگی در تصمیم گیری مسئولان 
کشور است.« وی با انتقاد از برخی شاخص سازی های کاذب در 
زمینه حضور زنان در جامعه ادامه داد: »متأسفانه در گذشته 
شاخص سنجش حضور زنان در جامعه به تعداد وزیر یا نماینده 
مجلس شدن محدود شده بود؛ درحالی که بدون شک با توجه 
به وضعیت فرهنگی کشور این ظرفیت وجود دارد که دست کم 
تا 3برابر وضعیت کنونی شاهد حضور زنان در تمام عرصه های 
فرهنگی، سیاسی، اجتماعی و هنری کشور باشیم.« این عضو 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه باید فرهنگ ایرانی 
از تهدیدها برای خود فرصت بســازد، افــزود: »تبدیل کردن 
تهدید جهانی سازی  به فرصت برای ایجاد معاهدات و افزایش 
ارتباطات با شــکل گیری نظام فرهنگی مشــترک و شورای 
فرهنگی با کشورهای همسو و همراه برای کاهش وابستگی به 
سازمان های بین المللی و فرهنگی می تواند گام مؤثری برای 
جلوگیری از نفوذ فرهنگی غرب در کشور باشد.« خزعلی ادامه 
داد: »با تلاش صورت گرفته در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
سند 2030که برای نفوذ در مدارس کشور طراحی شده بود رد 
شد که این موضوع را می توان یکی از موفقیت های شورای عالی 

انقلاب فرهنگی در عمل به وظایف آن به شمار آورد.«

نبود اعتبار، چالش مصوبات شوراست 
عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی و رئیس کمیســیون 
مشــترک طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده مجلس 
شورای اسلامی نیز در حاشــیه همایش گام دوم شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در مســیر تحول در پاســخ به این سؤال که 
مهم ترین چالش شورای عالی انقلاب فرهنگی بعد از 38سال 
از تاســیس آن چیســت، گفت: »یکی از چالش های اساسی 
نبود اعتبار برای اجرا کردن مصوبات شوراســت. بدون منابع 
مالی کافی امــکان اینکه بتوان مصوبات را اجــرا کرد، وجود 
ندارد. اگر مصوبه ای در شــورا به تصویب می رسد باید منابع 
مالی برای اجرای آن نیز درنظر گرفته شود؛ در غیراین صورت 
ممکن اســت مصوبات جنبه اجرا به خود نگیرد.« امیرحسین 
بانکی پور، با بیان اینکه بســیاری از مصوبــات در مرحله اجرا 
به دلیل داشــتن بار مالی پیش بینی نشده از سوی دستگاه ها 
مســکوت باقی می مانند، افزود: »متأسفانه سازمان مدیریت 
و برنامه ریــزی فرهنگ را صرفــا محترم می دانــد، اما برای 
آن جایگاهــی در نظــام بودجه ریزی قائل نیســت. به عنوان 
نمونــه هنگامی که از لــزوم تخصیص بودجــه در حوزه کار 
رســانه ای برای فرهنگســازی  صحبت می شــود، می گویند 

این کار در اولویت نیســت و اعتباری به آن 
تخصیص نمی دهند و بــا این کار به فرهنگ 
کشــور و مصوبات شــورا ظلــم می کنند.«

 حالا گرِا 
خود ما هستیم

 

انســیه شاه حسینی
فیلمساز دفاع  مقدس

همه می دانیم که ریشــه 
اتفاقات اخیر کشــور در 
کجاســت، اما آن دسته 
از مســئولان فرهنگــی 
که کــم کاری کردند هم 
مقصر هستند. آن مسئول 
فرهنگــی کــه از روی 
ناآگاهی یــا از روی غرض 
نمی گذارد فیلمنامه ای که 
نگاه مثبتی به یک بسیجی 
دارد یا فیلمی که ارزشی 
است، ساخته شــود، در 
این حوادث مقصر است. 
نگذاشتند بسیج و بسیجی 
شناخته شــود. اگر کسی 
مفهوم بســیج را بشناسد 
و عملکــرد و فرهنــگ 
بســیجی را بشناســد، 
دیگر فکــر نمی کند که 
بســیجی فقط اســلحه 
به دست دارد. باید آثاری 
می ســاختیم که بسیج و 
فرهنگــش را بــه جامعه 
بشناساند. تمام اتفاقاتی 
که در کشــور می افتند، 
بــه مســائل فرهنگــی 
برمی گردد. وقتی اتفاقاتی 
که در 8سال دفاع  مقدس 
در محورهــای عملیاتی 
افتاد به مردم نشــان داده 
می شود، مردم سر تعظیم 
در برابــر این همــه ایثار 
و ایمان فــرود می آورند. 
مردم که حاج قاســم را از 
ابتدا نمی شناختند، ولی 
وقتــی او را شــناختند و 
فهمیدند که او چه کرده 
اســت، دیدید کــه ملت 
برایش چه کردند. مردم با 
هر تیپ و قیافه و اعتقادی 
برای حاج قاسم عزاداری 
کردند. چــرا؟ چون حاج 
قاسم را شناختند و دیدند 
که او چه رشادت و ایثاری 
از خود نشــان داده است. 
مــردم از طریق تلویزیون 
و از طُرق دیگر حاج قاسم 
را شــناختند و احترامش 
را به جا آوردند. ما هزاران 
حاج قاســم در جبهه ها 
داشتیم که اگر به درستی 
به مردم معرفی شــوند، 
مردم همان ارادتی را که 
به حاج قاسم نشان دادند 
به آنها هم نشان می دهند. 
بایــد به مردم شــناخت 
داد، خــوراک داد. مردم 
وقتی از شــهدای غواص 
مطلع شــدند، تشــییع 
جنــازه باشــکوهی مثل 
تشییع جنازه حاج قاسم 

برای شان بر پا کردند.
دشــمنان از تشــنگی 
مــردم و جاهای خالی ای 
که وجود دارد اســتفاده 
کردند و این جاهای خالی 
را با چیزهای نادرســت و 
آســیب زننده به فرهنگ 
و فکر مردم پــر کردند؛ 
درصورتی که مردم باید به 
شناختی عمیق از فرهنگ 
توحیدی خودشان برسند. 
این اتفاقاتــی که افتاد ما 
را مقداری واکسینه کرد 
و شاید مسئولان را بیدار 
کنــد، هرچنــد به دلیل 
شهدای عزیز و مظلومی 
که دادیم گران برای مان 
تمــام شــد؛ بنابرایــن 
امیدوارم شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی صمیمانه 
پــای کار بیایــد، حالت 
قوانین اداری را بشــکند 
امــور  و مســتقیم در 
فرهنگی دخالــت کند. 
اینکه صرفا بــه برگزاری 
جلسات و همایش اکتفا 
کند، کافی نیســت. الان 
مــا در ســال 1357، 
1358و 1359هســتیم. 
الان در ســال های اول 
انقلابیم. مملکــت ما در 
شــرایط اول انقــلاب به 
سر می برد. حتی شرایط 
ما ملتهب تــر از آن موقع 
است. مسئولان فرهنگی 
باید به بهترین شکل فضا 
را با گســترش شناخت و 
معرفی الگوهای فرهنگی 

مناسب آرام کنند. 

یادداشت
شورای عالی کم کاری

 کارشناسان فرهنگی
  به سوالات همشهری  درباره 

شورای انقلاب فرهنگی پاسخ  می دهند

هشدار ، هدایت
 رهبر معظم انقلاب طی این سال ها در جلساتی که

 با اعضای شورای انقلاب فرهنگی داشتند درباره وظایف این شورا 
تأکید داشتند و درباره این قرارگاه فرهنگی و علمی سخن گفتند
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تشکیل قرارگاه فرهنگی در کنار 
شورای عالی انقلاب فرهنگی

 کار نیمه تمام 
شورای عالی انقلاب فرهنگی

جواد شمقدری در گفت وگو با همشهری پیشنهاد داد:

گپیادداشت

جــواد شــمقدری هم ســابقه 
فیلمســازی دارد و هم ســابقه 
مدیریــت در حوزه ســینما. او 
به عنوان نخستین رئیس سازمان 
سینمایی کشور از ســال 1388تا 1392سکان دار 
ســینما بود و تلاش فراوانی را صرف تعیین قوانین 
سینمایی مطابق با اهداف کلی نظام کرد و به خوبی با 
ساختارهای فرهنگی و روندهای قانونی در این حوزه ها 
آشنایی دارد. او که در زمان مسئولیتش با شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تعامل و قصد به تصویب رساندن سند 
سینما را داشته، فرد مناســبی است تا به اظهارنظر 
درباره میزان اثرگذاری عملی شورا در حوزه فرهنگ 

و مخصوصا در سینما بپردازد.

شــورای عالی انقلاب فرهنگی در تعامل 
با حوزه ســینما اثرگذار اســت و توانسته اهداف 

مأموریتی اش را در این حوزه پیگیری کند؟
جایگاه شورای عالی انقلاب فرهنگی این است که بتواند 
همین اثر را بگــذارد، کمااینکه در دوره خــود ما وقتی 
سند ســینما بعد از نزدیک به 10جلسه که در دبیرخانه 
شورا تنظیم شــد، به صحن اصلی شورا رفت ولی به دلیل 
کارشــکنی بعضی اعضای شــورا در آن مقطع در دست 
بحث و بررســی و تصویب قرار نگرفت. اگر چنین سندی 
براساس نیازها و اهدافی که نظام جمهوری اسلامی برای 
سینمای ایران دارد تنظیم و در شــورا مصوب شود و به 
مراکزی که باید اجرا کنند ازجمله وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ابلاغ شود، قطعا می تواند اثرگذار باشد. همانطور 
که رهبری فرمودند، مشــکل اینجاست که خیلی از این 
سندها و قوانین و آیین نامه هایی که مصوب می شود، بعد 
از ابلاغ، نظارتی نیســت که اجرا می شوند یا نه، خصوصا 
که در بدنه مدیریتی بعضی دســتگاه ها شــاهد مقاومت 
در اجرای ابلاغیه ها و قوانینی هســتیم که رویکردها را 

اصلاح می کند.
 اشکال کار کجاست؟

در واقع اشکال دو جاست؛ یکی اینکه در خود شورا نسبت 
به مســائل فرهنگی، هنری و مخصوصا در بحث سینما 
بی توجهی و کم کاری هست و دوم اینکه حالا اگر سند یا 
قانون بالادستی تصویب شود، بعد از ابلاغ، دستگاه ها مورد 
بازخواست قرار نمی گیرند که چرا طبق آن مصوبه یا قانون، 
مسیر اصلاح نشده و امور در دست اجرا قرار نگرفته است. 
در این فرایند است که نقش شورا خیلی ضعیف می شود و 

در بعضی موارد بود و نبودش خیلی فرقی نمی کند.
 با توجه به مشغله فراوانی که اعضای شورا 
دارند، چطور می توانند شناخت شان را از حوزه های 
فرهنگی بالا ببرند؟ تشــکیل کمیته های تخصصی، 
دعوت از هنرمندان یا چه شیوه دیگری را پیشنهاد 

می کنید؟ 
این مشکل وجود دارد که اعضای شورا عملا غیراز آن دو 
سه ساعتی که در جلسه های شورا حضور دارند، در طول 
هفته ها و ماه ها شــاید نتوانند ذهن شان را متمرکز کنند 
روی مسئولیت ها و مأموریت هایی که باید در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به فکرشــان باشــند. این اشکال وجود 
دارد. از طرف دیگر، ضرورت جایگاه این شــورا می طلبد 
که رؤسای 3 قوه عضوش باشند یا بعضی از سازمان های 
فرهنگی هنری کشــور مثل وزارت ارشــاد، صداوسیما 
و سازمان تبلیغات باید در این شــورا باشند. راهکار این 
است که باید در کنار، نه در زیردست، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی یک قرارگاه فرهنگی شکل بگیرد. افرادی که در 
این قرارگاه مأمور می شوند، می توانند هم از اعضای شورا 
باشند و هم از افراد دلسوز و آشنا به حوزه فرهنگ از بیرون 
شــورا که مثل قرارگاه عملیاتی همیشه پای کار باشند و 

امور را پیگیری کنند و بحث نظارت را به عهده بگیرند.
برپایی چنین قرارگاهی می تواند مؤثر باشد؟

اگر این قرارگاه به کمیته های زیرمجموعه شورا تنزل پیدا 
کند، کمااینکه ظاهرا قبلا هم بوده، باز به نظر من نتیجه ای 
ندارد. نهایتاً می شــود کمیته هایی زیرنظر شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی یا زیرنظر دبیرخانه شــورا که با توجه به 
مشغله اعضای شورا باز کار آنها مورد توجه قرار نمی گیرد. 
در سال 1391، ما سند سینما را بعد از ساعت ها کار دقیق 
در کمیته های کارشناســی تنظیم کردیــم ولی وقتی به 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی آمد، آقایــان فکر کردند 
کاغذپاره اســت و به آن توجه نکردند و حتی انگار دو سه 
نفر مسئولیت داشتند دستور جلسه را تغییر دهند و تشنج 
ایجاد کنند. البته این شرایطی است که آن موقع پیش آمد 
و ممکن است همیشه نباشد. البته تا جایی که من خبر دارم 
چنین فضاهایی قبلا هم بوده، هم در دوره آقای هاشمی 
و هم در دوره آقــای روحانی. در دوره آقــای روحانی که 
جلسات خیلی هم برگزار نمی شد. لذا من معتقدم راهکار 
این است که بخشی از اعضای شورا که وقت بیشتری دارند 
و حاضرند وقت بگذارند و با افرادی از بیرون شورا که دلسوز 
و متخصص و باتجربه باشــند، یک قرارگاه فرهنگی را در 
کنار خود شورا تشکیل دهند. سازوکارهای قانونی اش را 
می شود پیدا کرد که اگر در این قرارگاه تصمیمی گرفته 
شــد، این تصمیم با حضور رئیس جمهور یا رؤسای 3 قوه 
وجاهت قانونی پیدا کنــد.  آن قرارگاه فرهنگی هم در فاز 
عملیاتی وارد شود و در واقع نقش مســتقیم در اتفاقات 
داشــته باشــد و هم در حوزه نظارتی مثل یک قاضی که 
در قوه قضاییه به طور مستقل حکم می دهد، حکم بدهد. 
قرارگاه فرهنگی هم باید چنین جایگاهی پیدا کند تا بشود 
خروجــی مطلوبی از مجموعه کلی شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در عرصه فرهنگ و هنر کشور، چه در حوزه های 

تخصصی و چه در حوزه های عمومی، شاهد باشیم.

یکی از موضوعات مورد اشاره رهبری در 
دیدار اخیر اعضای شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، توجــه به نقش این شــورا در 

اجرایی شدن مصوباتش است.
در نگاه رهبری، یکی از ابتکارات حضرت امام)ره( این بود که 
این شورا را تاسیس کرد و به مصوبات آن، جایگاه قانونی داد.   
اما در این میان به دلیل موانعی مثل درگیری اعضای شــورا با 
مســائل اجرایی، مظلوم بودن عنصر فرهنگ در اولویت های 
کشــور)که این خود بلیه بســیار خطرناکی است(، تلقی های 
غلط از دولتی کردن فرهنگ و دســت آخر رها کردن اسناد و 
مصوبات این شــورا در حد یک قانون بدون ضمانت اجرایی، 
کار این شورا را نیمه تمام باقی گذارده است. و حال آنکه دیدن  
سازوکار اجرایی مصوبات، جزء لاینفک این قرارگاه فرهنگی 

کشور است.  
ایشــان یکی از تذکرات دائمی به اعضای این شــورا را همین 
می دانند. در ســال92 این طور متذکر شدند:  »این جور نباشد 
که یک سندی را که مربوط به دســتگاه آموزش عالی است، یا 
مربوط به وزارت بهداشت است، یا مربوط به آموزش و پرورش 
است، یا مربوط به وزارت ارشاد است، شورا تدوین کند، تصویب 
کند، بسپارد به آن دستگاه و بکشد کنار؛ نه، این مصلحت نیست. 
بایســتی نظارت خودش را بر کیفیت اجرا، بر اجرایی شدن آن 
ادامه بدهد؛ حالا یا تا پایان کار، یا لااقل تا وقتی که این کار به 
جریان بیفتد و ببینند که دارد اجرا می شود. بنابراین اینجا هم 

مسئولیت شورا در مورد ضمانت اجرا به نظر ما زیاد است.«  
به عنوان مثال، مصوبات مکرر این شــورا در موضوع حجاب و 
تعیین راهبردهای کلان و وظایف نهادهای مربوط در این مسئله 
یکی از کارهای خوب این شوراست.  قانونی جامع و کاملا ناظر 
به عملیات که فارق از اشکالات محتمل به این قانون، نفس ورود 
این شورا در یکی از موضوعات کلیدی اجتماعی، پدیده مبارکی 

است؛ که مسئولیت این نهاد هم همین را اقتضا می کند.
اما همان بلیه که ریشه های آن در بالا ذکر شد، سبب شده که 
این قانون در پیچ و خم های مختلف اداری و سیاسی و اقتصادی 
و.... به فراموشــی سپرده شــود و قانون حجاب در ذهن مردم 
مساوی با گشت ارشاد تلقی شــود؛ چراکه از میان آن بیست و 
چند نهاد، تنها نهادی که کم و بیش به وظایف قانونی خود عمل 
می کند، نیروی انتظامی است. شورا نباید به تصویب مصوبات 

اکتفا کند، ولو این مصوبات کاملا صحیح و اجرایی هم باشد.
آنچه مهم است و در کلام رهبری هم بارها بدان اشاره شده، این 

است که این نهاد، وظیفه هدایتگری در حوزه فرهنگ را دارد.
مســائل فرهنگــی و از آن جمله حجــاب و امثالهــم، نیاز به 
قانونگــذاری، برنامه ریزی دقیق برای اجــرای قانون و نظارت 
مجدانه بر حسن اجرای قانون دارد. و این نهاد در قبال تحقق این 

مراحل وظیفه و مسئولیت دارد.
بگذاریم کنــار این حرف های ســکولارها را کــه »فرهنگ را 

حکومتی و دولتی کردند.«
باید با مزاحم های فرهنگی، زمینه های ضد فرهنگی، برنامه های 

نافی فرهنگ اصیل ملی مبارزه کرد.
در ماجرای حجاب مصوبه رسمی شورا تعیین تکلیف برای بیش 
از 20 نهاد است. چرا مطالبه از این نهادها وجود ندارد؟! چرا برخی 

از این سازمان ها به وظایف قانونی خود عمل نمی کنند؟!
چرا هنوز هزینه اقتصادی محجبه بودن در کشــور اینقدر زیاد 
اســت؟ چرا مثلا وزارت صنعت و معدن و اقتصــاد به وظیفه 

تصریح شده در این قانون عمل نمی کنند؟!
متن قانون در مورد وزارت اقتصاد و دارایی این است: 

محصولات فرهنگی مغایر با عفت عمومی و شــئونات 1    اهتمام بیشتر در ممانعت از ورود غیرقانونی پوشاک و 
اسلامی با توجه به قوانین مربوطه.

ممنوعیت ورود، تولید و عرضه مجسمه ها، عروسک ها،  مانکن ها و تابلوهای مروج ضدعفاف نظیر نقاشی، فرش، 2
روزنامه و....

دست دوم خارجی.3 تدوین قوانینی بــرای ممنوعیت عرضــه لباس های 
فرهنگی و کالاهای مغایر با عفت عمومی و شــئونات 4 وضع تعرفه گمرکــی ویژه بر پوشــاک و محصولات 

اسلامی.
بخوانید این قانون مصوب رسمی این شورا را تا بدانید اگر همین 
قانون که حتما نیاز به تکمیل و ارتقا  هم دارد، اگر ضمانت اجرایی 

پیدا می کرد، چقدر مسئله های ما در حجاب حل شده بود.
زمانی که اراده تمامی نهادهای مربــوط با ماجرای حجاب به 
میان بیاید، مردم هم تلقی شــان این می شــود که نظام بنای 
بر حل این مســئله را دارد نه اینکه قانون به صورت بخشی و 
تنها توسط برخی نهادهای انتظامی آن هم با این همه هزینه 

اجرا شود.
تصور آقایان این اســت که قانون را اگر به دانشگاه و صداوسیما 
و... ابلاغ کنند، کار تمام است. غافل از آنکه، وظیفه شورا، تحقق 

سازوکار و ضمانت اجرایی قانون هم است.
این هم نیاز به مطالبه از خود شورای انقلاب فرهنگی دارد؛ هم 
باید خود اعضا عرصه فرهنگ و نظارت بر حسن اجرای قوانین را 
جدی بگیرند، هم اینکه حضور جدی سران 3قوه به صورت منظم 

در جلسات شورا، تضمینی برای این ماجرا باشد.

حسین کاظم زاده؛ فعال فرهنگی

علی اصغر عزتی پاک، نویسنده پهنه فرهنگ در کشور ما طی 
دهه های اخیر با چالش های متعددی مواجه بوده و اغلب صاحب نظران 
درباره این حوزه پرنفوذ در میان توده های عام و خاص مردم ســخن ها 
گفته و گاه انتقادات و پیشنهادهایی هم برای اصلاح برخی امور فرهنگی 
ارائه کرده اند. نهاد های متولی فرهنگ هم در این میان، هر یک با طرح ها، 
مصوبات و تصمیم های خود، افق های کوتاه مدت و بلندمدتی را پیش روی 
امور فرهنگی کشور گشوده و فضای متفاوتی را در جامعه رقم زده اند. 
یکی از نهادهای مهم در این زمینه، شورای عالی انقلاب فرهنگی است که 
نظرات مختلفی درباره عملکرد و برنامه ها و همچنین مصوبات این نهاد 
وجود دارد. در این میان، تدبیر و تأکید رهبر کبیر انقلاب و مقام معظم 
رهبری بر استمرار وجود نهادی که به طور دائم و به صورت مستمر و فعال 
موضوع فرهنگ و علم را طراحی و برنامه ریزی کند، از اهمیت راهبردی 
این نهاد حکایت دارد. درباره این نهــاد فرهنگی با یکی از چهره های 
فرهنگی فعال گفت وگو کرده ایم. علی اصغر عزتی پاک معتقد است: امور 
فرهنگی، اموری مردمی است و مردم باید ابعاد مختلف آن را بپذیرند و 
اتفاقا با جان و دل هم بپذیرند؛ آن موقع اســت که خودشان مدافع آن 

فرهنگ می شوند.

جامعه ایرانی در ســال های اخیر دچار بحران های فرهنگی 
عمیقی شده است. کارنامه نهادهایی مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی 

در جلوگیری از این بحران ها را چگونه ارزیابی می کنید؟
اتفاقی که در این ســال ها در ایران افتــاده و حوزه فرهنگ را تــا حدود زیادی 
تحت الشعاع خود قرار داده، این است که ارزش های فرهنگی به جای اینکه تبیین 
و ترویج شوند، تبدیل شــده اند به مجموعه قوانین سفت و سختی که هیچ گونه 
جای گفت وگو و چون و چرا در آنها نیست؛ به همین دلیل در این روزگار می بینیم 
که اهالی فرهنگ - به معنای روشن و شناخته شده  کلمه و نه هر کسی که مدعی 
است – به این پهنه ورود نمی کنند یا شاید هم اساسا راه شان نمی دهند. چه کسی؟ 
همان مدیرانی که از طرق سیاســی و به دلیل کمبود صندلی در زمین سیاست 
به ناچار ســر از عرصه مظلوم فرهنگ و هنر درآورده انــد؛ دغدغه مندان فرهنگ 
وقتی می بینند که امر فرهنگی در جایی که قرار اســت باشد، نیست، طبعا دیگر 
شــأنی برای خود نمی بینند و  می دانند که اساسا حضورشان و اعلام موضع شان 
مزاحم تلقی خواهد شد؛ بنابراین در جایی که کنش های فرهنگی تبدیل شده اند  
به قوانینی لازم   الاجرا که به هــر نحوی باید به اجرا دربیایند، فــارغ از کارایی یا 
ناکارآمدی، دیگر چه جای چون و چرای اهالی فرهنگ است؟ به نظرم اصل مسئله 
سیاستگذاری است. ما در تمام این مدت اصالتی به امر فرهنگ ندادیم.به خصوص 
در دهه های80 و 90، امر سیاست اصالت پیدا کرد و شد تعیین کننده؛ درحالی که 
کار فرهنگی به لحاظ ماهوی تفاوت دارد با کار سیاسی و سیاسی کاری. تا روزی 
که این اصالت نادیده گرفته شود، ما توان عبور از این گردنه های صعب را نخواهیم 
داشت. تا نخواهیم سیاستگذاری را اصلاح کنیم، نمی توانیم انتظار بهبود شرایط 
فرهنگی را داشته باشیم. تا روزی که سیاست ها و قوانین با همان فرمان قبلی پیش 
می روند و حتی روزبه روز سفت و سخت تر هم می شوند، بحران های تازه ای ایجاد 
شده و گره کارها را پیچیده تر خواهیم دید. به نظر من، تا موقعی که اهالی فرهنگ 
و هنر از امر سیاستگذاری در فرهنگ کنار گذاشته شوند، داستان همین است و  

ای بسا روزبه روز هم بحرانی تر شود.

 نادر قدیانی، ناشر و فعال فرهنگی کشور اســت که سال ها ریاست اتحادیه 
ناشران و کتابفروشان تهران را به عهده داشته است. با او درباره جایگاه، اهمیت و ضرورت 

شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت وگو کرده ایم.

جامعه ایرانی در ســال های اخیر دچار بحران های فرهنگی عمیقی شده است؛ 
کارنامه نهادهایي مانند شورای عالي انقلاب فرهنگی در جلوگیری از این بحران ها را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
با توجه به اینکه بالاترین مقام اجرایی کشور، رئیس جمهور است و در رأس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
قرار دارد و با نگاهی به کارنامه روســای جمهوری در دوره های مختلف بــه مقوله فرهنگی در جامعه، 
متأسفانه کارنامه درخشــانی در این باره دیده نمی شود. 
به نظرم یکی از دلایل این امر، توجه بیش از حد روســای 
جمهوری در اغلب دوره ها به مسائل سیاسی بوده و هست 
که باعث می شــود مقوله فرهنگ در جامعه ناخودآگاه به 
حاشیه رانده شود و همین مسئله متأسفانه تبعات فرهنگی 
و اجتماعی متعددی را در پی داشته باشــد. این رویکرد 
ناصواب برخی روســای جمهور و دولتمــردان مرتبط با 
موضوعات فرهنگی در جامعه باعث شده نسل های جوان 
به ویژه آن گروه از جوان های امروزی که در سال های بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی به دنیا آمده و در فضای جمهوری 
اسلامی رشد کرده و به اجتماع پا گذاشته اند، بیش از آنکه 
با مسائل فرهنگی آشنا شوند و دغدغه های فرهنگی داشته 
باشند، به مسائل سیاســی علاقه مند شده و به موضوعات 
ملتهب سیاسی روی آورده و بیشــتر درگیر این حوزه در 
مسائل مملکتی شــده اند. نکته بعدی اینکه بعضی قوانین 
موجود گاهی بــا محتوای مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در تضــاد بوده اند و همین موضوع باعث شــده 
همه مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگــی آنطور که 
باید و شاید ابلاغ و اجرایی نشــود. همچنین تفسیرهای 
مختلف از مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی به برخی 
ســوءتفاهم ها در جامعه دامن زده کــه در این مورد هم 

می شود با اطلاع رسانی به موقع و صحیح، سوءتفاهم ها را برطرف کرد. 
مقام معظم رهبري نظارت و ارائه گزارش از نتیجه مصوبات شــوراي عالي انقلاب 
فرهنگي را ضروري دانســتند، به نظر شما آیا آســیب اصلي فرهنگي جامعه ما پیگیري 

تصمیمات نیست؟ 
وقتی از مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی صحبت می کنیم، ذهن  ما ناخودآگاه کشیده می شود به 
سمت موضوعاتی که به نوعی با مقوله فرهنگ در جامعه مرتبط هســتند. اگر بخواهم مثالی از تجربه 
شخصی خودم بزنم، باید بگویم طی چندین ســال که من رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران 
بودم، با برخی مشــکلات ناشی از تأخیر در ابلاع مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی مواجه بودیم. 
یکی از این موارد، تأخیر در ابلاغ احکام اعضای شــورای نظارت بر کتاب کودک و نوجوان و همچنین 
بزرگسال بود. به دلایل مختلف وقفه ای در این کار صورت گرفته بود. من آن موقع به خاطر مسئولیتی 
که در اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران داشــتم، پیگیر این موضوع شدم و معلوم شد رئیس جمهور 
وقت که آن موقع آقای احمدی  نژاد بود، احکام اعضای جدید شورای نظارت بر کتاب کودک و نوجوان 
و همچنین بزرگسال را هنوز امضا نکرده و همین مسئله در معرفی اعضای جدید این شوراها وقفه ای را 
ایجاد کرده است. هر چند تا زمان امضای حکم اعضای جدید شورای نظارت بر کتاب کودک و نوجوان و 
همچنین بزرگسال، جلسات این شوراها با اعضای قبلی هم قابل برگزاری بود، اما روند منظم برنامه های 
این شوراها مستلزم اقدامات تازه ازجمله امضای حکم اعضای جدید این شوراها بود. در آن زمان وقتی 
من به عنوان رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشــان تهران تقاضای دیدار با رئیس جمهور برای پیگیری 
این موضوع داشتم با درخواست من موافقت شد و موقعی که من به همراه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
وقت، آقای حســینی به دیدار رئیس جمهور وقت رفتیم و موضوع را مطرح کردم، آقای احمدی نژاد از 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره دلایل این وقفه پرسید و او هم پاسخ داد احکام اعضای جدید منتظر 
امضای رئیس جمهور است و آنجا بود که من متوجه دلیل اصلی وقفه در این کار شدم. منظورم این است 
که بخشی از فعالیت های اداره کتاب یک کشور چند سال منتظر یک امضا از سوی رئیس جمهور بود و 

برخی کارها به این دلیل معطل مانده بود.
بیش از 20نهاد در جامعه امروز ما درگیر مسائل فرهنگی هستند اما همیشه نیروی 
انتظامی مورد انتقاد بوده است. به نظر شما کم کاری نهادهای دیگر را چگونه باید جبران کرد؟

ما نهادهای فرهنگی بسیاری در کشور داریم که اغلب آنها، در جای خود نیرومند و قوی هستند اما در 
ارتباط با نهادهای فرهنگی همسو ارتباطات لازم را ندارند و یا هنوز نتوانسته اند آن ارتباط واقعی و لازم 
را برقرار کنند. به عنوان مثال، ما در کشورمان، ســازمان تبلیغات اسلامی، سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی، صدا و ســیما، وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، وزارت آموزش و پرورش و نهادهای فرهنگی 
مشابه بســیاری را داریم که اغلب به طور جداگانه برنامه های خود را پیش 
می برند. آیا این نهادهای فرهنگی با هم جلسات هفتگی، ماهانه یا حتی 
سالانه دارند؟ آیا فعالیت های ستاد امر به معروف و نهی از منکر با این 
نهادها هماهنگ و همسو است؟ آیا وزارتخانه  فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و نهادهای فرهنگی مهم با تغییر وزیر یا رئیس آن مجموعه، به مصوبات 
وزیر یا رئیس قبلی اهمیت می دهند و آن را اجرایی می کنند؟ یا تغییر 
می دهند و یا حتی به کل کنار می گذارند؟! سؤال های مشابه بسیاری 
در این زمینه وجود دارد که بسیاری از آنها هنوز بی پاسخ مانده است. یکی 
از موارد کم کاری نهادهای فرهنگی که با حوزه کاری من مرتبط است 
و می توانم درباره آن سؤالاتی را مطرح کنم، به نمایشگاه کتاب 
تهران مربوط است و محل برگزاری آن که با گذشت چند 
دهه هنوز بلاتکلیف است. 33دوره نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران در طول حدود 35سال برگزار شده که در 
طول این مدت یک مکان ثابت نداشته و هنوز هم این 

مشکل به طور ریشه ای حل نشده است. 

عباس سلیمی نمین،  پژوهشگر و فعال سیاسی معتقد است که این 
شورا در زمینه جریان سازی فکری نتوانسته موفق باشد و اگر بتواند زمینه های 

ایجاد تولید فکری را در جامعه مهیا کند به وظایفش عمل کرده است.

 با توجه به نقشی که شورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند در حوزه 
فرهنگ ایفا کند، فکر می کنید این شورا در عمل به وظایفش موفق بوده است؟

اگر از منظر هدایت فرهنگی نــگاه کنیم، می توانیم بگوییم که خیر، شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی موفق نبوده است. شــورای عالی انقلاب فرهنگی باید بتواند موج سازی فرهنگی 
کند. اگر خودشان می توانند مولد اندیشه نو باشند یا به تعبیری نوآوری در عرصه فرهنگ 
داشته باشند، فبها. اما اگر خودشان نیروهایی ندارند که بتوانند جریان سازی فکری کنند، 
باید جامعه را رصد کنند و آنجاهایی که 
این توانایی را ســراغ گرفتند، آنجاها را 
تقویت و هدایت کنند و از این طریق ایجاد 
انگیزه مطالعه و انگیزه تأمل در مســائل 
فکری را رقم بزنند. ببینید! در جامعه ما 
یک لخَتی وجــود دارد. نمی گویم تولید 
اندیشه نمی شود. چرا تولید فکر می شود، 
اما نه تولید فکری که بتواند جامعه را با 
خودش جلو ببرد. یعنی چه؟ یعنی تولید 
فکری که نوآوری اش به گونه ای باشد که 
قدرت ایجاد یک موج را داشته باشد. موج 
فکری با سرمایه گذاری در مسائل مختلف 
ایجاد می شود. این موج باید راجع به هر 
موضوعی که درنظــر می گیریم، حرف 
جدید داشته باشــد و مخالفان جدی و 
موافقانی جدی را به دنبال خودش بیاورد. 
این وضعیت می تواند موج ســازی کند 
و می تواند جوانان و ســایر اقشار جامعه 
را دچار تشــنگی کند. یعنی چه؟ یعنی 
جوان احساس کند این بحث مهم است 

و اگر این بحث را دنبال نکند و نفهمد، به عنوان عنصر عقب افتاده جامعه تلقی خواهد شد.
پس شما شــورای عالی انقلاب فرهنگی را در جریان سازی اثرگذار 

نمی دانید؟
من اثر وجودی شــورای عالی انقلاب فرهنگی را در زمینه جریان ســازی مثبت نمی بینم. 
جامعه مان لخَت است. انگار در جامعه موضوع مهم فکری نداریم که برای همه اقشار جامعه 
دارای اهمیت باشد، درحالی که داریم. موضوعات زیادی داریم که می توانیم جامعه را حول 
آن متمرکز کنیم یا توجه جامعه را به آن جلب کنیم ولی تا زمانی که چنین اتفاقی نیفتد، 
جامعه انگیزه مطالعه پیدا نمی کند. جامعه زمانی انگیزه مطالعه پیدا می کند که احساس کند 
کاستی ای دارد. جامعه درگیر موضوعی است و اگر خودش را درباره آن موضوع به روز نکند، 
عقب افتاده تلقی خواهد شد. اینگونه می توانیم جامعه را وارد میدان یک نوع رقابت فکری 
و تأملات جدی فکری کنیم؛ یعنی مولدان فکر را شناسایی کنیم، آنها را تشویق و حمایت 
کنیم تا بتوانند تولید فکر داشته باشند. بعد هم که تولید فکر به وجود آمد، مراقب باشیم که 
عده ای آدم کم تحمل هجمه ای نیاورند که نیروهای اهل فکر را پس بزنند. به شــدت باید از 
مولدان فکری پشتیبانی کنیم. مراکزی که مسئولیت امور فرهنگی را بر عهده دارند، یکی از 
وظایفشان صیانت از کسانی است که در حوزه فکر مولد هستند. ممکن است شما تولید فکر 
داشته باشید، اما آدم کم تحملی حرف جدیدی را برنتابد و همجه و توهین کند. اینجاست که 
باید به شدت از نیروهای مولد فکر حمایت شود تا یأس و ناامیدی بر آنها غالب نشود. این هم 
یکی از مشکلات جدی تولید فکر است. قطعا تولید فکر موافقان و مخالفانی دارد. مخالفان 
طیفی دارند؛ عده ای مستدل در مقام نقد حرف جدید برمی آیند و عده ای آدم های کم تحملی 
هستند که در مقام توهین و پرخاشگری برمی آیند و باید حتما مهارشان کرد تا موجب یأس 

اهل فکر و تولید اندیشه نشود.
 جامعه می تواند به لحاظ فرهنگی دغدغه ای داشته باشد که چون اساسا 
ساختارهای رسمی آن موضوع را قبول ندارند، درباره اش کاری هم نمی کنند؟ 
مثلا خواننده ای مثل امیر تتلو یا ساسی مانکن که مورد توجه طیفی از جوانان و 
نوجوانان هستند، چون از نظر ساختار رسمی وجاهت ندارند، کار فکری هم درباره 

آنها صورت نمی گیرد.
اینها مولد فکر نیستند. من مرادم کسانی  است که اندیشه جدیدی دارند. مثلا کسی که در 
زمینه حجاب مطالعه می کند و حرف جدیدی در این زمینه می زند و بحث عالمانه می کند، 
مستندات می آورد و هم متون دینی، هم متون ملی، هم شــرایط جدید و مسائل جاری را 
بررسی می کند. کسی که درباره مســائل سیاسی، مسائل اعتقادی، 
باورها و ســنت ها یا مثلا در موضوع قانون اساســی بحث جدی 
و علمی می کند، یعنی تولید اندیشــه می کند و حرفی می زند 
که نوآوری تلقی می شــود. ما در خیلی از زمینه ها دچار تکرار 
می شــویم، حرف های خوب ولی تکــراری می زنیم که کارایی 
خودش را از دست می دهد و گاهی هم مقاومت و سرخوردگی 
ایجاد می کند. اما وقتی در حوزه اندیشه وارد نوآوری 
شدیم، ایجاد انگیزه و کشش می کند ولو اینکه نظر 
مخالف پیــدا کند. این مخالفــان و موافقان بحث 
جریان سازی را در کشــور به وجود می آورند که 
می تواند برای افزایش مطالعه در کشــور بسیار 
مؤثر باشد و همینطور برای درگیری نیروهای 
جوان در مسائل فکری که دنبال این افرادی 
که اسم بردید نروند. یکی از دلایلی که 
جوانان دنبال این جور آدم ها می روند 

این است که خلأ فکری وجود دارد. 

محسن پرویز، استاد دانشگاه و پزشک که معاون اسبق 
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره آنچه وظیفه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی عنوان می شود و اینکه سهم این شورا از کاستی ها که 
باعث ایجاد حوادث اخیر اجتماعی و فرهنگی شده، به همشهری می گوید: »قرار بود 
شورای عالی انقلاب، قرارگاه اصلی فرهنگی کشور باشد؛ حوزه فرهنگ کشور زمانی 
که شورای عالی ایجاد شد، گسترده تر از فرهنگ به معنای مصطلح امروزی در نظر 
گرفته شده بود.« وی تأکید می کند: »شورای عالی انقلاب فرهنگی همانطور که گفتم 
قرار بود در 2 زمینه قرارگاه باشد؛ یکی در زمینه دانشگاه و گسترش علم و فناوری و 
دیگری در زمینه فرهنگی و گسترش آن بود. به همین دلیل است که وزرای هرکدام از 
این حوزه، آموزش و پرورش و علم فناوری عضو شورا هستند و در زمینه فرهنگی هم 
علاوه بر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، رئیس سازمان تبلیغات و رئیس صدا و سیما از 
اعضای آن هستند. این نمایندگان در شورای عالی انقلاب فرهنگی، نمایندگان اصلی 

هستند که باید پیگیر مصوبات باشند.«
این استاد دانشگاه در ادامه به افت و خیزهای شــورای عالی انقلاب فرهنگی اشاره 
می کند و با اشاره به تدوین سند و پیوست برای حوزه های مختلف یادآور می شود: 
»متأسفانه این اسناد مورد بی مهری قرار می گیرند و پیگیری برای اجرای این اسناد 
صورت نمی گیرد. به طور مثال، در بحث جمعیت، شورا در دهه80 ورود کرد و سند 
جمعیت را در آن دهه به پیوســت های شــورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: »قرار 
بود این سند اجرایی شود اما با گذشت 15سال کمترین اتفاق ها رقم خورد و آنچه 

پیش بینی می شد، صورت نگرفت.« 
محسن پرویز با توجه به اینکه شورای عالی انقلاب فرهنگی یک نهاد اجرایی نیست، 
تأکید می کند: »شورا قرار بود پایگاه سیاستگذاری باشد و در پیوست ها به این موضوع 
اشاره شده و حضور وزرا و سازمان های مرتبط و روسای 3 قوه، می تواند ضمانت اجرایی 
مصوبات را فراهم کند که متأسفانه مورد بی مهری قرار گرفته و می گیرد.« وی ادامه 
می دهد: »گمان می کنم در مواقعی که باید کاری انجام می شــد، نتوانستیم آن را 
درست انجام دهیم و لازمه کار درست این است که در همه بخش ها بازنگری انجام 
دهیم. خود شورای عالی انقلاب فرهنگی بخش هایی برای پیگیری مصوبات داشته، 
این بخش ها در دوره هایی کارشان را درست انجام دادند اما در دوره هایی هم به خوبی 
کار نکردند. به نظرم هم خود شورای عالی انقلاب فرهنگی در این کم کاری ها مقصر 
است و هم بخش ها و عوامل اجرایی به خوبی به وظایف خود عمل نکرده اند. نکته قابل 
توجه این است که وزرا عموما مقامات سیاسی هستند؛ گاهی شاهد هستیم که وزیری 
در رأس قرار می گیرد اما اصلا آشنا به امور نیست. وزیری که آمده سابقه کار در حوزه 
ندارد و با توجه به این اوضاع تصمیم گیری و پیگیری های این مصوبات برای اجرایی 
شدن باید در رده های بالاتر باشــد. به طور مثال، در حوزه علم این مشکلات ایجاد 
شده است. شورای عالی انقلاب فرهنگی وظیفه خود را آنقدر تقلیل داده که روسای 
دانشگاه را تأیید کند و این یک وظیفه حداقلی است.« پرویز می گوید: »به نظرم یک 
عزم قوی تری برای فعالیت و کار پیوسته و مستمر باید در این زمینه صورت بگیرد و 
شورا نیازمند آن است.« این استاد دانشگاه براساس تجربه  خود به وضعیت دانشگاه ها 
اشاره می کند: »در این سال ها، در دانشگاه ها با فضای رو به رشد علمی روبه رو بودیم 
اما این رشــد در بخش فرهنگی 
دیده نمی شود. متأسفانه گاهی 
اوقات ثباتی در تصمیم گیری امور 
نداریم و این خــود لطمه زننده 
است. قرار بود سازمان ها براساس 
فعالیت شــان پیوست فرهنگی 
داشته باشند اما همه کارها نیمه 
کاره رها می شــود. به طور مثال، 
یکی از اقدامات، مسکن مهر بود 
که زمانی جواب داد اما این طرح 
چون پیوســت فرهنگی نداشت، 
حالا به شــکل معکــوس عمل 
می کند. مشــکل ما گاهی از این 
جنس اســت که وقتی موضوعی 
مصوب می شــود و قرار است که 
به مرحله اجرا برســد، سستی به 
خرج می دهیم. واگذاری امور به 
وجدان متصدیان است؛ البته امر 
خوبی اســت اما در کنار آن باید 
پیگیری ها هم وجود داشته باشد. 
کسی که مسئول است در زمان 
مسئولیتش کار را به درستی انجام دهد. اما وقتی 
مسئول می رود، تازه شروع می کنیم از نواقص 
و کم کاری ها صحبت کردن و این دردی دوا 
نمی کند. نیاز داریم که در همان زمان پیگیر 
عملیاتی شدن امور باشد و اگر لازم باشد تذکر 

بدهیم.« 

محمدصادق کوشکی، استاد دانشگاه  را به صراحت لهجه و برخوردهای بی پرده اش با مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
می شناسند. کوشکی استاد دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشــگاه تهران است اما همواره به مسائل فرهنگی توجه ویژه ای داشته 
است. با او درباره عملکرد شورا و نقش آن در حوادث اخیر گفت وگو کردیم که در همین گفت وگوی کوتاه حرف های مهمی در نقد شورا 

بر زبان آورد.

 در دیداری که مقام معظم رهبری در هفته گذشته با اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی داشــتند، ایشان بر لزوم هدایت فرهنگی و 
مهندسی فرهنگ کشور توسط این شورا تأکید کردند. فکر می کنید شورا تاکنون چقدر در عمل به این وظیفه موفق بوده و آیا می توان 

نقشی برای شورا در حوادث اخیر کشور درنظر گرفت؟
واقعیت این است که اعضای محترم شورای عالی انقلاب فرهنگی، حالا چه اعضای حقیقی و چه اعضای حقوقی، عموما نگاهی که به وظیفه خودشان در این 
شورا دارند و عملکردی که شورا دارد، با توقعاتی که رهبر انقلاب از این نهاد دارند چندان منطبق نیست. رهبر انقلاب برای این شورا  شأن فرماندهی و قرارگاه 
مرکزی عرصه فرهنگ در کشور را قائل است و توقعی که رهبری دارند این است که دوستان شورا در مقام فرماندهان قرارگاهی ظاهر شوند که این قرارگاه 
همه فعالیت های فرهنگی کشور از حوزه های آموزشی و تعلیم و تربیت تا حوزه رسانه را سیاستگذاری، هدایت، جهت دهی و تغذیه می کند و تحت پوشش 
قرار می دهد. بخواهیم مثالی بزنیم باید بگوییم که ایشان برای شورای عالی انقلاب فرهنگی  شأن قرارگاه خاتم الانبیا در زمان جنگ را قائل هستند؛ یعنی 
چطور قرارگاه خاتم الانبیا همه نیروها، ارتش، سپاه، بسیج و نیروهای جهاد را هدایت و رهبری و عملا جنگ تحمیلی را در جبهه خودی فرماندهی می کرد، 
حالا هم شورای عالی انقلاب فرهنگی برای رهبر انقلاب جایگاه قرارگاه خاتم الانبیا را در جنگ فرهنگی و دفاع فرهنگی در برابر تهاجم همه جانبه علمی، 
فکری و رسانه ای غرب به جمهوری اسلامی دارد اما متأسفانه اعضای شورا، از گذشته تا امروز، اغلب شان چنین فکر نمی کنند؛ به همین خاطر  شأن شورا 
توسط این اعضای محترم در حد سازوکاری اداری برای سلسله اقدامات اداری مثل نصب رؤسای دانشگاه ها یا بعضا تصویب سندهای تحول کاهش پیدا 
کرده که این سندها نسبتی با اجرایی شدن ندارند و هیچ گاه روی اجرایی شدن را هم ندیده اند. بی شک می توانیم بگوییم که شورا در پدیدآمدن زمینه های 
آنچه آشوب های پاییز 1401می دانیم سهم  دارد. از این نظر که تغذیه فرهنگی ذهن مردم، تغذیه روح و روان مردم و تغذیه جان انسانی شهروندان ایرانی 
بر عهده این شوراست؛ یعنی وظیفه اصلی این شورا این است که بتواند نیازهای فرهنگی، آموزشــی، تربیتی و رسانه ای شهروندان ایرانی را در چارچوب 
ارزش های انقلاب اسلامی ساماندهی کند و این نیازها را رهبری و هدایت کند تا تامین بشود. به عبارت دیگر، فرماندهی تامین نیازهای فکری، فرهنگی، 
آموزشی و رسانه ای جامعه ایرانی به عهده این شوراست و وقوع این آشوب ها و اغتشاشات که کاملا رویکرد و زمینه فرهنگی داشت و دارد، نشان می دهد 
که این تغذیه اصلا اتفاق نیفتاده است؛ یعنی دستگاه های آموزشی، فرهنگی و رسانه ای کشور در زمینه تغذیه انسان ایرانی به شدت ناکام و ناموفق بوده اند. 
به همین خاطر دشمن موفق شده از طریق شبکه های ماهواره ای و فضای مجازی، ســفره ای رنگین اما مسمومی را گسترده کند و بخشی از نسل جوان و 
نوجوان ما را پای سفره خودش بنشاند و نتیجه تغذیه از این سفره مسموم، خودش را در قالب اغتشاشات نشان می دهد. در چنین شرایطی، فکر می کنم 
هنوز هم دوستان شورا چنین  شأن و جایگاهی برای خودشان قائل نیستند. اعضای محترم شورا عموما در ابرها سیر می کنند و از این نظر خیلی جایگاه رفیع 
و بلندمرتبه ای برای خودشان درنظر می گیرند؛ به نوعی برج عاج نشــین های حوزه فرهنگ جمهوری اسلامی اند، یعنی جایگاه اداری و منزلت حکمرانی 

گسترده ای برای خودشان درنظر می گیرند اما در عمل دستاوردشان بزرگ نیست.
به گفته شما شورای عالی انقلاب فرهنگی نتوانسته چنان که باید و شاید در عرصه فرهنگ اثرگذار باشد اما این شورا چطور می تواند در 

عرصه ای مثل حجاب مؤثر باشد؟
من مثال زدم که شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار است نقشی مثل قرارگاه خاتم الانبیا در دوران فرماندهی دفاع مقدس داشته باشد. موضوع فقط حجاب 
نیست؛ هزاران موضوع در حوزه فرهنگ هست که یکی اش حجاب است. این شورا وظیفه فرماندهی همه این عرصه ها را دارد؛ در حوزه تعلیم و تربیت به 
شکل کلان، در حوزه تغذیه فرهنگی و رفع نیازهای فرهنگی جامعه، در حوزه طراحی آینده فرهنگی، آموزشی و تربیتی جامعه، جهت گیری هنر در جامعه، 
نقش و سهم رسانه در جامعه و راهبردهای رسانه ها و اینکه جهت گیری تک تک دستگاه های اجرایی، تقنینی و قضایی در حوزه فرهنگی جامعه چه باید 
باشد.  در مقطعی شورا می آید برای بیش از 26دستگاه مختلف کشور درباره مسئله حجاب و عفاف تعیین وظیفه می کند و تصمیم درستی می گیرد؛ یعنی 
انواع و اقسام وزارتخانه ها، ادارات، نهادها و دستگاه ها را از نیروی انتظامی تا وزارت مسکن درگیر کرده است. این برای چه زمانی است؟ برای دهه1380است. 
اما بعد دیگر رها می کند، نظارت، مطالبه و بازخواست نمی کند. حالا اگر شورا بخواهد مطالبه، نظارت و بازخواست کند، قدرتش را دارد. اعضای این شورا 
چه کسانی هستند؟ رئیس مجلس، رئیس قوه قضاییه، کمیسیون های تخصصی مجلس عضو آن و رئیس جمهور هم رئیس آن است. این شورا مشکل اقتدار 
ندارد اما چون نگاهش نگاه راهبردی رهبر نظام نیست، در عمل اختیاری برای خودش قائل نیست. در عمل مجموعه ای از افراد وزین و گرانقدرند که کنار 

هم نشسته اند و کارهای سبک و کوچک می کنند.
 با توجه به اینکه اعضای شــورا مشــغله های مختلفی دارند، مثلا اســتاد دانشگاه هستند، 
مسئولیت های مختلف بر عهده دارند، مدیر هســتند و حتی مقام معظم رهبری هم در دیدار با 
اعضای شورا اشاره کردند که اعضای شورا اشــتغالات دیگری هم دارند اما انتظار این است که 
برای شورا وقت بگذارند، آیا به صورت جدی مصرف کننده محصولات فرهنگی هستند، یعنی در 
عرصه فرهنگ تنفس می کنند، از محصولات فرهنگی مثل فیلم و سریال و کتاب و موسیقی و 
هنر شناخت دارند یا اصلا ضرورتی ندارد که اعضای این شورا به طور جزئی با محصولات فرهنگی 

آشنا باشند؟ 
واقعیت این است کسی که عرصه ای را فرماندهی می کند باید آن عرصه را مثل کف دستش بشناسد. در حوزه فرهنگ، 
فرمانده باید حداقل در بعضی حوزه های فرهنگ صاحب نظر و صاحب اشراف باشد. اعضای شورا باید حداقل در چند 
حوزه فرهنگ صاحب نظر و صاحب اشراف میدانی و لحظه ای باشند؛ از حوزه سینما، هنرهای مختلف، رسانه تا تعلیم و 
تربیت، سبک زندگی و حوزه باورها و اعتقادات. هر کدام از اعضای شورا باید در چند عرصه صاحب نظر باشند و اشراف 
میدانی و لحظه ای و به روز داشته باشند، چون  شأن فرماندهی دارند اما از آنجا که برای این شورا چنین شأنیتی قائل 
نیستند و این عزیزان خودشــان را دارای مقام رفیع می دانند و در ابرها ســیر می کنند، شورا را مجموعه ای اداری هر 
هفته 2ساعت یا 4ساعت می بینند. نتیجه این است که این شــورا با این حجم از افراد وزین برای خودش قدرتی قائل 
نیست.  ببینید اگر عضو شورا همگام و همراه مردم در مترو نباشد، در اتوبوس بی آرتی نباشد، در جشنواره فجر نباشد، 
در کتابفروشی ها نچرخد، به خوابگاه های دانشــجویی نرود، به مدارس به تنهایی سر نزند، به دارالتأدیب ها سرکشی 
نکند، به زندانی ها مخصوصا زندانیان درگیر حوزه فرهنگ سر نزند و اگر اقوام، روستاهای دور، عشایر، مناطق مرزی، 
پادگان ها، سربازخانه ها را رصد نکند، در بازار ســبک خرید و زندگی مردم را رصد نکند، در ادارات مختلف رفتارها را 

نتیجه اش  این می شود که روی ابرها سیر می کند و وقتی روی ابرها سیر می کند، درکی از مشکلات نبیند، 
هنگی  جامعه نخواهد داشــت و چون درکی ندارد، طبیعتا اقدامی هم نمی کند. حالا فر

اعضای حقوقی شورا به واسطه جایگاه حقوقی شان 
در این شورا هســتند و هر کدام می گویند 
گرفتاری هایی دارند امــا اگر همان ها هم 
متوجه باشند که شــورا چیست و  شأن 
و جایگاه آن کدام اســت، بیشتر وقت 
می گذارنــد. مثال می زنــم؛ خیلی از 
اعضای حقوقی شــورا برای شورای 
اقتصاد بیشتر وقت می گذارند تا 
ش ورای عالی انقلاب فرهنگی یا 
حوزه های ماموریت خودشان را 
جدی تر می گیرند تا حوزه های 
ماموریت شورا را درحالی که 
جایــگاه شــورا از حوزه های 
ماموریتــی این دوســتان به 

هیچ وجه کمتر نیست.

در خــود شــورا نســبت بــه مســائل فرهنگــی، 
هنری و مخصوصا در بحث سینما بی توجهی 

و کم کاری هست

شورای عالی انقلاب فرهنگی نوزدهم آذر ماه 1363 به ریاست  

رئیس جمهور و با فرمان امام خمینی )ره( تشــکیل شد. از شورا
 جمله وظایف شــورای عالی انقلاب فرهنگی، می توان در 
3 حوزه سیاستگذاری، تدوین ضوابط و نظارت تقسیم بندی کرد. تهیه و 
تدوین سیاســت ها و طرح های راهبردی کشــور در زمینه های مختلف 
فرهنگی از جمله در حوزه های زنان، تبلیغات، اطلاع رسانی، چاپ و نشر، 

بیسوادی، دانشگاه ها، برقراری روابط علمی و پژوهشی و فرهنگی با سایر 
کشورها، همکاری حوزه و دانشــگاه، فعالیت های دینی و معنوی، تهاجم 
فرهنگی و سایر حوزه های فرهنگی مربوطه از جمله وظایف سیاستگذاری 
این شورا محسوب می شود. همچنین تعیین ضوابط تأسیس مراکز علمی و 
آموزشی و نیز ضوابط گزینش مدیران و اســتادان و دانشجویان از جمله 
وظایف این شوراست. بررسی و تحلیل شــرایط فرهنگی ایران و جهان، 

بررسی الگوهای توسعه و پیامدهای فرهنگی آن، بررسی وضع فرهنگ و 
آموزش کشور و نیز نظارت بر اجرای مصوبات شورا از جمله وظایف نظارتی 
 شــورای عالی انقلاب فرهنگی اســت. تدبیر و تأکید امام خمینی )ره( و
 آیت الله خامنه ای  رهبر معظم  انقلاب بر استمرار وجود نهادي که به طور 
دائم و به صورت مســتمر و فعــال موضوع فرهنگ و علــم را طراحي و 

برنامه ریزي کند، از اهمیت راهبردی این نهاد حکایت دارد.

شورای عالی کم کاری
کارشناسان فرهنگی به سوالات همشهری درباره شورای عالی  انقلاب فرهنگی پاسخ  می دهند

بی شک می توانیم بگوییم 
که شورا در پدیدآمدن 

زمینه های آنچه آشوب های 
پاییز 1401می دانیم سهم  
دارد. از این نظر که تغذیه 

فرهنگی ذهن مردم، تغذیه 
روح و روان مردم و تغذیه 
جان انسانی شهروندان 

ایرانی بر عهده این 
شوراست؛ یعنی وظیفه 

اصلی این شورا این است 
که بتواند نیازهای فرهنگی، 
آموزشی، تربیتی و رسانه ای 

شهروندان ایرانی را در 
چارچوب ارزش های انقلاب 

اسلامی ساماندهی کند و 
 این نیازها را رهبری

  و هدایت کند
 تا تامین بشود

من اثر وجودی شورای 
انقلاب فرهنگی را در زمینه 

جریان سازی مثبت نمی بینم. 
جامعه مان لخَت است. انگار 
در جامعه موضوع مهم فکری 

نداریم که برای همه اقشار 
جامعه دارای اهمیت باشد، 

درحالی که داریم. موضوعات 
زیادی داریم که می توانیم 

جامعه را حول آن متمرکز کنیم

اتفاقی که در این سال ها در ایران افتاده و حوزه فرهنگ را 
تا حدود زیادی تحت الشعاع خود قرار داده، این است که 

ارزش های فرهنگی به جای اینکه تبیین و ترویج شوند، تبدیل 
شده اند به مجموعه قوانین سفت و سختی که هیچ گونه جای 

گفت وگو و چون و چرا در آنها نیست؛ به همین دلیل در این 
روزگار می بینیم که اهالی فرهنگ  به این پهنه ورود نمی کنند یا 

شاید هم اساسا راه شان نمی دهند

بالاترین مقام اجرایی 
کشور، رئیس جمهور است 

و در رأس شورای عالی 
انقلاب فرهنگی قرار دارد و 
با نگاهی به کارنامه روسای 

جمهوری در دوره های 
مختلف به مقوله فرهنگی 

در جامعه، متأسفانه 
کارنامه درخشانی در 

این باره دیده نمی شود

شورا قرار بود پایگاه 
سیاستگذاری باشد و در 

پیوست ها به این موضوع 
اشاره شده و حضور وزرا 

و سازمان های مرتبط و 
روسای 3 قوه، می تواند 

ضمانت اجرایی مصوبات 
را فراهم کند که متأسفانه 
 مورد بی مهری قرار گرفته 

و می گیرد

ناموفق در جریان سازی فرهنگی ناکام در تغذیه فکری فرهنگی انسان ایرانی  باید پیگیر مصوبات باشیم امرفرهنگ را به اهلش بسپاریم فرهنگ به حاشیه رانده  شده است
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تشکیل قرارگاه فرهنگی در کنار 
شورای عالی انقلاب فرهنگی

 کار نیمه تمام 
شورای عالی انقلاب فرهنگی

جواد شمقدری در گفت وگو با همشهری پیشنهاد داد:

گپیادداشت

جــواد شــمقدری هم ســابقه 
فیلمســازی دارد و هم ســابقه 
مدیریــت در حوزه ســینما. او 
به عنوان نخستین رئیس سازمان 
سینمایی کشور از ســال 1388تا 1392سکان دار 
ســینما بود و تلاش فراوانی را صرف تعیین قوانین 
سینمایی مطابق با اهداف کلی نظام کرد و به خوبی با 
ساختارهای فرهنگی و روندهای قانونی در این حوزه ها 
آشنایی دارد. او که در زمان مسئولیتش با شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تعامل و قصد به تصویب رساندن سند 
سینما را داشته، فرد مناســبی است تا به اظهارنظر 
درباره میزان اثرگذاری عملی شورا در حوزه فرهنگ 

و مخصوصا در سینما بپردازد.

شــورای عالی انقلاب فرهنگی در تعامل 
با حوزه ســینما اثرگذار اســت و توانسته اهداف 

مأموریتی اش را در این حوزه پیگیری کند؟
جایگاه شورای عالی انقلاب فرهنگی این است که بتواند 
همین اثر را بگــذارد، کمااینکه در دوره خــود ما وقتی 
سند ســینما بعد از نزدیک به 10جلسه که در دبیرخانه 
شورا تنظیم شــد، به صحن اصلی شورا رفت ولی به دلیل 
کارشــکنی بعضی اعضای شــورا در آن مقطع در دست 
بحث و بررســی و تصویب قرار نگرفت. اگر چنین سندی 
براساس نیازها و اهدافی که نظام جمهوری اسلامی برای 
سینمای ایران دارد تنظیم و در شــورا مصوب شود و به 
مراکزی که باید اجرا کنند ازجمله وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ابلاغ شود، قطعا می تواند اثرگذار باشد. همانطور 
که رهبری فرمودند، مشــکل اینجاست که خیلی از این 
سندها و قوانین و آیین نامه هایی که مصوب می شود، بعد 
از ابلاغ، نظارتی نیســت که اجرا می شوند یا نه، خصوصا 
که در بدنه مدیریتی بعضی دســتگاه ها شــاهد مقاومت 
در اجرای ابلاغیه ها و قوانینی هســتیم که رویکردها را 

اصلاح می کند.
 اشکال کار کجاست؟

در واقع اشکال دو جاست؛ یکی اینکه در خود شورا نسبت 
به مســائل فرهنگی، هنری و مخصوصا در بحث سینما 
بی توجهی و کم کاری هست و دوم اینکه حالا اگر سند یا 
قانون بالادستی تصویب شود، بعد از ابلاغ، دستگاه ها مورد 
بازخواست قرار نمی گیرند که چرا طبق آن مصوبه یا قانون، 
مسیر اصلاح نشده و امور در دست اجرا قرار نگرفته است. 
در این فرایند است که نقش شورا خیلی ضعیف می شود و 

در بعضی موارد بود و نبودش خیلی فرقی نمی کند.
 با توجه به مشغله فراوانی که اعضای شورا 
دارند، چطور می توانند شناخت شان را از حوزه های 
فرهنگی بالا ببرند؟ تشــکیل کمیته های تخصصی، 
دعوت از هنرمندان یا چه شیوه دیگری را پیشنهاد 

می کنید؟ 
این مشکل وجود دارد که اعضای شورا عملا غیراز آن دو 
سه ساعتی که در جلسه های شورا حضور دارند، در طول 
هفته ها و ماه ها شــاید نتوانند ذهن شان را متمرکز کنند 
روی مسئولیت ها و مأموریت هایی که باید در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به فکرشــان باشــند. این اشکال وجود 
دارد. از طرف دیگر، ضرورت جایگاه این شــورا می طلبد 
که رؤسای 3 قوه عضوش باشند یا بعضی از سازمان های 
فرهنگی هنری کشــور مثل وزارت ارشــاد، صداوسیما 
و سازمان تبلیغات باید در این شــورا باشند. راهکار این 
است که باید در کنار، نه در زیردست، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی یک قرارگاه فرهنگی شکل بگیرد. افرادی که در 
این قرارگاه مأمور می شوند، می توانند هم از اعضای شورا 
باشند و هم از افراد دلسوز و آشنا به حوزه فرهنگ از بیرون 
شــورا که مثل قرارگاه عملیاتی همیشه پای کار باشند و 

امور را پیگیری کنند و بحث نظارت را به عهده بگیرند.
برپایی چنین قرارگاهی می تواند مؤثر باشد؟

اگر این قرارگاه به کمیته های زیرمجموعه شورا تنزل پیدا 
کند، کمااینکه ظاهرا قبلا هم بوده، باز به نظر من نتیجه ای 
ندارد. نهایتاً می شــود کمیته هایی زیرنظر شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی یا زیرنظر دبیرخانه شــورا که با توجه به 
مشغله اعضای شورا باز کار آنها مورد توجه قرار نمی گیرد. 
در سال 1391، ما سند سینما را بعد از ساعت ها کار دقیق 
در کمیته های کارشناســی تنظیم کردیــم ولی وقتی به 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی آمد، آقایــان فکر کردند 
کاغذپاره اســت و به آن توجه نکردند و حتی انگار دو سه 
نفر مسئولیت داشتند دستور جلسه را تغییر دهند و تشنج 
ایجاد کنند. البته این شرایطی است که آن موقع پیش آمد 
و ممکن است همیشه نباشد. البته تا جایی که من خبر دارم 
چنین فضاهایی قبلا هم بوده، هم در دوره آقای هاشمی 
و هم در دوره آقــای روحانی. در دوره آقــای روحانی که 
جلسات خیلی هم برگزار نمی شد. لذا من معتقدم راهکار 
این است که بخشی از اعضای شورا که وقت بیشتری دارند 
و حاضرند وقت بگذارند و با افرادی از بیرون شورا که دلسوز 
و متخصص و باتجربه باشــند، یک قرارگاه فرهنگی را در 
کنار خود شورا تشکیل دهند. سازوکارهای قانونی اش را 
می شود پیدا کرد که اگر در این قرارگاه تصمیمی گرفته 
شــد، این تصمیم با حضور رئیس جمهور یا رؤسای 3 قوه 
وجاهت قانونی پیدا کنــد.  آن قرارگاه فرهنگی هم در فاز 
عملیاتی وارد شود و در واقع نقش مســتقیم در اتفاقات 
داشــته باشــد و هم در حوزه نظارتی مثل یک قاضی که 
در قوه قضاییه به طور مستقل حکم می دهد، حکم بدهد. 
قرارگاه فرهنگی هم باید چنین جایگاهی پیدا کند تا بشود 
خروجــی مطلوبی از مجموعه کلی شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در عرصه فرهنگ و هنر کشور، چه در حوزه های 

تخصصی و چه در حوزه های عمومی، شاهد باشیم.

یکی از موضوعات مورد اشاره رهبری در 
دیدار اخیر اعضای شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، توجــه به نقش این شــورا در 

اجرایی شدن مصوباتش است.
در نگاه رهبری، یکی از ابتکارات حضرت امام)ره( این بود که 
این شورا را تاسیس کرد و به مصوبات آن، جایگاه قانونی داد.   
اما در این میان به دلیل موانعی مثل درگیری اعضای شــورا با 
مســائل اجرایی، مظلوم بودن عنصر فرهنگ در اولویت های 
کشــور)که این خود بلیه بســیار خطرناکی است(، تلقی های 
غلط از دولتی کردن فرهنگ و دســت آخر رها کردن اسناد و 
مصوبات این شــورا در حد یک قانون بدون ضمانت اجرایی، 
کار این شورا را نیمه تمام باقی گذارده است. و حال آنکه دیدن  
سازوکار اجرایی مصوبات، جزء لاینفک این قرارگاه فرهنگی 

کشور است.  
ایشــان یکی از تذکرات دائمی به اعضای این شــورا را همین 
می دانند. در ســال92 این طور متذکر شدند:  »این جور نباشد 
که یک سندی را که مربوط به دســتگاه آموزش عالی است، یا 
مربوط به وزارت بهداشت است، یا مربوط به آموزش و پرورش 
است، یا مربوط به وزارت ارشاد است، شورا تدوین کند، تصویب 
کند، بسپارد به آن دستگاه و بکشد کنار؛ نه، این مصلحت نیست. 
بایســتی نظارت خودش را بر کیفیت اجرا، بر اجرایی شدن آن 
ادامه بدهد؛ حالا یا تا پایان کار، یا لااقل تا وقتی که این کار به 
جریان بیفتد و ببینند که دارد اجرا می شود. بنابراین اینجا هم 

مسئولیت شورا در مورد ضمانت اجرا به نظر ما زیاد است.«  
به عنوان مثال، مصوبات مکرر این شــورا در موضوع حجاب و 
تعیین راهبردهای کلان و وظایف نهادهای مربوط در این مسئله 
یکی از کارهای خوب این شوراست.  قانونی جامع و کاملا ناظر 
به عملیات که فارق از اشکالات محتمل به این قانون، نفس ورود 
این شورا در یکی از موضوعات کلیدی اجتماعی، پدیده مبارکی 

است؛ که مسئولیت این نهاد هم همین را اقتضا می کند.
اما همان بلیه که ریشه های آن در بالا ذکر شد، سبب شده که 
این قانون در پیچ و خم های مختلف اداری و سیاسی و اقتصادی 
و.... به فراموشــی سپرده شــود و قانون حجاب در ذهن مردم 
مساوی با گشت ارشاد تلقی شــود؛ چراکه از میان آن بیست و 
چند نهاد، تنها نهادی که کم و بیش به وظایف قانونی خود عمل 
می کند، نیروی انتظامی است. شورا نباید به تصویب مصوبات 

اکتفا کند، ولو این مصوبات کاملا صحیح و اجرایی هم باشد.
آنچه مهم است و در کلام رهبری هم بارها بدان اشاره شده، این 

است که این نهاد، وظیفه هدایتگری در حوزه فرهنگ را دارد.
مســائل فرهنگــی و از آن جمله حجــاب و امثالهــم، نیاز به 
قانونگــذاری، برنامه ریزی دقیق برای اجــرای قانون و نظارت 
مجدانه بر حسن اجرای قانون دارد. و این نهاد در قبال تحقق این 

مراحل وظیفه و مسئولیت دارد.
بگذاریم کنــار این حرف های ســکولارها را کــه »فرهنگ را 

حکومتی و دولتی کردند.«
باید با مزاحم های فرهنگی، زمینه های ضد فرهنگی، برنامه های 

نافی فرهنگ اصیل ملی مبارزه کرد.
در ماجرای حجاب مصوبه رسمی شورا تعیین تکلیف برای بیش 
از 20 نهاد است. چرا مطالبه از این نهادها وجود ندارد؟! چرا برخی 

از این سازمان ها به وظایف قانونی خود عمل نمی کنند؟!
چرا هنوز هزینه اقتصادی محجبه بودن در کشــور اینقدر زیاد 
اســت؟ چرا مثلا وزارت صنعت و معدن و اقتصــاد به وظیفه 

تصریح شده در این قانون عمل نمی کنند؟!
متن قانون در مورد وزارت اقتصاد و دارایی این است: 

محصولات فرهنگی مغایر با عفت عمومی و شــئونات 1    اهتمام بیشتر در ممانعت از ورود غیرقانونی پوشاک و 
اسلامی با توجه به قوانین مربوطه.

ممنوعیت ورود، تولید و عرضه مجسمه ها، عروسک ها،  مانکن ها و تابلوهای مروج ضدعفاف نظیر نقاشی، فرش، 2
روزنامه و....

دست دوم خارجی.3 تدوین قوانینی بــرای ممنوعیت عرضــه لباس های 
فرهنگی و کالاهای مغایر با عفت عمومی و شــئونات 4 وضع تعرفه گمرکــی ویژه بر پوشــاک و محصولات 

اسلامی.
بخوانید این قانون مصوب رسمی این شورا را تا بدانید اگر همین 
قانون که حتما نیاز به تکمیل و ارتقا  هم دارد، اگر ضمانت اجرایی 

پیدا می کرد، چقدر مسئله های ما در حجاب حل شده بود.
زمانی که اراده تمامی نهادهای مربــوط با ماجرای حجاب به 
میان بیاید، مردم هم تلقی شــان این می شــود که نظام بنای 
بر حل این مســئله را دارد نه اینکه قانون به صورت بخشی و 
تنها توسط برخی نهادهای انتظامی آن هم با این همه هزینه 

اجرا شود.
تصور آقایان این اســت که قانون را اگر به دانشگاه و صداوسیما 
و... ابلاغ کنند، کار تمام است. غافل از آنکه، وظیفه شورا، تحقق 

سازوکار و ضمانت اجرایی قانون هم است.
این هم نیاز به مطالبه از خود شورای انقلاب فرهنگی دارد؛ هم 
باید خود اعضا عرصه فرهنگ و نظارت بر حسن اجرای قوانین را 
جدی بگیرند، هم اینکه حضور جدی سران 3قوه به صورت منظم 

در جلسات شورا، تضمینی برای این ماجرا باشد.

حسین کاظم زاده؛ فعال فرهنگی

علی اصغر عزتی پاک، نویسنده پهنه فرهنگ در کشور ما طی 
دهه های اخیر با چالش های متعددی مواجه بوده و اغلب صاحب نظران 
درباره این حوزه پرنفوذ در میان توده های عام و خاص مردم ســخن ها 
گفته و گاه انتقادات و پیشنهادهایی هم برای اصلاح برخی امور فرهنگی 
ارائه کرده اند. نهاد های متولی فرهنگ هم در این میان، هر یک با طرح ها، 
مصوبات و تصمیم های خود، افق های کوتاه مدت و بلندمدتی را پیش روی 
امور فرهنگی کشور گشوده و فضای متفاوتی را در جامعه رقم زده اند. 
یکی از نهادهای مهم در این زمینه، شورای عالی انقلاب فرهنگی است که 
نظرات مختلفی درباره عملکرد و برنامه ها و همچنین مصوبات این نهاد 
وجود دارد. در این میان، تدبیر و تأکید رهبر کبیر انقلاب و مقام معظم 
رهبری بر استمرار وجود نهادی که به طور دائم و به صورت مستمر و فعال 
موضوع فرهنگ و علم را طراحی و برنامه ریزی کند، از اهمیت راهبردی 
این نهاد حکایت دارد. درباره این نهــاد فرهنگی با یکی از چهره های 
فرهنگی فعال گفت وگو کرده ایم. علی اصغر عزتی پاک معتقد است: امور 
فرهنگی، اموری مردمی است و مردم باید ابعاد مختلف آن را بپذیرند و 
اتفاقا با جان و دل هم بپذیرند؛ آن موقع اســت که خودشان مدافع آن 

فرهنگ می شوند.

جامعه ایرانی در ســال های اخیر دچار بحران های فرهنگی 
عمیقی شده است. کارنامه نهادهایی مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی 

در جلوگیری از این بحران ها را چگونه ارزیابی می کنید؟
اتفاقی که در این ســال ها در ایران افتــاده و حوزه فرهنگ را تــا حدود زیادی 
تحت الشعاع خود قرار داده، این است که ارزش های فرهنگی به جای اینکه تبیین 
و ترویج شوند، تبدیل شــده اند به مجموعه قوانین سفت و سختی که هیچ گونه 
جای گفت وگو و چون و چرا در آنها نیست؛ به همین دلیل در این روزگار می بینیم 
که اهالی فرهنگ - به معنای روشن و شناخته شده  کلمه و نه هر کسی که مدعی 
است – به این پهنه ورود نمی کنند یا شاید هم اساسا راه شان نمی دهند. چه کسی؟ 
همان مدیرانی که از طرق سیاســی و به دلیل کمبود صندلی در زمین سیاست 
به ناچار ســر از عرصه مظلوم فرهنگ و هنر درآورده انــد؛ دغدغه مندان فرهنگ 
وقتی می بینند که امر فرهنگی در جایی که قرار اســت باشد، نیست، طبعا دیگر 
شــأنی برای خود نمی بینند و  می دانند که اساسا حضورشان و اعلام موضع شان 
مزاحم تلقی خواهد شد؛ بنابراین در جایی که کنش های فرهنگی تبدیل شده اند  
به قوانینی لازم   الاجرا که به هــر نحوی باید به اجرا دربیایند، فــارغ از کارایی یا 
ناکارآمدی، دیگر چه جای چون و چرای اهالی فرهنگ است؟ به نظرم اصل مسئله 
سیاستگذاری است. ما در تمام این مدت اصالتی به امر فرهنگ ندادیم.به خصوص 
در دهه های80 و 90، امر سیاست اصالت پیدا کرد و شد تعیین کننده؛ درحالی که 
کار فرهنگی به لحاظ ماهوی تفاوت دارد با کار سیاسی و سیاسی کاری. تا روزی 
که این اصالت نادیده گرفته شود، ما توان عبور از این گردنه های صعب را نخواهیم 
داشت. تا نخواهیم سیاستگذاری را اصلاح کنیم، نمی توانیم انتظار بهبود شرایط 
فرهنگی را داشته باشیم. تا روزی که سیاست ها و قوانین با همان فرمان قبلی پیش 
می روند و حتی روزبه روز سفت و سخت تر هم می شوند، بحران های تازه ای ایجاد 
شده و گره کارها را پیچیده تر خواهیم دید. به نظر من، تا موقعی که اهالی فرهنگ 
و هنر از امر سیاستگذاری در فرهنگ کنار گذاشته شوند، داستان همین است و  

ای بسا روزبه روز هم بحرانی تر شود.

 نادر قدیانی، ناشر و فعال فرهنگی کشور اســت که سال ها ریاست اتحادیه 
ناشران و کتابفروشان تهران را به عهده داشته است. با او درباره جایگاه، اهمیت و ضرورت 

شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت وگو کرده ایم.

جامعه ایرانی در ســال های اخیر دچار بحران های فرهنگی عمیقی شده است؛ 
کارنامه نهادهایي مانند شورای عالي انقلاب فرهنگی در جلوگیری از این بحران ها را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
با توجه به اینکه بالاترین مقام اجرایی کشور، رئیس جمهور است و در رأس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
قرار دارد و با نگاهی به کارنامه روســای جمهوری در دوره های مختلف بــه مقوله فرهنگی در جامعه، 
متأسفانه کارنامه درخشــانی در این باره دیده نمی شود. 
به نظرم یکی از دلایل این امر، توجه بیش از حد روســای 
جمهوری در اغلب دوره ها به مسائل سیاسی بوده و هست 
که باعث می شــود مقوله فرهنگ در جامعه ناخودآگاه به 
حاشیه رانده شود و همین مسئله متأسفانه تبعات فرهنگی 
و اجتماعی متعددی را در پی داشته باشــد. این رویکرد 
ناصواب برخی روســای جمهور و دولتمــردان مرتبط با 
موضوعات فرهنگی در جامعه باعث شده نسل های جوان 
به ویژه آن گروه از جوان های امروزی که در سال های بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی به دنیا آمده و در فضای جمهوری 
اسلامی رشد کرده و به اجتماع پا گذاشته اند، بیش از آنکه 
با مسائل فرهنگی آشنا شوند و دغدغه های فرهنگی داشته 
باشند، به مسائل سیاســی علاقه مند شده و به موضوعات 
ملتهب سیاسی روی آورده و بیشــتر درگیر این حوزه در 
مسائل مملکتی شــده اند. نکته بعدی اینکه بعضی قوانین 
موجود گاهی بــا محتوای مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در تضــاد بوده اند و همین موضوع باعث شــده 
همه مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگــی آنطور که 
باید و شاید ابلاغ و اجرایی نشــود. همچنین تفسیرهای 
مختلف از مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی به برخی 
ســوءتفاهم ها در جامعه دامن زده کــه در این مورد هم 

می شود با اطلاع رسانی به موقع و صحیح، سوءتفاهم ها را برطرف کرد. 
مقام معظم رهبري نظارت و ارائه گزارش از نتیجه مصوبات شــوراي عالي انقلاب 
فرهنگي را ضروري دانســتند، به نظر شما آیا آســیب اصلي فرهنگي جامعه ما پیگیري 

تصمیمات نیست؟ 
وقتی از مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی صحبت می کنیم، ذهن  ما ناخودآگاه کشیده می شود به 
سمت موضوعاتی که به نوعی با مقوله فرهنگ در جامعه مرتبط هســتند. اگر بخواهم مثالی از تجربه 
شخصی خودم بزنم، باید بگویم طی چندین ســال که من رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران 
بودم، با برخی مشــکلات ناشی از تأخیر در ابلاع مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی مواجه بودیم. 
یکی از این موارد، تأخیر در ابلاغ احکام اعضای شــورای نظارت بر کتاب کودک و نوجوان و همچنین 
بزرگسال بود. به دلایل مختلف وقفه ای در این کار صورت گرفته بود. من آن موقع به خاطر مسئولیتی 
که در اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران داشــتم، پیگیر این موضوع شدم و معلوم شد رئیس جمهور 
وقت که آن موقع آقای احمدی  نژاد بود، احکام اعضای جدید شورای نظارت بر کتاب کودک و نوجوان 
و همچنین بزرگسال را هنوز امضا نکرده و همین مسئله در معرفی اعضای جدید این شوراها وقفه ای را 
ایجاد کرده است. هر چند تا زمان امضای حکم اعضای جدید شورای نظارت بر کتاب کودک و نوجوان و 
همچنین بزرگسال، جلسات این شوراها با اعضای قبلی هم قابل برگزاری بود، اما روند منظم برنامه های 
این شوراها مستلزم اقدامات تازه ازجمله امضای حکم اعضای جدید این شوراها بود. در آن زمان وقتی 
من به عنوان رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشــان تهران تقاضای دیدار با رئیس جمهور برای پیگیری 
این موضوع داشتم با درخواست من موافقت شد و موقعی که من به همراه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
وقت، آقای حســینی به دیدار رئیس جمهور وقت رفتیم و موضوع را مطرح کردم، آقای احمدی نژاد از 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره دلایل این وقفه پرسید و او هم پاسخ داد احکام اعضای جدید منتظر 
امضای رئیس جمهور است و آنجا بود که من متوجه دلیل اصلی وقفه در این کار شدم. منظورم این است 
که بخشی از فعالیت های اداره کتاب یک کشور چند سال منتظر یک امضا از سوی رئیس جمهور بود و 

برخی کارها به این دلیل معطل مانده بود.
بیش از 20نهاد در جامعه امروز ما درگیر مسائل فرهنگی هستند اما همیشه نیروی 
انتظامی مورد انتقاد بوده است. به نظر شما کم کاری نهادهای دیگر را چگونه باید جبران کرد؟

ما نهادهای فرهنگی بسیاری در کشور داریم که اغلب آنها، در جای خود نیرومند و قوی هستند اما در 
ارتباط با نهادهای فرهنگی همسو ارتباطات لازم را ندارند و یا هنوز نتوانسته اند آن ارتباط واقعی و لازم 
را برقرار کنند. به عنوان مثال، ما در کشورمان، ســازمان تبلیغات اسلامی، سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی، صدا و ســیما، وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، وزارت آموزش و پرورش و نهادهای فرهنگی 
مشابه بســیاری را داریم که اغلب به طور جداگانه برنامه های خود را پیش 
می برند. آیا این نهادهای فرهنگی با هم جلسات هفتگی، ماهانه یا حتی 
سالانه دارند؟ آیا فعالیت های ستاد امر به معروف و نهی از منکر با این 
نهادها هماهنگ و همسو است؟ آیا وزارتخانه  فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و نهادهای فرهنگی مهم با تغییر وزیر یا رئیس آن مجموعه، به مصوبات 
وزیر یا رئیس قبلی اهمیت می دهند و آن را اجرایی می کنند؟ یا تغییر 
می دهند و یا حتی به کل کنار می گذارند؟! سؤال های مشابه بسیاری 
در این زمینه وجود دارد که بسیاری از آنها هنوز بی پاسخ مانده است. یکی 
از موارد کم کاری نهادهای فرهنگی که با حوزه کاری من مرتبط است 
و می توانم درباره آن سؤالاتی را مطرح کنم، به نمایشگاه کتاب 
تهران مربوط است و محل برگزاری آن که با گذشت چند 
دهه هنوز بلاتکلیف است. 33دوره نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران در طول حدود 35سال برگزار شده که در 
طول این مدت یک مکان ثابت نداشته و هنوز هم این 

مشکل به طور ریشه ای حل نشده است. 

عباس سلیمی نمین،  پژوهشگر و فعال سیاسی معتقد است که این 
شورا در زمینه جریان سازی فکری نتوانسته موفق باشد و اگر بتواند زمینه های 

ایجاد تولید فکری را در جامعه مهیا کند به وظایفش عمل کرده است.

 با توجه به نقشی که شورای عالی انقلاب فرهنگی می تواند در حوزه 
فرهنگ ایفا کند، فکر می کنید این شورا در عمل به وظایفش موفق بوده است؟

اگر از منظر هدایت فرهنگی نــگاه کنیم، می توانیم بگوییم که خیر، شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی موفق نبوده است. شــورای عالی انقلاب فرهنگی باید بتواند موج سازی فرهنگی 
کند. اگر خودشان می توانند مولد اندیشه نو باشند یا به تعبیری نوآوری در عرصه فرهنگ 
داشته باشند، فبها. اما اگر خودشان نیروهایی ندارند که بتوانند جریان سازی فکری کنند، 
باید جامعه را رصد کنند و آنجاهایی که 
این توانایی را ســراغ گرفتند، آنجاها را 
تقویت و هدایت کنند و از این طریق ایجاد 
انگیزه مطالعه و انگیزه تأمل در مســائل 
فکری را رقم بزنند. ببینید! در جامعه ما 
یک لخَتی وجــود دارد. نمی گویم تولید 
اندیشه نمی شود. چرا تولید فکر می شود، 
اما نه تولید فکری که بتواند جامعه را با 
خودش جلو ببرد. یعنی چه؟ یعنی تولید 
فکری که نوآوری اش به گونه ای باشد که 
قدرت ایجاد یک موج را داشته باشد. موج 
فکری با سرمایه گذاری در مسائل مختلف 
ایجاد می شود. این موج باید راجع به هر 
موضوعی که درنظــر می گیریم، حرف 
جدید داشته باشــد و مخالفان جدی و 
موافقانی جدی را به دنبال خودش بیاورد. 
این وضعیت می تواند موج ســازی کند 
و می تواند جوانان و ســایر اقشار جامعه 
را دچار تشــنگی کند. یعنی چه؟ یعنی 
جوان احساس کند این بحث مهم است 

و اگر این بحث را دنبال نکند و نفهمد، به عنوان عنصر عقب افتاده جامعه تلقی خواهد شد.
پس شما شــورای عالی انقلاب فرهنگی را در جریان سازی اثرگذار 

نمی دانید؟
من اثر وجودی شــورای عالی انقلاب فرهنگی را در زمینه جریان ســازی مثبت نمی بینم. 
جامعه مان لخَت است. انگار در جامعه موضوع مهم فکری نداریم که برای همه اقشار جامعه 
دارای اهمیت باشد، درحالی که داریم. موضوعات زیادی داریم که می توانیم جامعه را حول 
آن متمرکز کنیم یا توجه جامعه را به آن جلب کنیم ولی تا زمانی که چنین اتفاقی نیفتد، 
جامعه انگیزه مطالعه پیدا نمی کند. جامعه زمانی انگیزه مطالعه پیدا می کند که احساس کند 
کاستی ای دارد. جامعه درگیر موضوعی است و اگر خودش را درباره آن موضوع به روز نکند، 
عقب افتاده تلقی خواهد شد. اینگونه می توانیم جامعه را وارد میدان یک نوع رقابت فکری 
و تأملات جدی فکری کنیم؛ یعنی مولدان فکر را شناسایی کنیم، آنها را تشویق و حمایت 
کنیم تا بتوانند تولید فکر داشته باشند. بعد هم که تولید فکر به وجود آمد، مراقب باشیم که 
عده ای آدم کم تحمل هجمه ای نیاورند که نیروهای اهل فکر را پس بزنند. به شــدت باید از 
مولدان فکری پشتیبانی کنیم. مراکزی که مسئولیت امور فرهنگی را بر عهده دارند، یکی از 
وظایفشان صیانت از کسانی است که در حوزه فکر مولد هستند. ممکن است شما تولید فکر 
داشته باشید، اما آدم کم تحملی حرف جدیدی را برنتابد و همجه و توهین کند. اینجاست که 
باید به شدت از نیروهای مولد فکر حمایت شود تا یأس و ناامیدی بر آنها غالب نشود. این هم 
یکی از مشکلات جدی تولید فکر است. قطعا تولید فکر موافقان و مخالفانی دارد. مخالفان 
طیفی دارند؛ عده ای مستدل در مقام نقد حرف جدید برمی آیند و عده ای آدم های کم تحملی 
هستند که در مقام توهین و پرخاشگری برمی آیند و باید حتما مهارشان کرد تا موجب یأس 

اهل فکر و تولید اندیشه نشود.
 جامعه می تواند به لحاظ فرهنگی دغدغه ای داشته باشد که چون اساسا 
ساختارهای رسمی آن موضوع را قبول ندارند، درباره اش کاری هم نمی کنند؟ 
مثلا خواننده ای مثل امیر تتلو یا ساسی مانکن که مورد توجه طیفی از جوانان و 
نوجوانان هستند، چون از نظر ساختار رسمی وجاهت ندارند، کار فکری هم درباره 

آنها صورت نمی گیرد.
اینها مولد فکر نیستند. من مرادم کسانی  است که اندیشه جدیدی دارند. مثلا کسی که در 
زمینه حجاب مطالعه می کند و حرف جدیدی در این زمینه می زند و بحث عالمانه می کند، 
مستندات می آورد و هم متون دینی، هم متون ملی، هم شــرایط جدید و مسائل جاری را 
بررسی می کند. کسی که درباره مســائل سیاسی، مسائل اعتقادی، 
باورها و ســنت ها یا مثلا در موضوع قانون اساســی بحث جدی 
و علمی می کند، یعنی تولید اندیشــه می کند و حرفی می زند 
که نوآوری تلقی می شــود. ما در خیلی از زمینه ها دچار تکرار 
می شــویم، حرف های خوب ولی تکــراری می زنیم که کارایی 
خودش را از دست می دهد و گاهی هم مقاومت و سرخوردگی 
ایجاد می کند. اما وقتی در حوزه اندیشه وارد نوآوری 
شدیم، ایجاد انگیزه و کشش می کند ولو اینکه نظر 
مخالف پیــدا کند. این مخالفــان و موافقان بحث 
جریان سازی را در کشــور به وجود می آورند که 
می تواند برای افزایش مطالعه در کشــور بسیار 
مؤثر باشد و همینطور برای درگیری نیروهای 
جوان در مسائل فکری که دنبال این افرادی 
که اسم بردید نروند. یکی از دلایلی که 
جوانان دنبال این جور آدم ها می روند 

این است که خلأ فکری وجود دارد. 

محسن پرویز، استاد دانشگاه و پزشک که معاون اسبق 
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره آنچه وظیفه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی عنوان می شود و اینکه سهم این شورا از کاستی ها که 
باعث ایجاد حوادث اخیر اجتماعی و فرهنگی شده، به همشهری می گوید: »قرار بود 
شورای عالی انقلاب، قرارگاه اصلی فرهنگی کشور باشد؛ حوزه فرهنگ کشور زمانی 
که شورای عالی ایجاد شد، گسترده تر از فرهنگ به معنای مصطلح امروزی در نظر 
گرفته شده بود.« وی تأکید می کند: »شورای عالی انقلاب فرهنگی همانطور که گفتم 
قرار بود در 2 زمینه قرارگاه باشد؛ یکی در زمینه دانشگاه و گسترش علم و فناوری و 
دیگری در زمینه فرهنگی و گسترش آن بود. به همین دلیل است که وزرای هرکدام از 
این حوزه، آموزش و پرورش و علم فناوری عضو شورا هستند و در زمینه فرهنگی هم 
علاوه بر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، رئیس سازمان تبلیغات و رئیس صدا و سیما از 
اعضای آن هستند. این نمایندگان در شورای عالی انقلاب فرهنگی، نمایندگان اصلی 

هستند که باید پیگیر مصوبات باشند.«
این استاد دانشگاه در ادامه به افت و خیزهای شــورای عالی انقلاب فرهنگی اشاره 
می کند و با اشاره به تدوین سند و پیوست برای حوزه های مختلف یادآور می شود: 
»متأسفانه این اسناد مورد بی مهری قرار می گیرند و پیگیری برای اجرای این اسناد 
صورت نمی گیرد. به طور مثال، در بحث جمعیت، شورا در دهه80 ورود کرد و سند 
جمعیت را در آن دهه به پیوســت های شــورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: »قرار 
بود این سند اجرایی شود اما با گذشت 15سال کمترین اتفاق ها رقم خورد و آنچه 

پیش بینی می شد، صورت نگرفت.« 
محسن پرویز با توجه به اینکه شورای عالی انقلاب فرهنگی یک نهاد اجرایی نیست، 
تأکید می کند: »شورا قرار بود پایگاه سیاستگذاری باشد و در پیوست ها به این موضوع 
اشاره شده و حضور وزرا و سازمان های مرتبط و روسای 3 قوه، می تواند ضمانت اجرایی 
مصوبات را فراهم کند که متأسفانه مورد بی مهری قرار گرفته و می گیرد.« وی ادامه 
می دهد: »گمان می کنم در مواقعی که باید کاری انجام می شــد، نتوانستیم آن را 
درست انجام دهیم و لازمه کار درست این است که در همه بخش ها بازنگری انجام 
دهیم. خود شورای عالی انقلاب فرهنگی بخش هایی برای پیگیری مصوبات داشته، 
این بخش ها در دوره هایی کارشان را درست انجام دادند اما در دوره هایی هم به خوبی 
کار نکردند. به نظرم هم خود شورای عالی انقلاب فرهنگی در این کم کاری ها مقصر 
است و هم بخش ها و عوامل اجرایی به خوبی به وظایف خود عمل نکرده اند. نکته قابل 
توجه این است که وزرا عموما مقامات سیاسی هستند؛ گاهی شاهد هستیم که وزیری 
در رأس قرار می گیرد اما اصلا آشنا به امور نیست. وزیری که آمده سابقه کار در حوزه 
ندارد و با توجه به این اوضاع تصمیم گیری و پیگیری های این مصوبات برای اجرایی 
شدن باید در رده های بالاتر باشــد. به طور مثال، در حوزه علم این مشکلات ایجاد 
شده است. شورای عالی انقلاب فرهنگی وظیفه خود را آنقدر تقلیل داده که روسای 
دانشگاه را تأیید کند و این یک وظیفه حداقلی است.« پرویز می گوید: »به نظرم یک 
عزم قوی تری برای فعالیت و کار پیوسته و مستمر باید در این زمینه صورت بگیرد و 
شورا نیازمند آن است.« این استاد دانشگاه براساس تجربه  خود به وضعیت دانشگاه ها 
اشاره می کند: »در این سال ها، در دانشگاه ها با فضای رو به رشد علمی روبه رو بودیم 
اما این رشــد در بخش فرهنگی 
دیده نمی شود. متأسفانه گاهی 
اوقات ثباتی در تصمیم گیری امور 
نداریم و این خــود لطمه زننده 
است. قرار بود سازمان ها براساس 
فعالیت شــان پیوست فرهنگی 
داشته باشند اما همه کارها نیمه 
کاره رها می شــود. به طور مثال، 
یکی از اقدامات، مسکن مهر بود 
که زمانی جواب داد اما این طرح 
چون پیوســت فرهنگی نداشت، 
حالا به شــکل معکــوس عمل 
می کند. مشــکل ما گاهی از این 
جنس اســت که وقتی موضوعی 
مصوب می شــود و قرار است که 
به مرحله اجرا برســد، سستی به 
خرج می دهیم. واگذاری امور به 
وجدان متصدیان است؛ البته امر 
خوبی اســت اما در کنار آن باید 
پیگیری ها هم وجود داشته باشد. 
کسی که مسئول است در زمان 
مسئولیتش کار را به درستی انجام دهد. اما وقتی 
مسئول می رود، تازه شروع می کنیم از نواقص 
و کم کاری ها صحبت کردن و این دردی دوا 
نمی کند. نیاز داریم که در همان زمان پیگیر 
عملیاتی شدن امور باشد و اگر لازم باشد تذکر 

بدهیم.« 

محمدصادق کوشکی، استاد دانشگاه  را به صراحت لهجه و برخوردهای بی پرده اش با مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
می شناسند. کوشکی استاد دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشــگاه تهران است اما همواره به مسائل فرهنگی توجه ویژه ای داشته 
است. با او درباره عملکرد شورا و نقش آن در حوادث اخیر گفت وگو کردیم که در همین گفت وگوی کوتاه حرف های مهمی در نقد شورا 

بر زبان آورد.

 در دیداری که مقام معظم رهبری در هفته گذشته با اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی داشــتند، ایشان بر لزوم هدایت فرهنگی و 
مهندسی فرهنگ کشور توسط این شورا تأکید کردند. فکر می کنید شورا تاکنون چقدر در عمل به این وظیفه موفق بوده و آیا می توان 

نقشی برای شورا در حوادث اخیر کشور درنظر گرفت؟
واقعیت این است که اعضای محترم شورای عالی انقلاب فرهنگی، حالا چه اعضای حقیقی و چه اعضای حقوقی، عموما نگاهی که به وظیفه خودشان در این 
شورا دارند و عملکردی که شورا دارد، با توقعاتی که رهبر انقلاب از این نهاد دارند چندان منطبق نیست. رهبر انقلاب برای این شورا  شأن فرماندهی و قرارگاه 
مرکزی عرصه فرهنگ در کشور را قائل است و توقعی که رهبری دارند این است که دوستان شورا در مقام فرماندهان قرارگاهی ظاهر شوند که این قرارگاه 
همه فعالیت های فرهنگی کشور از حوزه های آموزشی و تعلیم و تربیت تا حوزه رسانه را سیاستگذاری، هدایت، جهت دهی و تغذیه می کند و تحت پوشش 
قرار می دهد. بخواهیم مثالی بزنیم باید بگوییم که ایشان برای شورای عالی انقلاب فرهنگی  شأن قرارگاه خاتم الانبیا در زمان جنگ را قائل هستند؛ یعنی 
چطور قرارگاه خاتم الانبیا همه نیروها، ارتش، سپاه، بسیج و نیروهای جهاد را هدایت و رهبری و عملا جنگ تحمیلی را در جبهه خودی فرماندهی می کرد، 
حالا هم شورای عالی انقلاب فرهنگی برای رهبر انقلاب جایگاه قرارگاه خاتم الانبیا را در جنگ فرهنگی و دفاع فرهنگی در برابر تهاجم همه جانبه علمی، 
فکری و رسانه ای غرب به جمهوری اسلامی دارد اما متأسفانه اعضای شورا، از گذشته تا امروز، اغلب شان چنین فکر نمی کنند؛ به همین خاطر  شأن شورا 
توسط این اعضای محترم در حد سازوکاری اداری برای سلسله اقدامات اداری مثل نصب رؤسای دانشگاه ها یا بعضا تصویب سندهای تحول کاهش پیدا 
کرده که این سندها نسبتی با اجرایی شدن ندارند و هیچ گاه روی اجرایی شدن را هم ندیده اند. بی شک می توانیم بگوییم که شورا در پدیدآمدن زمینه های 
آنچه آشوب های پاییز 1401می دانیم سهم  دارد. از این نظر که تغذیه فرهنگی ذهن مردم، تغذیه روح و روان مردم و تغذیه جان انسانی شهروندان ایرانی 
بر عهده این شوراست؛ یعنی وظیفه اصلی این شورا این است که بتواند نیازهای فرهنگی، آموزشــی، تربیتی و رسانه ای شهروندان ایرانی را در چارچوب 
ارزش های انقلاب اسلامی ساماندهی کند و این نیازها را رهبری و هدایت کند تا تامین بشود. به عبارت دیگر، فرماندهی تامین نیازهای فکری، فرهنگی، 
آموزشی و رسانه ای جامعه ایرانی به عهده این شوراست و وقوع این آشوب ها و اغتشاشات که کاملا رویکرد و زمینه فرهنگی داشت و دارد، نشان می دهد 
که این تغذیه اصلا اتفاق نیفتاده است؛ یعنی دستگاه های آموزشی، فرهنگی و رسانه ای کشور در زمینه تغذیه انسان ایرانی به شدت ناکام و ناموفق بوده اند. 
به همین خاطر دشمن موفق شده از طریق شبکه های ماهواره ای و فضای مجازی، ســفره ای رنگین اما مسمومی را گسترده کند و بخشی از نسل جوان و 
نوجوان ما را پای سفره خودش بنشاند و نتیجه تغذیه از این سفره مسموم، خودش را در قالب اغتشاشات نشان می دهد. در چنین شرایطی، فکر می کنم 
هنوز هم دوستان شورا چنین  شأن و جایگاهی برای خودشان قائل نیستند. اعضای محترم شورا عموما در ابرها سیر می کنند و از این نظر خیلی جایگاه رفیع 
و بلندمرتبه ای برای خودشان درنظر می گیرند؛ به نوعی برج عاج نشــین های حوزه فرهنگ جمهوری اسلامی اند، یعنی جایگاه اداری و منزلت حکمرانی 

گسترده ای برای خودشان درنظر می گیرند اما در عمل دستاوردشان بزرگ نیست.
به گفته شما شورای عالی انقلاب فرهنگی نتوانسته چنان که باید و شاید در عرصه فرهنگ اثرگذار باشد اما این شورا چطور می تواند در 

عرصه ای مثل حجاب مؤثر باشد؟
من مثال زدم که شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار است نقشی مثل قرارگاه خاتم الانبیا در دوران فرماندهی دفاع مقدس داشته باشد. موضوع فقط حجاب 
نیست؛ هزاران موضوع در حوزه فرهنگ هست که یکی اش حجاب است. این شورا وظیفه فرماندهی همه این عرصه ها را دارد؛ در حوزه تعلیم و تربیت به 
شکل کلان، در حوزه تغذیه فرهنگی و رفع نیازهای فرهنگی جامعه، در حوزه طراحی آینده فرهنگی، آموزشی و تربیتی جامعه، جهت گیری هنر در جامعه، 
نقش و سهم رسانه در جامعه و راهبردهای رسانه ها و اینکه جهت گیری تک تک دستگاه های اجرایی، تقنینی و قضایی در حوزه فرهنگی جامعه چه باید 
باشد.  در مقطعی شورا می آید برای بیش از 26دستگاه مختلف کشور درباره مسئله حجاب و عفاف تعیین وظیفه می کند و تصمیم درستی می گیرد؛ یعنی 
انواع و اقسام وزارتخانه ها، ادارات، نهادها و دستگاه ها را از نیروی انتظامی تا وزارت مسکن درگیر کرده است. این برای چه زمانی است؟ برای دهه1380است. 
اما بعد دیگر رها می کند، نظارت، مطالبه و بازخواست نمی کند. حالا اگر شورا بخواهد مطالبه، نظارت و بازخواست کند، قدرتش را دارد. اعضای این شورا 
چه کسانی هستند؟ رئیس مجلس، رئیس قوه قضاییه، کمیسیون های تخصصی مجلس عضو آن و رئیس جمهور هم رئیس آن است. این شورا مشکل اقتدار 
ندارد اما چون نگاهش نگاه راهبردی رهبر نظام نیست، در عمل اختیاری برای خودش قائل نیست. در عمل مجموعه ای از افراد وزین و گرانقدرند که کنار 

هم نشسته اند و کارهای سبک و کوچک می کنند.
 با توجه به اینکه اعضای شــورا مشــغله های مختلفی دارند، مثلا اســتاد دانشگاه هستند، 
مسئولیت های مختلف بر عهده دارند، مدیر هســتند و حتی مقام معظم رهبری هم در دیدار با 
اعضای شورا اشاره کردند که اعضای شورا اشــتغالات دیگری هم دارند اما انتظار این است که 
برای شورا وقت بگذارند، آیا به صورت جدی مصرف کننده محصولات فرهنگی هستند، یعنی در 
عرصه فرهنگ تنفس می کنند، از محصولات فرهنگی مثل فیلم و سریال و کتاب و موسیقی و 
هنر شناخت دارند یا اصلا ضرورتی ندارد که اعضای این شورا به طور جزئی با محصولات فرهنگی 

آشنا باشند؟ 
واقعیت این است کسی که عرصه ای را فرماندهی می کند باید آن عرصه را مثل کف دستش بشناسد. در حوزه فرهنگ، 
فرمانده باید حداقل در بعضی حوزه های فرهنگ صاحب نظر و صاحب اشراف باشد. اعضای شورا باید حداقل در چند 
حوزه فرهنگ صاحب نظر و صاحب اشراف میدانی و لحظه ای باشند؛ از حوزه سینما، هنرهای مختلف، رسانه تا تعلیم و 
تربیت، سبک زندگی و حوزه باورها و اعتقادات. هر کدام از اعضای شورا باید در چند عرصه صاحب نظر باشند و اشراف 
میدانی و لحظه ای و به روز داشته باشند، چون  شأن فرماندهی دارند اما از آنجا که برای این شورا چنین شأنیتی قائل 
نیستند و این عزیزان خودشــان را دارای مقام رفیع می دانند و در ابرها ســیر می کنند، شورا را مجموعه ای اداری هر 
هفته 2ساعت یا 4ساعت می بینند. نتیجه این است که این شــورا با این حجم از افراد وزین برای خودش قدرتی قائل 
نیست.  ببینید اگر عضو شورا همگام و همراه مردم در مترو نباشد، در اتوبوس بی آرتی نباشد، در جشنواره فجر نباشد، 
در کتابفروشی ها نچرخد، به خوابگاه های دانشــجویی نرود، به مدارس به تنهایی سر نزند، به دارالتأدیب ها سرکشی 
نکند، به زندانی ها مخصوصا زندانیان درگیر حوزه فرهنگ سر نزند و اگر اقوام، روستاهای دور، عشایر، مناطق مرزی، 
پادگان ها، سربازخانه ها را رصد نکند، در بازار ســبک خرید و زندگی مردم را رصد نکند، در ادارات مختلف رفتارها را 

نتیجه اش  این می شود که روی ابرها سیر می کند و وقتی روی ابرها سیر می کند، درکی از مشکلات نبیند، 
هنگی  جامعه نخواهد داشــت و چون درکی ندارد، طبیعتا اقدامی هم نمی کند. حالا فر

اعضای حقوقی شورا به واسطه جایگاه حقوقی شان 
در این شورا هســتند و هر کدام می گویند 
گرفتاری هایی دارند امــا اگر همان ها هم 
متوجه باشند که شــورا چیست و  شأن 
و جایگاه آن کدام اســت، بیشتر وقت 
می گذارنــد. مثال می زنــم؛ خیلی از 
اعضای حقوقی شــورا برای شورای 
اقتصاد بیشتر وقت می گذارند تا 
ش ورای عالی انقلاب فرهنگی یا 
حوزه های ماموریت خودشان را 
جدی تر می گیرند تا حوزه های 
ماموریت شورا را درحالی که 
جایــگاه شــورا از حوزه های 
ماموریتــی این دوســتان به 

هیچ وجه کمتر نیست.

در خــود شــورا نســبت بــه مســائل فرهنگــی، 
هنری و مخصوصا در بحث سینما بی توجهی 

و کم کاری هست

شورای عالی انقلاب فرهنگی نوزدهم آذر ماه 1363 به ریاست  

رئیس جمهور و با فرمان امام خمینی )ره( تشــکیل شد. از شورا
 جمله وظایف شــورای عالی انقلاب فرهنگی، می توان در 
3 حوزه سیاستگذاری، تدوین ضوابط و نظارت تقسیم بندی کرد. تهیه و 
تدوین سیاســت ها و طرح های راهبردی کشــور در زمینه های مختلف 
فرهنگی از جمله در حوزه های زنان، تبلیغات، اطلاع رسانی، چاپ و نشر، 

بیسوادی، دانشگاه ها، برقراری روابط علمی و پژوهشی و فرهنگی با سایر 
کشورها، همکاری حوزه و دانشــگاه، فعالیت های دینی و معنوی، تهاجم 
فرهنگی و سایر حوزه های فرهنگی مربوطه از جمله وظایف سیاستگذاری 
این شورا محسوب می شود. همچنین تعیین ضوابط تأسیس مراکز علمی و 
آموزشی و نیز ضوابط گزینش مدیران و اســتادان و دانشجویان از جمله 
وظایف این شوراست. بررسی و تحلیل شــرایط فرهنگی ایران و جهان، 

بررسی الگوهای توسعه و پیامدهای فرهنگی آن، بررسی وضع فرهنگ و 
آموزش کشور و نیز نظارت بر اجرای مصوبات شورا از جمله وظایف نظارتی 
 شــورای عالی انقلاب فرهنگی اســت. تدبیر و تأکید امام خمینی )ره( و
 آیت الله خامنه ای  رهبر معظم  انقلاب بر استمرار وجود نهادي که به طور 
دائم و به صورت مســتمر و فعــال موضوع فرهنگ و علــم را طراحي و 

برنامه ریزي کند، از اهمیت راهبردی این نهاد حکایت دارد.

شورای عالی کم کاری
کارشناسان فرهنگی به سوالات همشهری درباره شورای عالی  انقلاب فرهنگی پاسخ  می دهند

بی شک می توانیم بگوییم 
که شورا در پدیدآمدن 

زمینه های آنچه آشوب های 
پاییز 1401می دانیم سهم  
دارد. از این نظر که تغذیه 

فرهنگی ذهن مردم، تغذیه 
روح و روان مردم و تغذیه 
جان انسانی شهروندان 

ایرانی بر عهده این 
شوراست؛ یعنی وظیفه 

اصلی این شورا این است 
که بتواند نیازهای فرهنگی، 
آموزشی، تربیتی و رسانه ای 

شهروندان ایرانی را در 
چارچوب ارزش های انقلاب 

اسلامی ساماندهی کند و 
 این نیازها را رهبری

  و هدایت کند
 تا تامین بشود

من اثر وجودی شورای 
انقلاب فرهنگی را در زمینه 

جریان سازی مثبت نمی بینم. 
جامعه مان لخَت است. انگار 
در جامعه موضوع مهم فکری 

نداریم که برای همه اقشار 
جامعه دارای اهمیت باشد، 

درحالی که داریم. موضوعات 
زیادی داریم که می توانیم 

جامعه را حول آن متمرکز کنیم

اتفاقی که در این سال ها در ایران افتاده و حوزه فرهنگ را 
تا حدود زیادی تحت الشعاع خود قرار داده، این است که 

ارزش های فرهنگی به جای اینکه تبیین و ترویج شوند، تبدیل 
شده اند به مجموعه قوانین سفت و سختی که هیچ گونه جای 

گفت وگو و چون و چرا در آنها نیست؛ به همین دلیل در این 
روزگار می بینیم که اهالی فرهنگ  به این پهنه ورود نمی کنند یا 

شاید هم اساسا راه شان نمی دهند

بالاترین مقام اجرایی 
کشور، رئیس جمهور است 

و در رأس شورای عالی 
انقلاب فرهنگی قرار دارد و 
با نگاهی به کارنامه روسای 

جمهوری در دوره های 
مختلف به مقوله فرهنگی 

در جامعه، متأسفانه 
کارنامه درخشانی در 

این باره دیده نمی شود

شورا قرار بود پایگاه 
سیاستگذاری باشد و در 

پیوست ها به این موضوع 
اشاره شده و حضور وزرا 

و سازمان های مرتبط و 
روسای 3 قوه، می تواند 

ضمانت اجرایی مصوبات 
را فراهم کند که متأسفانه 
 مورد بی مهری قرار گرفته 

و می گیرد

ناموفق در جریان سازی فرهنگی ناکام در تغذیه فکری فرهنگی انسان ایرانی  باید پیگیر مصوبات باشیم امرفرهنگ را به اهلش بسپاریم فرهنگ به حاشیه رانده  شده است
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مهندسی فرهنگی کشور  
فرازی از بیانات مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای 
شورای انقلاب فرهنگی در تاریخ 14مهرماه سال 1384

عرض کردیم »مهندسی فرهنگی کشور« بر عهده شماست؛ 
گفتیم اینجا »قرارگاه اصلی« است، عقبه شما هم دبیرخانه 
و ملحقات دبیرخانه است و شوراهای اقماری و شورای معین 
و کمیته های کارشناســی و جمع های دیگری که هستند؛ 
خطوط مقدم اجرایی شما هم وزارت آموزش و پرورش، وزارت 
آموزش عالی، وزارت ارشــاد و دستگاه های مختلف هستند، 
آقایان هم تلقی به قبول کردید؛ یعنی اینطور نبود که ما این 
حرف را بزنیم، بعد بشنویم که دوستان گفته اند نه. ما عقیده 
نداریم به مهندسی فرهنگی و اینکه جایگاهش اینجاست؛ نه، 
من خبر دارم که بعد در جلسه که صحبت شده و دوستان که 
با هم بحث کرده اند - نظرات آقایان را برای من آوردند - همه 
تأیید کرده اند که بله، همین درست است. خیلی خوب، حالا 
الان باید نقشه مهندسی فرهنگی کشور روی میز آماده باشد 
و باید روی آن بحث شده باشد؛ کار شده باشد؛ تصمیم گیری 
شده باشد و نقشــه کلان با راهکارها - نه فقط چیزهایی که 
صرفاً آرزو و آمال است - کاملا کشیده و مشخص شده باشد؛ 
این حرف اصلی ماست به شــما دوستان .من حقیقتاً به این 
جلسه علاقه مندم؛ چون واقعاً یک مجموعه فرهنگی هستید. 
می دانید که خودِ من هم 7، 8ســال هر هفته در این جلسه 
شــرکت کرده ام و بعد از دوره ریاست جمهوری هم هر سال 
یک بار یا گاهی بیشتر با این جلســه ارتباط داشته ام و این 
جلسه را دوست دارم. اینجا قمِّه و قله فرهنگی کشور است 
و شما هم دوستان ما هستید... و چون این جلسه، صمیمی 
و خصوصی است و این هم حرف دل من است و باید با خود 
شما در میان بگذارم، در میان گذاشتم. این، کار بزرگی است 
و بار سنگینی است؛ باید این بار را بردارید؛ این کار باید انجام 
بگیرد. حالا ممکن اســت بعضی وقت نداشــته باشند، کار 
داشته باشند یا به هر دلیلی؛ بالاخره در شوراهای اقماری یا 
در بدنه های کارشناسی از وجود این دوستان استفاده شود. 
بارها در جلســاتی که در اینجا به مناسبت مسائل فرهنگی 
تشکیل شده، افراد دلسوز می گویند که ما این نظام قدیمی 
»حافظه پروری« را تبدیل کنیم به نظام های پیشرفته و به روز 
دنیا. الان در دنیا نظام های جدیدی برای آموزش کودکان، 
نوجوانان، جوانــان - چه در دوره دبیرســتان و چه در دوره 
دانشگاه - به وجود آمده است. بالاخره ما باید از یک مقطعی 
شروع کنیم و این شیوه قدیمی 60سال پیش را که همچنان 
حاکم بر کشور اســت، تبدیل و تصحیح کنیم یا باید آن را 
به طور کلی تغییر بدهیم یا به صورت تدریجی تغییر بدهیم. 
اگر قرار اســت برای این کار در جایی فکــر و تصمیم گیری 
شود، اینجاست؛ همین شــورای عالی انقلاب فرهنگی؛ این، 

جزو مباحث شماست.

راهبرد

    ما یک ســند راهبردی امور نخبگان داریم 
که مـــــصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
است، سند بسیار خوب و مهمی است؛ این سند 
بـاید بـجد تـحـقق پیدا کند، یعنی به این سند 
عمل بشود. تا الان به بخشــی از این سند مهم 
عمل شــده ]اما[ به همه آن عمل نشــده.... هم 
بایســتی بنیاد نخبگان به این ســند بپردازند، 
هم من اینجا می گویم که شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی باید مطالبه کند؛ شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی یک شورای برجسته است؛ یعنی رؤسای 
سه قوه در این شــورا حضور دارند، چندین وزیر 
و شــخصیت های حقیقی و کارآمد در این شورا 
هســتند؛ باید مطالبه کنند، بایــد بخواهند که 
این ســند تحقق پیدا کند. به نظر ما بسیاری از 
این مشــکلات، بر اثر اجرایی نشــدن این سند 
است. البته از این سند، چند سالی گذشته؛ باید 

به روزرسانی هم بشود. 

   مأموریت شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
از آغاز، ســاماندهی به وضعیت فرهنگ و 
دانش در کشور، و سیاســتگذاری در این 
دو مقوله و هدایت دســتگاه های متصدی 
آن به ســمت ارزش ها و هدف های انقلاب 
و برآوردن نیازهای فکری این دستگاه ها و 
ظاهر شدن در نقش قرارگاه فرهنگی کشور 

بوده است. 
  مأموریت شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
از آغاز، ســاماندهی به وضعیت فرهنگ و 
دانش در کشور و سیاستگذاری در این دو 

مقوله بوده است.
   مأموریت شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
هدایت دستگاه های متصدی آن به سمت 
ارزش هــا و هدف های انقــلاب و برآوردن 
نیازهای فکری این دستگاه ها و ظاهر شدن 
در نقش قرارگاه فرهنگی کشور بوده است.

17مهر ماه 231398آبان 1400

مروری بر سخنان مقام معظم رهبری  در دیدار با اعضای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در سال های گذشته

هشدار، هدایت
رهبر معظم انقلاب طی این سال ها
 در جلساتی که با اعضای شورای
 انقلاب فرهنگی داشتند درباره وظایف 
این شورا تأکید داشتند و درباره
 این قرارگاه فرهنگی و علمی سخن گفتند

    شورای عالی انقلاب فرهنگی جزو نهادهای قطعی نظام است. خب، قبل 
از این شورا، ستاد انقلاب فرهنگی بود، که امام یک عده ای از دوستان را برای 
مسئله دانشگاه ها معین کرده بودند. بنده رئیس جمهور بودم، مسئول بودم، 
حضور داشتم، می آمدیم، می رفتیم؛ به این نتیجه رسیدیم که این کافی 
نیست؛ ما بایستی اینجا را، هم دایره اش را وسیع تر کنیم، هم مسئولیتش را 
بیشتر تبیین کنیم، و هم ضمانت بدهیم. آن وقت رؤسای سه قوه و بعضی 

دوستان دیگر را وارد کردیم و »شــورای عالی انقلاب فرهنگی« را به امام 
)رضوان الله تعالی علیه( پیشنهاد کردیم، ایشان هم تأیید کردند. خب، چند 
سال ادامه داشت و روزبه روز تکمیل شده. این شورایی که امروز ما داریم، 
نسبت به آن شورایی که ما آن وقت داشــتیم، کامل تر، قوی تر، مجرب تر 
و پخته تر اســت. علاوه بر این، کارهایی که در این شــورا انجام می گیرد، 
خیلی گسترده تر است و دایره وسیع تری دارد. آن وقت بیشتر توجه ما به 

دانشگاه ها بود و اندکی هم به آموزش و پرورش و بخش دیگر؛ امروز دایره 
خیلی وسیع تر است.

    ]در کشور[ یک نقشه مهندسی فرهنگی لازم است. ما وضع فرهنگی 
مطلوب کشور را تصویر کنیم و اجزاي متشکل آن را در مقابل خودمان ترسیم 
کنیم، بعد ببینیم کجاها اولویت دارد، کجاها احتیاج به مراقبت بیشتر دارد؛ 
به آنجاهایی که در این مدت مغفول عنه باقی مانده، برسیم و مسئله را دنبال 

کنیم؛ یک جاهایی سرمایه گذاری بیشتری لازم دارد، به اینها توجه کنیم. 
این، مهندسی فرهنگی است؛ که خب، کار سختی است؛ از نقشه جامع علمی 
سخت تر است. به همین دلیل هم که کار سخت تری است، کمتر پیش رفته.

 الان چند سال است که در شورای عالی انقلاب فرهنگی مسئله مهندسی 
فرهنگی مطرح است؛ حالا.... گزارش می دهند که این موضوع، مورد بحث 

است! بایستی به این مسئله پرداخت؛ مسئله مهمی است.

23خــرداد 1390

     این سند ۲030 سازمان ملل 
و یونســکو و این حرف هــا، اینها 
چیزهایی نیســت که جمهوری 
اسلامی بتواند شانه اش را زیر بار 

اینها بدهد و تسلیم اینها بشود.

از شورای عــــالی  بنــده    
انـــــقلاب فرهنــــگی گله مند 
هستم؛ آنها نباید اجازه می دادند 
 کار سند ۲030 تا اینجا پیش بیاید 
که ناچار بشــویم ما جلوی آن را 

بگیریم. 

    باور کنید که شــورای عالی انقلاب فرهنگی قرارگاه مرکزی 
فرهنگی کشور است؛ باور کنید که اینجا فرماندهی مسائل عمده 
فرهنگی کشور و سیاستگذاری کشور را بر عهده دارد؛ اعضا بایستی 

به این توجه کنند.
     یکی از مهم ترین خواص و نقاط مهم شورای انقلاب فرهنگی 
این است که این شورا موجب می شود که مسئله فرهنگ کشور 

تابع زیر و بالا شدن جریانات سیاسی و جناح های سیاسی نباشد.
    شورای عالی انقلاب فرهنگی یکی از آن ابتکارات واقعا بابرکت 
امام بزرگوار بود. اول ستاد انقلاب فرهنگی بود، بعد مسئله شورای 
انقلاب فرهنگی که به ایشــان پیشنهاد شــد، بدون هیچ گونه 
لمَِ و بمَ ای )1( پذیرفتند و حکم مستحکمی دادند. بعد من از ایشان 
- رئیس جمهور بودم - سؤال کردم مصوبات ما ]قانون باشد[، ایشان 

گفتند بایستی به مصوبات عمل بشود؛یعنی حکم قانون به مصوبات 
دادند. یکی از آن کارهای مهم امام بزرگوار این بود.

    اعضای شــورا]ی عالی انقلاب فرهنگی[ بایستی این شورا 
را باور کنند؛ باور کنید که اینجا قرارگاه مرکزی فرهنگی کشور 
است؛ باور کنید که اینجا فرماندهی مسائل عمده فرهنگی کشور 
و سیاستگذاری کشور را بر عهده دارد؛ اعضا بایستی به این توجه 
کنند. حضور مستمر، چه حضور اعضا به طور استمرار، چه حضور 
خود شورا، یعنی شورا تعطیل بردار نیست. خب، رؤسای کشور طبعا 
مسافرت دارند، اینجا و آنجا رفت وآمد می کنند؛ این نباید موجب 
بشود که شورا تعطیل بشود، شورا باید استمرار پیدا کند؛ یعنی 
همین سازوکار مدیریت شورا که پیش بینی شده به خاطر این است 

که این شورا هرگز نباید تعطیل بشود.

19آذر 1392

    فلســفه  وجودی شــورای عالی انقلاب فرهنگی، فهم و تبیین و 
تثبیت و انفاذ ماهیــت فرهنگی انقلاب اســلامی و بازآرایی مداوم 
جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی و پایش پیشرفت های فرهنگی کشور 
متناسب با ظرفیت ها و شایستگی های عظیم ایران اسلامی و انقلابی 
است. مدیریت راهــبردی چالـــش هـــای این حوزه با »استفاده 
کامل و کارآمد و هم افزا از همه فرصت هــا و ظرفیت ها« و نیز »مهار 
تهدیدها و آسیب ها با نگاه حکیمانه و معقول« و »مواجهه هوشمندانه 
با معارضات مهاجمان و ســتیزه گران« ازجملــه تکالیف اصلی این 
شوراست. عرصه های کلیدی و اساســی همچون تولید علم، سبک 
زندگی، آموزش و پژوهش، فرهنگ عمومی و مهندســی فرهنگی، 
حوزه های مهمی هستند که ساماندهی آن در جمهوری اسلامی به 

شورای عالی انقلاب فرهنگی سپرده شده است.

26مهر 1393 17اردیبهشت  1396

   در مــورد تحــول در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی...، 
ما کاری که بایــد انجام بدهیم، 
انجام داده ایم. حــالا ترتیبات 
استفاده از شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ترتیبات خاصی است. 
اولاً آنچه انسان دلش می خواهد، 
با آنچه در عمل اتفاق می افتد، 
یک فاصله هایی دارد؛ لیکن نه، 
یک تدابیری اندیشــیده شده 
که ان شاءالله این شورا می تواند 

فوایدش بیشتر باشد.

19مرداد 1390


	01(09-21)
	02(09-22)-new
	03(09-21)
	04(09-21)
	05(09-21)
	06(09-21)
	07(09-21)
	08(09-21)
	09(09-21)
	10(09-21)
	11(09-21)
	12(09-21)
	13(09-21)
	14(09-21)
	15(09-21)
	16(09-21)
	17(09-21)
	18(09-21)
	19(09-21)
	20(09-21)
	21(09-21)
	22(09-21)
	23(09-21)
	24(09-21)-new2

